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Ministar saobraćaja Lazar Radivojević, dr. Dinko Tri- 
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Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Gospodo sena- 
tori, otvarani XVIII redovni sastanak Senata Kralje- 
vine Jugoslavije. —■ Molim gospodina sekretara da 
izvoli pročitati zapisnik zadnjeg našeg sastanka. 

Sekretar dr. Dura Kotur čita zapisnik XVII re- 
dovnog sastanka. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Ima li, gos- 
podo senatori, kakova prigovora ovome i ovako sa- 
stavljenom zapisniku? (Nema). Jer prigovora nema, 
objavljujem da je zapisnik prihvaćen i on se overov- 
Ijuje. 
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Sad prelazimo na cinevni reci. Na dnevnom redu 
je: nastavale pretresa u pojedinostima predloga bu- 
džeta državnih rashoda i prihoda sa predlogom 1-1- 
nansijskog zakona za godinu 1934/35. ■— Prelazimo 
na raspravu Razdela Vil — Ministarstvo unutrašnjih 
poslova. Reč ima ^. Ministar unutrašnjih poslova 

Мттстар унутрашњих послопа Жмвојин Ла- 
3Hli; Господо сенатори, од како je се и у нашој зе.м- 
л>и почела осећати економска крнза и буџет под- 
ручнога мп Мппистарства смањиван je из гОдине 
у годину, na je n предлог буџета за наредну годи- 
n\- смањен за нешто npekb 7 милиона динара; те 
тпко сисден na 543^885.429 дппара. Од Гдиета који 
je важио тек пре три године маљи je за преко 135 
милиоиа динара, одиосно за 27,1% процената, a 

"тако једно велико смањење у кратком року прет- 
ставл)а иесумњиво крајњи иапор у компресији 
расхода једиога ресора толике важности и са та- 
KBiiM задатцима, као mro je овај унутрашње у- 
праве. 

Редукције ршијих годнпа »mihene су пајвише 
код расхода за општу управу. Овога пута one су 
се могле учинити потпуним укидаП)ем устапоне 
окружиих инспектората и код жандармерије naj- 
већим делом редукцијом самог бројпог craiha ca 
233 официра, подофицира и жандарма. 

Смаљен3е бројног стап.а' жандарма у сада- 
њим приликма појачапе активности из неповолли) 
расположеног ииостраиства према нашем држав- 
■ном и пародном јединству претставл>а жртву, ко- 
ју морамо учинити радн неопходне штедње, пу 
коју надокнађујемо добровоЛ)НОм сарад1Бом rpa- 
hana, којима смо, слично опима доле eia Југу, 
сада доделили оружје и овим према северној n за- 
падаој граници, Ј^ади самоодбрапе и потпоре 
жандармерије на случај упада и појаве аггентато,- 
pa и банита и са тих страша. 

Од укупне суме предвиђеног расхода у 
543,885.429 динара бећи дсо, 336,577.686 дип., иде 
na жандармерију, чнје je раније орој io стпг.с од 
20.000 л.уди од кастале кризе смањМваНо из ro- 
дине у годину, док сада no предложеном пројек- 
ту није сведепо na 17.978. 

И поред свих компресија, које смо моралп n 
до сада вртити како у погледу "и бројног стања 
чиносника и службеника и код управне струке и 
код извршпих полицијских службеника, као и код 
жандармерије, тако и v поглелу материјалних из- 
датака, ипак можемо биги задовољни досадањим 
резултатима рада свих oprana повереног ми ре- 
€ора, постнгнутах захва.Ћујућп како новој орга- 
misaunjn упутратп,е управе, тако и пожртвова- 
пом раду свих чиновника н службепика. 

Његов главни задатак: заштита државе, ста- 
рање за добру јавпу безбедпост n одржап.е реда, 
мира и nocTojelier поретка, — извршнван je, и ми- 
слим, господо сенатори, да се могу за то позватп 
и на вашу сведоџбу, са задовол.авајућим резулта- 
тима, бољим, као mro зпате, nero mro je био слу- 
чај и у другим и старим државама, мада смо били 
изложени бесомучпим акцијама са внше страпа 
из  иностранства. 

Безбеднбсии opranu кмају да се старају! да 
се ■откла1Бају узроцн и сузбћјг чиљење кривичних 
дела, a када се учипе, да проиађу и приведу за- 
конској одговорпости учипиоце таквих законом 
забрањепих дела. 

Укупан број    крупнијих    кривпчпих лела, — 

злочина и преступа, — изпосно je протле годипс 
61.947 према 66.820 у 1932 годтш, mro претстав- 
Љ'а једпо CMaii>en>e од непуних 5.000 кривичних 
дела. Али ако се узму у обзир и ситпа кривична 
дсла — иступи — опда се појавл>ује известан no- 
раст: 479.764 крпвичпнх дела у 1933 год. према 
460.673 у 1932 години. 

Позпата je ствар да екопо.мске n социјалне 
прилике угнчу na кретање кримнпалитета!, и како 
je економска криза трајала, na се v нзвесној мери 
и погортала прошле годппе, TO je се у истој ro- 
дини осетио, у cpaBibeiby ca ргнијим годипп.ма, 
лак пораст криминалитета код делнката противу 
имоиине, док je onao у крпв.ччиим делима протпну 
личие слободе н сигуриости. 

У погледу репресивпо.м, истражнваи.у и хва- 
тап>у извршилаца кривичпнх дела и пропаласку 
предмета, показапи су одлични резултати. Јер 
док je код злочина и преступа проценат успешно 
пстражепих крнвичпих дела пзносио v 1931 годн- 
ни 3,3%, у 1932 годипи 2,9%, у прошлој 1933 све- 
ден je на 2,4%. Кад се узму у обзпр сва кривична 
дела, дакле и најмногобројпија иступпа делз, опда 
je успех још већи, јер тај проценат изпоси у 1931 
години 2,5, у 1932 годпнн 0,93, a у 1933 свега 0,74%. 

Безбедносни opranu имали су добар успех и 
у заштити државе и сузбијању разорпе пропаган- 
де и акције, како оне у земл.и, тако и one нз ино- 
страпства. Иптепзиачи покутаји комупистичке 
пропаганде на организовању и деловању покрета, 
диЈЈиговани махом нз иностранства, свуда су бла- 
говремепо откривапи и кривци подвргавани за- 
копској одговориости. 

Постигпути су врло добри резултати n у от- 
кривању и сузбијању заграпнчппх бг.адптскпх ак- 
ција. Поред позпате бандитске организације В. М. 
Р; П.; која ради из источпог суседства пропшу 
безбедпости и реда и мира у источппм, a нарочи- 
то јужлпм патим крајевима, од извесног времена 
делује друга једпа бандитска организација, са зло- 
употребл.еним усташкпм и.мспом, преко западпнх 
и северних наших грапнца. 

Није више никака тајпа, да се у иностранству, 
[<оје пије добро расположепо према нашем држав- 
ном и народном јединству, палазе правп логори 
тобожљих устата, у ствари одбеглих нашнх де- 
ликвената и покупљених раденика пз неких на- 
ших крајева, који су у ово доба тешке економске 
кризе у инострапству остали без посла. Из истих 
се логора шаљу плегално у нашу земл»у атентато- 
|)ii ca разним крпмипалпим задатцииа, илп се 
спремају за упаде у групама no упуствпма и за 
рачун опих, којима свеспо илк iiiecBccno служе на 
штету своје рођепе земље и народа. 

Али као год што се готово сви зли умишл>аји 
oimx ca истока разбијају готово o будпу пажњу 
безбедпосних oprana, толико и више o здраву 
свест и жарко родољубље патих Јужносрбијана- 
ца и свршавају катастрофалпо за бапдите, слично 
томе пролазе и све такве акције онпх, који такве 
покутаје чипе прогиву државпе целипе и народ- 
nor јединства преко наших северпих n западпих 
гЈтпица. 

Југославнја n југослопслско национално је- 
динство грапнтпа je творевнча надчовечапских 
папора пације у десетогоднтњим борбама, у ко- 
ји.ма je пало око милион и no најбољих сипова 
иатста парода ради   остварења   вековних   enoua 
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кајвећих југословенских    мис.ш.иша сиа три пле- 
мсна. 

To je остварени народни идеал, за који су се 
н народне масе у толико махова тако pehu пле- 
Гисцитарно нзјашњавалс и за чије on рушење 
трббало бар двапута онолико жртава-, колико je 
дато за његово остварсње, те .je смешно н по.ми- 
слити да би oi.ia шака деликвсната и изрода, који 
су се у ииострЕнству ставили у службу туђину, 
могла тој националној rnjiliaiMi што пахудити ко- 
јекаквим злочииачким акиијама no ком.пди опих, 
који.ма Lj оствареио Југословеи.:ко једннство чини 
смети,о.м за њихове iiorpeunn.' Јма.гове. 

Ми се можемо мимоилазитн у погледима на 
наше унутрашње уређење, третнрати no разним 
nuTaiiiHMa упутрашње управе и администрацпје, 
има no где где још остатака 'наше жалоспс ;ia- 
родпе прбшлости са сспаратистичким тенде-:1ц;1Ја- 
i\ia, т|)агова некадаЈБе завбјевдчкб r\i)iiiicKe no.iii- 
iiiKc дпвнде ет н.мпера. али нека се нико тиме не 
гаварава ако мислп да би na томе могао заспивати 
политичке пр-едрачупе na рач\т1 интегритета name 
земл>е и нације, мирол>убивеу али хиек готове, без 
разлике na племе и веру, да слгжпо n ca познатом 
храброшКу и прегоренањем бранп своју за.једпич- 
ку кућу n своју слободу, ако one ма с које ctpa- 
ne буду угрожсне, како се je у OB'GMe правцу ја- 
сио пзјаснио пре неки дан са овога места једап за- 
гребачки пс^литичар, виђени члан овог високог 
Дома, иако ипаче опозпцпопар. 

Злбчиначка акција тих изрода, за које je na- 
ma широка jai;iiocT оних дапа сазпала пз изјава 
IH хратапих криваца Нред Судом за заштиту др- 
жаве, изазвала je највеКа ћграњавања и гњушања 
управо na оним страиама, где су исте покушаваис и 
вЈмпепе u где производе сасвим супротпо дејство 
од оног које се желело, na место слабл.еч,-1 n раза- 
рања националне сблидарвОСти one je ne само ја- 
чају, Bch заправо цемептирају, јер свакоме пока- 
зују jacno: коме и зашто ови изроди служе и да 
Југословани треба да буду сложнн и јаки у чува- 
њу мира и државпе целине. 

()1':Л<ве акције и разорпа пропаганда са више 
страпа из пнострапства, као и остаци ту1)ипске за- 
троване прошлости, изпскују утолнко више да у- 
правпе пласти n њепи органи б\'ду увек будчи n 
чврети у чувању реда и мира и поштовању закона, 
али с обзиром и на тешке екопомске прплике, a и 
ипаче, чпновппци и службеипцн, као најмпогоброј- 

|нија пародна пптелпгепција, Мбрају битп и парод- 
mi пријагел.и, који he грађшима спршавати посло- 
ве закопскн, сапесмо и брзо, a у ИСТО Време разии- 
јати n учнрш^ипати код II>IIX свест o народном je- 
дппству H обавештаватп nx, саиетсЈиати И yn\liii- 
вати p лдп п.иховог просветпог, екопомског, здрав- 
стветог и опште-културппг подизап.а. 

У томе правцу иду настбјаваша централе при 
спровођењу перссналне политике и ради тога се 
добро пази иа избор чиповпика, na надзор над 
H ихоиим раДом, na строгу одговорпост за iioii|ie- 
ду дужиости, a m и правичпо одаиап.е iipii.aian.a n 
награђивања марљивик и савесних, као и истица- 
ii>e na старешпнске положаје оппх, који поред 
школскнх и другпх закопских квалп(|)икац:1ја то и 
стварно својИм радом и службеиом препоруком 
заслужују. 

C обзиром na »спољена интересовања у ово- 
ме Дому, допустите мн, господо сепатори, да вас 

HI завршетку обавестим, да he Краљевзка влада 
иматн част у кратксхм времену поднети Народном 
претставништву поред пројекта Закона o стати- 
стици и o иступима још и пгројекат Закона o упра- 
ви и самоуправи градских општина (Одобрава«>е 
и узвпци: Браво!), ге Кемо тако, no свој прилици 
и upe летних ферија, у вези са ueii донетим Зако- 
пом o општинама, имати потпуно изграђену и из- 
једначену општинску самоуправу, да бисмо убрзс 
затим, као тто сте upe неки даи чули из уста са- 
мога Господина Претседника Крал>евске B.r 
прешлп и na изгради.у више — баповипске са.мо- 
управе.  (Пљескање); 

Pretsednik dr. LJubomir Toniašic: Reč ima sena- 
tor g. dr. Fran Novak. 

Dr. Fran Novak: Gospodo senatori! Već u gene- 
ralnoj debati imao sam prilike da iznesem neke svo- 
je pogliede obzirom na administraciju u našoj drž;i- 
vi. Sve ono, što sam onda kazao, važi osobito i za re- 
sor Ministarstva unutrašnjih poslova i njegovog činov- 
štva. Nesposobno, nekvalificirano osoblje treba Sto pre 
izlučiti i nadomestiti ga sa dovoljno školovanim 
i kvalifikovanim naraštajem. Kod toga treba uvek 
uvažili lu.'čelo, da mora svaki službenik početi službo- 
vanjem u najnižoj instanciji i prema sposobnosti do- 
speti u višu instanciju i na kraju u centralu. Gospodo 
senatori, mislim, da mo^u konstatovati činjenicu, da 
je gospodin Ministar unutrašnjih poslova sa punom 
pažnjom i brižljivošću pratio događaje u unutrašnjo- 
sti naše zemlje i da je prema potrebana učinio sve 
potrebne korala' u >vrhu očuvanja reda i mirnog sožića 
građana u zemlji i to bez svake bezpotrebne nervozno- 
sti.Gospodo senatori, jaipodvlačim reči bez nepotrebne 
nervoznosti! Rav.umljivo je, naime, da je posameznik 
radi privredne depresije više ili manje nera^položen, 
ali tome se nije čuditi. Dosta puta treba presuditi 
i njihov kritički gest i izjave iz toga vidika i po mome 
mišljenju treba mu dopustiti u određenim granicama 
takvu kritiku, osobito kad je ova kritika izražena i/. 
ljubavi do države i u cilju poboljšanja zakona, uprave, 
odredaba i t. d. 

Nadam se, da će g. Ministar unutrašnjih posova, 
do kojeg imam puno poverenje, kao sto je to učinio 
u prošlosti i radi u sadašnjosti, i u budućnosti pratiti 
i oceniti rad protiv zakona i protiv države, kada se u- 
grožav&ju javne institucije i to osobita rad onih ile- 
galnih akcija i organizacija, koje imaju svoj izvor u 
inostranstvu. 

Gospodo senatori! U glavnom postoji moja n me- 
ra u toma, da apeliram na gospodina Ministra unuliaš- 
njih poslova u funkciji vrhovnog čuvara opštinskih 
samouprava. Pri uspostavljanju opštinskih samoupra- 
va narod pokazao je veliki interes, otklonio je apsti- 
nenciju i pasivnost i ja mislio! ,da je dužnost Kraljev- 
ske vlade, a osobito Ministra unutrašnjih poslova; da 
rekompenzira ovo odiiševljenje naroda za svoje samo- 
uprave. 

Da se razumemo. Ja eskomptiram već danas da 
ćete primiti Finansijski zakon i amandmane. Gospodo 
senatori! Amandman Finansijskom zakonu za. godipu 
1934/35 daje memi ostalim Ministarskom savelu o- 
vlošćenje da izdaje naredbe sa zakonitom važnošću, 
kojima'se mogu pretpisati i samoupravama odredbe 
i mere ^lede slednje u budžetskoj godini 1934/i >. Ovo 
ovjašćenje je dalekosežno. Nije u interesu opštinaj da 
dobiju usred budžetske godine različite nove pretpi- 
se glede izvođenja proračuna, kad su razm radovi, 
kad su opštine već primile razne olaveze, zaključile 
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dogovore i t. d. — Takve odredbe su mnogo puta u 
stanju da smetaju opštinskim samoupravama Banska 
uprava i Ministarstvo finansija već izvršuju svoj nad- 
zor nad budžetim;.' sviju opština time, da ih posle iz- 
vršene kontrole odobravaju. Tako opštine kao i nad- 
zorne vlasti već su do krajne mere uvele princip šted- 
nje. Zbog toga obračam se na gospodina Ministra "u- 
iiutrašnjih poslova molbom, neka se ovlaštenja data 
u navedenom amandmanu, upotreba samo u krajnim 
i najnužnijim slučajevima  i da se tako štiti princip 
samouprave opština i da se već odobreiiili budžeta 
za 1934/35 neće u toku godine menjati i da se opšti- 
nama u toku budžetske godine ne nalože nova bre- 
mena. Kod ove prilike dozvoijujem si upozoriti Go- 
spodina Ministra i na zaključak glavne skupštine »Žu- 
panske zveze za Dravsko banovino«, neka Kraljevska 
vlada smatra sve budžete opština za vreme od  1929 
do 1931 za odobrene, jer oni su u formalnom pogle- 
du .sa.svini pravilni. Sadanji načelnici (župani) ne mo- 
gu odgovarati za nedostatan rad predašnjih načelnika 
te dosta puta ne mogu naplatiti i izvršiti u predašjije 
doba neplaćenih  taksa. Ovim  poslovima sasvim bez 
potrebe otežava se rad sadašnjih načelnika, prouzro- 
kuje njima mnogo nevolje, a sve to bez pravog us- 
peha. Zbog toga molim Gospodina Ministra, da u o- 
kviru svoga zakonitog ovlašćenja izađe u susret mol- 
bi načelnika, koji će mu biti za  to iskreno zahvalni. 

Gospodo senatori, naravno, ja imam poverenje u 
vodstvo Ministarstva unutrašnjih poslova kao i u Mi- 
nistra samoga te izjavljujem, da ću glasati za budžet 
Ministarstva unutrašnjih  poslova.  (Pljeskanje  i  živo 
odobravanje). 

Pretscdnik dr. Ljubomir Tomašić: Reč ima sena- 
tor g. Petar Dirlić. 

Petar Dirlić: Gospodo senatori, postupak orga- 
na Minstarstva unutrašnjih poslova i žandarmerije u 
mnogim srezovima Primorske banovine mene je lanj- 
ske godine primorao, da u odužem govoru iznesem niz 
slučajeva krvavih i teških, koji su onima, što nisu 
imali prigode to na licu mjesta ispitati i žrtve svo- 
jim očima gledati, izgledali    upravo    nevjerovatnim. 
Događale su se nečuvene i neviđene stvari, kojima uza 
sve ranije partijske borbe nije bilo od Ujedinjenja 
do pred konac 1932 godine ni blizu slična primjera. 
Meni se odgovorilo, dijelom da je to pretjerano, a dje- 
lom, da je za to bilo razloga, jer da je dobar dio 
naroda u Sjevernoj Dalmaciji upleten u ustašku akci- 
ju. Ja nisam na takav odgovor reagirao i ako sam 
bio uvjeren, da odgovor nije bio na mjestu, jer sam 
znao,   da   počiva   na   izveštajima   onih,   koji   su   to 
veliko narodno zlo skrivili. Rade sam pustio vreme- 
nu, da se vidi, što će kazati sudska istraga u slučaje- 
vima, koji do nje dopru.'l nisam se prevario. Sudski 
procesi su gotovi i to kod iznimnoga suda za zaštitu 
države, kod kojega se ni sumnja ne pušta nekažnje- 
nom. Sud je u 90% slučajeva našao nedužne ljude i rje- 
šio. A kad se uzme u obzir, da se je nevinost mnogih 
očitovala  i  prije  podizanja optužnice, onda se tek 
vidi, kako je vrlo neznatan procenat između one go- 
leme mase od preko 1000 ljudi, koja je bila zvjer- 
ski gonjena, za koji je sud i to sud za zaštitu drža- 
ve našao motivai za osudu. 1  taj mali procenat nije 
bio u glavnom iz redova one političke organizacije, 
kojoj su progoni prvenstveno bili namenjeni. 1 onaj 
advokat i onaj apotekar i onaj bivši načelnik Šibenika, 
koji su u prvom času ščepani kao kolovođe i kao takovi 
prošli kroz najtežu vatru iskušenja, bili su riješeni. 
Pače advokat, dr. Zrilić i bivši načelnik Šibenika Dane 

Škarica, toliko su bili krivi, da se nije mogla ni op- 
tužnica proti njima konstituirati. A apotekar Slobrčić, 
nakon više od godine dana što policijskog, što pred- 
istražnog, a što istražnog zatvora, bio je riješen kao 
potpuno nevin. Sud je dao ovim ljudima moralnu za- 
dovoljštinu;  hoće li  im  tko naknaditi  fizičke patnje 
i materijalnu štetu, to ja ne znam, ali znam, da bi net- 
ko ipak bio dužan i po ljudskom i po Božjem zakonu. 
Ja sam u prošlogodišnjoj raspravi policijskog budžeta 
iznio samo nekoliko slučajeva. Kasnije sam bio upo- 
znat sa mnogo višim brojem i ja bih danas mogao 
nastaviti nizanja krvavih slika, koje bi potrajale ne- 
koliko sati. Ja to nisam nakan, jer ja u nabrajanju 
zla nemam zadovoljstva. Moj drug dr. Kožul iznio je 
nekoliko slučajeva radi ilustracije u Narodnoj skup- 
štini i to je dosta. Ja ću se zadovoljiti samo da kon- 
statiram, da je sud, i to naročiti sud najstrožijega po- 
stupka, dao za pravo mojoj lanjskoj tvrdnji time, što 
je ustanovio, da u preko 90% slučajeva progonjenih 
u sjevernoj Dalmaciji pod vidom ustaške akcije, nije 
bilo nikakove krivice, a kod onih za koje je neka kri- 
vica utvrđena, i to u više slučajeva, ima karakter kri- 
umčarski, a ne ustaški, nedozvoljene i kažnjive rad- 
nje, ali ne veleizdaje. 1 ovdje bih mogao udariti tač- 
ku. Ali da se ukloni svaka dvojba i kod onih, koji 
iz nepoznavanja prilika i naroda u sjevernoj Dalma- 
ciji, još možda misle, da je nešto bilo, ja smatram, 
da bi bilo potrebno obrazovati iz Narodne skupštine 
i Senata anketu, koja će ovu stvar svestrano ispitati. 
Ako se misli, da bi trošak oko toga bio za današnje 
prilike velik, onda bi se zadovoljio i time, da se za- 
traže sva akta po ovoj stvari od nadležnih sudova i 
suda za zaštitu države, pak i od upravnih vlasti iz o- 
noga kraja i banske uprave u Splitu i da se izabere 
jedan mješoviti odbor od narodnih poslanika i sena- 
tora, koji će ovdje u Beogradu, za vrijeme zasedanja, 
pregledati i proučiti čitav materijal i po njemu pod- 
nijeti izvještaj  Narodnoj  skupštini  i  Senatu.  Ja mi- 
slim, da je ovaj zahtjev minimalan i da opći državni 
interes traži, da se ovom zahtjevu udovolji. 

Kad sam na ovom mučnom pitanju, ja ne mogu 
propustiti, da ne kažem, da još ovaj križni put nije 
završen. Još se dešava slučajeva sličnih onima, koje 
sam iznosio i ako mnogo u manjoj mjeri, nego lane. 
A ima i takovih slučajeva gdje oni lanjski mučenici i 
ako od suda riješeni, bivaju i dalje gonjeni na razne 
načine. Ja sam jedan takav slučaj nedavno stavio do 
znanja Gospodinu Ministru i molio ga da stane tome 
na kraj. šarić-Viola Miro, mesar iz Benkovca, bio je 
lanjske godine gonjen, ali od suda potpuno riješen, 
nu nakon rješenja sresko načelstvo u Benkovcu dalo 
mu je izgon i ako je on tamo stekao po novom op- 
ćinskom  zakonu  zavičajno pravo.  A  još k  tome je 
vezan poslom, od kojega živi i izdržava obitelj. Izvi- 
dima se je ustanovilo, da izgonu nije dalo povoda nje- 
govo ponašanje, nego pakost konkurencije, kojoj je 
samo do toga, da ga uklone sa pijace. Uza sve žalbe 
i nakon što se znade povod izgonu, on još uvjek če- 
ka dozvolu, da se vrati u Benkovac, I sada, ko može 
vjerovati, da nije i lanjskim njegovim mukama ist 
povod bio. 1 ne samo njegovim, nego i mnogih dru 
gih. Ja razumjem pakost ljudi, ali ne razumjem po- 
stupak vlasti, koja u svakom slučaju treba da dobro 
otvori oči, da ne pogrješi, a ako uza svu opreznost 
pogrjesi, da pogrešku netom sazna ispravi. 

U Splitu je pred Božić preduzet jedan niz mje- 
ra, koje nisu razumljive, a ni na jednom pozitivnom 
zakonu osnovane. Između tih mjera ima jedna, koja 
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je više pakosna nego grozna. Dvajestak građana po- 
zvano je na policiju i zabranjeno im do se iz Splita 
bilo kud maknu, pa ni u najbližu okolicu i ni onda, 
kad to njihov poziv traži, između tih ima studenata, 
obrtnika i trgovaca. Zabrana je izdana na rječ, i nije 
se dalo rješenje ni onda, kad su to stranke tražile, 
da se mogu protiv takvom postupku žaliti. To do sada 
nitko nije čuo ni upamtio. Niti tko znade objasniti bilo 
kakovim zakonskim propisima. Nije mi. to znao objas- 
niti ni Gospodin Ministar unutrašnjih poslova kome 
sam ovu stvar stavio do znanja, pače kao da ni sam 
u to nije vjerovao; obećao je da će raspoložiti, da se 
takova mjera ukloni, a ja međutim dobivam još uvjek 
vješti iz Splita, da su te mjere na snazi. Trgovci i o- 
brtnici, koje su te mjere pogodile, ljudi su poslovni, 
pače ih ima koji važe kao najsclidmji poslovni ljudi. 
Udovoljavaju svim građanskim dužnostima, plaća- 
ju porez tačnije i urednije, od mnogih koji jevtino 
od verbalnog patriotizma živu, koristeći se raznim 
legitimacijama. Ti poslovni ljudi sprječeni su na je- 
dan protuzakoniti i protuustavan način, ne samo u za- 
konom zajemčenoj slobodi kretanja, nego i u vrše- 
nju svoga poziva, što je skopčano sa materijalnom 
štetom. I to se događa na jedan neviđeni način da im 
se ne omogućava ni redoviti put žalbe upravnim vla- 
stima višeg stepena. Ja se ustežem, da ovakav postu- 
pak okvalifikujem onako kako otvoreno bezakonje 
zaslužuje. Ali imam pravo da tražim, da se ovome 
stane na kraj i da pitam, tko je odgovoran, ne samo 
za ovakovo kršenje zakona, nego i za materijalnu 
štetu, koja iz ovoga postupka izbija i tko je dužan 
nadoknaditi. 

Postupak upravnih vlasti u Primorskoj banovini 
ne može izdržati kritiku, ne samo sa gledišta javno- 
pravnih odnosa, nego i sa gledišta privatnopravnog. 
!de se tako daleko, da se zadire u materijalno stanje 
privatnika i onde gdje ne može biti mjesta nikakvoj 
politici. Slučajeve, koji su mi došli do znanja, sma- 
tram toliko nezgodnim, da ih nisam odlučio iznositi, 
jer radi njihova neznatnijeg broja, ne želim da se 
podvoji u materijalnu privatnopravnu sigurnost. Ali 
zato moram nešto reći, o građanskim pravima, koja 
se sa strane upravne vlasti krate i mimo ograničenih 
i skučenih zakonskih odrecfcba, koje su još danas na 
žalost kod nas na snazi i u tolikoj mjeri, kao valjda 
ni u jednoj drugoj Banovini. Spomenuću samo op- 
ćinske izbore i to ne detaljno, nego sumarno. Da su 
općinski izbori i u ostalim banovinama vršeni na na- 
čin, koji nije u skladu ni sa onim neznatnim mogućno- 
stima slobodnog izražavanja prava glasa, koju je iz- 
borni zakon dozvolio, o tome je bilo dosta govora u 
Narodnoj skupštini, ali onako, kako su vršeni u Pri- 
morskoj banovini, možda nisu nigde na drugom nije 
stu, izim još Dravske banovine, koja je, izgleda, tu- 
kla rekord. U Primorskoj banovini u općinama, gde 
su postavljene opozicione liste, preduzete su sa stra- 
ne upravne vlasti i žandarmerije takove mjere, ka- 
kove su morale sto postotno garantirati uspjeh Vla- 
dine stranke. Prije izbora sve seoske i općinske časti 
bile su izmjenjene i to negde po više od jednoga pu- 
ta, sve dotle dok se nisu našla podesna lica za izborne 
operacije. Zatim je od naroda pokupljeno oružje, ra- 
zumje se i od onih, koji su imali dozvolu, bilo po- 
sjedovanja, bilo nošenja oružja, pak i redovite takse 
platili, Vraćalo se je samo uz intervenciju pouzdanika 
vladine stranke, uz uvjet, da se glasa za vladinu listu. 
Na nekim osjetljivijim mjestima djelilo se općinsko 
zemljište a istodobno progonilo sudom one, za koje 

se je mislilo, da neće glasati za vladinu stranku, a po 
katastru se našlo, da im je možda ded ili praded iz- 
makao stopu na općinsko zemljište. 

Određeni su birački odbori mahom iz sekretari- 
jata Vladine stranke, nekvalifikovani  pak i nepuno- 
Ijetni. Na dan izbora u mjestima, gdje je bio evidentan 
poraz Vladine većine i gdje nisu sve predizborne ope- 
racije  uspjele, da položaj  dovoljno spreme,    jedno- 
stavno  se je  otjeralo  pretstavnike  opozicionih  lista 
sa birališta i bez njih radilo i pisalo, što se je htjelo; 
ako je neki negdje toleriran, to je bilo samo uz us- 
lov, da stoji daleko od zapisnika i da nikako nema 
uvida u spisak glasača. Na nekim mjestima, gde je i 
to sve bilo malo, kao na pr. na Dugopolju, općine 
Klis, gdje je pretsjedavao biračkom odboru sekretar 
vladine stranke i banski vijećnik, inače kontraktualni 
činovnik odeljenja    poljoprivrede    Banske    uprave, 
zatezalo se je izbornim činom do 5 sati popodne, a 
onda žandarmerijom spriječeni izbornici da dođu do 
glasanja i preko dve stotine izbornika silom otjerano 
sa birališta. Kad se je pojedine slučajeve prijavljivalo 
nadležnim upravnim vlastima, pak i one, gdje je vla- 
dina  stranka  upotrebila  nedozvoljeni  uiicaj   stranog 
kapitala tvornica cementa u Majdanu i Sućurcu, od- 
govoreno  je  dosta  jednostavno:   imate   upravni  sud, 
pak se žalite. Na ovaj cinički odgovor moralo se je 
odvraćati onom iz turskog vremena: tko te tuži kadija, 
tko te sudi kadija. Ipak radi primjera upravilo se je 
nekoliko žalba Upravnom sudu u Dubrovniku. Rješe- 
nja Upravnog suda redovito su bila takva, da su u 
dispozitivu priznavale nekorektnosti, ali je žalba od- 
bačena. Nije se drugo moglo ni očekivati. Slučaj  u- 
pravnih sudaca u Celju, koji su skupo platili pravo- 
rjek po  tužbi  dr.  Korošca  protiv  Banske  uprave  u 
Ljubljani,  bio  bi  dovoljan  memento i  u  sigurnijim 
vremenima, nego li su današnja. Ja se pri svemu ovo- 
me  ne čudim  pretstavnicima vladine partije, koji su 
se   odlučili    na     sve,    pa i na nedozvoljene izborne 
radnje.  Oni  su  na kraju krajeva stranka,  koja  tra- 
ži za se pobedu, pa što koštalo da koštalo. Ali uprav- 
na vlast nije stranka, ona je organ državni, organ Mi- 
nistarstva unutrašnjih poslova, ona je odgovorna za 
sve ovo i ona tu odgovornost ne može prebaciti na ni- 
koga, pa ni na Vladinu stranku. Taj će se račun kad 
tad morati polagati. Sto se može kome drugom u ovoj 
stvari upisivati u grjeh, kad jedan najviši pretstavnik 
upravne vlasti na Primorju otvoreno kaže našem dru- 
gu, poslaniku Sreza Tomislavgrada, g. Batiniću: Za- 
pamtite, da onaj ko nije u Jugoslovenskoj nacional- 
noj stranci, ne može biti ni poljar ni čauš ni u jednom 
selu ove Banovine. Tim je objašnjeno izborno nasilje. 
Neka je na čast upravnoj administraciji. 1 to ne svršava 
izborima, nego se nastavlja i posle izbora. Na silu se 
naturalo narodu onoga, koga on nije htjeo i silom ga 
podržava i onda, kad je sud pozvan da kaže, može li 
taj biti u općinskoj  upravi. U općini Oinizen, sreza 
Metković, upravne vlasti su naturile narodu U općin- 
sku upravu, kao zamjenika općinskom pretsjedmku, 
Krstu Rajkovića, proti kome se vode kazneni  izvidi 
pod Br. 57/29 Okružnog suda u Splitu od 1929 godine 
do danas radi deficita, koji je za vreme njegova uprav- 
ljanja općinskom  imovinom    pronađen u općinskoj 
blagajni, kako je to utvrdila zvanična revizija Oblas- 
nog odbora u 'Dubrovniku  1928 godine.    Veštackmi 
načinom postupak se odugovlači 5 godina i kao da se 
misli odugovlačiti sve dotle dok pomru svi svjedoci 
njegova upravljanja općinom. Može li se ovo odugo- 
vlačiti bez pomoći upravne vlasti, ja to ne znam, ali 
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kod su g^ upravnu vlasti pomogle u općinskim izbmi- 
ma, da ponovo zasjedne na narodnu grbaču, onda mu 
sigurno nisu uskratile pomoć ni u drugom pravcu. U 
općini Klis, src/.' Split, tvornica Majdan, vlasništvo 
tudinrkog kapitala, ulo/ila je sve sile, da dovede na 
općinu sebi sklone, a i od nje zavisne ljude. A to zbog 
togaj jer im:< sa općinom da sklopi ugovor o paušali- 
/irmju općinskih nameta, a uz to da dobije i neke 
općinske terene. Ona je išlo puteni koji dovodi do ci- 
lja, dajući svoje radnike vladinoj listi za glasače, a 
vladina partija odredila je općinsku upravu iz redova 
prijatelja tvornice. Uprkos loga prodrlo je ipak neko- 
liko nezovishih seljaka. 1 već se drži treća se'dnica 
općinskog veća u svrhu da se proguraju interesi tvor- 
nice. Ne ide, jer nezavisni seljaci ne dadu. Dolazi se- 
kretar Vlodjne partije, onaj isti koji je onako vješto 
predsjedavao izbornoj radnji u Dilgopolju, kako sam 
čas pre spomenuo, i kad ne može nagovoriti potrebiti 
broj vjećnika, da se zaključkom općinskog vijeća 
osiguraju fntereši tvornice, onda on prijeti, da će 
sve one vjećnike, koji se ne (i du u jaram tuđinskog 
kapitala, svrgnuti i izbaciti iz općinskog vjeća. I to 
upravne vlasti gledaju, priklanjajući se rade stranom 
kapitalu, nego svome narodu. 

Iznio sam najmanje, što sam mogao u najbložoj 
li mu. Gospodin Ministar unutrašnjih poslova ima o- 
bičaj da ka/c, priznavajući neke grjehe podređenih 
orglmo, kako ne treba ubpštevati pojedine slučajeve. 
Ja mu naprijed na to moram kazati, da ima toliko tih 
pojećhmh slučajeva, od ličkih i sjevero-dalmatinskili 
nemilih dogadoja, pak do najnovijeg pokušaja, koji 
se je pred nekoliko dana Odigrao u Užičkoj Požegi 
i koji se samo zato bez mućeništva svršio, jer se na- 
lazi:) na neprikosnovenijem terenu, da kad se saberu, 
dobivaju oznake opšte sistematske pojave. 

A sada,  pošto  konlniiranje spada  u  nadležnost 
upravne vlasti, da dadem jednu ilustraciju iz ovoga 
područja policijske djeFotnosti, a u vezi sa izjavom g. 
t-'reisjedmka vlade u Narodnoj skupštini, da se sva- 
kom konfinircu, ostavi kao jedino pozvanom i mje- 
lodavnom da tumači svoja akta. —■ Ur. Anton Ogri- 
zek, odvjetnik iz Celja, jedan od kont'iniranih, uputio 
je  14-Х11-ИШ iz Kiseljaka    pismo g. Ministru unu- 
irišnjili poslova u'kojem traži da go se pusti na slo- 
bodu, i izmeou ostaloga doslovce kaže: »Kroz dugo 
konfinacijsko doba ste se već sigurno uvjerili, da ja 
po svom karakteru ne trgujem so državotvornošću, da 
su pak sve pripdvjetke o Kakvoj mojoj nelojalnosti, 
proiiv - dinasiičn ,sli   i   protu • državnosti   samo   ni- 
ska denuncijacija ili barem — umiljato rečeno — is- 
pod  savjesnosti krivo  tumačenje  moga javnog dje- 
lovaja koje je i uvjek će težiti /a što većim    jedin- 
stvom medu Srbima, Hrvatima i Slovencima i istini- 
lom u dnu njihove duše usidrenom konsolidacijom dr- 
žave«. Pošto nije dobio hikakova odgovora od vlade, 
prilažući  prepis,  pisnut koje  sam  spomenuo,  i  traži 
od g. Pretsjednik'i vlade da mu se vrati sloboda. U 
ovom  pismu prilaže još i odluku  nezavisnog slaleš- 
kog sud:;:  disciplinskog  savjeta  advokatske  komore 
u Ljubljani, koji nije našao povoda disciplinskoj is- 
trazi, i koji  izni,?du ostalih razloga kaže doslovce  i 
ovo: »Poleg tega se nanaša član  12 zakona o zaščiti 
države po svoje bezidilu le na potepuhe, postopače in 
podobne vrste ljudi. V prvih dveh stavkih govori nam- 
reč    zakon    o    sodnem    kaznovanju    le    teh;    ako 
po    —    tako     je     razumeti     četvrti     ostavek 
take    osobe    gaze ' povr    še    javni    red    in    mir, 
SO  podvržne  tudi  policijskemu  preganjanju,  ki  vse- 

buje cdo možnost konlinaeije.« Što se tiče »punkl.i- 
cija«'Upozorava dr. Ogrizek Pretsjednika vlade tia 
njegovu izjavil1 kbd celjske policije prilikom areta- 
cije za konflnacljtt 26-1-1933,    koja doslovce jjl'asi: 
»Izjavljuje, da mu je poznato o punktacijama toliko 
koliko je bilo u novinama, i što se govorilo o tome 
na osnovu tili iii/vin-kih vješti. Ko ih je sastavljao ne 
zna. I inače mu o lome nije ništa poznato. Sa zadrža- 
jem izjavljuje da je saglasan, onako kako ga on fti- 
maci.« Pri toj izjavi ostaje dr. Ogrizek i pn.ma Prei- 
sjedniku vlade', napominjući da je smatroć '.graniče- 
nje svoje saglasnosti sa sadržajem naročito važnim, 
jer je znao da su izvjesne jugoslovenske novine ove 
»punktacije« svjesno ili nesvjesno krivo prenijele i 
da su, očevidno po izvjesnom nalogii, zlonamjerno 
sadržaj u a'ntidržavnbm smislu - - krivo tumačile. I 
sada doslovno kaže: »samo je po sebi razumljivo, d i 
sam ja bio i jesam suglasan samo s takvim sadrža- 
jem i tumačenjem koje je u saglasnosti sa životnim 
interesima slovenskog i cjelokupnog jugosloVensk'og 
naroda, kojima ima da živi slobodno i jednakoprav- 
no u svojoj unutrašnjosti, a po njegovim željama i 
potrebama uređenoj i konsolidovanbj a prema hu- 
zemstvu jakoj jugoslovenskoj državi. Tako sve i skroz 
patriotski razumjela je »punktacije« ogromna poli- 
tički nepokvarena većina slovenskoga naroda, medu 
kojim.i su onda kružile pretežno puhk'tacije koje su 
važile kao jedino ispravne i neiskrivljene. Izjavu slič- 
nog sadržaja poslao sam već 8 maja 1933 prep n 
čeno, a preko tadanjeg sreskbg načelnika u Ključu, 
uredništvu »Novosti« u Zagreb. Nažalost do danas 
još nisam dobio ni pidštariskbg recepisa, hiti je sadr- 
žaj moje izjave ikada objavljen«. 

Pismu iipućenu g. Prelsjedniku vlade priložena 
je i izjava za »Novosti« koja glasi: „Hrvati u revizio- 
nističkom planu". Pod tem naslovom je vaš list z dne 
7 maja t. 1. na s'rani dnigi prinesel članek, v katerem 
famoznim, slovenskim, takozvanim dr. Koroščevim 
punklacijam podtika, češ, da udarjajo proti terito- 
rijalni integriteti naše jugoslovanske države in po- 
st; \ljajo usodo Slovencev v .Jugoslaviji v isto vrsto 
z usodo Slovencev v Italiji in Avstriji. 

Ker v konfinaciji v Ključu ne morem dobiti v 
roke takih izvirnih punktacij, sem izvlekel iz starih 
papirjev ljubljanskih uašunu re/imu prijazni list 
^Jutro« od il januarja 1933, ki citira punktacije ta- 
kole: 

1) Slovenski narod je danes rezdeljen in raskošan 
na štiri države, na Jugoslavijo, Italijo, Avstrijo in Ma- 
džarsko. Njegdva osnovna zahteva je, da se zedini v 
eno samo,politično zajednico, ker se mu more le na 
ta način ohraniti eksistenco in zagotoviti splošni na- 
predek. 

2) Glavnemu delu slovenskega naroda, ki živi v 
Jugoslaviji, je postavljena naloga, da na tem idealu;) 
neprestano dela do končne ustvarite. 

3)lz teh razlogov si mora slovenski narod v Ju- 
goslovenski državi priboriti tak samostojen položaj. 
ki bo neprestano služil kot privlačna sila za vse ostale 
dele naroda, živeče v drugih državah. V to svrho nam 
je potrebno: a) nacijonalna individualno-;, ime, za- 
stava, etnična skupnost, finančna samostojnost, poli- 
tična in kulturna svoboda; b) radikalno socijalno za- 
konodavstvo, ki mora bšigurati /ivljenske interese in 
Iiarmonično razvijanje vsek potrebnih in produktivnih 
poklicev, posebno kmečkega In delavskega razreda. 

4) Za dosego tega cilja je potrebno, da si mi Slo- 
venci, Hrvati in Srbi zgradimo po svobodnem spora- 
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zumu in to na demokratski bazi državo ravnopravnih 
edinic; eno teh edinic vsaj tvori Slovenija. 

5) Tako sestavljeno drŽavo zahtevata tudi krneč- 
ko-demokratska koalicija in radikalna stranka, od- 
nosno je ne isključujeta. 

Mi Slovenci se pridružujemo tem sklepom in že- 
limo, da sodelujemo za dosego teh ciljev vse stranke 
in vse struje tako doma, kakor tudi v celi državi. 

Ljubljana, 3]  decembra  1932. 
Kolikor se spominjam, ta citat, ki je bil menda 

prestavljen iz drugih listov, do počice ne odgovarja 
izvirnim punktacijam. Tako je baje stala v izvirniku 
pod točko 4) beseda »uredimo«, med tem ko ima „Ju- 
tro", »zgradimo«. V kolikor se pa sploh le punkta- 
cije dotikajo razmerja Slovencev do Jugoslavije, Ita- 
lije, Avstrije in Madžarske, je vsebina za vsakego 
poštenjaka tako jasna in nedvoumni, da še čudim, 
kako more kdo, ki to vsebino pozna, podtikati punk- 
lacijom pomen, kot je to storil Vaš c. list v citirani 
številki. 

Kdor punktacije prečita in jezik razume ter ni 
naravnost sadistično hudoben, mora videti ravno na- 
sprotno, da ni vsebina teh punkladj neperjena v po- 
gledu državne teritorijalne integritete proti Jugosla- 
vije; marveč proti onim državam (Italiji, Avstriji i Ma- 
đarski), kjer žive Slovenci odtrgani cd glavnega dela 
slovenskega naroda, ki živi v Jugoslaviji. 

Zedinjenje vseh Slovencev v Jugoslaviji je os- 
novna zahteva Slovenskega naroda. Iz teh razlogov 
•i mora slovenski narod v Jtigošlovehski državi pri- 
boriti tak samostojen položaj, ko bo neprestano slu- 
žil kot privlačna sila za vse one dele naroda, živeče 
v dniglh državih. 

Tako se glasijo in razumejo v pogledu teritori- 
jalne integritete naše države »famozne slovenske ali 
dr. Koroščeve punktacije«! Tako jih je v Sloveniji ra- 
zumel vsak pošten Slovenec, razven onih žalostnih po- 
litičnih slovenskih kreatur, ki smatrajo zlonamerno pod 
likanje protidržavnosti političnim nasprotnikom za dr- 
žavotvorno delo. Ker se je še pred nedavnim časom 
očitalo g. d-ru Mačeku, zakaj ni demantiral gotove 
publikacije, sem prepričan, da bi Vaš cenjeni list to 
mojo izjavo rade volje priobčil, slednje tembolj, ker 
izvira ta izjava od mene, ki sedim že 4 mesec oči- 
vidno radi takega zgoraj opisanega zlonamernega 
podtikanja v konfinanciji. 

Nažalost so namreč doslej inozemski državi ne- 
razpoloženi listi dostikrat črpali iz člankov našemu 
sadanjemu režimu prijaznih domačih listev le povsem 
krivo prikazano »pro'tidržavno« mišljenje takozvanih 
punktašev. Naj sedaj dobijo priliko, da začnejo iz 
istih virov objavljati tudi ižjav'e k; kor je predmetna, 
da bodo slušali oba zvona. 

Objava te moje izjave v Vašem cenjenom listu 
>o najlepši dokaz V:>še iskrenosti v borbi za konso- 
lidacijo naše iiuroslovenske drž ive. Za ta slučaj se že 
naprej zahvaljujem in ostajam...« 

Posjedujem vjeran prepis i pisama i priloga koje 
sam spomenuo a i ovlašćen sam da ih upotrebim. Da- 
kle mak ie narodni poslanik Ef. Pavlic imao pravo kad 
je povono o falsifikatu. Velika je distanca od Izraza 
.uredimo« «*0 zrara »zgradimo«. Q „loialnom" dr- 
žanju zagrebačkih ..Novosti" ne mogu da eovorim 
jer ne znam da li njihov postupak imam pripisati tros- 
podanma ..Novosti" ili cenzuri. I nakon svega ovog.^ 
dr. Ogrizek je još uvjek kbnfirilfan. 

Пок ovakav upravni sistem vlada, ne moiru ni- 
čim   izraziti     povjerenje    upravnoj   vlasti.     Clasaću 

protiv. 
Pretsednik dr. L.iubomir Tomašić: Reč ima sena- 

tor g. Milan Popovič. 
Милан Л. Поповић: Господосенатори! Кодре- 

сора Министарства упутраши.их послова узео сам 
реч стога, што сматрам да треба извеспа схвата- 
н>а утврдити и пзнети извесне к ip •.ктернстичие 
појаве које нису ускладу mi ca политаком Крзљев- 
ске владе, ни са иитересом државе. Te појаве које 
hy овде нзнети, то су чињекице a ие зановетања и 
примедбе. Можда he ко од г. г. сенатора приго- 
ворити, да би бол.е 0ило такве ствари усмено рас- 
правити са Миппстром. И ja сам првобптпо био 
тог мишљења. Зато сам се у извеспим случајеиима 
обраћао r. Мниистру n лично и писмено u водио 
депутације пз парода, да' л^уди непосредно увере 
падлежие факторе o опоме протпву чега се жале. 
Алн моји папори у томс правцу пису имали ттп- 
кво дејство n ja сам због топа примораи, да са 
овог места днгнем глас против стања у семерппм 
крајевнма Дупавске баЈНОвине и против једпог чи- 
тавог система прогањања и малтретирања грађана 
који у TiiM крајевпма, тако pehu самовласно, спро- 
воде изкеснн полицнјски оргсни. Ja neliv генера'- 
лисатн н стараћу се ла до краја очувам објектИв- 
ност, јер нисам ствфнр лично заиптересова« ни у 
једном случају. Али сматрам, као што сам у почет- 
ку иагласио, да je потребпо са овог места ne само 
изнети разна схватања, nero и утврдитп: докле сс 
појам безбедности и реда у држави може да пско- 
ришћује и злоупотребљава од стране полицнјских 
власти према грађанима који су у сваком поглелу 
лојалки, поуздапп и одани овом режнму. Менн 
ч.чгледа да још увек код угјравНИХ oprana бвог 
Министарства постоји сукоблЈава11>е схват^ља: је- 
дна norpemno схваћена дслатмоет да поЛкцијски 
opranu треба и да управл>ај\ n да политизпрају, a 
друго да полицнјско-управш' чинбвници само ip- 
ше вбљу закопа далско од сваке политике и мета- 
на у партијске сврхе. Ono прво схватли.е датира 
још ii3 иаше несретие парти.јск6Јполитичке iii,(>- 
шлости пре в јамуара, ono друго, ja мислим и хопу 
да верујем, да je с^ватање ne само данашњег Ми- 
нистра упутрашњих дела, ieh целе Владе и да«а- 
шње парламептарпе већине. 

A ипак н'а самом repenv и у пракси спроводи 
се и обележава ово последње схватап.е: поли- 
TH4KO-vnp:iHiiii чпиоггпшн мешају се у политику, 
врше утицај na партпјскс oprannaaunje, пспоља- 
бају nćnpiiKpnneno и смело својс личнр располо- 
жење према пзвссппм грађаник1а И прогап.аЈу раз- 
iniM нексацпјама, чак n протерппањем И3 Једпе on- 
uiTinr у лрп v, људе без икакве зако^ске ocnoi.e 
n врше терор пад пспраиипм и честптпм rpahann- 
ма. Ja ne ronomiM, господо, na памет, jep за Све 
ono што кажем пмам прбћерен.их података, KOje 
сам скупљао na лицу места. Ja познаЈСм и прплпке 
V Дупавској баповпип и људе који су данас на 
vnpaBii v срезовп.ма и опттипама, као и л.уде 
којп су тим политпчкпм шпкапнма изложепи. И 
КЗД ово овде пзпосим. ja чппим то у доороЈ па.ме- 
pn да скрепем    пажњу    Г. Министру vnvrpa ,ИХ 
дола na те појаве и да као члан гирламћнтарне ве- 
hiine изпошеп.ем оваквпх копкретпих слУчајева 
допринесем, да се те прилике у сенерипм крај^и- 
ма Пшаћске банбВине пОправе. Да пемам ув^р^ње 
да he се ова моја крптпка hpHMhTO овако n Једпно 
тако, ja ne бизГ«И \:тмао реч. Алп ja сам vnepen 
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да вршим своју дужност као народни претставник 
И да тргба да будем na овом мссту у првом ре- 
ду изразилац њихових прилика и стања које je 
за њих Bch неподнршљиво. 

Ja ие кријем, господо, да саи због тих прили- 
ка у бив. Војводини разочаран, јер сам имао веру 
да hc се са новим режимом анатно побол^шати 
прнлике, да he пестати свака самовласна делатиост 
извеспих полицијских oprana и да he се у повим 
политичкпм приликама југословенски пациона- 
лизам ir процес нашег развитка спроводитп ие 
у иепрекидпом сукобу и међусобном трвењу, већ 
да he то иаше уједињење и сливање у једио, узети 
један одмерен темпо. У ствари то није тако. M:io- 
iiiTiio грађаша, честити и вредни домаћини који 
te итаче боре са свакодпевппм животом и тешком 
емономском кризом и који су своје нациомалпо 
ocehan>e доказали оида кад je то било миого теже 
и опасни.је и no њих и no њихов живот, палм cv 
данас у једно омајање, да за љих у иационалној 
њиховој држави нема закона, нема личне слободе, 
нема правде и нема равноправости. To je, го- 
сподо, н<алосно, али то je једиа пшхолошка поја- 
ва и o њој се мора водити рачуна. Изгледа, да 
баш оии органи који су у првом реду позваии да 
чувају вољу закона и да и у грађанима улевају 
веру у државу, њену поавду и правичост, да баш 
ти органи далеко стоје од правилног схватања 
своје дужиости и да тако и несвесно корумпнрају 
пмрод и дискредитују власт коју претстављају. 

Beh за време општинских избора ja сам лнчио, 
на самом терену, за све време изборие кампање v 
Сенћлнском срезу, својим очима гледао како cv 
срескн начелник и општински бележницн вршили 
терор na свој властити народ. Omi су учествовали 
ina зборовима, чинили упадице говорнпцима, од- 
мах na лицу места кажњавали оне грађане, који 
су одобравали говорпику који није био у волјИ 
среском начелнику (случај Ђуре Ма^ића у Молу, 
који je кажњен са 500 динара због једне потпупо 
наивне упаднце). Издавани су народу штампани 
плакати са знаљем n одобрењем полицијских вла- 
сти „да су кандндати са противничке листе апти- 
државни. аиационални и недостојни да служе отаџ- 
бини и Краљу, eeh да потпирују тежње оних који 
злурадо гледају иза граница на нас." Такве плака- 
те делили cv чак и општински редари. Њима je 
било наоеНено да на дан избора разним претњама 
одвра11ају бираче од изражавања њихове слободне 
воље и утицали су na тај иачин на вршење тог 
најсветијег грађанског права, јер их je срески иа- 
челник одредио пред сам улаз у гласачку дворану 
да запрете пре но што бирачи уђу у двора^ за 
кога требају да гласају. Цео дан за време избора 
редари су били под оружјем Иа самом изборном 
месту, и издата им je усмена наредба како и na 
који начин имају да врше утицај na бираче. 

Редари који cv мн то пнсмепом нзјавом и по- 
тврдили, отпуштени cv из cлvжбe (случај Свето- 
зара Травањева, из Мола). Читави каравани кола 
ко ja cv пристизала ca периферије на гласачко ме- 
сто, полиција je већ при улазу у село задржавала 
н разним аретњама враћала својим кућама (слу- ■ 
чај у Мартоношу). Људи честити, иационално ис- 
правни, утледни дома!шни, чланови Југословепске 
нациопалие страпке. у свом личном и ме1)усобпом 
такмичењу око избора општиискнх одбориика н- 
мали су, маравио, више кандидата и више канди- 

датских листа. Уместо да je среска полицнјска 
власт остала потпуио неутрална и да je иустила, 
да се то такмичење изврши у њиховом локалном 
сукобу, она je напротив ту подвојеност заоштрава- 
ла, јер су свн њени органн, цео полицијски уиравии 
апарат, толико провидно и смело заузимали отво- 
рен став за овог или оног кандидата, да je у чи- 
тавом срезу настао и међу рођеном браћом, дота- 
дашњим прнјател.нма и прнсталицама једие исте 
странке невероватан раздор. 

И тек шта je шастало после тих избора! Полн- 
цијски opranu свете се једаима, терају инат са дру- 
гима, општински бележници убирају порез на је- 
дан бруталан начин првенствено и изваи реда код 
оних којих ннсу гласали за т. зв. н.нхову, тобоже 
званичну листу, хапсе л.уде, истражују на силу бо- 
га кривице и кажњавају мирне и честите грађане 
због некнх  невероватннх снтница,    (случај Љубе 
Радивојева и других у Ст. Кањижи), долазе na сед- 
нице партијских орггнизација, забрањују или са- 
зивају састанке тнх организација, појављују се на 
њима у униформи, кандидују претседнике и час- 
нике, распуштају Beh nocTojehe организације н у- 
тичу, једном речју, на овај начин иа партијско де- 
ловање. Да се овако држање службеника ресора 
Мииистарства унутрашњих  дела  коси  са   чл.   11,S 
nocTOjeher закона o деполитизацнји особл.а и no- 
зитивнии закопима, — јасно je и Мииистру уну- 
грашњих дела и Вама, господо сепатори. Извесни 
полнцијски органи у томе срезу иду још и даље и 
заборављају на своју чиновничку дужиост у то- 
ликој мсрн, да ja мислим да им je свака савест иш- 
чезла, за доказ тих злоупотреба у званичној дуж- 
ности полнтнчко-управних чиновпмка у Срезу сен- 
ћаншом навешћу само неколико   најистакнугојих. 

Један полицијски претстојник у Ст. Кањнжи, 
Сава Танасијеви!! позива званичним иутем грађа- 
не и око 30 градских одборника који су уложили 
жалбе протнв повишења градског прнреза и при- 
морава нх  под претњом казне да повуку жалбе. 
Taj исти претстојник полицијом растура месну ор- 
ганизацију Југословенске    пациопалне  странке  и 
забрањује нови избор. On позива у своју канцела- 
рију претставиике локалие штампе и забрањује им 
да штампају исправке и изјаве грађана, ои без и- 
каквог писменог решења врши у 11 сати ноћу пре- 
метачину у штампарији Луке Богосављева  и са- 
слушава грађгне (сведоци cv ми дали o то.ме пи- 
смеиу изјаву). Исти тај претстојник полиције за- 
брањује сазнв скупштине Mecnor занатлијског у- 
дружења, он невероватним терором и заплашнва- 
и.ем утиче na народ, да ли да се определи да Ст. 
Кањижа осташе град или да се претворн у општн- 
ну. Он je ухапсио бив. гардског чинрвника Николу 
Милинова са још неколико недужпих грађана, он 
тако исто хапси учителза Славка Шикопарнју, on 
хапси и тера у ланцима грађанина Михајла Агба- 
бу, које људе суд, 'наранно, одмах после извиђаја 
пушта на слободу и потврђује да мису билн нн у 
чем крнви. Он кажшава на пр. Љубу Радивојева 
са 500 динара што му je изашла гуска на улицу, a 
кажњава исто тако са 500 динара иеког Луку Кне- 
жевића због јавне и дрске увреде Његовог Вели- 
чанства Крал>а, тек онда, кад се против тога по- 
бунише свн национални људи и учиннше по томе 
пријаву вишим властима. Beh из тога се види тен- 
денција његових поступака.    Срески    иачелпик у 
Сеитн Плазикић хапси адв, прнправннка Душаца 
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Ракића, из Мартонбша и протерује га из те оп- 
штине и ако je он онде иадлежлн. из чисто личних 
мотииа. Наоашо, банска управа вратила je и Ра- 
кића у CBojv onuiTHHv. Ипак. поред свнх тих зло- 
употреба и незаконитости тај претстојник градскс 
полшшје у Ст. Канјижи није смењен. 

Неразумљиво je из којих разлога 'се подржа- 
вају такви чиновници-, који, сем ти« злоупотреба 
имају jom и личних недела, због којих би требало 
дз одговарају пред судом. a која овде, н гч<о имам 
све то тачно наведено, нећу нзносмти, него hy их 
прсдати г. Мшгистру унутрашњих послова, па иека 
их он извиђа Неразумљиво свс то изгледа можда 
онима. који нису добро упућени у право стан>е 
ствари. али ja зиам ко подржава такве неисправне 
чиновнике и због чега omi имају смелости да та- 
ко поступају« 

Постоји у тим крајевима јелна политичка КЛИ- 
ка повезана лнчним ннтереснма којима je потребна 
иолитнчка делатност. да прикрију у и.ој и помоћу 
политичкмх веза своја иедела. Ta клика дочепала 
се во{)Ства у партијскнм организацијама ие редов- 
ним путем избооа. већ ту паршјску власт узуппира 
помоћу полицијских и општикжих органа које оиа 
поставл.-а, смењу.је, подржава v своме лнчиом иите- 
песу. Ja ne могу на овом месту већ u због кратко- 
he времена, којс MII стоји иа расположенд', да из- 
несем o копкретачм случајевима све доказе. Caicra- 
вио сам нх прсма жалбама и тужбама rpahana no 
местима одаклс су ми стнзале те разне тужбе И ПОД" 
носим их г. Мишстру, ;ia иареди no и.има истрагу n 
да се увери, да су онс у суштнни тачис. 

Ja hy се радије заложати само на нстицању тог 
не.подношл>ивог стања. које je v ссверим крајеви- 
ма Војводппе узела та клика, која поставл.а чинов- 
иике, прсмешта их н држн цео тај апарат у својим 
рукама, да би гтомоћу љсга могла ликвиЈпрати своје 
лпчне рачуне. Ono што je у томе најжалоснпје и за 
иајвећу осуду и због чепа1 запоаво i a и ударам гла- 
сом na то, то je што ce све то врши под вплом na- 
ционализиа, од кога та клика живи и с кошм сс то- 
лико лупа у прса. Нациопалпи кашактер Војволмпе 
ипаче je, господо. всома сложен и nama пациопал- 
no-политичка акцпја v Војвопипп веома ie осетл>п 
ва. Ни у једпој дпуго! покрајипи im je ona пзложе- 
na тако супротпим дејствима, ако ce та националиа 
акција ne води брпжл.пво. смишљвно; тактично и 
исправио. AKO ce ona, меНутнм, обележава у лаж- 
пом облику n искоришћује у пословне спрхе, опда 
ce тпме ne служп интересу дожаве. seh, na протпв, 
KOMiiDOMinvie ce nama паппопалпо-полмтичка no- 
зитпа у том полоучп- oa толнко поссбпо етппчком 
копфигурацпјом живл a ч тако зпачајппм кулгур- 
пим диференцијама, кпо што ie. то 'Случај у Војво- 
дипн. Баш у тоj покрајипп треба ту нациопалпу ак- 
циду да водп љубав Koia све обухвата. a ne можч.а 
и пословпи чштерес појслпиаиа Koia и најближе це- 
na. Л у последње воеме мп вндпмо да ce у BOIBO- 
дипи води једна мопополисапа националча акпија 
кода ce невероватпо удаљпла од пекапашње ciaine 
тралнције војво^апског патриотизма. Ha ПОМОЛУ су 
данас фанатици једног национализма. i<oiii то nai- 
гр.етпје људско ocehan.e ивнкЛе in пазар. пспла- 
liyiy тнме своје рачупе и наплаћују своје јавпе 
(Нупкцијс na рачуп заслуга, стечеппх ne у јавпом 
раду и na корпст колектпвпог делањз већ na пол>у 
коруппије n злоупотреба овога политпчког поло- 
жаја. To су те такозгкте и caeuane политичке всли- 

чипе, ти сталпи експерти за поједппе покрајппе n 
n.ene сложене проблеме који су и до шестог јануа- 
pa билп тако с^атални no name Mehyco6ne односс. 
Сад су onu опет дигли главу и ведре и облаче као 
гами собом паметпути политиканп. пезамепл>иви у 
свима политичкпм ситуацијама и коп.упктурама. 
Тосу тп коњупктурални полптпкапп, који због сво- 
јих амбиција проматрају све одпосе и све догађаје 
око себе полазе!1И од себе као централне фнгуре 
без 7<оје, за нме Божнје. ne може пн једна влада. 
To су ти полптпкапп, који у свакој ситуацпји памс- 
hy своју сарадњу и .лгационалну" акцију у првом 
реду рал.и лпчпих иктероса и претстављ^ју сваког 
оиог, који ce «е жели да повеже с њима у одбрану 
тог њиховог личпот иптсреса, претставл>ају га као 
недовол>по пациопалпо орнјептпсапог, кога трсба 
пз папиопалпе акције жлсључити или у најбољем 
случају подврћч га »воНству« тих самозвших ло- 
калних великапа. Међутим, за пптерес државе, за 
закоиитогт и ппавпо осећање којим тпеба ла je npo- 
жето nanio грађанство од највеће je штете таква 
^опополисапа напнопалпа акпија тпх једшки у ко- 
iiiMa ie ИШЧСЗла и свест n мера за чпст пациопали- 

•-•ам и квалитет јавног морала. Ja hv ca неколико 
конкретпих примера оцртатц ту акцију, која ce под 
вилом иапшмтлизма и ПОД заштитом државпнх вла- 
гти ноли у северпим крајевима Лупавске баиовппе. 
To су опште позпате чињенице. One ne само широм 
целе Војводипе шоепшчавају, peh ce one nno (e 
мпого жалооније, стављају na рабош режиму и ком- 
riDOMKTViv noiaM пацпоналпзма и појам {авпога мо- 
рала. Ту je тежиште питап.а пациопатпзма у Boi- 
водипп. Koin тамве једиике у незајажљивом про- 
хтеву за материјалпим зарадама n каријеристичких 
PMommia лискрелитују n надозбиљниГе онемогућу- 
iy нашу напмоналпу полнтичку позпцију у тој раз- 
nopo'iHoi покрајппи- 

Како може у пациопаито-политичкои правиу 
да успева наша акција, када ce на чело те акције 
намећу људи. који су пол моралпим дефектом и ко- 
in сваку акцију и na партиско-политичком пољу и 
иа сваком јавном ралу воде, да ocHrypaiy CBoi лпч- 
ни престнж и опемогуће на rai начин, преко CBoiHX 
политичких пријател,а у Београду n помоћу свогп 
партнјско-полгитичког положаја. који заузимају, 
сво!у кпивичпу отговорпост пред зокочом n п.его- 
рим санкикјама. Начелу спеске ппгапизапи!е Jvro- 
гловепск^ папиопалпе .стоапке у Септи налааи ce дп. 
Милош Лудажћ, алвокат и бапски већ«ик, Koin je 
као алвпкат компромитовап у рааним аферама. Ппп- 
тин iKcra ie 'тжавпи тужилап У Суботипи Бр. КК. 
4П7/1П ot 19,33 попигао Оптужпицг. nno ie v CBoi- 
ству купатора стечајне масе продао некретпипе Ma- 
ce n убрг<ну гвоту ол Пбз.оПО.— дипара nnie депо- 
повао у сулски депозит, већ ie повап с<*би за.тоЖао 
И тиме ПОЧИЧИО лело yTaie озчачене у § 318 Казпе- 
пог закона. Ову i<; оптужницу Апелапиони суд у HO- 
ROM Canv пол Бп. 617/933; ол IS (ћебпгапа 1934 
оспажио. Поотив п.ега je Савез пабавлуачких задру- 
га доЖавиих службепика у Веогоалу. подпсо кпи- 
вичну пријаву под Бп. 19 од 9 Maia 1932 голипе због 
лелч- yTaie 371 Каз- зак. Ппотив њега ie београлска 
(ћабоикч асфалта и катрансмих ппоизвола од 30 iv- 
Kfl 1930 голипе полигла тужбУ због утаје дипаиа 
20.000.— коју je своту та imma положша др. Лу- 
ДаГићу као адвокату гпалз Септе na име УГОВОРне 
таксе, Koiy on није rpamv патожио. Због те пехат- 
nocrn Пореска управа у Септи ПОД Бр. 14663 од 25 
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августа 1921 године казнила je град CCIITV и ту фир- 
му трострукнм износом казпе. Проттз ii>era посго- 
јала je кринична пријапа због проневере 200.000.— 
дниара Рраџцског ионца, али je поступак државни 
тужнлац обустанио, јер je од и.сга постављени град- 
ски начелник Сагза Вујић у Сенти пол Бр. 21198/931 
од 30 децембра ШЗГгодиие изјапио да др. Лудајић 
стоји у »обрачуну« са градом. Против његових ма- 
хииација око поделе ошлтииског п&шњака у Мар- 
тоношу подиессна je жалба Ваиској упрагш, Др- 
жавном спвету. Министарству полп>прмвреде и нај- 
зад 12 марта 1934 годипс и Ih. В- Краљу. Ту je у 
пнта1ну једна велика аграрна афера око G.000 јута- 
pa пашњака, кој'и треба да се подели међу интере- 
сеите, a чија je поделамн технички и правно повере- 
na ни мање ни више већ том истом др. Милошу 
Лудајићу, који треба да добиje за тај посао 200 ди- 
iiapa no јутру, што значи милион двеста Тљада 
дпнара. Ta подела аграра не изводн се ни no кон- 
курсу, ни no правилу пи у закоиитој форми, јер сс 
обично v слпчпим случајевнма плаћало као адво- 
катски хопорар највише 7 динара no јутру, a «е 200 
динара. Кад су се извеспп л>уди, заинтересовапи 
при тој подели, жалили Банској управи, др. Луда- 
jnli потегао je једнога од потписиика, Ђурицу Ба- 
калића, да одустаче од правног лека против реше- 
ља Крал.евске бапске управе у ствари поделе тог 
гсашњака, давши му мито од 10.000 дкпара и једну 
мепицу na 10.000 дипара иставл.ену у Септи 18 ав- 
густа 1933 године. Жалилац примио je тај новац, 
али je одмах отншао јавпом бележнику и иставио o 
том делу подмићиввња јавни бележпички доКуменат 
под Бр. 708 од 29 августа 1933 године- Ja оригинал 
тог докумепта имам у руци. To je, господо, нај- 
пстакиутији политачко-партпјски функцнонер, који 
врши кајвидиији и пајјачп утицај не дамо на ак- 
тивну дпеппу политику у том крају, већ који помо- 
fiy свог политичког положаја у странци предлаже 
Банокој управи кога ће поставити за општшгске 
бележннке, кога he од њих сменити, кога he преме- 
сгити. UITO jo и;!|>кп,г1',-1;мј'о. Баиска управа прима 
iberOBe предлоге и размешта и поставља општшпже 
бележпике и градске начелнике no ћсфу г. Лудаји- 
ha, коме тп бележници тпсбају да у општкнама оси- 
гурају том адвокату Лудајпћу потребпу клијенте- 
лу и овако маспе фискалне послове, које се сврша- 
вају интервенцијама тог г. банског већника и прет- 
седпика среског одбора страике na штету целипе. 
Општипскн чпповпици и градски пачелпицп V Ссптн 
и Старој Кап)ижи смењени су без икакве крпвице и 
државпе потребе на пнтервепцпју тога господина и 
доведепи су на те положаје и>егове лпчпе пристали- 
це: Сава Вујнћ у Сенти и Славко Воргпћ у Ст. Ka- 
п>ижп. По свему томе и овде споменутпм пачелпи- 
цпма постоје писмепе тужбе и Банској управи и 
Мпппстартву упутрашњих дела. Ja сам вол>ан да са 
г. Мипистром унутрашп^нх дела усмено те ствари 
рвшравим и да му те тужбе и оптужбе против тих 
начелника подпессм још једанпут у препису. Г. Мн- 
пистар унутрашП)Нх дела имаће прилике, да се из 
тих података увери и ко су и какви су ти чиновни- 
цп, a моја je дужпост само да укажем, да се. са та- 
квим чиновницима, који стоје у служби једне ко- 
рупциопашке клике ne може завести ни закопптост, 
пи ред, ни мир ме1)у грађанима. 

Како ти чпповпици    поступају са гра1)ап'има к 
колпко далеко иду у својој дрскости    служећи у 

првом реду там својим паредбодавцпмп, a не др- 
жави, ja hy доказати још овим једпп.м примером. 16 
(ј)ебруара О. г. позоапи су у градску кућу у Ст. Ka- 
п.ижп у канцела^ију градоначеиика Boprnha у 6 ча- 
сова у вече грађани песловепске пародпостп, na je 
од Jbiix градскп пачг.птк у прпсуству шефб поли- 
nnje тражпо, да потппшу меннцу од 30.000 дпнара 
за под11зап>с »Дома Југословетгског Дпевппка« у 
! IDI'OM Саду. A тжву меппцу у пзносу од 20.000 ди- 
иара потппсали су na пстп пачип npe шест педсл.а 
друга чегвораода угледпих грађапа песловстгске на- 
родносги. Четворици који nncv хтели да потппшу 
мепнпу претило се дл he бнти протерани. Te менп- 
ne су сскоптоваие у Бановикској штедпоницп у Но- 
иомСаду. И сама Бановтгска штедиопица у Новом 
Саду дала je 100.000 дпнара за подизање дома »Ју- 
гословенског Дневнпма« у Иовом Саду. Мпоштво 
onhuina, учитеља — пада у очп зпатап број мач.ип- 
ских учитеља — оппггппгких бележппка и другпх 
службенпка морало je да ушгсује неке невидллгве 
акције за деоничарско лруштво »Југословенски 
/IncBimK« које се друштво гаикада кије основало, н 
ако су уписпвачп акцнја новац уплатили, јер je вла- 
сник тог листа др. * Нпкпћ одустао ОД об^азовап.а 
акциоиарског друштва a уплаћени повац песретппх 
аКЦИКЈнара прстворио папросто v приватпп зајам се- 
би, којн зајам.ппкако н ne npaha. Ja ne бпх ту ne- 
милу појаву cnoMniba'O, да она нема политпчке по- 
задине и да то ne врши слнчннм махинацијама, кап 
мало час спомепути партпјско-полптичкп функцпо- 
nep v Сенти. један политпчки човек са BCIIIIM рапгом 
и neliOM одговпрпошћу. (Глас: Ko je тај?) To je на- 
родпи посла.пик др. Федор Нипшћ. (Прстссдипк Ми- 
пистарског саиета Никола Узуновић: Који iunje овде 
прпсутап n ne може да реагпра). O томе je већ било 
говора у Народној скупштини n ја пећу o томе no- 
ворити овде. Али ne можс се избећи поред свих об- 
зира, коje имам са овог положаја, да се говорп n 
оштро критнкује рад малих политнчко-управпих 
чштовникв, који врше злоупотребе у службепој дуж- 
ности no паређеп.у јачих од себе, л да се o махипа- 
цијама тих јачих фактора уопће чути. И m npirae- 
pn n чињеиице које сам на почетку свога говора на- 
вео из нашег јавпог живота и политичког збивања 
у тим крајевима Дупавске баповипе, илуструју no- 
јаве за које су у првом реду одговорнп наредбо- 
давци, no чијим 'ce палозима вртс такве пљачке 
угледпих грађана под вндом т. зв. пационалпе акци1- 
је. Или зар да ne буду критиковапи, без нервозе и 
претсривања, тп паредбодавцп, a да само noće од- 
говорност малп чпповппци, који су стварпо само 
opyl)e и л,опта у рукама корупциопаша, којпма сле- 
по треба да служе? Зар пије једап такав чшговпик 
др. Младеп Ппгурски због тога страдао и ocvhen на 
затвор код Окружног суда што je no наређеп.у тих 
јачпх фактора створшо овоме 40000 дппара пзва- 
дивши тај новац нз путпог фопда среског начел- 
ства? Зар у овој опттој екопомској депреотји кад 
ни један честити трговац, занатлија или земл>орад- 
ник ne могу нигде дд добију зајма за одржање сво- 
је егзистенцпје и кад се због те пемаштппе повца 
n кредита упропашћују толике прпвредпе егзпстеп- 
ције, зар опда да политички Л)уди, дојучерашн>и 
сиромашни наставпипи упиверзитета подижу усред 
Новога Сада троспратну палату — TVHHM повцем и 
капиталом извучеппм помоћу полпцијских властп и 
под заштитом овога високог политпчког положаја 



>l h.NUUKAršKB  BliLESKH 227 

мз ijena иначе осиромашених л.уди, опипипских 
благајна, зависннх чннониика и учиггеља и бановин- 
ских новчаних завода? 

Je ли то опда, господо, поступак који се МО- 
>ке прандатн националном aiainjoM која се, као 
што видите, води не ради нацио.чализма већ ради 
свог сопствеиог иитереса, јер се од тог национа- 
лизма живн. 3aii могу политичари са таквнм мо- 
paiuniM квалнтетнма да врше уопште Joiu неки у- 
тнцај na иационалии живаљ у тој покрајиии и да 
воде'неке акциј'е и стварају покрете који су у ства- 
ри невидљиви и I [отемкиноча села, јер ne постоји 
иикаква н.ихова пацнонална акција, не постоје, 
иажалост, никакви позитивни резултати какве иа- 
ционалне акцнје, али постоји .1една лична акција 
терора и пл.ачке, коју врше полнцнјски п управли 
opranu ii3 страха од тих политичкп.ч вођа. Зар >- 
опште когод у Kpa/bCBGKOJ влади може озбиљпо 
вероваазђ да организатори такве акцнје у тој Ба- 
повини могу претстављати nam национализан и 
пздаватп са оваквим квалитетима легнтимацнје о- 
сталнм грађанима o гоме: којп су за Краља n o- 
таџбппу, који су пационалпп, a крји нису TO? 

Зар na тај пачип и са таквом акцнјом може да 
се створи уопште пеки покрет од претстаттка на- 
циопалних иаШЈШ у Војводтт, којп пз сграха од 
'iepopa и прогонства морају да празне своје џепо- 
ве и да финансирају приватна подузећа самохва- 
лисаних, гласних n свима сипекурама iiaxpaibennx 
мопополисаних хиперпациошалиста? И кад се Кра- 
л>евс1<а влада ппта, како то да ми режимски људи 
нисмо за ове три годпне били у стању да освојн- 
мо mi Матпцу српску n да у њој заузмемо позиције, 
онда Вам je разумл>иво, господо, кад видпте как!!п 
се људи та;мо стављају na чело те пациопалне ак- 
ције. И кад Крал.евс1<а влада изражава чуђење, 
што још једап зпатап део српске иителигенције у 
Војводппп није папустпо старо партпјско обеле- 
жје, онда Вам je jacno, да je то због ових n ова- 
квих патурепнх вођа који тамо Г1ретставл>ају ре- 
жим. Сваки од нас према својој сназн н no сво- 
јим способпосгима ради за ову земљу и чи.чи за 
њу што може. Сам од себе a ne помоћу туђих ме- 
пица. AKO je пшта срамотпо и беспримерпо у во- 
i)eiby активпе дпевне полнтике, опда je то акцпј i 
полптичких ллдп, којп ncK()pnuiliyjy потчињеност 
и зависпост полицнјскпх и самоупрапппх чиновни- 
ка за свој лични рачун прд изговором: да врше 
пацнопалиу акцију. У ства])!! onn в|)ше једпу педо- 
стојпу шру n ca нашом пацпопалпом чашћу и са 
угледом свога политнчког положаја и са угледом 
државне власти, коју претстављају. 

Ja сам те појаве нзпео да би их надлежии фак- 
то[)и уочилн и да би у том врлоглавом Срозавању 
name иацноналпе политпке и иашег' угледа, у зсм- 
л>н и сгтол)а, зауставпли такву штетну акцију и у- 
путлли чиновнике овога Мииистарства да боље, 
поштеније и идеалније служе државп и нашем ma- 
ционалиом угледу. 

Имам уверење да lie r. Министар ове моје су- 
гестије узети у озбил^ну оцепу, јер сам нх због 
тога овде н иагласио, и зато hy гласати у поједи- 
иостнма за буџет ресора Министарства .уиутра- 
шњнх дела. 

Potpretscdnik dr. Miroslav Ploj: Ima reč sena- 
tor gospodin Stjepan .lankovic. 

Stjepan Janković: Gospodo senatori, ovo, što 
ću da konstatnjem kod pretresa budžeta Ministarstva 

unutrašnjih poslova, nije konstatovano prvi put, već je 
uverenje velike većine, da problem političke uprave 
i u njezinoj organizaciji i u njezinoj tehničkoj prak- 
tičnoj provedbi, stoji u uzročnoj vezi sa celokupnim 
našim unutrašnjim nacionalnim i državnim proble- 
mom. ()d Ujedinjenja do danas nije se bilo sretne ruke 
u izboru organizacije i podjele unutrašnje političke 
uprave, grijeh, koji se vuče od protuzakonitog raza- 
ranja upravnih organizacija i pourajinskili cjelina pri- 
je i stava od godine 1921, pa se taj grjeh vuče kroz cio 
režim vidovdanskog ustava sve do danas. U glavnom: 
mi osjećamo kontinuitet unutrašnje uprave iz vremena 
odmah posle Ujedinjenja, pa do danas. 

Mi smo na ovom mjestu i u svojoj deklaraciji ja- 
sno ukazali na ono, što bi trebalo da se ispravi, pa 
da narod bude zadovoljan, ali se na to do danas ni- 
ko nije obazreo. Zato ja moram da podvučeni, da 
veliki dio odgovornosti zbog današnjih prilika, zbog 
bgromnog nezadovoljstva u narodu, zbog neuspeha 
državne administracije u raznim njezinim granama, 
zbog opasnoga državnoga problema, kako se može 
da nazove otpor naroda, makar i prećutni, da veliki 
dio odgovornosti za sve to pada na odgovorne pret- 
stavnike državne vlasti i državne egzekutive. 

Ja sam daleko od toga da činim rekriminacije 
samo radi toga, što sam u opoziciji i da stvaram ta- 
kvo uvjerenje, kao da se Vlada, da se odgovorni Mi- 
nistar okrivljuje za sve, čini odgovornim za sve i što 
je bilo i što je sada. Ja ću da konstatujem da je sa- 
dašnji Gospodin Ministar ovaj dio problema naše u- 
nutrašnje uprave baštinio od dugog niza svojih pret- 
sUnnika, pa ću da mu koncediram i to, da on ni da- 
nas nije mogao promjenili taj kurs, koji je stalan i 
nepromjenljiv i pod vidovdanskim ustavom i u da- 
našnjim prilikama. 

Mi Jugosloveni, koji pripadamo hrvatskom ple- 
menu, a kojima je interes ove države i njena snaga 
isto tako na srcu kao i rodoljubivim Srbima i Slo- 
vencima, sa velikom zabrinutošću moramo da kon- 
statujemo ovaj t'akat i da ukažemo na neželjene mo- 
gućnosti, da te prilike odu i dalje na štetu državnih in- 
teresa i državne snage. 

Gospodo, ja neću da iznosim konkretne rekrimi- 
nacije iz kojih bi se videlo kako vlast odgovara na 
političko nezadovoljstvo naroda, jer se o tom dosta 
iznosilo u Narodnoj skupštini, a naročito su verodo- 
stojne one konstatacije, što su ih učinila gospoda po- 
slanici iz Vladine većine, koji su g. Ministru izgla- 
sali budžet. Fakta, koja su tom prilikom iznesena, do- 
kazuju, da se je naša uprava u svojoj tehnici, u svo- 
joj praksi vratila natrag u primitivno stanje, a ne da 
je pošla napred. To se osobito teško oseća u onim 
krajevima, gde je bivša neprijateljska vlast podrža- 
vala do savršenstva uređenu administraciju. I u ni- 
čim nije veća zasluga našeg naroda nego u tom, što 
se on nikada nije izmirio sa tom savršenom admini- 
stracijom, već je uvek bio protiv tuđinske admini- 
stracije. 

Ne znam zašto je bilo potrebno, da se kvari do- 
bra administrativna tehnika, da se od državne admini- 
stracije pravi državni problem, kad je bilo vrlo lako 
moguće, da se tehnički, da se praktički onaj sistem 
jednostavno preuzme i da se proširi i na one krajeve, 
koji taku dobru administraciju nisu imah? 

Gospodo, s time u vezi bilo je i postavljanje sres- 
kih poglavara i policijskih ' činovnik^ bez kvahtika- 
čija   bez poznavanja prilika, bez spreme koja bi ih 
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mogla učiniti odgovornim za njihov zvanični raci, bez 
iskustva i bez dobre volje, da jednini načinom, koji 
će narod zadovoljiti, posluži i na-rodu i državi. Pri 
tom se je naročito pazilo, da se odabiru činovnici, 
koji su dotičnoj sredini ili novi i naročito birani kao 
poverljive ličnosti viših faktora. 1 vidite, gospodo, kod 
toga kao i kod većine drugih stvari, izbor je padao 
obično samo na jedno jugoslovonsko pleme i pri tom 
smo mi Hrvati najgore prolazili. 

U celoj bivšoj Bosni i Hercegovini nema nijed 
nog jedinog sreskog poglavara Hrvata. Zašto? Zar 
od upravnih činovniKa Hrvata nijedan nije sposoban 
da zauzme upravu koga sreza u ruke ili se možda ne- 
ma u njih poverenja? Ako je tako, onda treba otvo- 
reno reći, izneti o tom dokaze i podatke i mi ćemo 
se bez protesta tome taktu pokoriti. Ali dok nam o 
tome ne govore ni njihovi setovi, niti nam g. Ministar 
iznosi podatke protiv njih, mi moramo da mislimo, 
da je naša ^dbina i danas u eri jugoslovenskog dr- 
žavnog sistema, u eri stvaranja jedinstvenog nacio- 
nalnog tipa, da se sve to događa na našu štetu. 

Šta vise i u onim krajevima, koji su nekad imali 
potpuno samostalan upravni život, u bivšoj Hrvatskoj, 
ima najmanje Hrvata .šefovo administrativnih jedinica. 
Kolika je šteta od toga što narod, osećajući i videći 
to, oseća da su pripadnici pojedinih plemena zapo- 
stavljeni, da se u njih nema poverenja, da se od njih 
traže žrtve a ne daju im se prava, na-ročito lične i i- 
movne bezbenosti, čuo je g. Ministar u Narodnoj 
skupštini. Da li je to, da se ta praksa uzmogne spnr 
voditi, razlog, što gotovo ni u jednom hrvatskom src- 
zu nema seta Hrvata? Taj lakat udaljuje narod od 
državnah vlasti i državne egzekutive i on sa nepovere- 
njem i antipatijom prati taj rad, a to nepoverenje i ta 
antipatija razlog je, da državna administracija u svojim 
tehničkim funkcijma  nema uspeha, 

Gospodo, u nas u Bosni i Hercegovini, a valjda 
i drugde — to će znati gospoda senatori i/, drugih 
krajeva — događa se od nazad dve-tri godine, da 
sreski načelnici rado presuđuju na zatvor od dve-tri 
nedelje, pa i više, — i to bez ikakvog opravdanog 
razloga — činovnike, bez obzira na njihov položaj i 
to na temelju već dokinutog zakona iz 1916. godine, 
a Banske uprave to potvrđuju. Kolika se, gospodo se- 
natori, time čini nepravda i koliki se haos time stvara 
u očima naroda, ne da se ni izreći. Prvo služiti se do- 
kinutim zakonom, kad već postoji novi zakon, jedno 
je upravo kažnjivo delo, jer se tim načinom s jedno 
strane zavodi tiranija, a s druge strane anarhija. Ova- 
kav postupak je tim kažnjiviji, što dolazi iz onih me- 
sta koja su pozvana da čuvaju zakon i paze, da ga 
niko nekažnjeno ne gazi. To je, gospodo senatori, 
prosti despotizain. 

Pa kad se tako postupa sa visokim činovnicima, 
koji znadu osim svojih dužnosti u službi i svoja gra- 
đanska prava, šta se onda radi sa siromašnim, nižim 
i nepismenim svetom? Nije li to unižavanje činov- 
ničkog ugleda, a time i ugleda države u očima naroda, 
pogotovu kad se zna, da je tako kažnjeni činovnik po 
svom činovničkom položaju viši od onoga koji ga 
kažnjava? Kakav će respekt imati narod pred činovni- 
cima, pred državom — jer on u činovnicima vidi dr- 
žavu — kad sve to gleda i zna? A ko će napokon od- 
govarati za službu ovako zatvorenog činovnika? Zar 
ne vide sreski načelnici i Banske uprave, da oni ovak- 
vim postupkom bez ikakve potrebe i protuzakonito 
lišavaju činovnike njihovih dužnosti? Čemu onda Či- 
novnički zakon, kad ga obični sreski načelnici i banske 

uprave prosto izigravaju, stavljajuć se nad njeg? A 
baš interes naroda i ugled državne vlasti traže, da se 
sa činovnikom ne postupa ko s lopovima i zato je za- 
konodavac i stvorio Činovnički zakon. 1 tu, gospodo 
senatori, u ovakvim slučajevima ne vrijedi ni prote- 
stiranje dotičnog činovnika na Ministra ni intervencije 
nas sentora i narodnih poslanika; volja sreskog na- 
čelnika i banske uprave valja da se izvrši, pa ma pro- 
pala država. To je, gospodo senatori, prosti dahiluk 
i te dahije trebao bi g. Ministar da ozbiljno pozove na 
red i nauči redu. 

Uzgredno samo spominjem, da su ti nesretni či- 
novnici, s kojima se tako postupa, Hrvati i Slovenci. 

Događa se kod nas i to, da se proganjaju ljudi 
radi rodoljubivih pesama, kao: »Oj ti vilo, vilo Velebi- 
ta«, »Lijepa naša domovina« itd., ako se samo u njima 
spominje »Hrvat« ili »Hrvatska« i kažnjavaju, jer da 
i ime izazivaju, makar da nikog nijesu mogli izazivati, 
pošto se je pjevalo u sasvim zatvorenom manjem dru- 
štvu i nikog drugog nije bilo. Meni nije poznato, da 
je igde zabranjeno ime Hrvat. Znam da je i Njegovo 
Veličanstvo naš Kralj rekao, da samo dobri Srbi, dobri 
Hrvati i dobri Slovenci mogu biti dobri .lugosloveni, 
pa kako će se biti na pr. »dobar Hrvat« kad se to ime 
ne smije bez kazne ni da spomene? A misle li ta gos- 
poda da će takvim načinom istrejebiti Hrvate i nji- 
hovo staroslavno hrvatsko ime? Zar oni ne ZIUMU, da 
baš obratno od tog biva, da oni to ime čine dražim i 
I ljepšim? 

Isto što se događa sa hrvatskom pjesmom, do- 
gađa se i sa hrvatskom trcbojnicom i radi te se pre- 
kopavaju kuće, zatvara, bije, globi, pa ne samo od- 
rasle već i dijecu, koja o tom svemu nemaju ni pravog 
pojma. Dok se ovako radi sa hrvatskom zastavom, 
srpska se vije slobodu;). Lijep;, mi reče jedan čestiti 
naš Srbin iz Bosne, kad smo 0 tom razgovarali: »Hr- 
vatsku zastavu bacio je ovaj režim pod noge, a srp- 
sku zastavu podigO na ;jltar«. Zar treba bolje kritike 
i osude od ove? 

Ne zaboravite, gospodo, da su hrvatsko ime i hr- 
vatska zastava svetinja svakog Hrvata i dok bude 
Hrvata, biće i tih njegovih svetinja, a Hrvata će biti 
uvijek! Zaludu je tu sva muka i trud i oni, koji na tom 
rade, ne rade samo protiv Hrvata, već i protiv Srba 
i Slovenaca, i protiv države. To su oni pravi separa- 
tiste i izdajice nareda i države i Kralja, jer ne samo 
što zlo čine sami oni, već što stvaraju druge zlima, 
stvaraju izdajicama i separatistima. 

Pa ne samo da se kod nas tako radi u Bosni i Her- 
cegovini, već i u Hrvatskoj i Dalmaciji. To je, vidi se, 
jedan organizirani atak na Hrvate, u svima zemljama, 
gdje žive. 

Uvjeren sam, gospodo senatori, da svega ovoga 
ne bi bilo, kad bi bilo slobode štampe, ne bi bilo bar 
u tolikoj mjeri i za te zlikovce našlo bi se već lijeka. 
Nu naš Pretsjednik vlade g. Uzunović ne voli slobodu 
štampe, jer: »Šta će —■ veli — reći o nama strani svi- 
jet?« Naš Pretsjednik vlade misli da je to moguće sa- 
kriti stranom svijetu u današnje doba! A šta rade u 
našoj državi strana poslanstva, konzulati, strani do- 
pisnici itd.? Zar su oni kod nas, da ništa ne vide i ne 
čuju? Prctsednik Ministarskog saveta Nikola Uzuno- 
vić: Mi smo zadovoljni sa njihovim mišljenjem o na- 
šoj situaciji!) Znadu oni, gospodine Pretsjedniče, i vi- 
še nego mi sami, njima se to ne može zatajiti, ali može 
nama, i to je, čini'mi se, pravi razlog zašto naš Pret- 
sjednik vlade ne voli štampu, ne voli slobodnih 
govora. 
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Glasaču protiv budžeta Ministarstva unutrašnji!] 
cijela. 

Potpretšeđnik dr. Miroslav Ploj; Ima rcč sena- 
tor g. Petar Dobrinić. 

Petar Uobritiić: Gospodo senatori, kod Ministar- 
stva unutrašnjih poslova dalo bi se puno i dugo govo- 
riti, jer baš u tom Ministarstvu po ovom centralistič- 
kom sistemu usredotočen je čiav naš život. Više ima- 
mo o tome govoriti, nego o vanjskim poslovima. Jer 
u vanjskim poslovima imame odreciene granice, pa 
preko granica nećemo tamo, a u svoje ne damo ova- 
mo, pa da sveti Petar pode, ako je protiv nas nepri- 
jateljski raspoložen. Ali ovdje je Ministarstvo unu- 
trašnjih poslova i o tome, molim Vas, da progovorim 
nekoliko riječi. 

Gospodo senatori, kao seljak ne ču ovde govo- 
riti o seljačkom gospodarstvu i drugim odnosima, to 
spada u resor Ministarstva poljodjelstva, nego ču 
reči nešto o onome, o čemu se radi u upravnoj struci 
u Ministarstvu unutrašnjih poslova,, gde se kroji 
upravna pravda, i< i nepravda našeg naroda. 

Gospodo, o nepravdama koje se vrše nad seljač- 
kim narodom, ne treba ja da dokazujem, to je dokazao 
malo prije naš poštovani drug senator g. Popovič, a 
kako se tu radi nepravda i šta se radi kod nas, to je 
opet dokazao g. senator .lankovič. 

Gospodo, ja mislim, da nećemo još dugo i dugo 
uspjeti da toga nestane, naš glas biće još dugo glas 
vapijućeg U pustinji. Pa, gospodo, i sama poštovana 
večina, koliko smo vidjeli ovih dana prigovara, — evo 
gospodin je malo prije kazao šta se popravilo u tome 
smislu: malo i ništa. Ja miilim, da bi trebalo da nesta- 
ne tih kilometarskih govora, jer opozicija se ne sluša, 
vladina večina glasa »za«, pa bilo dobro ili ne, pa bi 
bilo najzgodnije da ustane jedan od Vas i da pita ko je 
»za« a ko »protiv« — i svršena stvar. Jedni hvale vla- 
du, drugi je malo kude, a to se opet ne prima. Vladu 
ne preba 'hvaliti, njoj treba glasati »za« i dati joj 
pare, a o opoziciji da i ne govorim, nju se ne sluša! 1, 
gospodo, i OVO mi se ne dopada. Opozicija ima prava 
da prigovara, jer kad poštovana vladina večina prigo- 
vara, zašto oiida ne bi i opozicija. Mi čujemo često 
gdje se opozicija napada, a mi se držimo one narod- 
ne: ako se u jednom selu groze, u drugom se ne 
boje. 

Jedan govornik iz večine prije dvije godine je 
kazao ove riječi a to je znak kako je on bio zadovo- 
ljan: »Gospodo, vidim da ovde ništa ne mogu učiniti 
za moj narod i meni ništa drugo ne preostaje, nego da 
Vam kažem: S Bogom, gospodo, idem kuci i kazat ću 
narodu: Narode ovdje ti pomoči ne mogu, i ostaču 
kod tebe kod kuče!« — 1 taj gospodin glasao je protiv. 

G. Dragovič je kazao i više, jer to što je kazao, 
pogodio je baš u Ahilovu petu, on je prigovarao na sve 
ono, što se u ovoj zemlji rasipa gdje to nije potrebno, 
a samo je jedno propustio da kaže! — Neka mi moj 
senatorski i seljački drug dozvoli da ga dopunim, jer 
smo barem u jednom složni. Kriza je, gospodo, tu, 
koja se vuče kao crna avet, i proždire sve. Kriza je 
uništila elitu našega naroda, uništila je naše seljaštvo 
i naše radništvo, a i drugi staleži pod njenim teretom 
sada stenjaju jedan za drugim. Tim padom pao je 
seljak i radnik, a osobito seljak. 

Pre skoro 10 godina bili smo ovdje kao narodni 
zastupnici. Tu se — što se ono kaže — pilo i pjevalo, 
a danas je sve pusto. Kad nema seljak, nema niko. A 
da li se šta radi d?, se olakša breme tome seljaku, a po- 
tom i cjelom narodu? Jest, gospodo, i lani mu se olak- 

šalo, jer mu se na zemljarinu povisio porez za 20%! 
Onda ja mislim, kad je tako, da je krivo rečeno kad 
nam se kaže: vi ste protiv ovoga, vi ste protiv onoga, 
vi se uvjek bunite! Ne bunimo se, gospodo, nego je 
krivo narodu i u Hrvatskoj i u Srbiji i u cjeloj državi. 
Baš sam lani imao prilike biti ovdje, kad je bio kon- 
gres zemljoradničkih zadruga u Beogradu, pa sam 
tom prilikom razgovarao sa ljudima, s njima zajedno 
spavao i pitao ih: ljudi, pa je li bar kod vas bolje? 
Uni  mi odgovoriše: Još i gore. 

Verujem, gospodo, kod nas se na primjer Ute- 
ruju porezi sa špicama žandarmeriskih bajoneta, 
ali ruku na srce, nasilja se tolika baš ne vrše. Ja sam 
bio opčinski načelnik \m\ godine i morao sam da 
dozvolim da se negdje i ode po kravu ali nikada nije 
krava prespavala u toj opčini, več se u večer pusti 
kuci. Čujem da se blago tu u Srbiji danas za porez 
odvodi mesaru za 100, ^оо i 300 dinara po komadu i 
tamo ubija! (Pr&tsednik Ministarskog suveta Nikola 
Uzunovič: 1 to je hegemonija i nepravedno!) Molim, 
tu hegemonije nema. Eto vidite, gospodo, to je zlo: 
kad neko od večine govori onda je dobro, a nama se 
odmah prigovara. Ja mislim da nisam više rekao nego 
malo prije predgovornik, i njemu se nije prigovaralo. 

Gospodo senatori, porez se mora platiti, ali po- 
rez pravedan i kolike; je od potrebe. Ja bar nisam čuo 
U našem narodu reči: neču platiti poreze, jer naš na- 
rod zna za ovu: Bo^u božje, caru carevo, a državi ono 
što je njeno, ali i narodu što je njegovo! Ali ovde se 
troši dosta i previše na potrebno i nepotrebno. 1 kad 
mi o tom govorimo, onda nam se kaže da se bunimo, 
da smo protiv države. Krivo se o tom misli i govori. 
Nije država ona geografska karta na stjeni ili ove mi- 
nistarske zgrade, nego je država živ narod, 14 miliona 
živog naroda u ovoj zemlji, to je naša država. 1 ko, 
gospodo, može i da pomisli, ako hoče da bude prav 
U SVOJOJ duši, da hi Hrvati, odnosno opozicija, rušili 
kuču nad glavom i svoje djece! Pa to bi bilo ludo. 
Jest, gospodo, bunimo se i buničemo se u duši, a bune 
se i gospoda od poštovane večine kad prigovaraju i 
oni kako je u narodu zlo, a sa naroda se ovdje ti tereti 
malo skidaju, u naročito se malo uzima u obzir baš 
seljačka zemlja i muka! — 

Gospodo, ja bih molio, da se mi ovde požurimo, 
te da spašavamo bar ono, što se još spasiti i dade, jer 
će skoro biti prekasno: Da je ovde seljak u onom 
brojnom odnosu, u kome je u narodu, ja sam siguran, 
da bi se ovdje na drugi način rješavala pitanja. Na 
ovaj način, jednoga dana, slejak će prestati plaćati po- 
rez, jer neće imati, odkuda da ga plača. 

I zbog toga što seljak toliki porez plaća, on nema 
ni za najnužnije potrebe! Selo je, gospodo, postalo 
jedna velika bolnica. Nije više ono što je prije bilo. 
Prije 10 godina seljak je bio ljudina, danas je on ko- 
stur. Ja sam bio u ono vrijeme određen za jedan na- 
rodni posao u Liku, to me ,je veselilo, jer sam mislio, 
da ću se nagledati onih junaka iz Like, koji su nekada 
formirali Jelačičevu regimentu i nazivali se Jelačičev- 
chna. Ličani su popunjavali četiri regimente, ili pukov- 
nije, kako smo mi to tada zvali: zagrebačke, dvije 53 
i 101-om otočku 79-tu (Jelačičevu) i karlovačku 96-tu. 
Ali, kad sam došao u Liku, umjesto da vidim te krup- 
ne ljude, ja sam se zaprepastio zbog onog što sam 
tamo vidio. To su bili kosturi, ostala je na njima samo 
lička crvenkapa na pogrbljenim leđima! — Eto, gos- 
podo, šta se dogodilo sa tim ljudima. Ja sam to pri- 
čao u svome selu i u svojoj familiji, a šta će biti tek 
pošle 20 godina, ako se ovako bude i dalje radilo. Ja 
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bih volio da ne živim još 20 ^odiiiD, samo da to svo- 
jim očima ne gledam. Ovdje se, gospodo, ne radi za 
loga seljaka i za taj narod! Zakoni koji se stvaroju 
nisu korisni za naš narod. 

Ja sam jedini lani od nas 400 predložio, da se one 
porodice, koje imaju devetero djece, ne oslobode od 
poreza, osim velike sirotinje! To je primljeno-; ne zato 
što sam ja to predložio, već što se uvidjelo, da je sama 
stvar po svojoj prirodi takvi«, da treba da bude prim- 
ljena. — I narod nam je zahvalio, sto je bar to prim- 
ljeno. Narod je bio zadovoljan. Nu mi imamo siromaš- 
nili kuća gdje ima po 12 djece, ali šta to vrijedi, kad 
se jedni rauaju, a drugi umiru, p;,. tako istovremeno 
ne žive i ne dobije se (•prost od poreza, dok bogati- 
jima ostaju na životu i dobiju oprost od poreza, a ovi 
siromasi sa osam djece morali su plaćati porez svoj i 
onih jačih gazda! Što se tiče zakona o razduženju se- 
ljaka, nalazim da on nije dobar. Po njemu se neko 
mora. utuci: ili dužnik ili vjerovnik! — Ja znam puno 
slučajeva gdje su pogođeni tim zakonom mali ljudi 
i male štediše. Ima slučajeva da su ljudi po 10--]2 
godina slali iz Amerike svoje prištednje, da su po po- 
vratku davali te svoje prištednje u zajam, pa sad ne 
mogu do ih dobiju natrag, te su tako ti mali verov- 
nici tim zakonom potučeni, a i njihova obitelj unesre- 
ćena, jer ti mali vjerovnici, koji su teško stečeni no- 
vac slali iz Amerike, sad kad su im devojke porasle za 
udaju, ne mogu svoju decu da udadu, a' tuđe su uda- 
vali, i sad čekaj 12 godina! Takav zakon nije i ne 
može biti dobar, i treba ga što prije izmjeniti! — 

Danas su cjene pet puta manje, kako je jučer 
dokazivao naš senatorski drug g. dr. Frangeš, nego 
što su bile prije pet do šest godina, ali možda su bolje 
pet puta, nego što će biti za 12 godina. Možda će za 
zadnji dio dvanaeste godine seljak morati prodati više, 
da plati sve što još treba, nego sada osobito, kad mu 
se jedna četvrtina odbija, ako odmah plati! Tu bi tre- 
bala država da priskoči u pomoć, kako se govori, ma- 
kar i sa bonovima i sa malom inflacijom, da podigne 
seljačka gospodarstva, pa bi se, ipak, taj čovjek raz- 
dužio prije nego li Sto može ako ovako ostane. Neka 
država pomogne bonovima, neka ona bude dužna, p.i 
ćemo svi lakše čekati, neka se državi otplaćuje to kao 
nekakav amortizacioni zajam za 25 godinu, i ako 
dođe do toga, da se to ne da uterati, onda reći: zbo- 
gom, i spužvom preko svega! Lakše je i to nego što 
danas siromašni svet seljački može da podnese. 

Gospodo, čuli smo ovde prebacivanje i to, da ža- 
limo za nekakvom Božjom Austrijom. Gospodo, to je 
shvatanje sasvim krivo. Mi Hrvati, i opozicionalci da 
žalimo za Austrijom, to bi isto tako bilo, kao kad bi 
Vladimir Radić žalio za Punišom Račićem. Gospodo, 
pravi Hrvat ne može žaliti za Austrijom, koja je po- 
ubijala tolike naše ljude, koja je sjekla glave našim 
Zrinskim i 1-rankopanima; niko ne može žaliti za Au- 
strijom koja je pogubila Jelačića bana, za Austrijom, 
koja je ubila našeg Kvaternika. Kako rekoh, to je 
bilo skoro jučer kad je dala po žandarmima svojim u 
Bošnjacima poubijati (3 Hrvatskih seljaka zato što su 
vršili svoju domovničku dužnost. Gospodo, zar mi da 
zažalimo za Austrijom, kad još i danas naš bivši za- 
stupnički drug Mato Babogredac plače za svojim bra- 
tom, koji je od austrijske žandarske puške poginuo;' 
.Ja sam, gospodo, imao smelosti, u ono vreme, kad su 
mađaroni hvalili Habsburgovce, reći: nemate šta hva- 
liti Habzburgovce, jer će oni kad bilo i kako bilo od- 
govarati, i skupo platiti glave naših Zrinskih i Fran- 
kopana! Dakako, da sam od mađarona bio zato tužen, 

ali su se našli pošteni svedoci, koji su me izvukli od 
velike odgovornosti, jer inače odoli ja u austrijsku 
glavnjaču! 

Gospodin Dragović reče: osnivajte vi stranku, 
jer su je ona dečurlija gore osnovala. Lepo je to reći, 
ali je to teško danas učinili. Mi smo sami počeli osni- 
vati stalešku organizaciju, seljačku, to se počelo od 
Osjeka, u kojoj bi se organizirali svi seljački gospo- 
dari, upravo svo siromaštvo. Uzmite, gospodo, samo 
mljeko. Kad ga naš seljak donese u varoš, gospoda 
mu plaćaju po pol dinara za litru mljeka. I mislite li 
da smo što postigli? Apsolutno ništa. Kad je tako, 
možemo li se onda organizovati, a zašto je to tako, ja 
ne znam. Ta, zaboga, znamo svi, da su se danas i beo- 
gradske i zagrebačke služavke i svi organizovali a nas 
preko 10 miliona seljaka ne mogu da se organiziraju? 

Gospodo, sjećam se i čitao sam, a vi još bolje znate 
da je rusko seljaštvo jedanput išlo pred svoga, kako 
oni kažu, carja, da ga niole za neko pravo i milost, išli 
SU pod crkvenim zastavama, pjevali su crkvene pjesme, 
ali car umjesto da izide u susret i njihovim molbama 
naperio je strojne puške pa ih streljao. I tad je došao 
k njemu-pokojni Tolstoj i rekao mu: »Care, ne dola- 
zim k tebi kao tvoj podanik, već kao rođak. Ovo što 
si napravio od ovih seljaka, to ćeš ti skupo platiti. Ia 
tada neću biti živ, ali će to biti!« I zbilja je on pro- 
rok bio. 

Gospodo, to će biti sve dotle i tako, i seljak se ne- 
iii.. nadati ničemu, dok gcd on, što reče mati pok. Stje- 
pana Radića, dok onaj veliki sljepac i hrvatski i srpski 
i slovenački ne progleda, pa se ne organizira, a to će 
on uraditi ma kada bilo i kad on dođe ovde i kad ovde 
bude njegova većina, onda će za njega drukčije biti, 
onda će se rešiti za njega seljačko pitanje. Ovako se 
ne rešava zbog toga, što ovde većinu čine gospoda — 
inteligencija. Kako reče jedan prijatelj, narod, zastup 
nik, šta ćeš ti, bogati, kad ima 30 seljaka u Skupštini, 
a 60 popova. Tako je i to. Koliko nas je seljaka? 1, 
gospodo, na temelju ovoga ja sam rekao i kažem, 
što reče pokojni Eramzo Barčić tamo u Saboru, ca- 
revinskom vjeću: »U ovoj zemlji ne bi dobra, dok na 
bečkom pločniku ne udari kozačko kopito!«. Tako ka- 
žem i ja: dok god ovde 80% seljaka ne udari u ovu 
ostalu što reče Srbijanac — i udari šakom po govor- 
nici — nikada neće biti dobro za seljaka! Što reče pok. 
Stjepan Radić: »Čast svakome, ali teško Vuku pp 
poruku«. 

Gospodo, meni se čini da je ovo nekako mlako, 
ako ne bih smio reći smješno. Gospoda iz većine i 
tamo i ovdje govorili su da treba štedeti, a ja ću imali 
smjelosti da predložim nešto što ako bi ste primili, 
vjerujte mi da bi vas blagoslovilo ne deset miliona, 
nego'trinaest miliona i bar devet stotina hiljada na- 
roda! Jer, gospodo, pošto su nastala teška vremena 
i ova kriza ruši i obara sve pred sobom, te je ona sko- 
ГО posve srušila i seljaka i radnika, a za njim i ćelu 
privredu u ovoj zemlji, te se naše seljaštvo i пабе 
gospodarstvo nalazi na rubu propasti, te pošto je, 
gospodo, naš najveći i Vrhovni Gospodar nama u ono 
vrjeme skoro zapovedio, da imamo voditi računa o 
poljoprivredi, jer ova zemlja počiva na poljoprivredi, 
a vi ste budžet poljoprivrede najviše skresali!... 

Vidite, gospodo, tu vi imate dobro da pazite, što 
radite od poljoprivrede, kako da udovoljimo našem 
seljačkom narodu i živoj volji Vrhovnog Gospodara 
s obzirom na štednju. Ja bih tu predložio ovo. Prvo, 
da se reduciraju tri ili bar svakako dva ministarstva 
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te međusobno spoje i to Ministarstvo presvete i Mi- 
nistarstvo za fizičko vaspitanje naroda, jer su ta dva 
ministarstva srodna i mogla bi biti jedno ministarstvo. 
Drugo, predložio bih, da se spoji Ministarstvo šuma i 
ruda sa Ministarstvom poljoprivrede, jer su i ta dva 
ministarstvo srodna. Ne bih pak rekao, da se spoji 
Ministarstvo saobraćaja i Ministarstvo građevina, jer 
ne znam, ali bi štednje radi bilo potrebno, da li su ta 
ministarstva tako srodna. Vi to bolje znate. Nadalje 
l'ih predložio, da se Ministri bez portfelja bezodvlačno 
otpuste, jer što bi Vi, gospodo, rekli meni kao seljak;; 
kad bih ja svoju livadu dao kositi i najmio 10—17 ko- 
saca, od kojih bi 10 kosoca kosili, a drugih 7 bi samo 
gledali. Rekli bi, zaista, taj je бо-Уек ludi 

Pretsednik dr. Ljubomlr Tomašic: Molim Vas, 
gospodine seantore, da završite svoj govor, jer je 
vreme već prošlo. 

Petar Dobrinić: Dopustite mi još samo malo, da 
ne smetam kasnije kod poljoprivrede i saobraćaja. 

Dalje bih predložio, da se male općine grupiraju u 
velike. ČUO sam od jednoga dinga iz Srbije, da tamo 
ima općina od 300 kuća ili manje u jednom selu od- 
nosno u jednoj općini. Pa šta može ta sirotinja da 
ph>ća sve ono Sto joj treba za izdržavanje općine? 

Nadalje predlažem, da treba ukinuti sve pomoć- 
nike Ministara, tako bar kažu gospoda i iz poštovane 
većine, jer oni imaju svoje načelnike, svoje referente 
i masu drugih činovnika, koji vrše sve poslove. Treba 
sviula da se štedi, jer i seljak štedi i te kako! — 

Nadalje bih nredložio, da državni činovnici ne 
mogu iz držovhe kase ili samoupravne kase brati ve- 
like mesečne nagrade, to je opet rekao jedan od Va- 
ših, od 15.000, 20.000, 30.000 dapače i 60.000* a čujem 
da'ih ima koji beru mesečnu nagradu i od 80.000, 
dapače i više. Dajte mu 10.000, do 20.000, ali i to bi 
bilo previše. 

Još nešto, gospodo. .Ingcslovenska nacionalna 
stranka, čast joj, to je lepo. Vi ste je mogli osnovati. 
Vama nije zabranjeno, ali ta je stranka preskupa. Evo 
g. Ilidžaiiović je lane govorio, kad su se povisile dnev- 
nice narodnim pretstavnicima, da će organizov'ati tu 
stranku. Pa dobro, sada je organi/.ovana, pe kada već 
predlažem ukidanje stanovitih zvanja i lu.meštemkji, 
kao što sam gore pomenuo, neka se i nama skine 50 
dinara dnevno, pa ćemo mi Ijepo ostati živi. 

Gospodo, još samo malo. Mogu reći gospodinu 
Pretsedniku, da nikada više neću biti na ovoj govor- 
nici. Nepravda se vrši i u ovom, što ću spomenuti. 

Moj kotar stoji ovako (pokazuje): ovde su HlVatl, 
Kde je ova klupa, a ovde su Srbi. Od skoro 40.000 na- 
roda mi Hrvati imamo 12.000. Kotar je nekada bio u 
Bdritoviću. Kotarski sud je U Krnjaku. Kuen nekada 
videći da se ne može sa Barilovćancima pogoditi jer 
su baš u tome Bariloviću rođeni glasoviti rodoljubi 
P> kr. dr. Grga Tuškan i dr. Banjavčić od kojih je dr. 
Grga Tuškan imao onu nogometnu aferu sa banom 
Kućnom, pa ban Hedervari prebaci naš kotar ne u 
središte kotarskog suda nego na periferiju, na Vrgm 
Most. Od kotara do Vrginog Most;;« ima б—6 kilo- 
metara, в od Ogulina i Karlovca kao susjeda ima 
36—40 kilometara. To nam je za nagradu. I radilo se 
na tome, deputacije su dolazile i kod Ministra Maksi- 
movića, kad je on bio, ali niko nije mogao uspjeti, pa 
da je Bog. 1 sada mi ljudi pišu i kažu, idi moli za to. 
Ne molim. Bože prosti, ni Boga više, jer vidim da ne 
ide. Molim Ministra ako se to reši da ostane kotar 
tako da se mi ocjepimo od toga kotare pa da idemo 
u Karlovac, jer do Karlovca imamo 6 kilometara. Dr- 

žim da je najpravednije da se Ijepo izvrši plebiscit, 
pa neka narod odluči. Dvije općine hrvatske i tri op- 
ćine Srba su za ovo središte u Vojniću a samo je 
jedna i pol općine za to da tu središte bude kod nje. 
Za nas je strašna nesreća da koparski sud imamo onde, 
a na drugoj štreni imamo kotarsku oblast. I tu smo 
upućeni tako da ljudi moraju preći po 20 kilometara 
do suda, pa onda zatim još 20 do i natrag kotara a to 
onda sve skupa dođe blizo oko 40 km. na dan. Ako bi 
to bilo moguće najbolje bi bilo kad bi mi mogli doti 
pod Karlovac i ja bih molio Gospodina Ministra 
da se odvojimo od Vojnića i da budu i kotar i kotar- 
ski sud na istom mjestu, jer kažu da ima samo tri slu- 
čaja u Hrvatskoj i Slavoniji gde je kotarska oblast od 
suda razdvojena. - Ali još bi bio bolje središte 
Krnjak, gdje i kotarski sud! 

Gospodo, svi znamo tragičnu i strašnu smrt Stje- 
pana Radića, vode hrvatskog naroda, i drugova. I, 
gospodo, hrvatski narod je proplakao ali je i zamuk- 
nuo. 1 sada se tu od jedanput upleboše žandari u taj 
posao. Mi smo imali zadušnice za svoje mučenike i 
mirno se vladali, nosili smo crne zastave, a na jedan- 
put dođe naređenje, ne znam od koga, i žandarmi 
počnu otimati zastave. Tom prilikom skoro je došlo 
do krvoprolića Sreća te. je bilo tu starijih ljudi, inače 
bi bilo zlo. Ali sve jedno, žandari pokupiše ljude i za- 
stave i odvedoše ih u zatvor, gde su u najgorem smra- 
du proveli 14 dana, zašto, ne znam Teror žandarski 
je veliki. Kod uterivanja poreza nema pritiska, ruku 
na srce: nemaš pa nemaš! 

Gospodo, sad ću vam nešto pročitati pa vas mo- 
lim da se ne ljutite i da me ne napadate, zbog toga, a 
g. Ministar, ako mu je krivo, neka izvoli povesti istra- 
im. i utvrditi da li je ovio istina. (Čita:) »U Bariloviću 
11 februara 1934. Javnosti do znanja. Ja Zvonko Mag- 
lić, učenik IV razreda pučke škole u Bariloviću, 13 
godina star, telesno razvijen slabo, zdravlja priličnog, 
medu mojim risarijama slučajno se našla slika hr- 
vatske trohojnice koju sam ja svojedobno risao. Po- 
što mi se dopala, neznajući ništa, ja sam je objesio 
na raspelo, ne misleći novrediti čast države, već da 
moji školski drugovi gledaju u nju. ЛП na nesreću 
moju ovo '■ pazišc žandarmerijski narednik i podna- 
rednik te me pozvaše u kasarnu na ispitivanje. Ja sam 
im priznao cjelu istinu, ali im to nije bilo dosta, vec 
SU zahtevali da im kažem ko me je uputio da radim 
trobojnicu i da je vješam. Pošto me niko nije uputio, 
nišani mogao na nikoga reći. Tada su za me počele 
muke, "'psovaše mi Mater Božju, počeše me ćuškati 
po obrazu, za kose vući i batinom po leđima tući. Pla- 
kao sam i molio da me ne tuku. Što ja više molim, a 
oni još bolje tuku, te kad nisam mogao reći ko me je 
naputio, uzeše debelu citclu. svezaše je na špagu, svu- 
koše hlače i gaće s mene. Mislim Bože, šta će to biti. 
Privezaše mi ju zi . . . (ja neću pročitati) ... i posta- 
višc me da stojim, te kad nisam mogao stati, pitaju 
me, da li mi je teško. A mene znoj probio i kažem da 
me puste, da ne moeu durati. Skidošp mi ciglu i ka- 
zaše mi. da idem kući. Ja se obučem i pođem na vrata, 
a narednik Sitvuk udari me na vratima štapom dva 
puta i ia odoli kući izmrcvaren tako, da su me leda i 
sve tjelo osam dano boleli. Ovo stavljam javnost^do 
/nanja, neka se zna kako naša žandarm-ka straža i si 
kukavnom djecom postupa«. 

Gospodo, ja mislim da je ovo u dvadesetom veku 
sramota. Jer znam da ovdje tim ranama i mukama 
Ijeka naći neću, a kad bih ga i našao, da to neće ništa 
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vrietleti, Zato ĆU glasati protiv proračuna Ministarstva 
unutraSn.jih poslova. 

Pretscdnik dr. Ljubomir Toniašić: Reč ima sena- 
tor ji. dr. Đura Kotur. 

Лр. Ћура Котур: ГОСПОДО cenaropn, нпсам ми- 
слио узимати учетћа у дискусији буџета Мини- 
старстиа унутрашњих дела. Али једпа 4iiii,eiinua, 
која je ИСкрсла у току дебате, потакла ме je да 
узмем реч и то у првом реду због тога да учи- 
пим један протест и јеДну ограДу против говора 
једнОг натег друга НЗ nclimie. Господо, мм с.мо 
слушалн из tora говора једаи низ ситних греша- 
ка полпцнјскпх oprana. Mel)Vrn.\i, ко позпа ста- 
п.е у Војводипи као мп, који смо ближи Нојноди- 
НИ, raj je одмах ktopao добИТИ утисак да ono што 
je ту речено, претставл.а cnlivmno расчепрканап.е 
ситних проиинцијских стнарн, које ne бц спадале 
у овај дом n ja мислим да говорити много o n.n- 
ма, зц^чило бп злоупотребитн ronopnnuv оног ви- 
соког дома. 

Господо, ту су пре свега доведени у питање 
углед n исправност једног низа разних na истак- 
пути.х држанпих службепика. Сем тога допедама je 
v питање и лична исправност једног члана законо- 
давног тела, једног namer друга, народног посла- 
ппка, ИСтакнутог ЧЛВНа name napinje, који je та- 
КОђе члап Ужег r.iamior одбора .Ктословепске ма- 
циоиалне странке, И faj напад учињен je овде, где 
im нападнути, ти внсокн фупкциснери, као пиОпај 
nam друг пародпп послапик, пемају могућпостп 
да се бране. Taj напад, господо, личи ми много нз 
човека, који користи прилику, кад му je против- 
мик незап. да ra плулара. Сматрам, ГОСПОДО, да те 
ситнице im у ком случају ne би требало уносити 
у овај високи До.м n да он има много крупнијих 
задатака, nero да се бавп оваквпм ситним■ СТВари- 
ма. Ja сам пратио исту такву ствар и у НародноЈ 
СКУПШТИИИ. Тамо je ona дошла ca črpane једног 
опознцпопог пародпог послапика, једпог жесга- 
ког ii врућег опозиционара. Добро;;Кад опозици- 
онар критикује, кад се послужи n пепоуздаппм, 
na често пута, и лажним податцима o раду држав- 
пнх oprana, то све можемо (иекако да разумемо, 
ИЗКО ne можемо да опростнмо. Али кад нсти тај 
маиир узииа na себе n јсдап члап владппе веНине, 
опда ne само да ne можемо то опроститп, nero 
mi у ком случају ne можемо ни да то разумемо. 

Пратећи ту дебату у Народној CKvimiTunn, cne- 
цијалпо тај део, којп се тицао ових ствари, koje je 
nam друг мало пре изнео, ja сам, сравњујући то 
са опим што сам мало пре овдс чуо, добио утисак 
да су и једап и други ОД господе члапова Закопо- 
давпог тела, n onaj у Скупштини n onaj у Сепату, 
добплп информације пз истог извора, плп још бол>е 
речепо, плп je дао овај nam опоме или onaj овоме. 
Поврдом тпх напада, који су очигледао неумесни, 
пеодмерспп, na n нсправедпп, поводом тих nana- 
ša узео je реч и једап други народни посланик у 
Мародмој скупштини и том приликом опрвргао 
у РЛавном све те податке. Сем п>еговог говора, као 
аргумептп следпли су и демаптп твр1)ења опог о- 
ПОЗИЦИОНОг послапика n овог Друга дапас, у na- 
moj јавности и namoj штампи. Ja сам мислио да je 
тим ствар ликвидирапа, али видим да има и Дру- 
гих схватања Има л»уди, који су иислили да каО 
члапови владине већине треба у Сенату да врте 
one (|)упкцпје, које врши опозиција у Скупттппн. 
И тај наш друг узео je такав став и такво nona- 

man.e. да Cm му, ja мнслим, nam уважени друг r. 
лр. Lllvnepnna, као вођа name сенатске опозиције, 
могао да позавпдп i( мпрпе дуте да му vcrvnn 
своје место, јер би r. Поповић, веоовапчо још са 
neluiM успехом, провео програм Нарбднбг клуба. 

Господо, пије ово првипа, да се тако у овоме 
Дому пабаци олако na поједппе виђеме личпостп 
• i ara, да се доведе v пмтање њихова личпа и na- 
инопалпа псправпост птд. Mu с.мо сви сведоцп v 
ором внсоком Дому кгда ie у току протле године 
у једној дискусији опет тај nam друг довео v rmra- 
n.e пацпамалну исправност; нли бол>е ставио у сум- 
њу паппопалпу исправнрст namer великог пацмо- 
палпог човека, велпког умђтника Ивана Мештро- 
вића. 

Господо cenaropn, ne можемо дапас напастИ 
једпог чоиека, a сутра другог n ко зна, кб je сада 
na реду. Десило се опет за време дискуснје o on- 
nrrnncKOM закопу у овоме Дому. и v овоме Дому 
поставл.епо je једпо твр1)еп>е које je no мало лп- 
'iii.io na пепријател.ство. Господпп je тада тврдио 
гпзавп namoj земљи и нашем тационалном схва- 
тању, да je у MatjapcKoj Србима 6ол,с, него ли ма- 
њинама v namoj земл.н, nero ли Ма1)арима код nac, 
можда je то могао na пеком сеоском збору да ка- 
же, али човек на сепаторском положају ne би смео, 
ne бп требао тако говорптп n да даје матерпјала 
onoj скорашњој великој хајци која се спол>а води 
протпв name земл.е и против «ame пациопалпе no- 
литике. ГГаврило Церовић: To je у духу његове 
градицпје). Јесте, господо, raj nam друг оборпо 
се иарочито na пационалну акциј\-. коју врте mamu 
полпгпчкп л.удп у Војводинк. Господо, ne баве 
се ти л>уди том акцијом и не раде то из спорта 
или како je nam друг казао из сгтекулативпих мо- 
тнва, ne раде из пеког среброљубља. Ja мислнм, 
да je та акција ma своме месту, и да je жалогпо, 
IHTO та акцпја mije ДОВОЉНО потпомогпута nero 
na овако један пезгодап пачпп, да буде доведепа 
у ружпо светло. 

Mu зпамо upe рата', како ie стање било код 
namer пацнопалпог елемепта у Војнодпми; ми зпа- 
мо, да je »ram свет, mro се тиче паппопалпе поли- 
тике, био мало пол.ул>ап, a замислите зашто je био 
пол.ул.аи, зато тто je тада једап од виђенијих срп- 
ских војвођанских лнстова писао зч политику Ср- 
бије нечувепе стварп. (Лрагослав Ђор1)евић: Сра- 
мота!'). 

Претседник др. Љубомир Томашић: Молим 
ВаСј r. сенаторе, да се држите дневнога ј^еда. 

Др. Ђура Котур (паставља!): Господо, ми свп 
знамо, да она велика национална политика коју je 
водпла ослободнлачка Cponia upe рата, та вацио- 
палпа полптпка довела nac je до najnelier успеха у 
исторпјп, донела nac je до путпупог уједип.еп.а Ср- 
ба, Хрвата и Слонепаца. A да впдпмо, господо, како 
je грворио једап повосадскп лист пред те ослобо- 
днлачке ратове o тој полнтнци Србије. Ои je нази- 
вао „лудим револуцнонарпнм идејама" n препору- 
чивао je војвођанским Србнма nei<v „политику nn- 
тереса, да се окану фаптазирања", na je нзмеђу o- 
сталога тражио и саветовао: „зашто излагати сум- 
птчењнма добре мађарске гра^апе" — мислно je 
ту на Спбе, n no његовој појруци o Србији каже 
овако: „Доста смо патилн од пеприродпости паше 
политике. ми хоћемо дапас, ма колико то у Србији 
пзгледало непопуларно и no н.нховом схватан.у ne- 
родол>убиво) да постатемо зрелп и увиђавтг. — To 
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je незрело ono што Србнја радиГ Дал.е je оавето- 
вао, да .,iie вежу своју судбииу за Cp6njv", него да 
.,потраже неки поуздаиији чамац." (Драгослав Ћор- 
ђевић; У Пешти!). Он постаплп) питаи.с Срби.|н шта 
тражи од пречанскихтСрба, na каже: ,,џабе Вам 
Дуи:аново царство, ми хоћемо мирио да живимо 
у оној нашој држави." (Лрагослав ЂсрИспнћ: Cjia- 
мота!). Дал.е се међу осталим каже: „Србија joui 
lilije ушла v фазу сре1)ености" — дакле, господо, 
то je било 1912 године, кад je он тако писао за Ср- 
бију. Даље опет каже ово: „Србија nuje na висими 
свога зааатк if'. Затим опет каже дал.е „да je Србија 
гемља политичких аваптура", да je то „гнездо пр- 
л^ежи и хигијенских страшила" — то je казао за 
бање и лечилитта у Србији. ,,И као једино mro би 
могли пречаиски Срби да imajv заједничко са Ср- 
o-.iMj, то би могле битн само културне везе. У јед- 
ној средики, у којој je naui свет пред рат тако ва- 
спитан, мр иоже ко да каже да пијс потребпа 
једна спажиа, систематска и истрајна нациоиа.тип 
акција v иил.у националног васпитања иашег све- 
та...." (Дрлгослав Ђорђевић: Ko je био урсдмик то- 
га листа?). Чуће се. 

Ja сам, господо сенатори, цитирао тих меколи- 
ко реченица, које cv ваљда саме no себи довол>не, 
ца се cTBopii једна сшређена оцеиа o господину, 
који je мало пре меие говорио. (Гаврило ЦеровчИ: 
Па поменитему име, што овако у рукавицама). Али 
ja нећу да стварам суд o том господину, ja то остав- 
ч.ам великом националном раднику, професору v- 
ниверЗитета иашем великом Јовану Скерлићу, који 
се ocBphe na те члапке, a нарочитР na ie;uiv књигу, 
коју ja написао урсдиик новосадасот листа ,,Срп- 
ство". Поводом тога каже ЈСкерлић у „Српском 
Књиженном Гласпнку" од 16 јуна 1912 годиче: дСа- 
свим je прмродиа ствар кад пепријгтел.и српског 
иарода, да би доказали политичку и ЕСУПтуриу пе- 
способиост фпску, радо рђаво пишу b Србији. Али 
чудаовато je мада гако дшше једмц Србии, јелпи 
српски новипар, уредпик ic.inor лпста, који поси 
име „Српство"! Г. Милаи JI. IIOIIORIIII (Гласови: A, 
rionoBnli je то!), оштампао je пз „Српстна" жа.к)- 
c»ie чланке „Срби уУгарској и Србија као ппјемаит 
Српства". Писац у Србији ие види imuna лруто до 
„хаос", .лиифиште борби завађениХ страиачкмх та- 
бора", „спол.ну иолитнку авантура", игвампу rta 
„писком тивоу", политнчку борбу „страшну и 
срамму", народ диеповерЈвив и иепросвећсн", .,ii'>- 
гледе на Просвету, религију и морал помегепе, пс- 
кварене и изопачспе", a поирх свега — бање, које 
су ,,гљезда 11рл,сжи и хигијемска страшиоа за кул- 
турна човека", Све то да би се — за чијм рачум? — 
осудила »ciiDJhiia потптика авантура« Србије и да 
би се кал.шием Србије и убијањем вере v њу. ОД- 
браиила навеена суиваша; .јПолитиив чип.епица" и 
гнационална „реалпа политнка" извесних „срп- 
ских" кругова у Упарској. "Ми неИено да пустимо 
крупну реч, да je овако ружиу кп iirv могао иапи- 
сати само један piian Србин, али можемо казатн, 
дају јеписао чопек, код кога je паипопалпо ocćha- 
ihe врло слабо, ц којиo npaiioj Србији, crnoj, која 
мисли u стиара m цео српски парод, нн појма 
пема". 

To je казао п паиигао пок. nam велнки Лован 
Скерлић. Мислим да иије потребно, да ма mra до- 
дам'у том правцу. Али хоћу да пансдем само jom 
иешто. Има често пута л.уди који арогнрају себп 
право да критпкујг спакога.Нико им mije доволло 

добар, иико им пије довол>11() савестан, инко mije 
довол>но иациопалан, политички исправан и т. д. .la 
мислнм да с«и који присвајају за себе такво једно 
право, треба увек да, критикујући друге, nol)y од 
гебе. Треба увек да пре него што he казати иешто 
ружно за другога, да испитаjv мало CBOJV савест, да 
прелистају мало понекоје страиице своје личпе и- 
сторцје. Ja верујем да онда не би рекли много што- 
шта, што су иначе казали. 

Господо, они који друкчије раде, то су поли- 
тички дезертери, то су дефетисте, то су издајницн 
друштеа у коме седе, a ca којнм иду у раскорак. 
Тешхо je обухватити све што je господи« овдс про- 
читао, бнће прилике да се na то доцније вратим, 
али ja нисам могао одолети, a да не дам израза 
своме огорчењу поводом понашања једиога поли- 
гпчког човека који седи у иашој средшш, 

Господо, ja имам пуну веру у добру вољу и 
способност пашег Мииистра унутрашљих дела, као 
и веру у солидност наших власти и ззто hy гла- 
сати за буџет Министарства унутрашњих дела. 

Претседппк др. Љубомир Томашић: Има реч 
радн личног објашњења г. Милг.и nonoimli. 

Милан Л. ПоповИћ: Господо, ja сам v своме 
говору ударио гласом иа извеспе злоупотребс по- 
лицијских органа и карактеристичие појапе koje 
треба отклањати, али сам рекао, да ja ne изнбсим 
личне ствари и из личпих мотива, јер o иахинаци- 
јама извеспих политичких л.удп било je говора v 
Народној скупштппи. И да mije било упадице која 
ие je изазвала, ja ne бих nn толико o томе говорио; 
Ja сам чинмо v своме говору извесне вапоменви дао 
cvrecTiije' Мпппстру упутраши.их дела, приликом 
дебате no његовом^ресору. да бих указао na карак- 
терпстичпе nojaiic корупцпје која се зацарила у се- 
i'cpmiM крајсвнма Дупавске баповипе, a коју врше 
полнцнјскн и полптпчко-упрагти oprami — и то 
не самоиласпо и no своме иахођешу, јер na то nc- 

>мај\' права, већ cv подришни ол јачпх. Ja саи го- 
ВОрИО na ООНОВУ чињетша, ретисгрованих докуме- 
ната које г. Котур 'шјс пиједпим домааом побио. 
Ja ппсам шаиадао личпости, већ корупцију, a кад 
г. ђгредгеворамк и колега иапала сад моју личносг, 
онда on извссно брапи ону другу тезу, т. ј. коруп- 
цију, a не ono mro je бпла моја пптспцпја. Ja сам, 
кзносећ« доказе загнзвесне чишенице, хтео да ука- 
;I.4'.M падлежпим фактОрима na погрешке које се 
мипе и које бп требало ислравити. O свему томе 
подаео сам докумепте. Да нисам имао у pvicaMa до- 
куиенте, ja ке бих o томе mi говорпо. Овамо cv 
долвзнле читаве депутације да се жале против так- 
ног рада пластп, ja сам их водио падлежгтм фак- 
торима.молс^и да се предузму све мере да се так- 
ве стварн у будуће oneMorvlie. Kao сепатор ja сам 
био само нзразилац жеља и иптереса тих л.уди који 
cv долазпли у Веоград. Г. Котур због тога, mro ja 
vcTajcM npoTiiii једпог стања које влада у северној 
Појводппи и mro тражим против тога санкције, ди- 
жућп сиоjv реч после iivrama од три године — хоће 
да мн припише извесне злопамерне тепдепције и да 
каже, да ja стојим na истој платформи na којој 
стоји опозиција (Драг. Ћорђевић: A nam нацио- 
палши рад из 1912 годиие?)... Господип сеггатор 
TiopheBHli пита за иојжационални рад из 1912 го- 
дине.... (Драг, ЗзОрђевић: Јесте, 1912 годипе вашим 
радом FiHCTe стварали Југославију...) Нисте пи Пп, 
господипе [Борђевићу,  ствара^и  Србију!  (Драго- 
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слав Ђорђевић: 1912 ja сам Cmo војник, борац! ЗбОг 
таквих смо ми ишли у Албанију!). 

Претседиик др. Љубомир Томашић: Опоми- 
н.см г. секатора Ђорђевића да me упада у реч. 

Милан Л. Поповић (наставља): Господин Ђор- 
l)ei!Hli упао ми je у реч н каже: A мор прошлост 
из 1912 годинр? Ja сам благодаран г. Ђорђевићу 
што ме je извукао за језик и присилио да говорим 
o себи лично, што пс чиним пи у којој прилици. 
Алн кад госгтодии потрза моју прошлост, ja hy 
му указати на мој рад из 1912 годише. Кад je 1912 
објавље« српско-турски par, вршио сам и ja своју 
националну дужмост, јер сам се одмах, ма да сам 
био стран иодаиик, пријавио као војни обвезник и 
отишао Команди I српске армије под BO1)CTUOM ге- 
нерала Бојовића, a после Престолонаследпика Л- 
лексшдра, o чему сведочи овај докуменат, нзио- 
лнте га пидети, који ми je издао 21 октобра 1912 
год. мајор Брунцли. Ja сам од Кумаиова све до Би- 
тољске битке био у 1 армији као ратни дописник n 
иослао сам многобројне симпатичне напнсе и члан- 
кс из Српско-турског рата који су штампани не са- 
мо у моме листу „Српство", пего су прсштампаии 
после м од целе београдске штампе, a г. Миомир 
Миленовић, колсга из „Политике", издао je за- 
ссбшу књигу под насловом „Рат 1912." и у њој npe- 
штампао те моје чланке. 

Што со тиче one друге упадице и приговора r. 
Котура, да сам ja/ приликом претреса Општинског 
закона прошле године предложио у специјалној де- 
бати код чл. 89 да се матерњи језик несловенских 
народа у Војводини респектује приликом избора у 
општинске одборе, учинио сам то зато, јер има осе- 
делих л>уди, честитих грађана, који за ono кратко 
време иису joiu могли ла пауче nam језик, али би 
требало и тим елементима омогућити да учествују 
у фуикцијама општипских одбора, n иаиоменуо 
сам да има jom и данас Срба у Мађарској који су 
оседели, a nncv научили тај језик. To je била само 
обична компарација. Кад je 1903 ошоваи у Београ- 
ду омладински клуб „Словенски ,1уг", о-чда сам и 
ja био међу његовим осинкачнма, a кад се састао у 
Београду i Југословенски конгрес књижевника и 
новинара, онда je Милаи nonoiuili био секретар 
тог конгреса и оснивач прве револуционарпе југо- 
словенске акције у Београду. On je учествовао у 
свим1 њвним радовима, ишао je 1906 у Со(|)ију на 
II конгрес. Тада, господо, пије доведена у сумњу 
моја нациоиална прошлост u зато je депласирано, 
да се иа овакан пачип o томе говори са ове три- 
бине у једном моменту, кад ja устајем против јед- 
иог коруптивног стања које разорава. И кад сс 
укаже иа ту корупцију, да се онда употреби при- 
лика н врши лични папад колеге према колеги, уме- 
сто да je г. Котур гопорно o општим стварима, 
стварно, побијајући моје паводе, а> не да измоси 
личне ствари. Кад већ г. Ђорђевић жели својим 
упадицаш да гтооштјрава то неслагање међу нама 
колегама, оида hy му казати jom ово. Кад je 191 1 
избио Светски рат, ja нисам био у мађарској војсци, 
шнти сс борио против name браће. псго сам годину 
дана седео у затвору у Сегедину и био интерниран 
као политички човек све до краја 1918 год., ие 
могапши сс за све време para вратити v Нови Сад, 
пего сам полицнјски отерап у Бечкерек. Чнм je 
српска војска пробила Солунски франт и прве ње- 
ne извиднице почеле да прелазе Дуиав, jai сам се 
сам од своје воЛ)е прикључио коњичкој бригади 

под командом гспералл Цоловића и био пепреки- 
дно уз њега и уз коњичку дивизију noji, комшдом 
генера-ла Ђоке Ђорђевића. Све док пије српска вој- 
ска евакуисала Темишвар, ja сам као секретар и 
политнчкн експерт командапта дивизије био уз 
њега. Ja сам дакле, господо, вршио своју дужност 
у националном погледу и дао сам оно што сам мао 
стран поданик могао дати. Ja иисам вербални па- 
ционалиста и доказао сам делима!, да ми je Србија 
била преча од спих других обзира, јер сам био и 
национално свестан и борбен оида, када je то било 
веома тешко н опасио и no егзистенцију п no жи- 
вот. II кад сам, као што видите, смео учествовати 
у револуционарној акцији још upe 1912, мнслим, 
да су све прнмедбе у говору г. Котура упућене на 
моју адресу у том погледу потпупо депласиране. 
Ja вас молим да изпипнте што сам оволико гово- 
рио o себи лпчпо. 

Драгослав Ђор1)евић: Зашто ие одговористе, 
јесте ли ви о«о писали o Србији? 

Pretsednik dr. LJubomir Tcmašić: Reč Ima g. 
dr. Oton Frangreš. 

Dr. Oton Frangeš: Cos^-do senatori, ja hoću da 
govorim o pitanju cigana. Cigani su jedan narod ko- 
me se poreklo ne zna. Ta je narodnost rastresena po 
čiteMOm svetu, to je jedan porok, koji mora da se 
jedanput dokrajči. 

Gospodo, cigani i kraj sveg naSeg kulturnog na- 
pretka stoje nepomično na ono istom kulturnom ni 
vou, na kome su se nalazili valjda kad su se doselili. 
Ti cigani izmiču svima dužnostima državljana, oni krš 
tarvaju mušku decu kao žensku, da njihovi muškarci 
ne hi moeli da budu pronađeni kad im dođe vreme da 
služe vojsku. Oni ne plaćaju nikakvu porezu, ne pla- 
ćaju nikakav prirez nikome, oni uživaju sve pogod- 
nosti, koriste se cestama i svima uređajima moderne 
države, pravosuđem, zaštitom imovine, zaštitom hez- 
bednosti. Sve oni to uživaju, ali ništa ne doprinose u 
pogledu snašanja državljanskih tereta, u pogledu sna- 
sanja državnih obaveza. A pored toca oni unose porok 
u naš narod, pljačkaju ga tako. da je postalo zbilia 
jedno nesnosno stanje. Ciganske vračare, gospodo, 
vi znate, idu od sela do sela, od kuće do kuće i vama 
su poznata zla od niih, po trovanjima i drugim sablaž- 
njivim sredstvima koje one upotrebijavaju. Vi znate 
koliko je učešća cigana u svima zločinačkim podvizi- 
ma, u svima razbojništvima i čim se otkrije kakav zlo- 
čin u koliko je on krvaviji, to više čovek može da na- 
slućuie, da su oni bili tu. Cigani su ti isto tako koji 
se krivaju iza maske koji preobražavam lica svoja, 
to su većinom oni, koji potstiču izvršioce ovakvih 
zločina. 

Ja držim da niiedno društvo ne bi moelo da dalje 
trpi ovoliko traianie izvora zla, kao Sto su ciVani na 
našim selima. Ali krai ovih moralnih šteta, ioš icdna 
je veća. šteta, što ovi ljudi šire bolest, naročito bolest 
Нссе. Cieanka sr. svojim bolesnim detetom ide od sela 
Hn Se'a, od kuće do kuće i širi bosrinje. šarlah. difte- 
rilu. Šteta koju oni čine šireniem stočnih zaraznih 
bolesti, takode ie neordcenifva. Čim oni dođu u koje 
pod selo. tamo se noiavi sviniska kmro. Tamo se zako- 
pavniusviniskc mrcine, ali oni ih iskopavaju, njima to 
np 5kodi. Oni RU imuni protiv tih otrova kojima dru^i 
ppdle.pravaju kao najžešćim otrovima. Od tih otrova 
naši liudi potn'nu za par časova. Oni raznose komad" 
Uh strvina i time šire vrlo teške bolesti idući ori sela 
do sela. Tamo p-de su cicani tu se ne može doskof.iti 
ni svinjskoj kugi, ni sakajriji konja ni slinavki i Sapu, 
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Kad dadu fiegde oni se utabore okolo, naokolo. Oni 
kose deteliuu kao da je njihova, beru kukuruz kao da 
je njihov, love i kolju kokoši i drugu živad, kao da je 
njihova, nikoga ne pitaju, nema ko da im slane na put, 
nije moguće ove ljude uhvatili, ni prepoznati, jer je 
jedan Ciganin kao i drugi, svaki ima isto ime, a kad 
se oti njih neko potraži ovaj iz jednog logora ide u 
drugi, 'lo je, gospodo, jedan porok nesnošljiv i što 
se više razvija kultura taj porok postaje nesnošljviji. 

Ovo je, gospodo, jedno nemoguće stanje, lomu 
se neki vesti upravnici znaju odupreti. Znam jednog 
upravnika, koji je svakog Ciganina, kad je došao u 
njegov atar, dao ošišati. 1 nijednog Ciganina nije ta- 
mo više bilo. Drugi opet, sada prvak član Kraljevske 
Vlade, odredio je bio, da neće da vidi nijednog Ciga- 
nina u području svoga sreza, on je tako svoj s rez 
doista i očuvao od ovoga poroka, ali po tomu ili je 
bilo tim više u okolišnim srezovima. 

Mi moramo, gospodo, nešto radikalnoga da uči- 
nimo u toj stvari. Neću predložiti nešto nehumano, 
kao šio se događa u Mađarskoj, gde se svi cigani te- 
toviraju. Svaki ima svoj broj i potom se svaki legiti- 
mira. To je možda nehumano. Ali ima jedna druga 
manje nehumana metoda, a ta je, da se Ciganima za- 
brani da iinadu tegleću stoku, kao što su volovi, konji 
it.d. Kad bi im se to zabranilo, onda bi njihova selidba 
prestala. Kad ne bi imali nikakve legleće stoke, onda 
bi se ili smestili na jedno stalno mesto, ili bi se iselili 
u druge države, ali mi bi se njih tako rešili. 

Ja bih molio g. Ministra unutrašnjih dela, da bu- 
de dobar da uzme ovaj predmet u pretres i da donese 
o tom jednu odluku. Pošto imam poverenje u politiku 
g. Ministra unutrašnjih poslova, ja šu glasati za ovaj 
budžet. 

Pretscdnik dr. LJubomir Tomašić: Reč ima sena- 
tor g. Atanasije Sola. 

Атанасије Шола: Господо сенатори, запала ме 
je реч у малко мучпој атмосфери, na бих желео, 
да покушам да вам редресирам срца. Прн заврша- 
вању ове дискусије једног Мипистарства, где се 
претресају стварм и сухопарне и оштре и сурове, a 
мекада и незгодне, тешко je доћи до речи и тој 
речи дати изражаја, да код вас, мојих слушалаца, 
изазовем одмах једно ocehame, једно расположе- 
ње да je и овог часа најважнији onaj највиши цил>, 
кому служимо сви одапо и верно. 

Имам једмо ocehame бола, бола пскрепога, што 
један наш, ииаче уважени друг, као личност ina пот- 
пуној висини, у овом Дому неки даи рече тако круп- 
ne, тако оштре речп na штету свију nac, na и na 
своју, n постиже страховито дејство. Ono ило 
je рекао овде, одјекнуло je преко паших граница, и 
ja, када кажем, да осећам бол, осећам га заиста ду- 
(Зоко, јер ono mro можда он пије нн хтео, постигпу- 
то je. 'Радио-Рома и тамош11>и листови пропели су 
те немиле речи дословпо и то са једном провпдпом 
намером, да се паралнше ono што се збива овдс 
код нас у Београду пред Државним судом за за- 
штиту државе, јер тај процес нашу суседу жижп 
страховито. Факта, која се износе на том процесу, 
тешко je погађају na, комептаришуНи говор г. Шу- 
перине, добацује: видите, ево један Југословен ка- 
же, да су пуии затвори грађана једнога племепа, 
ibHx прогањају, a процесе фабрпкују. To je код 
меше изазвало ocehaj бола, јер сам иишљења да 
се тако не служи отаџбипи. 

Господо, ja уважавам личност нашег колеге г. 
Шуперипе, поштујем шегов став који заузима као 

опозиционар у овом дому и никада ne бих супрот- 
ставио своју рсч његовим аргумоптацијама у овом 
или опом правцу, али овде бупи се нешто у мспи 
и ja сам морао казати оно што сте сада од мене 
чули. Huje овде у питању, да се у једпом пашем 
унутарњем питању докаже како данашњи режим 
не ваља и да му се баца у лице његов паводпо не- 
правилан рад, него je питање што je то извршено 
na једаш начин, којп се свети ne режиму, него чи- 
тавој namoj светој заједпици, Држави пашој. И да 
je г. маш друг пама то рекао na другом месту, na 
да je рекао и оштрије пама у очи, ja му me бих за- 
мерпо. Али овако, пека пзвипи, ja морам да му за- 
иерим поред свег поштовања према његовој лич- 
пости. Јер пајзад na то имам и прано. Moje године 
и годиие r. Шупержие нису у великом размаку; стар 
сам и ja, a и on je, велике разлике између nac у 
том погледу пема. On je тампоиао и допадао за- 
твора за своје идеје, које je бранио, a тамновао 
сам и ja за то псто и био осуђиван «ш робију. Дакле 
пмам n ja лепппмацију да му кажем у обзирној 
форми ono mro му замера.м. Према томе on ми 
nehe заиерити, што сам са овога места у пајбо- 
љој намери овако говорио, јер верујем, понављам 
И подвлачим, да je ово више једна омашка, inero 
смишл>ена изјава. Истина, грсподо, симптоматич- 
no je, кад једап правник чпта своје декларацпје н 
своје говоре, јер TO je опда зпак једпе опрезно- 
сти са његове страпе, да ne би рекао mu више 
ни мање, nero ono што хоће. Могло би се pehu, 
да се у коректпој фрази, лепо заокругљепо и до- 
бро распоређено, има да каже неопажено ono, 
што можда у грубим, иезгодним и невезаппм ре- 
чима чс би имало ефекта, јер би одмах изазвало 
отпор. To вам je, од прплпке, као кад апотекар 
завије један отров у шећерну облатну, да се лак- 
ше прогута. Зато мп je тим жалије, што ми с те 
страпе изгледа, као да je ona пзјава била смиш- 
љена. Лер отров je делоиао! 

Господо, мало upe сам Ј^екао, да су страие 
новине једне суседне државе све до краја тачно 
регистровале. Али уважени наш друг г. Шуперина 
узео je попово реч јуче n on je то допекле из- 
гладно, што се може са задоволЈСТвом примити 
на знање. Али новине name сусетке то џеће забе- 
лежити. Према томе онај кобмп циљ, можда И ие- 
хотице, постигнут je и зато мепе то и боли. 

Међутим, кад размислимо o свим овим трза- 
впца.ма, кад видимо како се прилике код nac раз- 
вијају сад у последње време, добијамо слику као 
да се један огромап валЈак громадне величипе, до- 
зволите ову фигуру, ваља и иде папред. To je једпа 
iромаиа, рецимо, састављена од свих паших најви- 
ших планина: Авале, Рудника, Ловћена, Дурмито- 
pa, Шар Планине, Велебита, Триглава, Вележа, ве- 
лика толико и милионима пута neha. Ta громада, 
тај вал>ак иде папред и «ико ra зауставнти me мо- 
же! Он уравњава нашу југословепску њиву и нико 
му на пут ne може стати. (Одобравање и гласови: 
Жпвео!). Истипа, nama je n.nua неравна. Бразде 
пису увек ншле упоредо, јер браћа нису сложно 
орала. Орали су no гдегде n у раскорак! По њој 
има још и иеких плотова!, и неких преграда и ne- 
ких јарака, али све he ro onaj вал.ак да изравна 
и од те перавпе њиве створиће се плодна орани- 
na ме1,у првнм у свету! (Одобраванзе). Ha том 
путу том вал.ку НИКО се ne може супротставити. 
И ja већ видим у перспектнви будућности, како 
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iic TU наша народна аива, југослованоса њива, 
величанствено изглвдатљ Пранице њеис, иеђутим, 
гр.еба чувати. Ми смо баш за време дискусијс o 
овом ресору чули са шцпозваниЈег мсста, да има 
дрзника, који се усуђују да дирну у међе те na- 
me шиие. 1-јма непријатсља који покушанају да 
преко њених међа уОаце неред, пометсносг, буи- 
товну свест, отпор итд. Али нека пазс та дрзни- 
ци, нека се добро чуиају. И ако na roj uauiuj ју- 
грсловенској њшп работају мирољубиви Југосло- 
вени, има нешто, дозволите ми и ону фигуру, шти 
je чуна од сваког ииог који хоће да се дрзие и 
да дирие у њу, Бн зиате, господо и браћо, да je 
Марков тоиуз нскочно из сињег мора онога да- 
iia, кад су иаши велики витезови дишли на Јадран 
и ир.хоие својих светлих мачева умочили у наше 
Јадранско море; искочио -je и отишао да пачива 
на Шар Планнни, где му господар Марко „сном 
мртвијем cnaiia" или na нашу неку другу планину, 
na Триглав, na Велебит, ma Ловћеш Laj ааабол] 
Мариов топуз, то je наша мртва стража Koja буд- 
ио чуна мс1;е 'наше земље. И нека се добро пази 
онај драник да једнога; дана ouaj гопуз ne за- 
тутњи, да ne загрми ииз оне степовпте плапиие 
и не сручи се na леђа пападача и ne „саломп му 
KULTU у мјешппи"! Mu смо ваада били поспоци 
шра, посиоци добрих одаоса са свпма суседима 
иашим, али анај који вечито провоцира, може 
да искуси na својим леђцма последнце тог спм- 
боличпог пашег топуза.' 

Господо, да завршим. Можда сам пустиосво- 
joj машти иише маха него што je обичај у ово.м 
BitcoKOM Дому. Алиј дозиолите, ако je фантазпја. 
сво што ja говорнм, спгу|)ио je фантазија И ono 
што г. Шуперина тврди. И ако сам ja претерао, 
сигурпо je да je и on претераС. Али једпо вам 
кажем! она се њива уравнава; и го мимо зауста- 
вити nehe! 

Гласаћу за буџет   Министарства уиутрашЉих 
дела. (Аплауз). 

Иретседник др. Љубомир Томаши!!:  Има реч 
за лично  објашњење г. др.  Шуперпиа. 

Dr. Benjainin Šuperina: Gospodo senatori, nika- 
da ne bih miogao ni pomisliti da će se moj govor koji 
sam održao u generalnoj debati ovako tumačiti kako 
se tumači. Ja sam govorio sasvim objektivno. Podvr- 
gao sam kritici rad vlade i držim da rad vlade ova 
kav kakav je i danas usporava duhovno ujedinjenje 
Srba, Hrvata i Slovenaca, svih nas Jugoslovena. A da 
će se same reči o zatvoru u kojima ima Hrvata ili su 
puni Hrvata ovako strašno tumačiti, da će se to dove- 
sti u vezu sa veleizdajničkim procesom... (/vlatija Po- 
pović: Naši neprijatelji tumače!)... pa to je, gospodo, 
strašno. Jer ako je tako, onda mi ne smemo ovde ništa 
kritizirati, jer je sasvim razumljivo da će naši nepri- 
jatelji vani svaku kritiku našu upotrebiti protiv nas. 
To je tako naravno da se ja čudim što neko od vas 
tako tumači moje reči. Ovo što je danas govorio g. 
Popović, to je sto puta gore nego što sam ja govorio. 
Gospodo moja, ja vas molim da sve stvari koje se 
OVde dešavaju i koje se izgovore prosuđujete rninn 
1 da znadete da ono što sam ja govorio, da je to po- 
teklo iz usta patriote koji je rodio devetoro dece i 
koji ima petoro živih i svi smo mi spremni umreti 
za ovu domovinu. (Uzvici: Ziveol Aplauz.) I ja mo- 
ram sa žalošću upravo da konstatujem kako nije lepo 
da se moje reči ovako loše tumače. 

Rrežsednik    dr. Ljubomir Tomašić:    Ima reč g1 
Ministar unutrašnjih poslova. 

Muirucrap унутрашњих послопп Живојии Jla- 
3nh: Господо, ja сам вам захвалан за примедбе 
и сугестнје које сам чуо у поглсду свога ресора. 
Ja са.м рад Народпог претставииштпа увек са па- 
жњом дратио или личпо или преко снојпх чинов- 
никвј којц су седницама прпсустновали и слушали 
шта се у погледу мога ресора говорп, и ирема 
томе he се сходпе мере и предузети. Ja liy тако 
и у овој прилиЦи урадити no примедбама и суге- 
стпјама које су овде пале. У том реду идс су- 
гестпја сепатора г. Новака, који je молио да се 
ПрИЛИКОМ сп|)опо1)ења oii.iamiien.a Влади o штед- 
п.ама у опттипама ne претера. O томс he се во- 
дити рачупа. Ту се пшло са овлаш11ењем у томе 
правЦу у толнко да се даде могућпост отптина- 
ма да велике плате илн пепзије својнх службепи- 
ка, које су зашоване кад су економске прилике 
биле мпого повоЈвније; могу свести. Јер има слу- 
чајева да те илате и пепзије иду за дапатње вре- 
ме до певеровагппх сума. Да паведем случај једпе 
градске опитше, у којој један пензионер има 
пепзпју од 14 хнљада дипара, тто се дапас ne 
може поднети. Такође водићу рачуна o могућно- 
стима у погледу олакшица за painije буџете у 
Дравској баповнпп. Иптересаптна су запажап>а г. 
Мпппстра Фрапгеша o Нпгаппма који заиста че- 
сто пута угрожавају безбедпост у поједипим к[)а- 
јеппма, na he се n ту радитп што се може, јер н 
ако су Цигапи, опи су rpaljann ове земље и ужи- 
вају иста права као и остали, али Mopahe се mahii 
мбгућНости да се отклонегштете од ibiixoBor ски- 
тања. 

Допустите да се осврнем na приговоре KOJU 
су учињепи a који ne треба да остану без одго- 
вора. Тако je једап од г. Г. сепатора Нрпмораца 
рекао да je имао право кад je прошле године n- 
стакао, да у његовом крају није »арод бпо крив 
него да je више крива власт што су извесни људи 
прогањапи, ухапшени и предати суду, јер да je 
на крају крајева од прптворених пајве1ш део о- 
слободпо, a мањи део je каанио. Вн се cehare mra 
се радило са те граничпе страие. Вршена je ne 
само пропаганда nei o и једна акцпја. Слате су 
паклепе машипе, мупицнја и стотпне револвера. 
Упала je била једпа банда која je покушала да и- 
зазове устамак и кад су безбедни органи вндели 
да се ради противу државпе целнне, n мпра у њој, 
omi су опда морати то озбплто да схвате и свп 
они који су бнлп сумњиаи, изведени су пред. су- 
дове који су надлежпн да њихове кривице ценс 
и суде. И судови су нашли да треба осудити one 
који су били главни и који су руководили том ак- 
цијом, a one друге махом сељаке који су олако 
примилн те револвере и далн се запести, суд пх 
je. ослободпо, имајући у виду оно што су већ под- 
нели, остајући подуже у истражпом затвору. Xohy 
да каже.м да то пије била шека наивпа ствар, да 
TO mtjc ono само тверц или пека трговппа са 
пакленим машипама илн револверима, nero да je 
то бпла збил>а једна нлспална оргапизацпја, која 
je радила протпв name државе. Једап од паших 
несретних емиграната, неки Брка«, који je стално 
живио у Задру, ту скоро je осу1)ен nn коптумаци- 
јлм na смрт од стране Државног суда за заштпту 
дј)жаве a преко њега    су ишла она пребацивања 
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оружја и експлозипа и оргавизовање разних атен- 
тата. 

Исти r. сенатор je истакао такоНв, да избори 
иису били слободни, да je било сузбиј;и1.а ОПОЗИ- 
ције, да je опозиција тешко излазила ma бирали- 
uiTC. У погледу слободе избора позпата je чиње- 
ница да ии за једне изборе ннкада иије речепо 
да су извршени слободно, na je онда разумљиво 
што се чиме приговори и за слободу Г1ослед[оих 
отптинских избора. 

При пзборпи.м радшоша мотло je биги и бишо 
je неисправности, грешака, кривица; na и сукоба 
са жртнама, што прати сиаке изборе, и ради тога 
су проинсане нарочите санкције за изборне rpe- 
iuKc и кривице. И у колико их je била, one су 
производ борбе napriija, политпчких струја и лич- 
IIOCTII, koje се борнше за победу. Ако се за тим 
повео и какав службеник, то je изузетак, али и 
ЧИНОВНИЦИ подлеже одговориости. Иначе онн који 
изгубе увек се жале н me треба им наседати. Вла- 
да! и ja специјално старали смо се да се обезбеди 
слобода избора, јер je за консолидацију прилика 
добро да и оиозицнја изађе па изборе и пе послу- 
iiia препоруке, даване са извесних страна за ап- 
стиненцију, те тако до!)е до њихдве коиструктив- 
пе capa/u'be no општппама, које и ипаче у првом 
рсду имају економски, na тек онда политички 
значај. 

Изборна ni^jraihaiba, борбе, na n крвзвп су- 
коб« депгава.: i су се и у самој влЈадајућој страици, 
иа чак n између присталица и исте pamije партаоке 
припадноета} a за то се бар ne може pehu да су то 
сласти или Влада хтели и желели. 

Изборне се крнвицс расправжају, неправилно 
изиршепи ивбОри пиште и пони одрвђују од črpa- 
ne падлежпих форума n Мипистар се у то ne 
мепга, a свака лпста имала je претставника у бирач- 
ком одбору. 

Господип сенатор je рекао како сам се ja жа- 
лио на то, што се генералишу поједипи случајеви 
које изврше понеки од oprana ресора унутрашње 
управе, na je навео за пример скорашњи случај у 
Ужичкој Пожегп. Jia не знам na који on случај ми- 
слп, алп држпм дв je мпслио аа случај где je no до- 
стави иначе два позната лпца, извршено нвмолико 
nperpeca ради тобож прикрииеног оружја. Истра- 
гом се пријава показала. као нетачна и учињепа 
са нарочишм смерсш, али зато су обојица била ка- 
жњена са no 30 даиа затво1)а, a и поступак стареши- 
не дотпчпог Среза узет je у раематрање и оцепу ла 
ли јеолако наишао na инт^игу, ма да nnje лако 
прећи преко таквих саопштења позпатнх грађа- 
na с обзиром na одговорпост старешине и после- 
дице којс из таквих претспвл.епих чина могу 
произнИп. Али како иидите, господо, n ово je са- 
мо случај, који заиста ne треба гснералисати, алн 
и случај, кад je ueli помепут, показује n то, да се 
гретке могу дсспти n na овим као И na западпим 
страпама и да они ne чипе nporone прппадпика 
онога плп omora плсмепа. 

A сада морам још да се осврнем na приговор 
који je учинио један други члап opora дома из 
опозиције, т.ј. као да се хрватски чппоттци за- 
поставлЈају, a да се другп — Срби фаворпзпрзју. Ja 
TOJ господо, морам да одбијем са пајвећом'одлуч- 
ношћу, јер при поставжашу a нарочито кад се 
ОДређују поједппи чиновници na старешинске no- 
ложаје, никад се «исам обазирао на то коме пле- 

мепу плп којој HI^UI дотичпи службепик припада, 
него сам увек гледао na то, да ли дотпчпо лицс 
одговара квалифккацијаиа које закон тражи, са 
првешствшошћу опих који' имају бол,е дипломе, 
a прн попуњавању старешипских положаја да ли 
no дотадашњем служб^вању и оцепама пма no- 
требпе подобпости за дотичну службу и место. 

И сам парод, господо, тражи доброг чипоипи- 
кај без обзира коме племену или вери припада, 
што су ми у више прилика umne чланова Иародпог 
претставпиттва, Хрвата ииаче, истпцали. залажу- 
lin се за чиновнике Србијапцс, којп као да се бо- 
л,е опходе са народом и да je парод са њима за- 
довол>пији, без обзира пхто иису ПјИховог племе- 
na и ibnne кере. To долази no cuoj прилици оту- 
да, што чиновници из ранијих граиицв Србије 
имају једну традицију у односу na шнроке народ- 
пс масе, onn се истнх ne либе, блиски су нм'И na- 
родски се опходе, док код другик, иначе у сваком 
погледу ваљаних-, пмз остатака пекадап.ег, биро- 
кратИзма; који nnje увек у складу са пародпим о- 
cehaJHMa и погребама, парочито сада у сопственој 
народној државн и при тешким економским при- 
ликама, када народна интелигвпција, чиновштци 
нарочито, требада буде у што тешњем Односу са 
пародом. Нпаче, пасупрот приговору г. сепатора 
да се хрватски чиновници запостављају, ja бих 
могао ncralui факт, да у синма бапошшама, које 
се са друге страпе као српске означују, нма na 
високим местима при бапскнм управама Хрвата 
n као пачелннка и других највгаиих функционера, 
ШТО нам je опомад пстакао n једап nani колега, 
бивши бап, да je у његовој бановнни имао два Хр- 
/зата за пачелиике. A ja се треиутао ne могу да 
сетим, да лн у остале три баповнпе има иједног 
Ср/бипа као пачелппка бапске управе. 

Жалим што сам o овоме морао говориш; аши 
изазпаг сматрао оам за: потребно објасиитп; до 
mije онако како се господи учипило, глвдајући 
чеото И само OKO себе. 

Истакнуто je, далуе, како се хриатске заставе 
npiione, a српске толерпрају. И то, господо, нс 
стоји тако. Закопом je забрањено пстицати n иматн 
племенске застане. Нласти ne смеју да толерирају 
nn једне nn друге, иколико ja знам, ко се o тај 
законски пропис orpeuraj подвргава се одгопор- 
ности без обзнра ко je n штаје. И како бих ja 
и m моји органи тобож голерпрали обичпе cpn- 
ске тробојке, када су one скоро светиње, српскс 
војничке заставе, под којииа je створена Југосла- 
вија, побожпо caunjene, уз чинодејство Опога, под 
чијом су командом исте летеле из победе у побе- 
ду, a уз ридање свих који су томе значајноме чп- 
ny присуствовалн, којн су под ibHMa- ратовали и 
породице опих, којп су под пд1ма гнпулн, вели.м 
побожно савијене н у миру остављапе, да би за- 
блистале југослоиепске, симбол једипства и из- 
градше јединствеиег југослбвенске националне 
душе. 

Част нека Je прошлости, али гледајмо у леп- 
шу будуКност. 

Један од г.г. сенатора помиње забрану opra« 
низовања сељака; да je бапска управа у Загребу 
забранила један такав покрет; a МЈшистарство 'и> 
одобрпло. Почело се оргапизоватИ' сељаштво на 
oacitoj оспови, n ca наговештајем к-ласпе борбе, 
a noniTo je класпа борба законом забрањена, то 
се нису могле такве    оргапнзацнје одобрптп. To 
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јрш тим upe, што постоје земљорвдничке и разне 
друге задруге у том правцу, у које може сељаштво 
да се уврсти и да ло1)с до свога изражаја и за- 
ттите својих интереса. 

. Што се тиче примера који Je г, сенатор овде 
поменуо као иотребу за органнзрвање сељаштва, 
онога случаја са млеком, које се у Савској Ga?io- 
вини продавало онакр јевтино, у томе правцу и- 
шле су кнструкције и нз мрга Министарства да 
власти помогну ррганизацију млекарских задруга, 
како би сељаштво преко истих дошло до што бо- 
,i.ii.\ цеиа за своје продукте. 

У погледу приговора једнога од г.г. сенатора 
из uclimie o мешању чиновника у партијске ства- 
ри, ja мислим да je ii ту било несумњивр и пре- 
теривања и генералисаља. Г. сенатор био je рани- 
je ca једном депутацнјом код мепе. Ja сам их са- 
слушао, али, господо, то су биле више партијске 
стнари у које Мнинстар умутрашњих дела, a iia- 
ррчито подручни органи ne могу да се мешају н 
да нх решавају. Зато су партијски форуми, и та- 
КО су y!iyiie«iH да се те распре у том форуму и 
расправе. У томе крају nociroje две организације. 
Јсдиу води посланик, a другу сенатор. Ту долази 
до трвења. И једна и друга страна тражи интер- 
венције, a за власти je најтсже ciiaiiH се у таквим 
случајевима, које они као партнјске треба да из- 
бегавају и ии упуствима које имају. Алн no пе- 
где ипак мора доћи ДО и^тервстције" no самоме 
закрну, и опда се једна страиа увек жали. liro, г. 
сенатор помише и фипапсијске екзекуторе, као 
да су и рни кажњавали његове присталице извр- 
шујући им екзекутнвиу иаплату иорезе. Ви зпате 
како су се често слушале жалбе aia екзекутивну 
наплату пореза, na су се жалили и г. сенатору, и 
(ju мисли да се то десило само његовим приста- 
лицама, a ја посигурио држим, да се исто посту- 
пало и са оиима ппо су из друге партијске фрак- 
ције, само се за љу г. сенатор ne ннтересује. 

Иначе, mro je r. сепатор конкретао овде из- 
лсо o огрешењима чиновинка o закопске прописе 
н своје дужиости, ја liy то испитатн и урадити 
што ми дужиост налаже. 

To сам, господо, сматрао за пужпо да кажем 
у погледу ириговора који су на ресор мога Мипи- 
старства учињени. (Пљескање), 

Pretsednik dr. Ljuboniir Tomašić: Pošto se niko 
više nije javio za reč oglašujem eh,- je pretres Razdela 
VII budžeta Ministarstva unutrašnjih poslova završen. 
Prelazimo na glasanje. Glasače se sedenjem i usta- 
janjem o svakoj pojedinoj partiji. Molim g. izvesti- 
cea da čita partiju po partiju. 

Izvestilac Ljudevit Gaj čita partiju 328. 
Pretsednik dr. LJubomir Tomašić: Prima li Senat 

ovu partiju? (Prima-) Oglašujem da je partija 328 
primljena. 

Za ovim je Senat, glasajući sedenjem i ustajanjem 
o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102 Usteva i § 
(i? Zakbria o poslovnom redu u Senatu, primio ceo 
budžet rashoda Razdela VII — Ministarstva unutraš- 
njih poslova, i to od partije 329 do zaključno par- 
tije 372. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Oglašujem, 
prema tome, da je Razdeo VII budžeta — Ministarstvo 
unutrašnjih poslova prihvaćen većinom glasova. 

Prelazimo na raspravu Razdela IX — budžet Mi- 
nistarstva vojske i mornarice. Reč ima g. Ministar 
vojske i mornarice. 

Мтшстцр војске п мориирпце, армијски ђеке* 
рал Драгоммр Ж. CTojaiioBiili: Господо сенатори, 
као што je позпато, између броја војпика под за- 
ставом у мирно доба и броја стаповпнка у држа- 
i.ii треба.да постоји једпа сразмера. Ta сразмера 
у многоме зависи од посебпих географскпх, no- 
литичких и других прилика сваке државе, алн у 
оредњем она ИЗНОСИ мао 1:100, mro би, примеп.е- 
НО на name прилике, зпачило, да ми треба да др- 
жимо у карду просечно око 140.000 л.удп, рачупа- 
јући у onaj број n старешински кадар. Ме1)утим na- 
ше целокуттно кадровско стање no бумету за 1934/35 
годипу једва прелази нешто преко  120.000 људи. 

Дал>е, господо, постоји још једна« сразмера 
која треба да пормира величнпу војпог буџета. To 
je однос између величине укупног државног бу- 
џета и величине војпог буџета. И тај однос, као 
n о«ај првопоменути, зависи поглавито од reo- 
графског n политичког полржаја земл.е, али, за 
мање-више нормалне прилике у томе погледу, он 
je као 4:1. OmiM хоће да се каже: да од укупне 
цифре државног буџета око једна четвртина тре- 
бг.. да иде na војне потребе. A ово опет зпачи, 
да војни буџет, с обзиром на величину целокупног 
државног буџета, треба да износи oko две и no 
милијарде динара, што бн у истини одговарало и 
стварним потребама наше војске и морнарице. 
Ова сума од две и no милијарде динара округло 
може се, дакле, сматрати као иаш просечни буџет 
војске н морнарице, o чему сам деталлшје гово- 
рио у Фипапспјском одбору Сената, упоређујући 
изме1)у осталога предлог буџета за 1934/35 годи- 
ny ca предратним буџетом и указујуНп na буџете 
неких страних држава. 

Овај просечни, или да га тако назовемо nop- 
мални буџет војске и морпарнце од две и no ми- 
Лијарде, оправдан je, господо, још из следећих 
разлога: mro су у састав војпе силе после para 
yiij'ia још два нова вида војпе сплс — морпарпцл 
и ваздухопловство, за чије je ствараље било no- 
требно миого материјалпих средстава, пошто су 
оба ова вида поглавито техшички; што су се вој- 
ска н морпарица, no природи саме стварп и no 
неминоЕној потреби, развијале постепено у сви- 
ма правцима, како у погледу личног састава и 
контигента регрута, тако, и нарочито, у погледу 
материјалних потреба; што су савремене потребе 
Bojne силе врло разповрсне и скупоцепе, јер почи- 
вају највећим делом ma савршепству техпике n 
nporpecv no свима гранама, те захтевају и велике 
кредите; и најзад, и као најважније, буџет од две 
и no мнлијарде бно би оправдан и с погледом na 
наш географаш н политички положај, који за- 
хтева добро органпзовапу n оиремљему BOJHV 
силу као «ајбол.у гаранцију наше безбедпости и 
најјачи ослонац нашега мира. 

' Г1|)ема томе, господо, војпи буџет од 2^ ми- 
лијарде динара ne би се могао сматрати НИКако 
претераним; шта више, с обзиром на наше прили- 
ке, с једпе стране, a с друге стране na напоре које 
у овом погледу чине друге државе око нас и у Е- 
вропи, иогло би се пре pehu, да би и такав војпи 
б\'пет биоједва довол.ап. 

Међутии, изузетпо тешке економско-фиван- 
сијске прилике у којима се још палазимо и потре- 
ба за равнотежом државног буџета, биле су од- 
лучујући фактор у одмеравању величине војпог 
буџета и за 1934/35 годину.    Te изузетне околно- 
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стн захтевале су да и буџет војске и морнарице 
буде далеко испод пормалиих потреба и да се и- 
зузетно сведе на једну милијарду и 943 иилиона 
динара округло, дакле, да буде за пупих 57 ми- 
лисх-ia динара мањи и од овогодишњег буџета. 

Ja морам, господо, да одмах изјавим. да ова- 
кав буџет ne задовол.ава војне захтеве у потреб- 
noj мери, a у толико иање, mro je ово веИ трећа 
година како се војсци и иорнарици додел>ују 
знатно редуцирана средства, за које су време ре- 
зерве у извесним мирнодопским потребама ство- 
l)eiie у току ранијих — бољих година иајскрупу- 
лознијом штедн.ом исцрпљене. Овај буџет je, 
дакле, нзраз изузетних прнлика у којима се мо- 
ментано налазимо, na je логично да се и on онда 
сматра и расматра као изузетан буџет војске и 
морнарице. 

Господо сенатори, изложићу сада, како стоји 
ствар са појединим гранама кредита. 

Kao оптте, наводим, да су кредити no свима 
гранама, na и no свима буџетским партпјам^, у од- 
nocv na сада важећн бупст, редуцирани. 

Тако je код личних расхода учињена уштедз 
за 2 милиона динара округло. При овоме треба 
имаггп у виду, да су и у буџетској 1932/33 години 
лички расходи били редуцирани за 45 милиона и 
533 хил)аде динара a у буцетској 1933/34 години 
за 2G милиопа динара. Ово зпачи, да су лични 
расходи од 1932/33 буџетске годипе na до дапас 
редуцирани за пуна 73 милиона и 500 хил>ала ди- 
uapa, mro jacno и,сппл>ава пашу тежњу да се omi 
расходи сведу на најмању могућу меру. 

Гро ЛИЧНИХ расхода иде na плату и остале 
принадлежности официра, чиновника и подофици- 
ра, дакле старешинског кадра. Због тога се ови 
расходи, крај најбоље вол>е, ne могу даље реду- 
цпратп, пошто би то захтевало рсдукцију старе- 
шинског кадра, чији формачијски број, међутим, 
mije још ни достигнут, и ако je тај број строго од- 
мерен с обзпром na праве потребе војпе силе. 

У предлогу буџета имамо и повећање броја 
старешинског кадра, v односу на садашње буџет- 
ско стање, за 271 официра, 54 војна чиновника и 
317 подофицира. Ово повећање претсгавља при- 
раштај нове генерације кадра поменутих катего- 
рија, али тај прираштај само прнвидпо повеИава 
стварно craibe, пошто je расход у официрима, чи- 
новиицима и подофицирима у току једне године 
готово исто толико велики колико износи ово по- 
већање. 

Што се тиче кредита на матернјалне и ванред- 
nc расходе, omi су распоређени овако: na суво- 
земпу војску долази једна милиарда и 22 милио- 
на дипара; на ваздухопловство 142 мплиопа и 170 
хил.ада; na морпарицу 120 милис«1а и fiOO хил.ада 
и na граничну трупу 15 милиона и 920 хил>ад.а ди- 
napa. 

Величипа кредита за сувоземпу војску зависи 
v првом реду од предви^епог ефектива и количи- 
на потреба за његово издржавање. У предлогу бу- 
џета за 1934/35 годипу тај е(1)сктив ИЗИОСИ 104 
киљаде и 916 л>улп n то: 83.000 редова; 7.000 ка- 
плара; 9.594 подофицира; 3.998 мптомаца разнмх 
школа и 1.324 актпвппх музпчара. 

У вези са оппм што сам neli у почетку изпео, 
овај број ne одговара искуством утвјзђеиој порми 
ефектива, na ne задовољава nn 'наше потребе. Не- 
довол.иост тога броја пртгу1)ава nac, да na штету 

обуке и службе пуштамо војпике na дужа осуства 
нарочито преко зиме, само да бисмо моглп кроз 
кадар провести цео годишњи контингенат pe- 
rpera. 

Највећи део кредита за сувоземну војску идс 
na економске потребе, где спадају: људска и сточ« 
на храиа, одећна и логорска спрема и гарпизоп- 
ске потребе. За све ове потребе предвиНепа je у 
предлогу сума од 384 милиопа дипара, која je 
мап>а за скоро пуних 300 милиопа од ане која je 
била одређена буџетом за 1931/32 годипу. Оволи- 
ко огромно смањење екопсмских трошкова за ne- 
пупе три годипе могло je само допекле бити за- 
сновано na падању цепа артиклнма л.удске и сточ- 
не хране, a у остало.м je ono просто наметпуто 
педоволношКу укуппе суме војнога бупета. Ова- 
кво стање могло се до сада поднетп једино захв£'- 
љујући резервама у храни и оделу к^ојима смо 
располагали од pannje, алп сада су те резервс 
\ipomene, na he ce оскудица неминовно осетити. 

Други no величини долазе кредити no артиле- 
риско-техничкој грапи, који су памепЈепи за одр- 
жавање и израду убојне спреме. Они изпосс 
121,652.190 днпара и они су V одпосу na овогоди- 
mirni буџет мањи за 11,581.531 динар. 

Bojna управа од увек ce трудила, a нарочито 
од рата na овамо, после горких искустава стече- 
mix у рату оа пестапком мупиције, да развпје nar 
uiv војну ипдустрију,   те да, колико je то према 
нашим приликама могућио, будемо у стап.у да под- 
миримо наше убојне потребе ne зависећп мпого у 
томе погледу од ииострансгеа. У томе ппл>у знатно 
су проширени предраггни Артилерискр-технички за- 
вод и Барутана у Обилићеву, a искоришћене су и 
проширене и радиопице за израду ратног маггери- 
јала које смо наследили no ослобођењу и уједиње- 
њу у Загребу и Сарајеву. У овом погледу, гледа- 
јући na nama средства, урађено je ло сада при- 
лично, али разуме ce да има jom да ce ради. Дал.и 
развој  у овоме  правцу морао je да  ce обуставп 
због педостатака средстава, mi шта више mije за 
сада Morylino да ce искористи nn близу neo капа- 
цитет pa.ia помепутих завода  и  радионица, који 
би, да су c|)elinnje финаноијске прилике, могли да 
пзпосле и знатно већп број радника. 

I [a овај пачнп mije, дакле, било могућно за- 
довол.ити mi све потребе no артмлерско-технич- 
кој грани, пего само ono без чега ce апсолутпо 
nnje могло проћн. 

За ннжињерско-техничке трошкове кредити 
иг«осе 57,650.000 динара. a v односу на овогоди- 
шњи буџет мап.и су за 3,750.000 динара. 

И овде су праве потребе, разуме ce, зпатпо 
веће. Јер. upe свега, пи изградња свих потребних 
касарпи mije потпуно завршепа, a сем касарпи ДО- 
лазе у обзнр магаципи за смештај убојпе n оста- 
ле спреме, моја у колико ce попуљава — захтева 
за смештај и потребне зграде. У овоме погледу 
потреба mije полмирепа, всћ има још лоста да 
ce ради. 

Поред овога, гра1)евипе морају ce и одржава- 
Tii, јер ако ce то пропустп, one ce излажу пропа- 
дању, na je неисправности после далеко теже от- 
клопитп и за то lie онда требагги миого впте сред- 
става. 

Ове су потребе неопходне. Али има и других, 
врло важиих, које ce тако1)е морају подмирити из 
ових кредита. To cv трошкови за утврђивање и 
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трошкови за набавку инжнњерскс спреме. У ово- 
мс поглелу предаиђвни кредити cv исдоиол.пи, те 
he се морати у будуће повећати;   варонлто ради 
vTrpliiipa!! ;i. на чему има доста да се ради. 

Кредигл no сапитетској грани предвИђени су 
у о«ој мери, која he задовољити иајбитиије по- 
требе no овој грани службе у наредној буџетској 
години, при чему сс на набавку већих колипина 
санитетосе спраме ис рануна. 

Пфсподо, долазе онда кредити за ваздухо- 
пловатво гојскс. Оии износе окрутло 142,170.000 
динара. Није бтаз иолућно да се mi ваздухбплов* 
mi кре;тти поштеае редукцнје у односу'на садаш- 
п у буиотску годнну, те cv и оии смањенн за ско- 
po 12 милиома дниара. Ово смањење било je fie- 
избвжко обзиром na укупну суму војног буџета 
коју je imiicp:mi ми рссор иогао добити, иако би 
нначе, према зплчају који ваздухопловство има 
за iianiv сигурност и с обзиром na потребу ibero- 
I ог namsr развоја; кредити за ваздухопловство 
требалп ,r: буду само повећани, a никако смање- 
im. Ова потреба повећаша ne резултира само из 
потребе ралнсјл i;:i;ii,\ хопловства, иего и пз окол- 
НОСТИ, да се ипздухоплошт матејтјал пепрекид- 
IIO, n то нрло брзој усавршава, због чега и ihero- 
ва вредпсст у сразмсри расте. Kao доказ томе na- 
водпм: да je na прпмер дапас брзнпа летека над- 
машила за читавих 100 километзра иа час брзину 
летеп:П од само trpe две године; да je такође и бр- 
зина узлетанга у висине сада повећана за 2 до 
2'; iivra у одпосу na ову брзипу од пре 2 годи- 
не; ;i.! je иоторна cnara знатно повећаиа у no- 
следп-.е време и да се сада прелази na металпе 
асроплапе уместо доскорашших са мешовитом 
KcncriivKunjoM од дрвета n метала. Разуме се, да 
овај прогрес техппке у ваздухопловству повлачи 
за собгм знатно увећање цепа материјалу тако, да 
je најмодернији мзтс1)пјал С1<упл>п за 70% вред- 
nocTii доокорашњега иатеријала, 

Сем тога, господо, eetba пматп na уму и уса- 
вршаввше ваадухопловне глузкбе у вези са ова- 
квим иапретко.м вавдукопловне техппке. To уса- 
вршввање захтева дужу прппрему и школоваме 
.ierelici (;с()бл>а n уопште непрекидпо вежбање у 
летењу; a уз то савршепу орпшпзацију службе на 
асродромима. A ci'.e то захтева повеИање издата- 
ка, nopehaibe које je ме1)\тим neocnopno потребно, 
колико радп одржавзпЈа летећвг особл.а у пуној 
способпости и извежбаности, толико и ради от; 

клат.лп.а onacnocni, ca којнма je ппаче скопчапа 
летећа служба. Па ипак крај свих тешкоћа које ваз- 
духопловство мора ;ia савла1)ује због редуцирања 
кредига у времеиу када овп, плпротпв, треба да бу- 
ду noneiiann, чти се све што je могућпо да се ono 
одржи na imcimi, у чему се, захвал.ујућц пуном за- 
лагању особлжа и крај|ћем кскорипЉаваи.у матери- 
јала a уз пајекопомпмпију режпју уопште, n успе- 
ва. Мвђуиим he бпги погребпо, да се у будуће н ваз- 
духопловству оспгурају већи 1кредити пего што je 
сада случај, те да се помоНу ових и паше младе ваз- 
духопловне ипдустрпје пзврши потрсбна попупа 
матсријала. 

Дал>е долазе кредити за морпарицу, којп су 
показлпи у засебпој глави a пзпосе укупно 167 ми- 
лиопа 821 хиљада дипара, од чега за лпчпе расхо- 
де иде 47,222.000. a na .матерпјалне 120,000.000 ди- 
napa округло..И ови су кредитц CMaibenn за nemio 
umne од 4 мплиопа у одпосу na овогодптп.п буџет 

морпарпце. Мора се, господо, прпзпати, да cai овим 
крддитима пије могућпо ништа учинита у погледу 
лотребногча paSBOja паше мортоцце; omi су једва 
довол>ни да одоже садашње njeno craihe, с који.м мп 
ne можемо ;ia će миришо зз дуже време. Ово Beli mi 
с тога разлога, што лгије потребпо слмо одржаватп 
N'rrcpnja.'i, него га дслимнчпо, због дотрајшлости, и 
foiioi'irin, a да и ne ппворимо o потребним пово- 
i ралп.ама, које су одавно у плану. У овоме погледу 
ми зпамо nmai пам n ка(Ко вал.а радити. За то посто- 
jii утарђеи гомн, нврађен na основи дубоке етудије 
свих опнх елемепата који су од утицаја на овако 
или опако peuiefbe mrran.n o 1г>градп.п нгаиие мор- 
нзрице, — алан K'ojn одговара! пашим потребама и 
прплнкл.ма.И Mii :мо били отпочели са нзвршеп.ем 
тога плана, поред осталога и 'набавкама подмор- 
ничких јединица, a потом и разорача »Дубровник«. 
Алп даље cnponoheihe овога плеаш, који je тако 
био v пупоме току, оне\тогуИг№0 je због настадих 
тешких (^миапсијских прилпка, гари којима смо сс 
мпрлги прпвремеио да одрекпемо даљепа рада у 
овоме правпу до болуих даиа. Јер, господо, ако цс- 
локуппл војиа oma мора, за извеспо време, ла пзп- 
he na Kpai ca ограниненнм и пеловол>ппм средстви- 
ма, онда ie сасвкш природио било ла се од свакога 
n.enora лела одузме ono mro mije бнтно за његов 
опстанак n живот, макар' како да je иначе за бу- 
дуИноот ВОЖМО. Прп томе редуцирвЈву ол.меравало 
се IIITO се бол.е могло, na ппак сс nnje могло 
проћи a да С€ и од мррплрице нс откнпу она 4 мп- 
лиона, и ако иначе n,oj требо повећати крелитс, и 
то у знатно.ј мерп. Алп ако се ?а сада овакоморало 
и мора ралити. водиће се рачуна, ла се морпарица 
дотира h'rnv :i! тетвима чим то буде могућно, те 
ла се обезбглп ne само ibcuo даље олржавање, иего 
и њен гтостспе:т развој, прем1?! утврђеном плашу. 

Најзат ла помепемо и крелпте за грачнчпу 
rpvnv, који су, као и код морпарпцс, показаип у 
засебчо! глаип v предлогу бупета. 

Кредати за грзничпу трупу укупно ивносе 
110 мвдиона 223 хпл^аде дшгапа округло, од ко|е 
суме na лпчпо рлсхоле долазп 04 милиопа И 303 xn- 
л>чл.е, г< на материјалне ржхоле 15 милпопа n 020 
хил.лтп дипара. 

У олносу иа овоголишп.и бупет, и кредитп за 
гплппчш' трупу, узевшп укупно. CMaibenn су за 2 ми- 
лиоии n 18 хшмдл лппара округло. 

Од свога поповпог (|)ппмпрап.а у 1923 годтт 
гплппчпл сс трупа посгепено развијала. према ве- 
личини буџетских крепитз!, тако ла у 1934-35 годп- 
ny улазимо са 8.381 граипчаоом, v који се.број pa- 
чуна и сгарепп-шскп кзлро. — Али и ако je бпој- 
n'i стлп.е грлппчпе rovne повећапо, ono још 
miio потпуио довол>ко за обезбеђење с обзпром na 
каше шжлихе и дужину граииие која пзпосн 2.000 
KM; C тог?! ге грапична трупа. према потреби, по- 
јачава и војницима сталног кадра, што je пред- 
'4iliO"o и v оирм бупетском пројекту. 

Матерпја.тнп расходи граимчне трупе, као nmo 
jo тппрл печепо. изпосо CBOI--' 15 милиопа n 020 хи- 
л-.дла динарв и они су пготтхотт потребнп за пол- 
мИр,м..о o'ieinmv гвоииеонгких. граћевинсжих и о- 
стплпх матертЧллпих потоебг!. Ови сукрелити пред- 
РиНени у мииималном ианоеу. a везшки део гоаће- 
вшгких ралпва и подизање телсфонских лппмЈа 
врчги се v рржпјп, помоћу радне спаге самих граии: 
чг'па. те ce у томе погледу постижу знатае уштелс 

Уверен саи да су господа   ceirairopn из овога 
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излаг;1и>;| мбгли унидстн, да су кредити, којима ће 
војиа сила расползгати у 1934-35 тодини Јгајштед- 
Л:.мвије одмереии и да се у њиховој редукцији ишло 
v истини и буквалмо до рраница крајње могућности. 
Према томе', никгква дзлјЗ редукција, ако би се оиа 
и хтела, ne бн била пзводљнва, пошто би то већ 
осетно тангнрало у непг>вол>иом правцу вал>аност н 
сппему иаше војне силе. Али не само то, нсго се 
већ и овакво стање не би могло за дуже подносити 
без штетних погледица, пошто додељена средстиа 
ннсу потпуно довољна да обезбеде нормалаи жм- 
вот и деловаН)С војне снле ни овакве каква je, a да и 
н« пмшримо o њеком гаостепеном развоју, који ни- 
je потпуно довршен, a који je међутим природан и 
кога намећу садашње прилике. 

Господо, ако je нама потребка довољна јака 
војпа силазаодбрану наше безбедностнигаранцију 
напгега мира — a уверен сам да гпи овде тако мм- 
слимо — онда ми морамо подаогити и олговарајуће 
маггеријалне жртае за ДЈржање и спрему таисве Boj- 
ne силе. Не смемо стога, чак и v овпм заиста те- 
iiiKiiM финаисијским приликама, претеривати v 
[птедњи v овом правцу за дуже време, поштр би то 
могло имати тешких последица за нашу будућиост. 
И зато. увеоен ла ће се олбрами земље, чим то при- 
лнке допусте, давати моћнија финансијска срел- 
ства за њене залатке, иего што су садашша!, ja мо- 
лим Сенат да примн без смањења овај мшшмзлаи 
буџет војске и морнаоице за 1934-35 годину. (Бур- 
ни аплауз и узвици: Живела војска!) 

Претсслич!-- др. Љубомир Томашић: Рем има 
сенатор r. лр. Ђура Котур. 

Др. Ђура Котуо: ГОСПОДО сенатори, пека мн 
буде дозвољено да у овој прплици, кала се пре- 
треса буџет Минитарства војске и мор^гашице, про- 
говорнм неколико речи o иајновијој и најмодерни- 
joj саобраћајпој грани — o нашем ваздухоплов- 
ству, ко\с no позитивнм-м ззконским проппспма у- 
лази v ресор Министарства војске н морнарице. 

Господо сепатори, само нароли са пазвијеним 
смислом за поморство могли tv имати јаке мопмп- 
риие. a само нарол са ра1вијеним смислом за лете- 
ње може имати јаку авијзиију. Стварање таквог 
расположења, pasBiiiaibe смнсла за ваздухоплов- 
ство. треба да се стави на чело програма наше лр- 
жавне аеронаутичке птитике. 

Лелини и најбпл>и начин да се за што краће вре- 
ме створи авијатички дух у једној зеиљи, лежи v 
пгто umpoi примени тако званог пивилног вазду- 
хоплпвства, v коме ваздушни саобраћај и aeon- 
опорт, са оргапизовањем приватнпх пилотских 
ткола. долазе na прво место. 

Развијеном саобраћајном мрежом, многобр.ој- 
пнм пептрима за летсн.с и ајвродромима, пружа се 
могућност за летеп.е шир(окој публнци и буди се 
код л^уди интерес за ваздухопловство. Број ваз- 
душних т-тиика м ваздушних спорти-ста постепено 
и 'ста.чио patre. Свс чсшћа појава аероплапа, све 
блпжи додир са ваздухопловством пплако чине 
гвоје. Употреба авиона се умнржаза, јавља се уро- 
ђеии naron за такмичен>ем. 

Развпјеп вазлутип глобраћај даје живл>и тем- 
no послор.иом жпвоту. ПОСЛШЦИ свет и ппшта не 
могу се више без њега nn замислити. Ваздушна 
мпежа постаје међунаро^на спона ппвог реда. У 
земљама са "снромаптим комуиикацпјама ona im 
најсрећнији качи« реигава везу између поједттх 

крајева, a пострји и велики фактор у развијању 
туризма. 

Вршећи службу no сваком времену и у свако 
доба годиие и дана, цео овај организам достиже 
дотле пепозпату перфекцију. Уз помоћ радиотеле- 
грзфских и метереолошких сервиса, ваздушна пло- 
видба са тако увежбапим и опробаним ЛЈудством, 
са таквим летећим материјалом, са тако сигурпом 
применом свих модерпих, техпичких повина, npe- 
стаје бпти локомоција зависна ол атмос(|)ере. Нал 
ваздухом je обезбе1)Сиа потпуна превласт. 

Шта то зпачи за саму одбраиу земљв — пије 
пртребнр илглашавати. Довол>по je погсетити: 

1 — да je ма коифереицијама за разоружач.е 
тражено да се саобраћајна ашјација уџрст у ред 
офанзивних оружја. 

2 — да je Нсмачка, поред свих nanopa савез- 
пика, могла врло лако дасе брапи, попавл>ајући Me- 
уморно да њена цивилна авијапија пма чисто кул- 
турну и прнврелпу мисију и да би се далеко отишло 
а«о би се сгворио преседап укидањем јелис кул- 
т\'рие установе пз разлога што ona можс nahn npn- 
мене n у рату. 

Са умиожавањем саобраЈкајпих аероплана и car 
обраћ^јних .гииија, са умпожавап.ем птотских 
школа, где се орзо и лако учи летети, свет Се пави- 
кава na ваздухопловсгво. Ваздухопловство продире 
у припетии живот људи, пастаје пеопхолпо, пре- 
стаје битп једна вештачки олржавапа оргаппзација 
и постаје природна потреба чптавог пародо. 

Лете»)е, кбнстоукција аероплапа и мотора, ор- 
гапизација са(обраћа.ја, асролпо.ма, аерологије, ра- 
Л1Г0телегра(|)11је, метереологије — то су пова поља 
пациопалпе активности, na којмма и паука И прп- 
вреда палазс најкопнспију примочу. Спе то CKV- 
па узсв јесте ,.опште ваздухоплопство" у коме 
лежи неисирпан извоп и за мирподопску и за 
painv експлоатаии!у ваздуха. 

Од свих земад>а Америка je прва схваггила знз- 
чај ошптег ваздухошловства. 

У Амеоици има fi.000 приватних аероплана. 
fiOO споброћзјпих аепоплана прелете сваког дана no 
^40.000 км. Ти саобраћајпи аепоплаим прелете у 
јелној години више no neo осталп свет скупа. По- 
ла милиша путпихп годпшње путује редовним ваз- 
'IVHIHHM лишјама Дужина ваздушне мреже изпоси 
81.000 км. Хиљаде тона робе и поште преносе са ае- 
попланима за неколико сати HD гпзне листанимјс. 
250 км. na сат лете амерпчки cao6pahai;-m аеропла- 
nn. 2000 оргаппзор.аппх аеродрома, 4000 помоћних 
терена ппетстав.љају грпчлиозпу концвпцију и ор- 
ганпзацпЈУ, коју смет jont nnio нплсо, коју ппко 
није могао ппе неколико голина nn замислити. 

To je успех папплчог rennja и рсзултат једне 
мудре државне политике. 

Амеоика je лапас земља, чије ie ваздухоплов- 
ство добило своје прир.одне коптупе. Тамо ie ство- 
рен ваздухопловни дух читаве нације. У стварима 
ваздухопловства Америки има да врди острли свет 
и ла пDeл^baчи свима У Европи ствао стоји друга- 
чпii\ Пмвилна геијацнја развила се успешно шмо у 
побеНеним земљама. 

Према версал>:ком уговору Немачка je могла 
сгварати 'Само цивилну ави.јацију. Блогодарећи то- 
ме ona je данас од свих земаља у Европи пајближп 
трспутку када hc се цео немачки народ једпог дана 
осетити- ^дсцом  ваздуха«.    Победиоци    папротив 
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уложили су епергију и средства у ваздушно оружа- 
Нјс, ne noi«iaibajyiui ин издалска пптребну пажп.у 
цивилном ваздухопловству. Специјалан случај пре- 
рцавља С. Русија. Ова земљв', 'ни победнмк, im по- 
беђена, могла je решити проблем слободио без ик.г 
квог притиска мрема своме схватању. У iboj će 
11окл-:т>а пплје.тмлк ■ пажЊа и цнвилцој ц војној 
авијацмјч. По многим индикацнјама изгледа да je 
тамо ратии ваздухопловпи пптенцијал na пшпсм ии- 
воу no у ма којој другој од осталих европскмх 
земаља. 

Резултатп Америке, Немачке и G. Русије отво- 
рпли су најзад очи целоме свету. Прво у Пелпкој 
Британији, за п.ом у Фрапцуској, Италијм, a од 
1925 голиие у веИиии европскнх земал.а, чине се 
ирло олбм.Ј.ни iiuiopi! да сс изгубљено време н.г- 
докнади. 

Процентуалио изражепи буџети за цивилну 
i:i'iiji!niijy према целокупним ваздухопловннм бу 
џетнма односе се у појединим спропски.м земл.ама 
свако: 

Нвмачка 100»; Аустрија 100*; С. Русија 3698; 
Чехословачка 30%; Беглија око 25%; ПоЛтСка 11,9%, 
Шпакија 11Ј5%, Холаидија 9,5%, Фрапцуска 9,2%, 
1'1тал11ја 7,2%; ЈугославИЈа 3,4%\ a ево ima дају за 
цивилно ваздухопловство поједине земље: 

Фрачцуска 527,000.000.—• дииара; Италија 
222.000.000.— дин.; Белгнја 131.000.000.— динара; 
Пол^ска 67.000.000.— дин.; Чехос1овачка 61.000.000 
дииара; Аустрија 1S.000.000.— дптмра; Румунија 
18.000,000.— динара; Југославнја 9.000.000".— дин. 
ИТго сс тнче Југослапије, остало je стање без оз- 
биљнчх промеиа joui од 1927 године. 

Kao што нам озе цифре показју, ИИ смо и апсо- 
лутно и релатнвно на последњем месту н то далек-о 
иза свих осталих. Hama држгва у питању потпома- 
гаи)г> општег ваздухптовства не нде за примером 
осталих земаља. Она преставл>а једаи и једмни изу- 
зетак. Сразмерио узев да се огркшчимо само на 
пријатеље и савезиике, Фраицузи одвајају од оп- 
штег ваздухопловног буџета Sa цивилну авијацију 
близу три пута, По.ђ?.ци OKO четири, a Чгхословоци 
близу десет пута внше него ми. Апсолутно, буџет за 
цивилну авмјацију Чсхоловачке и Пол..ске осам пута 
je већи но наш. Према ваздухопловним буџетима 
осталих свропских зема,ља1 ми смо седми no реду 
величиие буцета за војно, a четриаестп за ципнлио. 
Овако ацормално стање од највсће je штете баш за 
снагу наше вмдушне одбране. 

Искуство других учи нас, да у питању потпома- 
raiiia општег ваздухопловства, полумере су осуђене 
на неуспех. Тамо, гдс се снстем потпомага1!>а цивил- 
ne авијације од ппчстка спронолио у великим раз- 
мерама, после неколико годнпа процес je био завр- 
шен и те земл^е имају данас позитмвие псзултате: 
Америка, Немачка, С. Русија, Каиала. lb против 
земл>е, којс су поступале без o;ipei)C:ior програма 
и са 11едовоЛ)Ннм средствнма, узалуд су трошиле 
труд и иовац. Jlmiac нема внше im једне земл^е, 
осим name, где би буџет за цнвилну авијацију био 
испод јслиог минимума, исппд кога ire може бмти 
ефекта. Распоред иашег ваздухопловног буџета ја- 
сно ПОКВЗује да смп се ми спустпли и испод »полу- 
мера«. Грстка je учињена у самом почетку. Још пр- 
внх годнна одређени буџет био je пспод неопход- 
ног минимумп. Доцније — no пбзнатом обичају — 
овај буиет mije подигнут на потребну висину BCII je 
неосетио повеГиаваи свже годпие. 

Алп како je почетпа сума бпла недовол>на, то 
na овај начин децепијама иаш буџст ne бп могао 
достиКц потребпу внсппу. 

Међутим ми смо изгубплп мпого времена, na 
ако желимо поправптп учињеду грешку, онда мора- 
ио пивплној авијацпји ставнти од.мах na располо- 
жење потребна средства. За прогреспвпо повећап>е 
нема Biinie времена. 

Bojno взздухопловство бп можда могло одво- 
јити (),()% од opor буџета. Тплте бн се буџет цпвилпе 
авијације попео од 8,5 на 25 мнлиона. To би joui 
увек било блнзу трипут мап.е no у Г1ол>ској и Чехо- 
словачкој, алп то бп бшо довољно за арво врсме.да 
се бар организова^е наздуптог саобраћаја, осни- 
вање приватних пилотских школа н раввијан^е ае 
роспорта крену са мртве тачке. Разумл.пво je што 
под оваквим околпостнма nama цивилпа авпјацнја 
ne може да се поредп с осталпм, иакр ипаче nam 
парод има neocnopno уро^епог смпсла за летење. 

После 10 годппа проппалде мп росполажемо 
тек једном дссетипом туристпчких aepon.iana. Прп- 
ратних пилотскпх ткола чсма.мо. У нашу авиацнју 
ступају млгдићи, који у већини случајева нпсу пи 
селп пре тога у аероплан. Аеродромп се могу na 
прсте изброЈати. Лсцтлпчкм ку;п:еи11 тек почпњу 
свој рад. 

Чехословацп и Прл^ЦИ ме1)ут11М, располажу 
већ данас велнким бројсм прпватпих аероплана и 
пилота. По 150 приватпих пнлота са туристпчкпм 
дипломамл пмају n Чсхословачка и Пол.ска. _149 ту 
ристпчкнх аероплана има Чехоловачка, a 125 Г1ол>- 
ска. Осим тога обе зеил>е одчпкују се великим на- 
претком на пољу једриличарства. Нарочнто je важ- 
no уочити огрома-и прогрсс у току последчЈе две 
годипс, тако да се у блнској будућности очекују са 
cnrvpnomhv још далеко већи резултатп. 

Haur ваздушпи саобраћај, после 5 годппа од- 
личпог рада у погледу сигурности И правплпостп 
саобраћаја, мора да умањује своју- већ мпнпмалну 
активпост. Укидају се пајважпије земаљске лппи- 
је. Због ограничсне субвенцпје nam домаћп ваз- 
душни саобраћај обуставл,а рад у рапу јесен. И 
док његови аероплани леже у хапгарима, експлоа- 
тација пашег ваздуха уступа се Немцнма. 

У 1931 годинн — годшш далеко интспзпвнмјег 
саобраћаја no што je случај са 1933 годином 

Пољаци су прелетслп 1.440.489 км. 
Чехословаци су прелетели        1,062,090 KM. 
Ми смо прелетели 259.321 км. 
У 1932 год. према досадашњим подапима: 
Пол>ац11 су прелетеш 1,330.000 км. 
Чехословацп су прелетели       1,036.000 км. 
Ми смо прелетели 237.П12 км. 
Чехпсловацп пмају 66 саобраћајннх пилота и 

50 саобраћајпнх героплапа, Пољаим имг-ју 23 сао- 
opahajna пплота и 30 саобраћајпих аеропланг:-; ми 
пмамо три гшлота n 7 саобр-Иајиих аероплапа 

Овакво стањс угпцало je n na пашу домаМ' 
мндустрију, и ona je пзгубила нптерсс за опште 
вшдухопловство. 

Наше фабрнке, у колико раде, рграничиле су 
се на извршеп.е дугорочнпх уговора за фабрика- 
цију војпих аероплана. За то време у Чехословачкој 
и Пол>ској цветају индустрије првога реда. One г 
успехом дапас копкуртпу страпнм ппдустрпЈама. 
Првп м главпп узрок оваквој рђавој ситуацпјп ле- 
>KII у песхватању правог зпачаја општег ваздухо- 
пловства'.   Лруги  узрок  лежп  у  отсуству   једнрг 
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одговорног шефа oiiuner ваздухоплбвства, који 
кзрађује програм и има могућност да за остваре- 
ње тог програма обсзбеди потребна средства. 

Комондант ваздухопловства, који данас управ- 
л..а целокупним ваздухопловством земље, поред 
потпуног схватања потребе подизаља цивилног ваз- 
духопловства аије у могућности да своје идеје 
спроведе у дело, јер су његова праеа и средства 
врло ограничена. 

Ово су два оновна узрока што у колу европ- 
скнх држава ми једини н иехотично управо спреча- 
вамо pasBnjaiiie нашст ваздухопловства, ycKpaliyjy- 
lui му већ неколико година минимална средства за 
опстанак и развој. 

Да би се овакво стање, врло опасно за судбину 
нашег иаздухопловства, поправило, потребно je: 

1 — Да ваздухопловство има могућност преко 
свог шефа (команданта, миннстра, и.секрет^ра) ди- 
1)ектно, a ие преко ми-нистара других ресора, да 
обезбеђује средства за спровг)1)сње једиог утвр- 
ijenor ирограма. 

2 — Да ти.м програмом буде обухваћено као 
нераздељива целина опште ваздухопловство, у ко- 
ме ће цнвилно ваздухопловство бити схваКено као 
спона између шродие енсргијс и војног ваздухо- 
пловства, a војно ваздухопловство као синтеза и 
крајњи израз опште народне ваздухоплонле спаге. 

Гоподо, ми смо у дну душе мириљубив народ. 
Ми не желимо иичије, али ни своје нс дамо. Ми 
нећемо рат, али за њега морамо бити спремин, a је- 
дад од најважнијих можда и пресудних елемената 
будућега рата, јесте ваздушна' одбраиа, чију he ре- 
зерву чииитн цивилна авијација. He смемо више 
пропустити mi Једаи гренутак у раду на системот- 
ском развијању нашег ваздухопловства, јер нам то 
императнвпо налаже пнјететпремасенима стварала- 
Ца ове земље. To дугујемо дшашњим и буду11им 
поколењнма. Ми имамо прворазредпе авијатичаре, 
који су пренели славу и;.'шег ваздухопловства да- 
леко преко граница наше земље. Ми смо с правом 
гордп на и.ихове y[iol;e!ie авијатич.:рскс способио- 
сти, na њихову срчаиост и сдважност, па нам се у 
толико више и намеће дужност, да авијацнјп збри- 
немо потребна фннаксијска средства за непрекидно 
системзтско изграђивањ* иашег цивилног ваздухо- 
пловства упоргдно са војиим. 

ИмајуНи пуну веру у неиссредног старсишпу 
на-ше народне одбране, шашег врло поштоваиог г. 
Министра војске и мориарице, ja hy ca нарочптим 
задовол.ством гласати за буџет његовог ресора, јер 
ии за тренутак не сума.зм, да ће макар и из иакиад- 
них кредита наћн средсгва за примерио помагаи.е 
развоја нашег цивилпог ваздухопловства (Аплауз). 

lipcTccjimiK др. Љубомир ТомашиИ: Има реч 
г. Мииистар војске и морпарице. 

Миипстпр војске u морпарицс, армиЈСКИ ђене- 
рал Драгомир Ж. CrojaiioBnIi: ГоспоХо ccHatopri, 
дозволите ми да вам ствар претставим, na herc 
видети да nuje тако трагичпа као што je уважени 
r. сеиатор изпео. 

Што се тиче нзлагања г. сенатора Котура у no- 
гледу матерпјалпих средстава која се предвИђају 
у буџету Мппнстарства војске и морпарице за no- 
требе и потпомагање цивиЛне авијације, ja желим 
иа првом месту да изразим заквалност г. свнатору 
na иптересоваиЈу које je и овом прмликом поклопно 
нашој авнјацпј;! као њеп crapi' и осведочепп no- 
борннк. 

Морам међутим у швесној мерн да употпупи.м 
податке којпма je располагао г, сенатор у томе no- 
гледу. I ian.Me ne треба пзгубити из вида да се из- 
датци na цпвплпу авијацију чине у три разпаоблп- 
ка. У прву групу долазе буџетске стааке из партије 
419, где позиција седма обухвата издатке na on- 
шту режију и одржавање цивилног ваздухоплов- 
ства, a позиција 8 иакпаде друштвима за ваздушпи 
саобраћај и потпору спортске авнјације. 

У току последњих годипа укупан изпос ових 
двеју позпција на цпвилну   авијг.-цију изпосио je: 

за буџетску 1927/28 годину 
„      '  1928/29 „ 

1929/30 „ 
1930/31 „ 
1931/32 „ 
1932/33 „ 
1933/34 

6,200.000 лии. 
6,600.000 „ 
7,300.000 „ 
8,800.00(1 „ 

11,000.000 „ 
9,000.000 „ 
9,116.009 „ 

„       „ 1934/35     „ предвиђено 9,359.213   „ 

Из овога се види сталпа тежња Мпписта[)ства 
војске и морпарпце да се буџет цивплне авпјадије 
поступпо подигне до оне мере која одгова-ра ii>e- 
ном зпачају, водећи при томе рачупа и o паши.м 
другим потребама као н o фппапспјским могућ- 
постпма. 

Алп, услед насталих финансијокр-екомомских 
reiuKoha n узастопних врло осетппх редукцпја ка- 
ко општег државног буџета тако и буџета Мипи- 
старства војске и мррнарице, морало се застати у 
овом повећању издатака na цивилпу авијацпју, KO- 
JU су, како се види, за сада устал>еп11 na округло 9 
мплпопа годишње. 

Другу групу пздатака na цивплпу авпја-цпју чи- 
не издатци na пзградњу ваздушних пристанишга и 
аеродрома за ваздушпп саобраћај и спортску аии- 
јацпју, са свп.ма потребнпм ypel;ajn.\ia као што су: 
станпчие зграде, хангари са одговарајуким а-нек- 
сппм грађевинаиа, заггим подземпе цистерпе за беп- 
зип, радпонпце за одржавање и оправку летећег 
материјала, аутогараже, мао и одговараЈуће мреже 
путева, капализација и електричних ппсгалација. 

Издзтци na ове изградП)е издвајају се из одго- 
варајуће партије буџета комалде ваздухопловства 
војске за изградп.у аеродрома и }1јИхових уре^аја, и 
у току последњих 8 годипа mai изградњу тих грађе- 
випа и инста^лација за потребе цивилпе авијацпје 
издато je око 35 милиона дипара. 

Најзад трећу групу помоћи цивилној авпјацпји 
чипи iioMoh у патури која се даје Аероклубу Кра- 
л>евине Југославиј« у внду летејјег материјала — 
аероплана са моторима, резервпих мотора и резерв- 
них аероплапскнх и моторских делсва, алата за H>II\ 
итд. a којп се материјал пздваја из школског Још 
упртребљивог летећег материјала комапде ваздухо- 
пловства војске. 

Фпаапспјскпм закопом за 1933-34 буџегску го- 
дипу одобрен je пздатак тгквог матерпјма Аеро- 
клубу у изпосу 18 школских аероплаиа са мотори* 
ма, 15 резервних мотора и осталог материјала у 
укупној вредпости око 5 мплпона дипора, a скоро 
толнка иста колнчииа и исте вредпости предвиђе- 
na je и овп.м Фппапспјскнм закопом за идућу буџет- 
ску годину. ДодајуКи ове суме буџстским ставкама 
позиције 7 n 8 из паргпје 419 у округлом износу 
преко 9 мнлпопа дииара годишп.е, впдп се дс< се na 
цпвнлпу авпјацпју у току 1933-34 и 1934-35 годпне 
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дајс преко 14 милиона динара годишње, која се 
сума jom повећава издатцима учињенкм одноаго 
предвшђеним на гр^ввине за цивилну (аиијаадију. 
Из оиога се јасио ииди, да je Министарсгво војске 
И .мориа|)11це При i|)(/io;i,uiiiii)ii.\t узастопннм и врло 
осетним редукцијама свога буџета, чинило вслике 
напоре да оне што маље погоде цивилиу авнјацнју. 
И т£.«о, док je буџет Министарства војске и мор- 
нарице редуциран за преко 20%, a буџет војног 
ваздухопловстеа за око 25%, у односу на доба пре 
избијања финансијско-економске кризе, издатци на 
цивилну анијацију не само што иису прстрпсли ни- 
какву редукцију, већ су у току последње 2 године у 
приличној мери и повећани. .Ja и сам сматрам, међу- 
тим, да и ополика средства иису довољна за шири 
и гтотпунијм рад на подиза№у иаие цнвилие aimja- 
ције и Да ммоге друге државе дају знатнр neiie суме 
na one сврхе. Јер доброразвијена цивилпа аиијацп- 
ја дајс дваструке користи. Ca једне стрше <nv..i би 
омогућила иашој држави, да заузМе mio место, Ko- 
je joj припада у иеђународној мрежи ваздушног ca- 
обраћаја и да унутрашњи ваздушни саобраћај раз- 
вије бар у тој мери, да ca главним центрима при- 
вредпог, административног и културног живота na- 
me отаџбине пооеже бар om њене најудаљеније 
крајеве, који за сада располажу најслабијим и naj 
споријим комуникацијама H везама, kao што су иа 
пр. Зетска, Приморска а1делом и Дринска бановина. 
Ca друге стране само довољиим развојем саобра- 
hajne и туристичке апијације ми ћемо моћи раз- 
ВИТИ у ташем пароду ваздухопловпн смисао и дух, 
којп су први 111)едуслови за постојањс и развија- 
ње једпог доброг војиог ваздухопловства. 

Међутим буџет Мннистарства војске и мориа- 
рице, обзиром на потрсбе већ постојећег организма 
државне оружаие снле, поставља несавладљиве 
границе у којима се мора кретати војна управа при 
подмирењу својих потреба и остваривању својих 
планова. Стога, док jom устрају садање финап- 
сијоко-економске прилнке, мораћемо се задовољити 
и ca овако ограниченијим средствима за цивилну 
авијацију, koja су средства, kako v садашњој бу- 
џетској години тако и за идућу годпну осетно ве- 
ha аего у раннјим буџетомим годинама. 

To мак доказује напоре Министарства војске 
n иорнарице; да нашој цивилној авијацији укаже 
што већу помоћ и поред осетног c.\iaii>eii.a укупнмх 
финансијских средстава, која му се стављ'ају ma 
расположење. Оно hc у тим папорима устрајати и 
у будуће вршитн своју дужност до крајитх гра- 
ница могућности, како то заслужују и великн зна- 
чај цнвнлпе авпјације и naum иеуморпн побориици 
на овоме змачајмом пол.у. (Пљескање). 

Претседник др. Љубомнр ТОмашић; Има реч 
г. Драговн!!. 

Милутин Драгови!!: Господнпе Претседниче, 
ja предлажем да 'ce буџет Мииистарства војске и 
морпарпцЈ прнми акламацијом. (Сложни узвици: 
Прима се акламацијом!). 

За овим je Сенат једногласно примно цео бу- 
џет расхода Раздела IX — Мннистарства војскс и 
морнарице, и то од партије 396 до закључно пар- 
тије 479. 

Прстссдипк др. Љубомир Томашић: Господо 
сенаторм, према томе оглашујем да je Раздео IX 
буџета — Министарство војске и морнарице једно- 
гласно прихваћен. 

Сада прелазимо na расправу Раздела XV бу- 

џета — Министарство социјалне полптпке и народ- 
ног здравља. 

Реч и.ма г. Министар социјалне политике ц на- 
родног здравља. 

Ministar socijalne politike i narodnog zdravlja 
Ivan Pucclj: Gospodo senatori, živimo n doba du- 
bokih preobražaja i potresa u socijalnoj i ekonom- 
skoj strukturi sveta. Nove forme privrede i novi obli- 
ci socijalne organizacije društva izbijaju sa elemen- 
tarnom silom. Privatno gazdinstvo je u krizi i svojim 
apelom na zajednicu^ na državu, pobija samo svoju 
opravdanost, individualni interes, privatna inicijativa, 
nije više dovoljna pokretna snaga za privrednu maši- 
neriju ni u spoljnom ni u unutrašnjem privrednom 
životu. Zloupotreba kredita, podizanje carinskih ba- 
rijera, izrazita težnja za autarkijom kvari međuna- 
rodnu ekonomsku solidarnost, koci u međunarodnoj 
zajednici korisnu razmeiui dobara a i dovodi u pi- 
tanje značaj slobodne privrede. Stagnacija u međuna- 
rodnim privrednim odnosima prenosi se automatski 
na unutrašnju pijačil. Pojedinac gubi sposobnost za 
privredu i sloboda privređivanja postaje sve više je- 
dno iluzorno pravo. To znači da trgovina ne može 
da vrši više svoju ekonomsku funkciju i sve jače iskrsava 
potreba za prinudnim merama u raspoređivanju do- 
bara. Načelo ekonomske dobiti ustupa ideji socijalne 
koristi. Sve manji je broj i sve tanji je sloj onih, 
koji se mogu pojavili na areni slobodne utakmice. 
Coveka, koji ne može više sam sebi pomoći, mora da 
spašava socijalna država. 

Zato je razumljivo, da se država sve više i više 
stavlja u službu socijalne politike sa celim svojim apa- 
ratom. To se ne dešava samo u inostranstvu, to se 
vrši neprimetno ali gvozdenom nuždom i kod nas. 
Mere za zaštitu zemljoradnika, zakonodavstvo o ban- 
kama, javni radovi su izrazito socijalnog karaktera, 
ali prevazilaze program jednog Ministarstva socijalne 
politike. Država nije više samo čuvar spoljašnje i u- 
nutrašnje bezbednosti. Ona postaje i poslodavac i 
branilac svoga naroda. Odatle njena dužnost da deh 
svojoj deci nasušni hleb jednakom merom u toj ve- 
likoj zadruzi, u kojoj ima svaki član jednaku dužnost 
za rad i jednako pravo na hleb. Trgovac, bankarac, 
industrijalac, zanatlija, poljoprivrednik, ne samo ne- 
zaposleni radnik traže od od države socijalnost. U ta- 
kvim momentima možemo samo da žalimo, da smo u 
ranijim sretnijim vremenima vodili svi premalo soci- 
jalnu politiku. 

Varaju se oni, koji misle da problemi socijalne 
politike ne postoje za nas, koji se predavaju iluzija- 
ma, da smo agrarna zemlja, sa tri četvrtine samohra- 
nog zemljoradničkog žlteljstva. U našoj zemlji je već 
sada do krajnjih granica rasparcelisan posed. Sao- 
braćajne nedaće i kulturno stanje naroda onemogu- 
ćavaju intenzivnu obradu zemlje. Zatvoreno kućno 
gazdinstvo ne udovoljava potrebama familije, mora 
se preći na proizvodnju za tržište, za novac. Sve to 
u doba, kad se na tržištu pojavljuju sve moguće smet- 
nje slobodnoj trgovini a nema ni pravih gradova i 
prema tome ni pravih gradskih potrošača, Pored kri- 
ze u svetu, imamo i našu domaću krizu, krizu usled 
našeg primitivizma i socijalno-ekonomske zaostalo- 
sti. Nema sumnje, da je naš osnovni problem — spa- 
šavanje sela. Moramo ga podići kulturno i ekonom 
ski tako, da obezbedi zdrav opstanak što većem broju 
našeg stanovništva. Ali se to ne da zamisliti bez raz- 
vitka naše gradske privrede. Kolikogod sam seljački 
sin, i znam da je srž našega naroda, izvor njegove 



STENOGRAFSKE BELEŽKE 245 

snage i njegova budućnost, naš seljak, ne mogu da 
razumem one, koji spašavajući selo hoće da ubijaju 
varoš. Nama je potrebna varoš, nama su potrebni 
industrija i zanati, koji će trošiti viškove seosko,:; 
gazdinstva, koji će davati poticaj za nove i unosnije 
vrste seoske proizvodnje i koji će, pre svega, apsorbo- 
vati višak seoske radne snage. Bez toga biće nama 
kuća doskora pretesna i jedini će nam biti spas u 
emigraciji. Ali emigracija, gospodo senatori, to je 
jedna blaža forma trgovine robljem i mi ne možemo 
danas da rešavamo naše krize, kao nekadašnji ne- 
mački kneževi, koji su prodavali svoje državljane u 
engleske stranačke legije. Socijalna politika je zato 
tu, da spašava našega seljaka, kada je pomoći naj- 
više potreban, kad prelazi u varoš i postaje radni!;. 
Zato je, gospodo, kako varoška privreda, tako i soci- 
jalna politika potrebna seljaku. Sve dotle dok ne po- 
stignemo ravnotežu između gradske i seoske privre- 
de u zemlji, biće naši najbolniji socijalni problemi 
pitanja smeštaja viška seoskog stanovništva. Taj stal- 
ni priliv sa sela obeležava najviše naša dva glavna so- 
cijalna problema: nezaposlenost i emigraciju. 

Sa tog stanovišta imao je pravo uvaženi gospo- 
din senator Banjanin, kad je ukazao na činjenicu, da 
se kod nas ne može govoriti o 400.000 do 500.000 
nezaposlenih radnika. Ne možemo smatrati u zapad- 
noevropskom smislu nezaposlenima one seljake, koji 
ке godišnje, prema konjunkturama, u većem ili manjem 
broju pojavljuju na radnoj pijaci. Radi toga ima i 
broj 150.000 manje osiguranih radnika prema godini 
1930 samo jedno relativno značenje. Broj stvarno ne- 
zaposlenih radnika ne može se ustanoviti ni u zem- 
ljama sa sistemom osiguranja protiv nezaposlenosti, 
a pogotovo ne u našoj zemlji sa sezonskom i poljo- 
privrednom industrijom, gde je često puta nemo- 
guće objektivno konstatovati da li je radnik zaposlen 
ili nije. Ali brojke osiguranja radnika i brojke Javnih 
berzi rada, koje utvrđuju, da je godine 1930 prošlo 
kroz berze rada u zemlji 150.939 radnika i namešte- 
nika a 1933 309.000 sa padom broja uposlenja od 
44.872 na 35.321, pokazuju ipak ozbiljnost sadašnje 
situacije na radnoj pijaci. U takvim prilikama velika 
su blagodet naše berze rada, koje ne pružaju doduše 
veliku ali pružaju brzu pomoć i koje su za 5 godina 
svog opstanka ipak izvršile jedan vanredan i organi- 
zatorskl i socijalni zadatak. A što je glavno: izdale 
su 33 i pol milijona dinara. 

Moram odati puno priznanje mojim prethodni- 
cima, koji su u sretnim vremenima mislili na crne 
dane' i omogućili ovoj ustanovi, da danas, u trećoj 
godini krize, može da traži od narodnog zastupništva 
ovlašćenje za potiostručenje pomoći nezaposlenim 
radnicima iz svojih sopstvenih sredstava. Iz istih raz- 
loga mislim, da se nije grešilo, kad su u svim važnim 
centrima naše Kraljevine, inicijativom i sredstvima 
naših Berza rada, podignuta radnička konačišta i rad- 
ničke kuhinje — u Beogradu, Novom Sadu, Somboru, 
Zagrebu, Sarajevu, Banjaluci, Splitu, Sušaku, Ljublja- 
ni, Mariboru, Osijeku itd. preko kojih se danas, u 
ovim teškim vremenima, može ukazivati najnužnija 
pomoć nezaposlenom svetu. Ako navedem, da su 
Berze rada u nekim mestima preuzele celokupno po- 
sredovanje rada u svoje ruke i postigle i na tom po- 
lju zamerne rezultate i da će novo ovlašćenje omo- 
gućiti njima, da se jače postaraju za kvahtikovane 
radnike i intelektualce i javne radove, mislim da sam 
dao dokaz da je njihov razvitak stalan i zdrav. 

Zbog oset'ljive nezaposlenosti, ne možemo se ra- 

dovati, da broj iseljenika pada. U godini 1933 iselilo 
se je iz naše zemlje 9.000 lica, od toga G.500 u Fran- 
cusku i ostale evropske zemlje a ostatak preko mora. 
Pre rata iseljavalo se je iz naših krajeva do 50.000 
lica godišnje. Prohibitivne mere protiv doseljavanja u 
svim državama sveta otežavaju situaciju na našoj 
radnoj pijaci. Kriza u inostranstvu izražava se tako- 
đer u prilivu iseljeničkih ušteđevina, koji je U prvim 
godinama posle ujedinjenja iznosio gotovo milijardu 
na godinu, dok je 1932 godine spao na 300 milijona 
dinara. Mesto toga morala je iseljenička služba izdati 
znatne sume za repatriran'je siromašnih naših gra- 
đana, a pojavljuje se sve preča potreba, da našim 
iseljenicima priskočimo u pomoć sa jednom široko- 
poteznom pomoćnom akcijom. 

Ali nezaposlenost — koja će jednim delom ostati 
naša kronična pojava — ne može se lečiti opasnim 
sredstvom iseljavanja, već kolonizacijom i sistemat- 
skim javnim radovima. Kolonizacija ne spada u krug 
rada Ministarstva socijalne politike i mislim, da se je 
u postojećim prilikama već sada postigao maksimum 
efekta. Velikih kompleksa zemlje za kolonizaciju više 
nema a intenzivna kolonizacija biće moguća tek sa 
podizanjem opšteg privrednog i kulturnog nivoa 
zemlje. Sve snage sam za to usredsredio na javne 
radove i smatram za jedan od najvećih uspeha Kra- 
ljevske vlade, da je Uredbom od meseca novembra 
1933 godine o izvođenju javnih radova stvorila stalna 
sredstva a time i mogućnost za sistematsko sprovo- 
denje javnih radova. Pomoću centralnog i banovin- 
skih fondova ući će znatna sredstva u narod, koji će 
ove pomoći odrađivati kod kuće, odnosno u najbli- 
žoj okolini. Ako dodam, da je zakonom o naknad- 
nim i vanrednim kreditima za godinu 1932/33 odo- 
breno 50,000.000.— dinara za javne radove, nezapo- 
slene radnike i sirotinju, izdalo 4.000 uputnica za 
prevoz hrane uz popust od 75%, da je krajem prošle 
i početkom ove godine razdato daljih 1950 uputnica 
sa popustom od 50%, 600.000 dinara za pomoć ne- 
zaposlenim radnicima i deci, i da će ovih dana biti 
odobreno daljih 177() uputnica, mislim da ne prete- 
ravam, ako kažem, da je u datim prilikama učinjeno 
mnogo pozitivnoga da se pomogne radnom narodu 
u sadašnjem izuzetnom času. 

Na ovome mestu potrebno je da kažem nekoliko 
reći i o stranim radnicima i nameštenicima zaposle- 
nim u našoj državi. Ovo se pitanje brižljivo prouča- 
va u područnom mi Ministarstvu sa svom delikat- 
nošću i važnošću po naše interese i moram da pri- 
znam da se pri njegovom definitivnom uređenju mo- 
ra da vodi računa 0 raznim obzirima, na ime: o raz- 
nim odredbama konvencija koje imamo sa drugim 
državama; o broju naših radnika zaposlenih u drugim 
državama; o tome da je dosta veliki broj njih koji 
su rođeni i od duže vremena nastanjeni na teritoriji 
naše države; kao i o stvarnim potrebama naše indu- 
strije. 

Pri izdavanju dozvola za strane radnike i name- 
štenike postupa se dosta rigorozno. Dozvole do go- 
dinu dana izdaju banske uprave a preko godinu dana 
područno mi Ministarstvo. Pri donošenju odluka pri- 
bavlja se mišljenje od nadležne Berze rada i Rad- 
ničke komore, po potrebi i od zainteresovane poslo- 
davačke organizacije, a tako isto i mišljenje naroči- 
tog odbora kod svake Banske uprave koji se sastoji 
od po jednog pretstavnika upravnog odeljenja, je- 
dnog pretstavnika odeljenja za trgovinu i industriju, 
inspekcije rada i šefa otseka za socijalnu politiku. 
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U cilju da se dobije tačna slika o broju za- 
poslenih stranih radnika i iiameštenika u našoj dr- 
žavi iznosim podatke koje sam mili dana dobio od 
banskih uprava. Po ovim podatcima na teritoriji naše 
države zaposleno je stranaca, i to: 1) inženjera 24-; 
2) tehničara 130; 3) višeg administrativnog i računskog 
osoblja 418; 4) poverenika stranog kapitala 79; '3) 
ostalih nameštenika 3.088; 6) kvalil'ikovanih radnika 
8.077; 7) običnih radnika 10.421 — što iznosi ukupno 
22.457, bez Zetske banovine za koju ovi podaci još 
nisu stigli, no koji po prilici neće iznositi više od 
150. — Ovaj broj stranih radnika i nameštenika pret- 
stavlja njihov broj po izdat im dozvolama, Ovome 
broju treba dodati još nekoliko hiljada onih stranih 
državljana koji su rođeni ili se nalaze još od pre 1922 
godine na našoj teritoriji, kao i onih koji su za- 
štićeni raznim trgovinskim ugovorima i konvencija- 
ma, kao što -su Neptunske konvencije, ugovor sa 
Čehoslovačkom i dr. 

Ali sve OVO pokazuje dovoljno jasno kako su 
preterana izvesha tvrđenja da je broj stranih radnika 
i nameštenika toliko veliki da bi uklanjajući njih sa 
naše teritorije mogli da rešimo pitanje nezaposlenosti 
koja postoji kod nas. 

Se velikim interesom pratio sam ozbiljna i stnu- 
na rasmatranja g.'g. senatora o osiguranju radnika. 
Atmosfera dubokog razumevanja za ove naše lepe 
posleratne tekovine, koju osećam u ovoj kući, može 
biti samo jedan potstrek za mene i moje stručne sa- 
radnike, da ovu našu ponosnu ustanovu, koju nam 
ni inostranstvo ne poriče, zajedničkim snagama usa- 
vršimo i doteramo. Mnoga Vaša dragocena opažanja 
daju nam siguran pravac našega budućega rada. Ja 
se posvema slažem sa g. g. senatorima da osiguranje 
radnika ne da radnicima ono, što bi moralo dati: naj- 
pre ne može da da nemačku administraciju, jer se či- 
novnici rekrutuju iz naše još nedisciplinovane sredi- 
ne, drugo ne može da daje radnicima toliko sredstava, 
koliko u Nemačkoj, pošto su prihodi i apsolutno i re- 
lativno heuporedivo niži, treće ne može da leći u do- 
voljnoj meri sve bolesti, koje su ostavila našem na- 
rodu kao naslede stogodišta teškog robovanja i gla- 
dovanja, jer nisu izazvane radom već historijom. 

Gospodo senatori, kod nas je tuberkuloza narod- 
na bolest. Smrtni slučajevi se kreću između 19 i 33 
na 10.000 stanovnika. Za tuberkulozne postoje samo 
dva sanatorija Ureda za osiguranje radnika a trebalo 
bi ih najmanje 50. U drugim zemljama postoje za 
tuberkulozu specijalna osiguranja i specijalna držav- 
na organizacija a kod nas pada glavni teret na rad- 
ničko osiguranje. Bolesničko osiguranje snosi kod 
nas jedan veliki deo tereta izdržavanja bolnica a mo- 
že se mirno kazati, da bi mnoge bolnice u zemlji bile 
dovedene u pitanje, da nemaju stalnih i sigurnih pri- 
hoda radničkog osiguranja. Daleko sam dakle od to- 
ga, da bih tvrdio, da osiguranje radnika u pogledu le- 
čenja daje sve što je potrebno ali sam siguran, da 
daje ono što je moguće. 

Izneću samo jedan primer, da pokažem kako se 
često iznose prigovori osiguranju, koji mogu tu u- 
stanovu prikazati u posve krivom svetlu. 

Kaže se da osigurani radnici u uredskim apote- 
kama ništa ne dobijaju, da su lekovi koje propisuju 
uredski lekari bez vrednosti, jer je lekarima zabra- 
njeno propisivati dobre lekove. 

U ruci imam Pravila za propisivanje lekova u 
radničkom osiguranju koja je Pravila izdao Središnji 
ured još 1927 godine. Ta Pravila medu ostalim odre- 

đuju i ovo. 
Na teret Ureda može se propisati svaki lek naše 

državne tarmakopeje. 
Nikada se ne mogu propisati na teret Ureda 

patentovani preparati ili specijaliteti, čiji sastav nije 
objavljen odnosno nije poznat. 

Što se tiče propisivanja specijaliteta  i  patento- 
vanih preparata resio je moj prethodnik Ministar na 
rodnog zdravlja sledeče: 

Lekari Suzor-a u smislu odluke područnog mi 
Ministarstva Ap.br. 8159 od 4 marta 1927 neće u 
buduće propisivati patentovane preparate na račun 
Suzora, nego uvek njihove hemijske i po farmakolo- 
škom dejstvu identične preparate. Izuzetno od ovog 
naređenja lekari će propisivati za račun Suzor-a i 
patentovane preparate samo u vanrednim i neophod- 
no potrebnim slučajevima ili ako za koji preparat 
patentovani ne postoji hemijski i po farmakološkom 
dejstvu identični preparat. 

Na teret Ureda može se dakle propisati svaki lek 
naše državne farmakopeje, koji lečnik treba za le- 
čenje bolesnika, a isto tako i svaki ostali lek, koji 
je potreban za lečenje bolesnika, no lekar je dužan 
da kod propisivanja lekova postupa ekonomski. 

Jer jednak',) je u interesu Ureda i člana da bo- 
lesnik što pre ozdravi. Uredski lekar treba, dakle, da 
propiše onaj lek, koji je najbolji za lečenje, bez ob- 
zira ha njegovu cenu. Najbolji lek je uvek najjevti- 
niji, jer najbrže pomaže. Ali skupoća leka nije dokaz 
\ aljanosti istoga, a nije uvek ni najnoviji, ni sa najboljom 
reklamom rasturani lek najbolji. Nije istina, da se na 
teret Ureda ne može propisati lek, bez kojega se za- 
ista ne može biti. Zato teško greši protiv istine svaki 
lekar, koji tvrdi protivno. Ali ako ima više lekova 
istoga delovanja, treba propisati jevtiniji i strogo 
treba paziti, da se nikakav lek nikada ne propisuje 
bez potrebe, 

U dvojbenim, izuzetnim slučajevima može glavni 
lekar mesnog organa dozvoliti pojedinačno propisi- 
vanje i svih drugih, pa i zabranjenih i nadoknadivih 
patentovanih lekova. U hitnim slučajevima ima svaki 
lekar koji leći bolesnika to pravo, samo treba da re- 
cept označi oznakom »necesse est«. 

To su evo osnovna načela, koja vrede za propi- 
sivanje lekova u radničkom osiguranju. 

Kako izgledaju ta načela primenjeua u dnevnoj 
praksi? 

Pošto je nedavno u Narodnoj skupštini prigodom 
jedne interpelacije izneseno, da u apoteci zagrebač- 
kog Okružnog ureda radnici dobivaju samo jevtine i 
bezvredne lekove, ispitao sam stvar i dobio ovaj iz- 
vesta i • 

Ova uredska apoteka otvorena je meseca juna 
prošle godine. Iz te apoteke izdaje se dnevno proseč- 
no preko bOO lekova, najmanji mesečni prošek iz- 
nosio je do sada 556 lekova (decembra 1933), najve- 
ći 789' (februara 1934); najveći broj izdanih lekova 
na jedan dan bio je 989. To je broj lekova izdanih 
samo u uredskoj apoteci, dakle samo za grad Za- 
greb, bez lekova za ležeče bolesnike, koji potrebne 
lekove uzimaju u javnim apotekama. Razume se samo 
sobom, da su to sve dobri i ispravni lekovi, kako ih 
propišu uredski lekari. 

Sto se tiče specijaliteta, to je od 10 juna do 31 
decembra 1933 izdano iz te apoteke na recepte ured- 
skih lekara u gradu Zagrebu ukupno 473 vrste spe- 
cijaliteta, što znači da ih je sigurno izdano nekoliko 
tisuća, a ipak se tvrdi, da se u radničkom osiguranju 
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ne smeju propisivati specijaliteti i bolji lekovi. 
Prema svemu izgleda, da se u toj apoteci odno- 

sno ambulantama Okružnog ureda u Zagrebu, pre- 
pisuje previše tih, kako ljudi kažu, »boljih lekova«, 
zapravo redovno samo skupljih lekova. Moraću dakle 
odrediti, da se više pazi na ekonomiju u propisivanju 
lekova, umesto da ih potaknem da propisuju i izdaju 
tako zvane »bolje lekove«. — 

Na području socijalnog zakonodavstva u užem 
smislu reči, a naročito radničkog osiguranja, u po- 
slednje se vreme mnotro traži donošenje novog za- 
kona o osiguranju radnika. 

U lome pogledu imao sam čast u ovome domu 
izraziti svoje mišljenje. Stojim na stanovištu da se 
donose samo zakoni koji su neophodno potrebni, 
a upravo na području radničkog osiguranja to nije 
potrebno. 

Naš Zakon o osiguranju radnika od 14 maja 1922 
godine dobar je zakon, samo ga treba u celosti spro- 
vesti. Za sada vrši se po tome zakonu samo osigu- 
ranje za slučaj bolesti i nesreće. Osiguranje za slučaj 
iznemoglosti, starosti i smrti odgođeno je dok se ne 
poprave prilike naše privrede. Donositi nov zakon- 
ski projekat ili novelu Zakonu o osiguranju radnika 
bila bi velika greška u ovo vreme teške privredne 
krize. Jer nov zakon smeo bi da bude samo jedan 
napredak, jedan progres u pitanju obezbedenja rad- 
nika, što bi u sadanjim prilikama bilo teško sprove- 
sti. Kada se danas ne može da sprovede invalidsko 
osiguranje radnika, kako je zamišljeno i uređeno joS 
Zakonom od 1922 godine, tada zaista nije vreme da 
se misli na donošenje novog Zakona o osiguranju 
radnika. Ove stvari treba da ostavimo za bolja vre- 
mena prosperiteta privrede, kada ćemo moći to za- 
konodavstvo upotpuniti i revidirati tako, da će ono za 
buduće u svakoj situaciji moći poslužiti najbolje kako 
potrebama radnika, tako i interesima celine, države. 

Naše radničko osiguranje, zapravo vršenje tog 
osiguranja, mnogo se kritikuje. Verujem da je ta 
kritika u najvećem delu dobronamerna, žalibože ve- 
ćina kritičara nije dovoljno upućena u stvar. 

Radničko osiguran je vrlo je složena stvar i bez pot- 
punog poznavanja tog problema može lako da se 
pogreši. Tim lakše, što se zadnje dve, tri godine to 
osiguranje nalazi u težim finansijskim prilikama, koje 
su naravni odraz privredne krize i nezaposlenosti. Od 
godine 1930 do kraja prošle godine broj osiguranih 
radnika smanjio se za nekih 130 hiljada, usljed čega 
su i prihodi osiguranja pali za oko 60 do 70 milijona 
dinara godišnje. Odmah su poduzete sve potrebne 
mere za sanaciju tog stanja i danas je već postignuta 
ravnoteža između prihoda i rashoda glavne grane 
obezbedenja radnika, osiguranja za slučaj bolesti. 

Naročito mnogo materijala za rasprave oko 
vrednosti rada Središnjeg ureda za osiguranje rad- 
nika dao je spor lekara i lekarskih organizacija sa 
radničkim'osiguranjem o regulisanju odnosa lekar- 
skog staleža prema njemu. Iznesena su tu gledišta za 
i protiv osiguranja, razni problemi radničkog osigu- 
ranja i predloži za njihovo rešavanje. Ceh spor hkvi- 
diraće se, kako sam izvešten, u najkraće vreme je- 
dnim sporazumnim rešenjem celoga kompleksa raz- 
nih pitanja vršenja zdravstvene službe u radničkom 
osiguranju. 

Spominjem ovaj slučaj s razloga, Sto su gospo- 
da senatori sa strane lekara, kao i sa strane radnič- 
kog osiguranja primila razne pretstavke. Ko tačno 
prouči ove pretstavke videče,    da ni s razloga    iz- 

nesenih u zahtevima lekara nema mesta reviziji Za- 
kona o osiguranju radnika. 

Nad sprovodenjera osiguranja područno mi Mi- 
nistarstvo vodi nadzor u granicama Zakona. Ta admi- 
nistracija primerena je našim prilikama i greše oni, 
koji joj previše prigovaraju. Nastojim svakom pri- 
godom da je poboljšam i usavršim. Procenat uprav- 
nih troškova visok je, jer je upravo porazno niska 
obezbedena nadnica od koje se ubire prinos osigu- 
ranja. V. prošeku ona danas iznosi samo 22.71 dinara 
kod 520.000 osiguranih radnika. Ipak u stvari na u- 
pravne troškove našeg osiguranja troši se manje ne- 
go u svim drugim državama. 

U pogledi] investicione politike imao sam već 
prilike da objasnim gospodi, da svako osiguravajuće 
društvo mora da ulaže jedan deo svojih fondova u 
građevine i to zbog obezbedenja renta. Osiguranje 
renta za slučaj nesreća jednako je svakom drugom 
osiguranju i mora d? se obezbedi na jednak način. 
Trošenje ovih fondova na drugi način bilo bi kažnji- 
vo i značilo bi upropaštavanje nesretnika rentnika. 
kojima ustanova osiguranja ne bi mogla obezbedi- 
vati njihova primanja. Mislim da osiguranje radni- 
ka nije pogrešilo, ako je svoje fondove uložilo u 
zdravstvene ustanove, koje moraju biti moderne i 
higijenske i pružati radnicima mogućnost za leče- 
nje. Osim toga vraćen je tim putem jedan deo pri- 
nosa privrednicima i stavljene su znatne sume u opti- 
caj, što nije moglo da škodi ni narodu ni privredi. 
Konačno moram da napomenem, da su ove zgrade 
podignute često puta na traženje lica i činilaca, koji 
danas prigovaraju osiguranju radnika sa tog istog 
naslova. 

Slažem se, g.g. senatori, da je potrebno, da se 
najstrože postupa sa službenicima i lekarima koji U 
osiguranju radnika ne hi vršili svoju socijalnu duž- 
nost. Biće moja naročita briga, da se svak činovnik i 
svak lekar odmah ukloni iz socijalnih ustanova, koji 
se svojim postupcima ne bi pokazao doraslim svom 
socijalnom zadatku. U tom pogledu računam na sa- 
radnju svih osiguranika. Ali moram da apeliram i na 
osiguranike, da oni prema osiguranju radnika po- 
kažu istu revnost u plaćanju svojih prinosa. Nemoj- 
mo zaboraviti, da u Nemačkoj plaća 80—98% osigu- 
ranih članova svoje prinose za osiguranje bez platež- 
nih naloga, dok kod nas ta cifra, sa platežnim nalo- 
zima, iznosi od 40—50 po sto. Platežni nalozi, opo 
mene, izvršenja poskupljuju administraciju, povisuju 
znatno upravne troškove a upravni troškovi moraju se 
smanjiti uzajamnom pomoći i osiguravača i osigura- 
nika. 

Gospodo senatori, bio bih sretan, kad bi sa sta- 
njem bolnica mogao biti tako zadovoljan kako sam 
sa osiguranjem radnika Zelec bili da nađem struč 
ujake koji bi umeli da mi stvore takvu bolničku or- 
ganizaciju, kakvu su stvorili u našoj zemlji za osigura- 
nje radnika. Punim pravom su neki senatori istakli 
kako su troškovi za izdržavanje bolnica u Dravskoj 
banovini nesrazinerno viši nego li u ostalim kraje- 
vima naše zemlje. Moram odmah da naglasim, da ni 
Dravska banovina nema sve one zdravstvene usta- 
nove, koje su joj preko potrebne. Prema tome sa- 
svim je jasno, kakav ogroman zadatak čeka državu U 
ostalim krajevima naše leoe Jugoslavije. Tu je pre 
svega naš klasični Jug, naša .Južna Srbija, tušu Drinska, 
Vrbaska i Zetska banovina, a nisu manje hitne po- 
trebe i ostalim banovinama. Usprkos svim napori- 
ma nisu se mogla  naći sredstva  za  dovršenje bol- 
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ničkbg paviljona u Skoplju, za podržavljenje bano- 
vinske bolnice u Banjoj Luci, a da ne govprim o o- 
stalim najhitnijim bolničkim potrebama. Vremena su 
danas toliko teška da su ove potrebne ustanove lepi 
san budućnosti, ja sam uveren skore budućnosti; jer 
nemojmo zaboraviti, da su dva glavna uslova za bez- 
bedhosl zemlje zdravlje i vojska i da je srpska voj- 
ska porazila austrijsku ali podlegla pegavom tifusu. 

Gospodo senatori, u pogledu potrebe socijalne 
zaštite našega naroda .njegovog zdravlja i njegovog 
rć'da, a naročito obezbedenja naših invalida i naše 
dece. Kraljevska vlada je složna i spremna na svaku 
žrtvu. Ali Kraljevska vlada danas ne može da traži od 
naroda, od privredj, od radnika, od činovnika i od 

zanatlija - nove žrtve, koje narod ne može da sno- 
si. Veliki socijalni zadatci očekuju našu državu sutra. 
Zalim da mi današnji moj budžet ne daje mogućnost 
da pristupim rešavanju tih naših osnovnih socijalnih 
zadataka, bez kojih nem-i n; zdrav? Mi socijalno sređe- 
ne Jugoslavije, -icilina mi je uteha za budućnost du- 
boko razumevanje za socijalne potrebe našega na- 
roda i socijalni moral, na koji sam naišao kod g. g, 
senatora, što čini čast Senatu Kraljevine .Jugoslavije. 
(Aplauz), 

Pretsediiik dr. Ljubomir Tomašić: Gospodo, pre- 
kidam sednicu, a nastavićemo je posle podne tačno u 
16 časova. 

Sednica je prekinuta u 13,45 časova. 
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trašnjih poslova Živojin Lazić. 

NASTAVAK SEDNICE U 16 ČASOVA 

Potpretsednik dr. Miroslav Ploj: Sadnica se na- 
stavlja, gospodo. Nastavljamo debatu o budžetu Mi- 
nistarstva socijalne politike i narodnog zdravlja. Reč 
ima senator g. dr. Josip Šilović. 

Dr. Josip Šilović: Gospodo senatori, kao svake 
godine tako ĆU i danas, povodom rasprave o budže- 
tu Ministarstva socijalne politike, progovoriti o na- 
šim iseljenicima. 

23 februara ove godine radio i/. Beograda, Za- 
greba i Ljubljane spojio se sa radiom Sjedinjenih 
Država Severne Amerike i braća naša -■ milion njih 
- dakle petnaesti dio Jugoslavije, slušali su na rad'U 

narodne pjesme iz Ljubljane, slušali su narodne pje- 
-:me iz Petrovine kod Zagreba, slušali su seljački zbor 
i tamburaški zbor iz Petrovine. I, gospodo, Vi koji 
ste čitali u »Novom Iseljeniku« i drugim našim listo- 
vima, šta su pisali naši iseljenici, koji su slušali glas 
naroda svoga iz domovine, — videli ste sa kolikom 

su ljubavlju, sa kolikom nežnošću i sa kolikom su sre- 
ćom naša braća i sestre, u dalekom svetu, slušali na- 
rodne pjesme iz domovine, najpače seljačke pjesme, 
što ih je pjevao seljački i tamburaški zbor iz Petro- 
vine. Nesumnjiv dokaz, gospodo, kako su oni svom 
svojom dušom u domovini, kako osjećaju za domo- 
vinu, - - i kako ljube svoju domovinu 

Danas ste imali prilike, ako ste pročitali »Po- 
litiku«, da pročitate članak preštampan iz »Novog 
Iseljenika«, iz koga se vidi, gospodo senatori, kako 
je grozna sudbina zatekla braću našu u Australiji; 
kako im je uništena, po domaćim ljudima, njihova 
imovina; kako je zapaljen »Slovenski klub«, koji su 
oni osnovali, — čitali ste koliko ih je ranjenih i ka- 
ko pogiboše dva naša brata: Krstov Crnogorac i Ka- 
tic Dalmatinac; čitali ste, kako su stotine i stotine 
porodica naših ljudi na ulici, da su izgubile sve što su 
imale, ne samo svoju zaradu nego i ono sirotinje što 



250 XVm REDOVNI SASTANAK - 25 MARTA 1034. 

imjuiošc. Ja ovo iznosim riidi toga, da bih umolio 
Ministra socijalne politike i narodnog zdravlja, da 
po mogućstvu pomogne ovoj naSoj sirotinji. 

Gospodo, naši iseljenici prOžiVljuju daleko veću 
krizu nepo li preživljujemo mi u domovini, jer 99% 
od njih nemaju ništa nego svoje dve zdrave ruke. I 
ako oni ne mo^u da nadu zarade, oni moraju da 
stradaju i da umru od gladi, a kako je kriza zahva- 
lila ceo svet a najpače Sjedinjene Države Severne 
Amerike, u kojima imade preko 900.0П0 Jugoslove- 
na. prirodno je, da se oni onamo nalaze u najtežim 
prilikama. I svi driigi narodi, čiji su državljani u Ame- 
rici, i u Severnoj i u Južnoi Americi, nastoje svim si- 
lama, da se njihovi konzulati brinu danas poglavito 
za to. da mulu zarade za narod, koii se nalazi u nii- 
hovoj okolini, prirodno je, da je to zadaća i naših 
Konzulata. Samo što mi. gOSDOdo. imadcmo vrlo ma- 
lo konzulata u Severnoi i .Tužnoj Americi. 1 ia bih 
zato molio Gospodina Ministra sociialne politike i 
narodnog zdravlja, da se zauzme kod g. Ministra 
inostranih dela. da se što više konzulata osuuie u 
onim krajevima, ako niie moguće zvaninig plaćene 
konzule, a ono imademo, hvala Gospodu, onde no 
svima velikim gradovima Severne i Južno Amerike 
našee inteligentno? i imućnog patriotskog sveta, 
koii će se vrlo rado primiti časne zadaće, ako i teške, 
počasnog konzula. 

I za one sironnhe. koii ne mogu da nadu zara- 
de, i za one siromahe, koji nemaju ni!r.de ništa, pre- 
ko ie potrebno, da ih naSn vlada, da ih Ministarstvo 
soc'ialne politike i narodnog zdravlja, reoatriiira, 
preko je potrebno da im omotnici da se vrate svome 
domu. Jer ako ie niihov dom i naivećn sirotmia. 
ipak su kod kuće. Iak?e će preživeti ove dane teške 
krize, пето li u stranom svetu prepušteni sami sebi. 
Rilo bi potrebno, da se. repatrihciia ove sirotinie 
što više omomići ne samo sa nutnifkim parobrodima 
nefo i sa našim tr^nvačkim narobrodim«. koii vn/" 
robu. neka se namest'" onde knn mornari pomatran. 
da dođu svoioi vlastito! kun. ier oni <ami nemaiu 
sredstava da plate putni  (rošak do svoie domovinp. 

Pošto ova sirotinia. koia se vraća kući i? Se- 
^'erno i Južne Amerike i koii svit ne može da živi 
kod kuće. ier da ie morao da živi kod kuće. on ne 
bi otimao u svet d« zarađuje za porodicu svoju i za 
sebe komadić hleba, zato nošto danas usled ove 
užasne kr'^e u svetu moraju da se vraćaju kući. mo- 
ramo misliti na to, rde će oni naći komadić hleba, 
nasušnog hleba, za se i za svoje porodice kod svoje 
kuće. 

U svom zavijaiu rospodo. u Crnoi Gori. Нрг- 

rerovini, Dalmaciii. Primorju ne mOfTU da fr-\ nadu. 
Proma tome ie iK'iprirodniia s»tyar kolonizaciii OVOP" 
PMŠec- zdrnvotr. krasnof. česlito'.r sveta u vlastitoj 
domovini. Na taj nnčjn ćemo ove plodne kraieve do- 
movine naše napučiti naizdraviiim pučanstvom i om 
^е nrocvn^ti. a nv* će sirotinia biti sretna, jer ie 
našla svoi nasušni hleb n u driu/om redu sprečiće- 
mo dn n-un u nninloduiii' ua^e krajeve ne dolaze 
straip' lindi j strani narodi. 

J-i b.ih molio f. MiTiistr.-i sociialne politike da 
nznastoii kod nadležnih Ministam da se, uvedu ko-- 
'onizanoni fondovi kod s\,;h banovina, kao što je uvela 
Ifo'onizarioni fond Savska banovina, ier ie tak^v 
ko'onizacioni fond. ako se hoće da snrovede koloni- 
zaciia. bezuslovno potreban, pošto ovi sirotinia. ko- 
in hočemo da koloniziramo, nema ništa čime bi ku- 
pila  ni  zemljište,  ni  Bgrađu,  ni  blago,  ondje,  kamo 

je dopremljena. A kad se ti kolonizacioni fondovi po 
svima banovinama sprovedu, moći će se i ova kolo- 
nizacija uspešno da sprovodi po celoj našoj Jugo- 
slaviji iz pasivnih krševa, krajeva, u krajeve ravne 
i plodne, koji su danas dosta slabo napučeni. 

Gospodo senatori, vi ćete se sećati da sam vas 
lanjske godine sa ovoga mesta naročito upozorio na 
činjenicu, da naši iseljenici u drugoj i trećoj gene- 
raciji polagano, njihova deca i unučad gube narod- 
nost svoju, zaboravljaju jezik otaca svojih i asimi- 
liraju se u Severnoj Americi i u Južnoj Americi ta- 
mošnji. Gospodo senatori, to nije u interesu Jugo- 
slavije. Naš svet imade onamo ustanova humanih i 
socijalnih i to sva tri plemena jugoslovenskog naro- 
da i Hrvati, Srbi i Slovenci i, kao što ste jutros čuli, 
i danas stotine miliona dolaze iz sveta ovamo u Ju- 
goslaviju. Jer dok su oni braća naša po duši i ose- 
ćaju i jeziku naši, dokle se oni tako osećaju, dotle 
će slati oni svojima ovamo. Onaj momenat kad iz- 
gube ovu svest, kad ne budu znali našega jezika, pre- 
stala je svaka veza između njih i nas. 

Zato je u interesu našem ne samo moralnom, ne 
samo narodnom nego i u materijalnom i privrednom, 
da tih veza između nas i djece i unučadi naših ise- 
ljenika ne nestane. Zato je preko potrebno, da naša 
Kraljevska vlada, to sam naročito i lane istakao, ša- 
lje onamo u Ameriku naše učitelje i naše sveštenike, 
jer samo tako mogu deca naša da nauče naš jezik, 
da nauče ljubiti domovinu otaca svojih, da ne po- 
stanu za nas stranci u tuđoj državi. 

Gospodo senatori, ja sam pomenuo i lani i to 
opetujem i čini mi se da ću to opetovati dok bu- 
dem ovde, da je preko potrebno, da se odavde sva- 
ke godine pošalje nekoliko univerzitetskih profesora 
u Sjevernu Ameriku, da drže onde kroz 2—3 meseca 
predavanja inteligenciji jugoslovenskoj, mladosti, ko- 
ja je svršila srednje škole i univerzitete, o našoj po- 
vješti, o našem jeziku i o našoj literaturi. Jer će onda 
i ovi naši intelektualci, djeca naših iseljenika zavo- 
leti svoju domovinu, a polučiti će se ovo još prije, 
ako se dade što više štipendija djeci naših iseljenika, 
koia su svršila srednje škole, da dođu na univerzitete 
u Jugoslaviju i ovdje da svrše univerzitet, jer će se 
onda kao naši intelektualci vratiti u svoju postojbi- 
nu i ondje će biti najbolji zastupnici naših ideja i na- 
šega naroda. 

Gospodo senatori, kada starac, koji je sav svoj 
život proboravio u svijetu, ostari i ostane bez sve- 
ga, jedina mu je želja, da ostavi kosti svoje u domo- 
vini svojoj, da zadnie dane života svoga proboravi 
u domovini svojoj. To je sasvim prirodno i zato je 
potrebno, da mu se to omogući. Na Jelsi uređene 
su već prostorije za Dom staraca i starica naših ise- 
ljenika, koji bi se hteli vratiti u domovinu, ali nemaju 
kamo, nemaju kome. I zato bih ja molio g. Ministra, 
da omogući Savezu iseljeničkih organizacija, da što 
prije otvori na Jelsi taj Dom za starce i starice ise- 
ljenike, da im omogući da zadnje dane svoga života 
proborave u domovini. 

G. Ministar socijalne politike dao je Finansij- 
skom zakonu amandman u § 38 d), koji je ne samo 
mene nego i sve nas, kojima je do dobrobiti naro- 
da, vanredno razveselio, razveselio sa prvom tačkom 
koja glasi: »Na službenike svih pomorskih parobro- 
darskih poduzeća u Kraljevini Jugoslaviji bez obzira 
na lučku pripadnost broda odnosi se počev od 
1  juna  ИШ g. zakon  od  12 decembra  1933 o soci- 
jalnom osiguranju.« Na laj je način g. Ministar za- 
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dovoljio onoj najprečoj potrebi za naše mornare, 
za sve namještenike na brodovima. U tom je amand- 
iiiaiin, u § 38 d), g; Ministar obreiaio, da će, čim mu 
bude moguće, ovaj zakon od 12 decembra 1933 go- 
dine' protegnuti na sve privatne namještenike i time 
učiniti jedan  vanredno  jak socijalan  korak  napred. 

Ja poznajem g. Ministra socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja i uvjeren sam da če on svojom c- 
nergijom  i  ustrajnošču  ovo  naskoro  i polučiti. 

Glasaču  za   proračun.   (Odobravanje). 
Potpretscdnik dr. Miroslav Ploj: Reč  ima sena 

tor g. Petar Dirlič. 
Petar Oirlić: Gospodo senatori, pri raspravi bu- 

džeta Ministarstva socijalne politike i narodnog 
zdravlja ja ču dotaknuti samo dva pitanja: pitanje 
provadanja izbora za Radničku koinoru i pitan je 
naših iseljenika u Južnoj Americi u vezi sa postup- 
cima našili konzularnih vlasti. 

Izbori za Radničke komore davno su se паујг- 
štali pak i objavljivali više puta i više puta odgađa- 
ni. Napokon su prošle jeseni provedeni. I u štampi 
i U razgovoru čulo se je nmo^o pripovjudati i км- 
mentarisati način, kako su ti izbori i pod kojim pri- 
likama u radničkim ustanovama provadani. Komen- 
tari nisu bili povoljni a ni na radničkoj klasi nije se 
baš toliko veselje opazilo, što su izborima dobili u 
Radničkim komorama formalno redovito mjesto 
formalno neredovitoga radničkog zastupstva. Kažem 
formalno, jer stvarno je malo šta izmenjeno. Beati 
possidentes u glavnom su zadržali položaj, do kojega 
su n više sluCajeva doprli prije svojom vještinom i 
manevrima nego po pozivu radničke klase. — Izu- 
zetan slučaj pravi Radnička komora u Splitu koju su 
dosadašnji SluCajni posjednici izgubili. Zamjenili su 
ih drugi, opet više vještinom, i manevrima nego po 
pozivu radničke klase. Ne kažem da tamo nema 
netko koji ima i stvaran oslon na radničke glasače, 
ali svakako broj takovih vječnika je ili manji ili 
podređen režimu vještijih u sticanju pozicija. Kako 
su sa formalnoga i stvarnoga gledišta izbori prove- 
deni kod svih pojedinih radničkih komora, to mi u 
detalje nije poznato, ali znam kako su provadani na 
području Splitske radničke komore, i po onome što 
znadem ne bih mogao reči da su uredno, pravilno i 
slobodno provedeni. Najprije su vršena pogađanja 
između doizborne uprave i onih koji su obzirom na 
političku situaciju u zemlji imali izgleda u pomoć sa 
strane vlasti i tvornice. U tim pogađanjima vodili su 
komoraši razgovore i na lijevoj strani, a tako isto i 
oni čiji je gotovo isključivi oslonac bila politička i 
tvornička vlast. Tačnije rečeno, oba zaštićena kom- 
petenta očijukali su sa lijevim grupama u čijem su 
kolu gledah većinu radničkih glasova. Neiskrenost 
pogađanja bila je evidentna i to je izazvalo, da su 
klijenti političke i tvorničke vlasti otkazali komora- 
šima, vežući se sa jednim dijelom radničkih pretstav- 
nika s lijevoga krila, komoraši u znak protesta ili da 
pokriju nedostatak koji bi se nastupom očitovao iis'.o- 
goše svoju listu, dok su dvije druge grupe s lijevo- 
krila nastupile samostalno. Lista koalicije režimske 
i Ijevičarske dobila je bijelu farbu a lista samostalne 
lijcvire plavu. Prateći prilike i vrijeme U koje SJ 
radnički izbori raspisani, a znajuć: ko danas u izbo- 
rima i gradan-kim i radničkim odlučiva, nije teško 
bilo pogoditi ko će pobjediti. Gde nedostaju ghi- 
sovi, pomaže vješta vlast i svemoćni uticaj tvornica. 
Vlast je odredila glavni birački odbor, pretsjednike 
i članove izbornih komisija na svima biralištima, a 

poznate tvornice cementa, koje se svakih izbora is- 
;akiiu da opravdaju blagonaklonost vlasti prema tu- 
đinskom kapitalu koji se u njima bogati, i ovoga su 
puta stavile svoje usluge u punoj mjeri na raspola- 
ganje. Radnici su unaprijed dobili naređenje da gla- 
saju propisno za bijelu listu, pod prjetnjom otpušta- 
nja iz posla u slučaju neposluha, a, za dokaz da su 
izvršili naređenje, prvog radnog dana iza izbora 
imali su predati nadzornicima plave glasačke listiće. 
Gde je i to bila nedovoljna garancija, pretsjedmei 
biračkih komisija postarali su se da to urede kroz 
noć ili preko objeda. Tako je u Solinu pretsjednik U 
večer strpao sve glasovnice u jednu vreću i odnio so- 
bom na počinak, jer u drugoga valjda nije imao po- 
vjerenja, a onaj u Sućurcu u podne poslao komisiju 
na objed dok se je on žrtvovao bez objeda sa jednim 
svojim pouzdanikom i ostao da čuva izborni mate- 
rijal; onaj pak u Omišu izbornu tajnu evidentirao 
je rednim brojem na svakom listiću koji je odgo\ a- 
rao rednom broju glasačkog spiska. Nakon progla- 
šenja izbornih rezultata plavi su napravili žalbu na 
glavni birački odbor, u naivnoj nadi da se putem 
žalbe mogu izborne nedaće u ovo vrijeme ispravlja 
ti. Nada im je donijela još jedno više razočarenje, 
jer se socijalna vlast nije zadovoljila ni onako u-- 
nješnim rezultatom, nes.'.o je još, valjda za kaznu šio 
su žalbom usudili se reflektirati na reparacije, po- 
ništila nekoliko njihovih mandata na izborima imi- 
kom stečenih. Brisala im pročelnike da ne kvare 
raspoloženje prve plenarne sjednice ua kojoj se je 
komorska uprava imala svečano konstituirati. Nisu 
bolje prošli ni oni sa lijevoga krila koji su se slu- 
čajno nalazili na bijeloj listi; i njima je nekoliko 
mandata poništila da se ukloni svaka opasnost pco 
futuro, jer vrag ne spava, pak bi se moglo desiti u 
toku rada, da se ispolje sve tri boje jugoslovenske 
zastave ali u takovoj postavi da crvena i plava pot- 
puno zasjene bijelu. 1 tako su nepatvoreni režimski 
bjelci osigurali se proti svim elementarnim nepogo- 
dama barem dok ovakav režim vlada. Izborna vje- 
ština i vlast, ne zazirući od izdašne pomoći tuđin- 
skog kapitala, svakako pobjeđuje, a radnicima osta- 
je na volju ili da se poklone ili da se do boljh vre- 
mena uklone. 

U Južnoj Americi živi oko 200 hiljada naših ise- 
ljenika. Nekada su dobro živjeli i to se je dobro o- 
vamo u otadžbini ugodno osjećalo u njihovim obi- 
latim i čestim novčanim pošiljkama. Danas je i tamo 
kriza; ne žive dobro niti mogu pomagati rod i 
otadžbinu. Ne ide im ni toliko dobro da bi imali 
računa tamo dalje ostajati, jer nemaju ni za svoje 
vlastito izdržavanje a kamo li da bi mogli u starom 
kraju porodicu pomagati. 1 zato su se zadnje dvije 
godine mnogi odlučili na povratak u Otadžbinu. Oui 
koji su imali nešto ušteđevine, skupili su što su mo- 
gli, uzeli kartu, ukrcali se u parobrod i ravno kući. 
Oni koji nisu ni toliko imali koliko je za trošak 
puta potrebito, utekli su se molbom našim konzu- 
larnim vlastima radi repatrijacije. To im je bio je- 
dini put kojim su mogli misliti na povratak, kako 
se u današnje doba svaka pa i samaricanska akcija 
izrodi u nedozvoljenu trgovinu, tako se je izgleda i 
sa repatrijacijom dogodilo; Tako makar pišu listovi 
koji na našem jeziku izlaze u latinskoj Anurici, a 
tako pričaju i oni koji se kući vraćaju. Otkrila se 
je na Poslanstvu Kraljevine .lugoslavije u Bueuos 
Airesu na konzularnom otsjeku trgovina sa repatri- 
jacijama, koja je dobila izgled pljačke naših iselje- 
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iiika. Za ovakav postupak iseljenici smatraju odgo- 
vornim u prvom redu otpravnika poslova na Jugo- 
slovenskom poslanstvu nekoga Petra Najmana, koji 
Sf je nakon ujedinjenja prekrstio u Zorana Dragiui- 
novića i njegova iinovnika dnevnićara na kon/.uhir- 
nom otsjelcu Vasilija Bunca, koji da sti trgovali ча 
besplatnim kartama po molbama /a repatrijaciju pre- 
lio svoga pouzdanika nekog Koste Miljovskog. (Dr. 
Ante Pavelić: Dobro ste im naseli). Tako pišu no- 
vine. Posrednik Miljovski, da je ubirao od 30—120 
pezosa za molbu koja se je imala povoljno riješiti i 
da je na taj način odobren na konzularnom otsjeku 
besplatan povratak u otadžbinu, uz bakšiš posred- 
niku, stodesetorici iseljenika. PoSto sirotinja koja bi 
u prvom redu imala pravo uživanja besplatnog po- 
vratka, nije imala ni toliko koliko za bakšiš treba, 
to da su se ovom blagodati koristili mahom ljudi 
Koji su imali inače ušteda u bankama, dok je hiljade 
molba najsiromašnijih iseljenika ostalo bez povolj- 
nog rešenja. 1 nije samo ovo čime terete iseljenici 
rad Najmana — Dragutinovića. (Dr. Ante Pavelić: To 
je sin jednog odličnog hrvatskog patriote i nesebič- 
nog čoveka). Ovako pišu južno-američke novine. 
(Dr, Ante Pavelić: Zato kažem da ste naseli lažima) 
Svejedno mi je ko je da je. Tvrdi se, da ima tu l 
takovih prljavih poslova u vezi sa nekim parobrod 
skim društvima, radi kakovih je prošle godine u jed- 
noj stranoj državi bio uhapšen jedan talijanski kon- 
zul unatoč eksteritorijalnosti koju svaki diplomatski 
činovnik uživa. 

Tvrdi se, da je taj isti otpravnik poslova nepo 
čudne iseljenike, koji su kritikovali njegov nekorek- 
tan rad, denuncirao argentinskim vlastima kao ko- 
muniste i da su mnogi nevini ljudi radi toga imali 
grdnog okapanja. Tvrdi se, da je taj isti svojim ne 
hajem i neinteresovanjem skrivio propast imovine 
bivše Jugoslovenske narodne odbrane u Južnoj A- 
merici u iznosu od preko 15 miliona dinara. Tvrdi 
se, da je Neumman-Dragutinovič rušio i srušio »Ju- 
goslovensku iseljeničku zaštitu«, u kojoj su naši ise- 
ljenici nalazili i moralnu i materijalnu pomoć, a to 
samo zato, jer ova institucija nije htjela da služi nje- 
govim spekulacijama. Tvrdi se, .da je ovaj gospodin 
svojim neradom, nehajem i zadržavanjem nanio o- 
gromne štete raznim ostavinama naših iseljenika. 
Tako se primjerice pominje ostavina Julije Klisurič, 
na kojoj je porodica izgubila 11 hiljada dinara samo 
zato, jer je Neumman bez ikakvog razloga i odo- 
brenja držao novac ostavine kod sebe 14 mjeseci. 
Ostavina Gabre Markov i Antuna Zeca preko 600 
pezosa, jer je neovlašteno držao novac 11 mjeseci 
unatoč urgencije rodbine i Iseljeničkog komesari- 
jata. Ostavina Spire Jakšić Dim 28.000, jer je držao 
akte nerješene u referadi peko dvije i po godine. 
Novac zaklade za postradale na »l)axi« držao je 
preko 8 meseci neproveden kroz knjige Poslanstva 
i time zaklada oštećena za nekoliko hiljada dinara 
zbog pada valute u međuvremenu. Tvrdi se još tri- 
sta čuda. Ja znam, da će mi g. Ministar socijalne 
politike odgovoriti, da ovo nisu njegovi činovnici, 
nego resora vanjskih poslova. {Ministar socijalne 
politike Ivan Pucclj: Tako je!) To je tačno, ali ja 
sam smatrao da je ovo uputnije ižnjeti ovde sa tri 
razloga; 1) da mi se ne prigovori, da kvarim raspo- 
loženje kod budžeta vanjske politike, kojoj se izu- 
zetno sa gledišta diplomatske obrane države glasaju 
krediti posebnim načinom; 2) što smatram da ovo 
pitanje može lakše i uspešnije raspraviti g. Ministar 

socijalne politike sa g. Ministrom inostranih poslo- 
va, nego bih to mogao ja učiniti i 3) što su ovde u 
pitanju interesi iseljenika, za čiju je zaštitu u pivom 
redu pozvan Ministar socijalne politike. 

Gospodo, koliko god u ovim slučajevima, koje 
sam pomenuo o odnosu iseljenika i konzularne slu- 
žbe, ne mogu prvenstveno smatrali odgovornim g. 
Ministra socijalne politike, toliko ni on ne može od- 
red svoj dio odgovornosti za rad u radničko-soci- 
jalnim ustanovama i bez izbora i u izborima, pa za 
to ni ja ne mogu glasati za budžet ovoga resora. 
Glasaču protiv. 

Potpretsedn'ik dr. Miroslav Ploj: Reč ima sena- 
tor g. Pajo Obradović. 

Пајо Обрадовић: Господо сенаторп! Пријавио 
сам се да говори.м код рашраве буџета за соцп- 
јалну полптику и народно здравље, да већ једном 
са1,ем с домеиа чпсто полнтичког, да се ne речс, 
да се ja na те.м врзем за TO, што за друге ствари 
немам интереса и да се не рече, да на том домепу 
јашем можда због личпог моменто. Мислио cm 
говорпти n код Мппистарства просвеге и код Ми- 
нистарства правде, али пошто се матерјија због Ko- 
je бих говорно у глашом тиче неправде, која се чи- 
ни мо.ме сталежу, опет ne бих био опрсадан од при- 
говора да загрлзам у ствар, која се тиче и мене. 
Резигиирао сам n иијесам се јавпо за ријеч, да се 
ne посумња да сам себи најближи n пајпречп, јер 
на овој позпцпјп вал>а да човјек себе препара. Из- 
вргавам се додуше опаагости да мп рекну другоои, 
да ми je лако као сеп&тору прегаратп, алп ad astra 
се пде само per aspera. Кад се да доказ, да су ми 
даљи пречи nero најближи, боље he мп се вјеро- 
ватн, кад будем браиио право најближпх. 

Прескочио сам и буџет Министарства унутраш- 
њих послова na чијем се домену чииила највиша 
пеправда оном прппципу, за ког држим да je испра- 
ван. И ако у нејасним коптурама, али ja сам у сво.м 
говору у генералпој дебати ппак дао неку прибли- 
жну слпку ири [ика какве су у том подручју na оном 
тервну, који мп директпо и интимно лежи на срцу, 
Држпм да mune није потребно и драгом се Богу 
молпм да више никад не буде иотребпо. Садапт 
г. Мипистар ПретсједниКј како сам рекао, стари je 
парламептарпп и политнчкп јастреб, којп пз впшка 
разлпкује обичног миша од текунице и KOJU je у 
својој и нашој политичкој прошлости доказао да 
умије дисгингирати и с мјесга на ком je сад 
опет пхжовно. Умјеће да се снађе na да no оним 
кошурама разазпа шта je na стварп n шга би тре- 
бало раднтп. И ако можда у крпла наше турбиие 
политнчке пире вјегри н с истока и са запада и с 
југа и са cjenepa, na je na том домену бочљевппа 
пзме^у њих, r. Мипнста.р Претсједник пскусан je н 
јак да ју одбрани од вјетрова шкодл.пних; na и 
ако ко у кош 'cacne пешто печпсто, као пскусан вје- 
штак за мливо жпта политпчког, умјеће да према 
погреби пропушта- и кроз решсто и кроз спто, 
умјеће да намјести и паприцу n чекало и да пот- 
крсше вптлове да у мучп.ак чисто брашпо испада, 
na да једемо чисту погачу. 

Сгога на домен Минпстартва унутрашњих no- 
слова нијесам ишао и ево ме на до.мепу Министар- 
ства социјалне политике и здравља народног. Не- 
што сам се залЈубио у n. откад сам као парох мо- 
рао писатп сам Бог знаде већ колико задружпих ■ 
и породпчппх спискова n вадпгп пз матпца у ово 
неколнко годнна откад су инвалиде дошле на днев- 
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нн ред, иожда ueh no толико пута колико ми мма 
година. 

Имам само одговор посподана Министра. Не- 
мам оно што сам сам ње.му писгЈО и ие моту овдјс 
да износнм. Мислећ да сам у коверту справпо и сво- 
ју жалбу остао сам без подлоге и прелазим преко 
тог. Е, господо сепатори, да ви знате колико CL«M 
их пута писати и давати морао! Бнло би мн џабе и 
говорити кад то нико не зпа шта го значи остл 
оног ко нх издаје и ко зна да се списак и поро- 
дички и задрулши смије cacr;.B,i::riii само на те- 
мељу матица и рођених и вјенчааих и умрлнх. Нас 
попове као водител>е матица, хвала Богу зајахала 
je ова нова администрација као враг своју маггф, 
тако да ми иросто немамо времена ин да се бар за 
ироповнјед као један од најглавиијнх својих за- 
датака спремимо, камо ли да долазимо у контакт 
с народом и ннако да почињемо. Постали смо чи- 
сги каицлајмаии. 

Дакле све оно што сам мислио казати гледе 
тих спискона — кад немам one својс жалбе — ре- 
зимирам у очајни вапај којим молим na и просмм, 
да се изразим словеначки, као иоп и у нме своје 
и у име попова, господине Миннстре: Амап, ако 
Бога зпате, сад кад смо дали те спискове задружне 
и за стање садање и за стање кад je разлог за ин- 
валиду за врнјеме рат& настао, наредите инвалид- 
LKiiM судовима да већ једиом рнјише — ко he до- 
бити, ко ју iiche добнти, да већ једном ие ради- 
мо нстн иосао, сам драги Господ Бог иек зна 
већ no који пут. Ако немате новаца да платите 
na их забашурујете, пемојте na пами поповима 
кола ломити. 1 !одајте асигпате, na нек се свије r 
всселп и без наше муке спалази. Опако као кад 
сс je parna штета лпквпдпрала с обвезницама 
n кад се je ликвидирало беглучко питање. А- 
ко би и било ono што je било с раоиом штетом na 
су људи за десетнпу цијепе давали, држава nehe 
штете имати, јер се иа том домепу nelie моћи no- 
jajBUTH пикакав Хусо Кадић да подпосн држави na 
есконтовање мјеницу с многомилијонском процје- 
ном. Само их већ једном смакните с врата наии 
поповима! 

И кад сам код инвалиде, молио бпх господииа 
Министра да нађе иачипа да оиима, којп инвалп- 
ду заслужују и фактично пршо преиа објектвшш 
критеријима на п.у имаду — као na примјер неки 
јаднп патуљак кантар из Добросела — вратите npa- 
во фактичпо — ако су га формалпо због пропуста 
жалбеног рока изгубнли; a тражите регрес за касу 
државну na другој сграни. Одредите строге ко- 
мисије, na прегледајте све и уииштите ra онима 
којп су здрааи као магарци да би се na њпма мо- 
гло opam, a вратите га јадној сиротшш, к«ја je 
пропустила жалбени рок не знајућ. 

Morao бих с овог домепа npeliii na проблем 
ошгурања радника a с њим и на ове палате што се 
дижу њиховим жалоспим улозпма no главним nen- 
трша и у које радпицн што но гами они својим 
језиком веле да ne смеју mi примирисатв; ма да 
ће у Скопл,у ваљда pour le roi de Prusse na раднич- 
KOM дому бити и тераса за њихоао сунчање ако ne 
окрене за какав спортски стадион. 

Па опда na њнхово лијечење у строгнм прип- 
циппма економије на штету репутацпје n вјере и у 
медицину и њихова лијечења. Па na то како се 
плаћа за лпјекове — као na пр. што je платно Бог- 
дан Мунижаба, управител, поште у Грачацу за сво- 

ју слушкињу коју mije пријавио — којп yonlie ни- 
jecy аи даваии. длп ja бих се пзгубио у чудо ства- 
ри n расплппуо. 

'осподо сенатори, у домеп социјалпе бриге 
спада прехранб, И морам одмах изрећи хвалу I o- 
оподину Миинстру. Најтежи момепат on je у no- 
диии 1932 савладао. Стање je било очајно. Ипак 
се je остало живо и поред тога што смо због жит- 
иог режима морали у Лици да мјесто 3 вагопа 
кукуруза јсдемо једап вагоп пшеиице и да стеже- 
мо кајиш да покријемо једап врло певољап експе- 
рименат пољопривредип. 

Господин Минисгар за социјалпу политику, 
хвали Богу, који му je дао вучје здравље и плећа 
bpiioiuheBa, — пекако се je cnainao и опет je терет 
оидашње муке некако свладао. Нама у Лици пије 
додуше било мило што je, чини ми се, «0 вагонских 
упутпица беоплатних десигнираних за Сав-ску као 
трапзпт прешло у Дравску бановину. Али браћа 
смо, a господии Мипнсгар nnje ништа крнв што je 
паш г. Бан био дарежљив да љубш брагску можда 
и без његове притруне документирћ. Додуше ма- 
ло пам je било пезгодно да се снађемо услед тога 
што многе паше молбе за бешлатне вагопе нису 
уважене —■ специјално ми „Пајиновци" у срезо- 
вима медачком и грачачком. Али смо се na крају 
снашли с увјерењем да je то било пужно, зато да 
се знамо оријентисати откуд грије сунце a огкуд 
бије лед. И онда да лакше заборавимо био je ту 
бааовииски фонд за прехрану, који je наплаћивао 
работу. И ако ja нијесам био среган да се могу 
похвалити, деј су моји предлозн учин>ени Банској 
управи ове зиме уважени — како видите према ме- 
im су кавалирски галаптпп одмах с почетка —■ na 
да се градп ono што сам гражио, да се »Пајинов- 
ци« могу окормстити, ипак имамо бар ту заДОВОЉ- 
штишу да je тај фопд до крајП)ИХ гранпца исцрпио 
могућност да даје свуда гдје треба, до те мјере, 
да je могао na препоруку општппе и срвског начел- 
ства (напомињем који се са мном кроз кајиш л>у- 
бе) утјешитп n неког Цигановића из Срба са 5.000 
динара кад му je изгорела појата Што raj Цига- 
повић има у бапкама више улога него иједап Ли- 
чапип Амерпкаиац, ми смо у TOM впдјели само до- 
каз колико je тај фонд свуда погодио да певољу 
ii рупу зачепи, да neii није зиао кудг* he. Ko има 
масла — вари попару. И појели смо ју и претвкло 
нам je, n пзносимо подробац no брагској љубави 
и no правици, na нека поје онај који ју je сварио. 

Г. Министар ии je за то крив. Призпајем ne Јед- 
иом него три пута. Ja сам још 1932 рекао да cee 
добро што nobe одовуд док дође оном коме je 
иамјсњепо у зло се окрене п макар како мирисало 
некако баздп n тоња пролазећи мроз руке нечи- 
cre. Huje mi г. Бан крив; крива je само њепова Bje- 
pa у one, KOJU вјере ne заслужују. Није г. Министар 
КрИВ II за ono nno еад у Србу onaj ејеменски ку- 
куруз из 1932 године, који су људи платили no 7.о0 
дииара за 8 кила, сад морају платити за 12 динара 
према наређењу среског нАчелника. Даће драгп Бог 
na he сад оне работе почети присједати ;i онима 
који пијесу „Пајиновци" и видјеће да je била лаж 
да џабе једу паленту нечијом милошћу. 

Како рекох, господин Министар социјалне no- 
литпке јуначки je посио бреме своје 1932 годоЈне 
код one јагме за срезове. Ja му само могу честп- 
laiii што je жив остао н овако снажан и здрав као 
рие (смех) кад му се je кортешка и агитациона 
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страст омотала око иогу као тропска a.vmja што 
лолш кости ii прождирс. Али праву сап1С(|)акцију 
за своје дело никад нико нема др« ne ииди како 
je свршио, na би господин Мииисгар требао да сс 
потруди и nalje иачииа и инди какав су ефекат 
имали Његрви напорн и у колико су кориснн б«ли 
пароду. DH трсба да контролир^ у колико п.егоип 
напори покривају његове намјвре и у колико нспо- 
мажу иарод у муцп и невол.и, гута ли лако онај 
залогај или му он крнаво присједа; ua концу да 
зна И To je лп снаки кимптал, ако не зрно, даспјео 
оиамо куд je лашјењсн. Ja бих у ту сврху препо- 
ручио гскподнпу Министру да ступи у КЈантакт са 
Главном контролсм те да издествује да она ноша- 
л>е свога пзасланнка стручног и објекгивног да 
испита до дна рачуне апровизацирне бар ондје гдје 
се ОЗбиЉНО шушка да не вал.ају. П.ма чак мјест;,- 
гдје се o п.има води судска истЈјага. Ие може суд 
као нестручан да уђе у танчине к^ко би ушао 
стручњак Главпе коптјјоле. 

Ha ир. у Лапцу, одногно оиде где je претсед- 
iuiK општине био код задњих олштииских избора 
нооилац лисге која je проглашс}га »зваличиом«. 
Сад онамо неигго судбени прсти чсиркају no апро- 
в11;-:.1ционим рачуиима. И чики ми сс суд ne може 
да се снађе и разумије, јер кгжо год окрене ра- 
чунат^, не »спада како би требало. Није суд сгруч- 
п.ак да размрсује ono што граде опКине, јер je 
»oirhmiape« ичпко хватати. Знаду језнка колико 
крештелица и имаду иозак као куна златица. Па 
бп требало сигурпо лице ne од мјесне већ од Глап- 
ne коптроле да то испнта. Па то овде тражнм и ^а 
и нека затражи г. Мииисг.ар, Говоре да чудно ne- 
како изгледа да немаду уписано пи колпко су ваго- 
на жита добили, na да се MOJKI тЈЈажити и чекати 
од Дирекције железнпчке да то претражи n испита. 

Још чудније што се — всле — рачун према ци- 
јеш ne слаже оа опим што je опНииа понце ири- 
мила, још чудпмје што се како шапућу до извјеспог 
броја прпјемппка дијелпло no души no 10 a Одаг 
ле no 5 кила. 

Негдје се опет вели да je npмјсмиик ходра- 
дио«, a пегдје да je више повца примл>епо пего no 
подијелугкој количинп рачун изпоси да би имало 
бити примљено, na пзгледа да je рачуп створен 
на врат на нас, без могућпосги да се К()игролп|)а 
да ли се не слаже. 

Сам трошак пратиоца (кплометјшжа — дпевни- 
це) говоре изноаа око 15.000 дипара (!) без подво- 
за, a за подвоз 74.862 дашара. И спда можете ии- 
слитп, господппе Мкппстре, јесам ли ja имао право 
кад сам г. башу nncao. Нарпду који je дал>е од же- 
лезиичке стаиице треба дати сразмсрно више бес- 
п.гатпих вагона него опима који су na стапици, да 
сс регресује за Tpioiua« подврзом. Али гоопо-дин 
бан то није увожио, него уступио, како сам чуо, 80 
ксказница Дравској бановнпи. 

A како je крваво трош^аве те н&рол n.'ialiao 
плаћајући за поједике парчије K.'.KO коју од 45 до 
70 napa no кили. Како и nciie, кад су no жито mu m 
срески начелппк, архивар и екошом и паплаћчналч 
б1чшка кнлометражу за себе и дневпицо, .ма да еу 
се редоиио вознли колима и ауто.мобплом, која су 
ишла no жито. 

A сад ми дозволите, господо сенотори, да пре- 
ђш иа одјељење Миннстарства које се брине за 
народио здравље. Сви се мп тј.ешимо мип1л>у да je 
здравље нашег народа ппнличио добро. Али je ста- 

тиспика поражавајућа. ''оспода љ>екарп моји сепат- 
ски другови зпаду то боље од мепе, n знали би то 
бол>е казаш. Алп ne видпм да се je који јанно за 
ријеч и изгледа да су као стручЊаци потпуно увје- 
ренп да iu .гручнЈак Г. МИНМСТар водп ооље ову 
бригу него би опи зпали пројицирати. iio onoj да 
јеу ковача секира најгора, имаду и право. A то сеје 
код naic већ и провјерило јер л>екар je узимао ре- 
сор npoaijcTim, поп ресор шумски a ро:ор иарод- 
ног здраел^а држи чврсго л^уба:;!!)! и п-штоваии г. 
11\цед,, Министар социјалнв политике. НекаЈечаст 
г. Министру социјадне полптике што пма чврсто 
здршл^е. 'За овај cniojeH ресор -- кад je већ ушло 
у адет na можда Hihe ни сам садањи г. Миппстар 
прстседник знати би ли било бол>е и онако скинути 
шимеру да ми ипедимо с министарствнма na да< пот- 
ка 11у;клу да племенску пропорцију и баланс држи- 
мо у влади с подјелом министарстава или да у овг<- 
ко кумулирапа МипистаЈЈСтва социјалне полптике и 
иародног здравља, сообраКаја и пошта држиМО лис- 
иице без поргфеља — n феба јако здравлЈе. Лер je 
кид њега мука мсжд;." пајвећа; и ОН никад nehe мо- 
1ш да у рахатлуку падне у невољу, да отвори ди- 
пломатско питање што смо негдје неки мегдан из- 
губилп. 

Нека ми опрооси г. Мшистар што ja o овој ма- 
терији говорим. AKO im за што, a ono зато што сам 
n ja неки л.екпр, Пар пеке подређене супстанце фи- 
зивкој; Најзад; улавећи у овај домен ja Heliy бити 
извржен приговору да i)ro domo sua говорпм, Beh 
држи.м да Ку ne само сад овако стар и бблешљИв 
кад лекаре требам sa ову лојалну услугу провоци- 
рати према себи њежност и предусретл1Ивост, него 
да iiy их задужити да се и они за мој статеж заузму. 

Господо сенатори, чим прелазим иа одјел>ење 
за иародно здравље, ja изјавл>ује'М да iiy радо гла- 
сати за прорачу;г Министарства за социјалну поли- 
тнку и пародпо :i,'ipan,i.e. Да пијеса.м био болестаи 
озимус, можда бих код oaor новог закопазаспреча- 
naibe полнцх болвсти бно с н^ких разлога гласао и 
против. i le штооге бих уважаваобрпгу којa се кроза њ 
говори за здравље народа у том правцу, јер je то 
права мора, која nam народни организам пзједа у 
пајединим крајевима више него umro друго — по- 
што сифилис дјелује и na умпу потепцију, na де- 
геперише, управо упроПаШћава. Али бих гласао 
против, јер не одсбравам акоро ипквнзпторски na- 
чин na којн ои ту бригу доводи до израза и даје 
joj сатисфакцију. 

Заово Мипистарство гпасаћу прорачункаосве- 
штепик баш стога што je ово највиши државни op- 
ran, чија je фупкпија намијењена збрињавању naj- 
мање збринутих и придизању one name браће која 
својим фиаичким; a с и.и.ма скопчапим и душевпим 
боловпма траже лијека. Сматрам да je ово моменат 
v ком вдеално у ЈсарМсдаију улази жијест o дужно- 
сти овог мог ceiun-opcKor позива ca љубави и осје- 
haje.M према ближњем .јелног народног свештеиика. 

РезимирајуКи хуМаке сврхе, којима служи ова 
в.елика државна установа, a увгокава^ући праву 
ствариост и исгииске пародпе потребе у namoj o- 
таџбпнп, вјерујтемидабпхбно najcpehimjii кад би\ 
Moiao овоме Министбрству одгла-сати још неколико 
пута већи прорачуп него што je предложепи. Тим 
више mio иа челу онога Мттстарства, ако и ne 
стоји стручко лицг a ono стоји човјек који je по- 
ред свег оног, што сам наприЈед казао да му дру- 
ги доље сметвју, да потпуно чисто изведе оно што 
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би рад, показао своју развијену социјалиу свијест 
и потребну хуманост' Ma да ме као човека са села, 
који сто.јн у непосредном додиру с иарод<;м дубо- 
ко интересују огромни. задатци овог Министарства, 
у погледу ггодизања отпорне снаге иашега народа, 
која je иза тешког и бурнсг времзна ратпог и по- 
ратног оронула и доста страдала. 

Памтим болно тешку своју родитсљску жалсст, 
кад мије, ушљед слабе заштите љешрскеј ка ру- 
кама Мс<јке издахнуло првијеиче; памтим кад ми je 
ИСТО тако издахнуо мој ирвм муткаћ; памтим и КЗД 
ми je Bel. к; ) ђачић зијенуо и други, п још затим 
сестрице нм мале v епидемијаМа сеоским. A памтнм 
и 1918 подину када je владлла сграхоиита грипа, 
која ми je у парохији 240 глпва нај^дравијег наро- 
да око 20 годииа подавила. 

Трнци ме прођу, господо сенатори, кад се сје- 
тим неке године, кад je шорлах владао, једиот жа- 
лосиог случаја да се човјеку кожа јежи од пропа- 
CTii. У једног мог парохијана и жене му који су 
ирије опет од шарлаха од деветоро лјеце нзгубнли 
петоро na и од овога проја ne оста ни једно. У авгу- 
сту им je умрла naJMial/i од шарлаха. До1)е кашње 
БожиКа шарлах у кућу. Пред мали Божић у.мрије 
им сннчић од G година, на мали Божић capamiuie о- 
пет синчића од 9 годииа н hep од 5 ПОДИПгк Слуиии) 
сам бугхрању јаЈцшце мајке и шјесгам могао нм 
писнути. Пет даиа касније умрије двоје дјеверске 
joj дјеце: еинчић од 6 и hep од 5 голина. 

Иде опет сретница и бугари — колико памтим 
авако. Јаој моји тићи мил.еннии, што he мојка са 
мохранг« тужпа? Куд погледа свуда joj je празио, 
нема тића нема голубића, нема чиког у криоце мај- 
цн, празно joj je крило и ложница, гдје су били моји 
миллшици, прнзна соба празно и прочсве; пуста 
кућа пугто и л.вориште. Овце блеје je)) чобаиа nevia; 
јањци блеје јер јањчара нема. Што he овце кад ис- 
ма чобана? Што he јањци кад нема jaft)4epa и ro- 
неда кад пастира иема? Ајме туго не држи за дуго, 
a ви opalio поснте полако, ие може и\ сустизати Maj- 
ica; јер су мајку рано санладале; љуте раие KOJIM 
лијека нема. Moj Богдане, куда бјежиш мајђи; и 
кад бјежнш што вучеш оесррицу?Ј Боље би ти при- 
личило сннко да си наиа' другу за вођење; пуно се- 
ло ранко дјевојака, a ти водиш сестрицу за руку, 
да си само причекао синко да те мајка спреми no 
дјевојку, како би те опремила мајка. 

И олет се оте на гробљу и пада на снијег што 
je до паса и клекла да joj се једва глава види и љу- 
то цвпли док не рекох да je дигну и одвуку. „Немој 
сретннце ево овђе и моје петоро, na се ne да из ко- 
же". »Али су у вас још троје, a у nac од деветоро 
више nn једнога, na ми je болЈе да os онђе код п.их 
укочим, пустите ме-Еј!« 

»Да закукам као кукавицз, и још црње 
него кукавпца, 

He би ли се укочила мајка, понрх лнора 
снојих сииова: 

Поврх двора кад себи ne даду, кад су у 
мајци лворе затвормли: 

Кад с' укочи, ne бп л' отворнлп, не би ли je 
себи припустнли, 

He би л' своју огријаши мајку.« 
Морамо, госиодо сепатори, да се дубоко зами- 

слпмо пред оваквим црннм сликама папега села, 
a боји.м се да пи најдоњи дијелови namer градског 
становпиштва не стоје много боље. Ми смо врло 
iioHocnu na јуиачке особпие своје pače, .које су иас 

и сачувале у животу за пркос судбиш и слободу 
пам допијеле. Али MopiaiMo ла отворимо ОЧИ и м\ 
шки погледамо у очи једној иетини, да се наш na- 
род-с папрегнутом снагом своје приватне ипицијз- 
тиве и држава са свим оним што иде уз њезину tro- 
литичку Moh, (1>инг<нсијску спагу и приброио иску 
ство мора да се ухвати у коштац са ојшмим и под- 
муклим иепрпјател>има, који у внду пајразиоврсии- 
inx болепмипарастачујупачкотијелопашег народа. 
Fa nehy да овдје улазим у стагмстику обол>ења и 
^мртних глучајева, којима су притислс ову нашу 
благословену земљу туберкулоч:", разне лјечје n ве- 
нвричне болести. Зато има позванијих од нас. Ми 
знамо да у овом носимо првенсгоо међу просвеће- 
лим паролима и државама свијета. 

Господо сенатори, и на па.ма и на оном високшм 
дому лежи велика одговорпост и мп морзмо да са- 
Гледамо да су извјесне владе пеких велнких и моћ- 
пих држава покрепуле сав апарат дз би се лечељем 
излечивих и умпожавапгем злпавих што више оја- 
Чала paca пације n саме државе. Морамо и ми ПО 
h'i овим путем, ла би се осигурало здравл.е жрод- 
no a с тим и олбраибеиа снага народна, 

Полазећи овпм трагом мп у прв&м реду треба 
да у парод пуштамо л.екаре потпупо оспособл.епе. 
A осгклсчЈбљаваље «е даје сама диплома љекапска. 
Оспособл.авапЈе даје првенствено пракса, која се 
врши у болпицама уз пскусппје и старпје доугове. 
A 6nhe да се гријеши и против онога тто je про- 
пнсапо као мипимум да се можс до!)!! у народ и 
лијечити. Стога у пајвпше прилика бива, да л>екар 
ne може да у народу днже вјеру у мелиципу, јеп 
у много случајева видимо да na очи парода гри- 
ienm и показује да и сам mina no мраку и norat.a 
na соећу. 

Зато морамо пагтојатп и тражити од л>екара 
квалитете не само стручне Beh и моралне,' да je у 
њсму жпва свијест, да je on брат и да има бптп у 
много случајева n родител. a ne смије битн рачуи- 
џпја коди тражп и конфрр и жпвотпи стапдарл да- 
леко впши од другпх пптелектуачаца, да ne будс 
трговац, него васпнтач и оплеменител-.. Спецнјалио 
у тешко доба дапашње, тетка оииротип.о имала je 
да осјети у њему свога сабрата с дрвољном дозом 
мнлосрћа. Народ бјежп од медипппе и због скуро.ће 
орди}гације тражи помоћ oi бг>ба, од неквалифико- 
ваних врачрва и бајалица. У крајњем случају све MV 
ie уздање болница чије трошкове превал^ују нс on- 
штине, na и те траже v задп>и ча:. 

Овај непоиродни јаз измећу љекдпа и нпро,™ 
треба гром спагом да се изглалп зајелпичкпм си- 
лама. Са стране л^екапа с мало више самозатЈце. 
a ca страпе свих nac прнјемом трошка за хонораре 
и за лијековс, na би сасним друкчије промемили 
прилике. He би се догађлли ла je море народа 
без л,екара a Љекара имл беспослепих цеколикг 
гтотипа. који ne да немају чим да enoje живот- 
не потребе покоију, Beh neMaiv прилике ип да вп- 
ше праксу и тпме стичу способност. Узалуд ватму 
они лл-чи да им се даде памјсштеп.е и nvne душу 
с орорчсњем да се за ове мукс регрегирају и nn 
пеком искале. A огорчепост ппком мчње ne слиши пеком искале. A огорчепост 

тма. Ja дозвол>аг 
ивс тешке приврсм..^- ■ 
јемс   nama   држлва би требала лобро 
fiajnpe i 

и.е и пружа хл.еб. 

арима. Ла дозвол>авам да су n овој ствн 
II 

v такво вријеме   наша   дртоп« "•■ ■■■■-•    ••-• 
да пави да irajnpe својпм сиповима дајс памјештс 

.   .Kl   ^U)JB^^•'^'aг,<,"^   ""   *•'    ' ' 
me тешке привредпе ппилике. Али МШ 

И оида n у оваким би сс приликама огорче- 
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ње дало стишати и «е би заузимало форме дра- 
стичне кад ови љекарн без Mjecrai и без принад- 
лежности ма и најскромнијих ne би гледалн иа- 
падне примјере кеједнакости у самом свом ста- 
лсжу. A те нма много и иш гаке да управо запа- 
њује. Овакав л.екар мучен свијешћу да неки гра- 
бе кутлачом, a он нема да једе ми са жличицом, 
гоне га касиије, кад гдје доспије, ла буде безоб- 
зиран, да пропуштено вријеме накнади и cne то 
бије н пацијенте и медицину v исти мах. 

Господо сенатори, сви се ми згражамо кад ви- 
днмо кримималну отимачину као пошљедицу no- 
л.ул>аног морала, незајажљиве саможивости. Кад 
сељак преоре међу, na поиекад пане и мртва гла- 
иа, ми се стресамо од чуда због те саможипости; 
али нпак у том случају тражимо оправдање у ис- 
култури и иесвјестп. Тнм оправдањем стишавамо 
своју савјест и кад гладан радник мосегне руком 
за опим mro mije његово и заварава.мо се уте- 
хом: Гладан je na тако и мора. 

Али какво оппавдање да шађемо за просвје- 
heiie и најпросвјећеније редове нашег народног 
друштва, ако успијемо да утврдимо да je н међу 
п.пма саможивост u безобзирмо ирисвајаи.е свих 
бенефиција1, јавних функција у рукама једчих те 
истих, без обзира иа шове и младе. ciiare које при- 
стижу, једино морално начело и највиши закон. 

A видите, господо сенатори, избило je у fiaj- 
ширу јавност, да je сиромаштина! и материјална 
утучепост међу иладим генерацијама наших лјс- 
кара иастала у многом и због тога, nno су се сви 
хоиорисапи положаји љекарски стеклн у рукама 
једног те истог реда љекара, док за^ друге стоји 
или чемогућност да се уопће запосле, или — ако 
су случајно запослеип, они cv годинама остали 
шнчим ненаграђени или како се то техиичким тер- 
мииом зове волонтери. Има толнко л>екара, којн 
су поред своје осигураие плаће и пензије при др- 
жавним, опћинским надлештвима и сличним уста- 
повама пригрзбили још и сталне мјессчне богате 
хонораре прн другим јавним установама (Мер- 
куру, Окружном уреду, разним осигуравајућим 
друштвима, бапкама нтд. итд.'). 

Поред све критике, ко!а je падала досад у Ha- 
rnoj јавности na рачун те безобзнрне себнчностн и 
отсуства сваког смнсла сталешке и социјалне свије- 
сти и солидарности, коју би имали да у том ста- 
лежу диктују обзири према толиком огромном 
броју младих, вриједних и гладних другова, није 
се чуло ни за један примјер другарске увиђавпо- 
сти и самоолрицања. 

Ja сам био 1932 године код куће 7 мјесеци, 
био сам и лани од почетка марта с малим преки- 
дом од јула до августа. 

Претседник др. Љубомир Томашић: Молим г. 
говопника да сврши, ieo му je време истекло. 

Пато Обрадовић: Молим р.чс. господнме П|)ет- 
сједниче, сад hy, јер je ово глшна сгеар. 

Осами.м сс сам и сјелим негдје за вечером n јед" 
ne вечерн чуо са.м исхотице, — јер су јасним тоном 
говорили некн разговор o тнм стварима, који ми je 
гтобудио вол>у да то кспитујсм. Чимн ми се no раз- 
говору бпла су два правпика, два лекара. И једни и 
други износнли су скандалозпе примере o хрвачи- 
нш која влааа у том правцу и кчхд алвоката n код 
л>екара, тако да сам сс запашио и одмах сам нека 
имепа прибиљежио. 

Има Лзудп којн no na пет места имаду поло- 

жаје n хонораре. Има чак и муж и жена да су код 
псте ипстптупије осим шго н.маду прнватну прг.<ксу. 
Таквчх сгучајева има n код других сталежа и им i 
поЈтодица ксје згрћу no 20 и више хиљада у кућу. 
Па то je право nponacr. Али да таква некултурна 
јагма и отпмачнпа стоји код л>екара то вјеровао 
ne бих ппкала. Док јелни издиру џабе и пемају за- 
што дгј одијело промијене, a мнопи уотшгге стоје 
n без праксе и без коре хљеба, лруги na много- 
струк начин згрћу повац и граде палате. Ja разумп 
јем и дозвољавлм да се л.уди могу и материјално 
рззвијати према својнм способиосгима, јер на.јзад 
ко већу памет кма боље и пролази, јер су памет и 
рад сами себи narp.ria; a.rn држава ne смије, ни јав- 
ne корпорације ne смпју дг« лозволе да се зваи.а 
стичу у једним рукама. To иде на штету и морала 
и самс ствари, Савјесан човјвк јсдва једпу позпци- 
ју покрије. 

Има пијем крилатица онамо rope v мом крају 
у Лици гдје cv се два попа лок je био једаи на Лм- 
ци, један на Далмацији састали na Великој Попи- 
пн, tia једап другог пита: како си? Добро -- вели 
— дп пије тебе и бол>е бн. (С.мех). 

To je схватљпво. да се je овда могло тако су- 
дити, кад у Лици није било инког друпог осим no- 
па да може свог коња узјахати, na су им људи би- 
ли завидии и товарилп na п.их и ono што ппјесу 
заслужили. Али да оваке прнлнке владају у л-.екар 
ском сталежу, то пикад нико ne бн вјеровао. 

И како зиам o овој немилој појаии ра|справл>а- 
ло се у задп.е вријеме TI у највишим ллкарским 
стручним организацијама, у љекарским коморама. 
I hia случајева. rocno/io сенатори, да појединап 
прима за свој рад, који га растрза на толико стра- 
na. толико да би се за исту суму могло дати по- 
с.м и хљеба десеторици пезапослених. Док onaj 
mro има то MJeteTo троши највећи дпо времена у 
кеовозној јурњави ла ухвати na четири до петмје- 
гта хонорар, дотле бп сс тп послови да се разлп- 
Јеле према социјалној правди могли да сврше и 
боље и бржс и да даду резулете далеко ндеалпнјс. 
A Miecro [едне радпе породице која живи у изо- 
бил.у и v раскоши, радило би, живјело и развијаш 
се скпомно 10 породица. 

Ja ne знам где je ту ocehaj. И зар нпје лужпо 
прво Министарство и социјалпе правле и народног 
здоавља, да то поправља и сводн у границе с два 
разлога — прво стога што ни.је право да неко 
имп и TpocrpvKO и петероструко и лесетероструко 
ег:Јистенчни минимум, a други нема никаква, и сто- 
га што треба стотиме незапослепчх .г.екара с хље- 
бом n поакгом гагтавити. Кал TO 0«И сами ne уви- 
hafy и n-Miiv nMehaia прем.^ друговпма за чнје му- 
ко за врФпеме школовања зпати морају. како oma 
na лруга крај према пгчшјентпма монселто од овак- 
вих лек^ра ишчекивати социјалну увићавпост и 
чеку 'самплост према болесницима особито поема 
онима из пајсиромг.чптјих редоза народа? Неу 
тол^ва жел>а за што већим n сигурнијим стнцањем 
i-in:ili(' их потпуно од оних. који Hnjccv у стаљу 
да их обасипају богатим хонорарима. Трговачк.^ 
утакмииа није, чини ми се, у стању да ии na један 
сте теж баци толику моралну сјенку кро што je ста- 
леж Ллекарскп. Жалпм што то рећи морам, алп 
тако ie. 

Због тога сматрам, да je света дужпост Мичш- 
старства социјалне полнтпке n наоодног здрввља, 
да овој немилој појавп посветп сву своју ауторп- 
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тативну пажњу и даље без милосрђа сузбија, гле 
год na њу наиђе, одбијајућн од себе храбро и бе;)- 
обзмрно све иасртаје збрннутих протскциоиаша. У 
томе (гогледу требалобндасе.ради што ефикасинје 
сарадн.е са Мшгистг-рством, карочито што се тиче 
увн1)аја у распоред хонорара прп приватним и јаа- 
ипм установама, ирошнрн компетенција Љекарске 
коморе која најбол>е позна стање својих члаиопа ii 
која као сталешка устонова нма да вентилира по- 
требе те службе и умини све да се очува јавни у- 
глед и морал тога толико важног сталежа. 

Има, господо сенатори, и господине Мипистре, 
једва врло важна ствар, коју треба и само Мини- 
старство да постаки иа правилну оагову, na да би 
се у ово.ј службн осјетио дух социјалног морала и 
правде. Mame велике државне болннце у свмм глг<и- 
niiM центрима земље, нијесу само огромна склони- 
iura болесннка из тих мјеста него из цијеле земљс. 
Због тога су one ангажовале у сво.јпм многостру 
ким и деликатиим пословима велики број лскарске 
рвдне снаге ИЗ '-''тх дијелова зсмл>е. Mel)yni.M. п 
држовп искоришћава велнки дио ове радис симгс 
V својим BiacniniM установама, годииама не дају- 
i)ii никакве иаграде нити ма каквог осигурап i v 
службн, и г«а се ови Henarpabeirii no својим напо- 
рмиа и дужноспша uh у чем ne разликују од руч- 
них радних снага. 

Господо сенатори, иајављујући на завршетку 
свога говора да hy ca кајвећии одушевл.ењем гла- 
сати за предложеии прорачун Мииистарства соци- 
јалпе политике и иародиог злравл,а, жалећи што он 
није већи, ja сам увјерен да je моју критику овако 
иескосних социјалпнх одпоса у летсарском сталежу 
снаки од чланова овог вшхжог Дома схватио онако 
како ona треба заисто да се схвати, као доброиа- 
мјерну no сам лекарски сталеж, праведпу у корПст 
пезбрппутим редовима тога стагежа, и з^служепо 
похудну за one којп у тој благородној функиијИ 
јавпог и друштвеног жпвота гледају салш и у пр- 
вом реду пепспрпивн пзвор корнсти личпс и nn- 
родичне. 

У том увјсрењу желим да и г. Мнппстар conn- 
јалпе полнтаке n народпог здравл.а примеп.ујућм 
бумет, којп му овим одобрава nam впсокп Дом, зо- 
свједочп нстнску и свестрапу социјалну свијест, 
какну овакве тешке и специјалпе прнлпкс iianier 
времена од њега траже. Гласам за буџет. (Бурич 
пљесак). 

Претсединк др. Љубомир Томлшић: Реч има 
сенатор г. др. Петар Зец. 

Др. Петзр Зец: Господо сенатори, буџет Ми- 
пистарства соцпјалпе политике и народног здрав- 
ЛјЛ износи, како вам je позпато, округло 201 милион 
дивара, и он je sa 4,900.000 дипара мап.п од буџе- 
та тога Мипистарства за годипу 1933/34. Сиањење 
овога буџета дошло je no захтевима, који се по- 
ставл>ају са свију стпаиа као последпца тетке фи- 
папсијске п скопомске кризе, и ако се зпаде да баш 
криза фипапсијска и екопомска nocn ca собом со- 
цпјалпу беду, да угрожава пародпо здравље, na бп 
слсдом тога морао баш овај буџет, ако ne бити 
повећан, a ono бар остати на onoj пстој висини, 
na крјој je био upe тога. Ja копстатујсм са задо- 
вол.ством, да je ca свпју страпа овог впсоког дома, 
како у овој дебатп у пачслу тако и у дебати v 
поједппостпма копстатовапо, да су кредитп овога 
ресора премалспп. Но кад je Beli ту апсолутпл 
пужда да се буџет смањп, морамо сагпутп главу 

пред том пуждом и морамо се с тим помиритп. 
Питање je сада само, господо сепаторп, КЗКО 

je дошло до тога смањења? Ако расмотрнмо буџет 
за 1934/35, онда ћемо видети, да je iiajnehe смап.е- 
n.e пастало na тај пачип, што je зпатпо смањена 
државпо дотација болппчкпх, хигијепскпх и СОЦИ- 
јаЛних устапова! Ta државпа дотација ИЗНОСИ сада 
SI,000.000.— дипара, a подел.епа je овако: _за бол- 
пичке, хпгијепске и соцнјалпе устапове, које стоје 
пепосредпо подре1)е1ге Минисга/рству соцпјалне по- 
лптике ћ народпог здравл^а, ia којих има петпаест 
na броју, 34,500.000.— динара округло, a за остале 
44 устапове износп та дотацпја 47,000.000.— дппа- 
ра. Видите, господо сепаторп, овде треба копстато- 
вати следеће: да та дотација nnje умап>епа кодових 
петнаест установа, 7<оје су пепосредпо подре1јспе 
Мипистарству, пего je шта више повећана за 173 
хил>аде д.ппара, дочпм je смап>епа устаповама бол- 
т1чкпм, хпгпјепским и соцпјалппм, које Се na i i- 
зе no бапскпм управама n изнбси 47,800.000 дипара. 
Ja прелазим преко тога n пећу да улазим у питап>е, 
да ли je та дотаиија правнлпо раздел.ена пзмс1)у 
тих поједпппх устапова. Ja хоћу само д? се обазрем 
na смањење, како je ono погодпло поједнне бапо- 
Birne. Лко тај део буџета расмотрптс, господо се- 
паторп, опдл можете копстатовгп-и, да то смањење 
дотацпје у Савској, Дупавској, Дрппској и Мораи- 
ској бановини износи 7—9% од досадашње лржав- 
ne дотације, у Вардарској, Примор1ској n у Зетској 
бановини изпосп ono 11—13%дапашње дотације.ау 
Врбагкој баповипи neibe се то смап.ење Tia 42^%, 
док једино v /Inap.CKoj бапоншгп то смап.ење пзпо- 
си само 1,7%. Према томе господо, види се, да he 
и смањење кредита погодити највећма и пајтеже 
ове ппститупије no баповнпама, и TO све ппститу- 
ције сеи можда Дравске бановине у којој je то 
сиањење релатпвпо врло малепо. 

Господо сепатори, кад се зш да cv кредити 
no овом буџету толико скучени; опда се no мом 
иишљењу морало водити неома мпого бриге o 
том, како ће се ти кредити разделити, na да фупк- 
nnje у том Миппстапству ne буду ставлЈене у nn- 
тап>е. Upe свега треба да вас упозорим na то, да 
je после рата паступпла велика мода за превеп- 
тивнои медпцпном и та мода у медицшш, тај хук 
и тај бес трчања за превептигмом медипином mije 
поштедео пи nac. Ja бих хтео овде да пагласим, 
да ja лично пећу да потцењујем све напоре и на- 
стојања наших надлежних кругова, који су ишлч 
за тим, да превентивпа медицина добије код нас 
ono место, које no својој важпости за очување 
народпог злравл>а фактичнО и заслужује, али 
4IHI11 мп се, да nac je та мода у медиципи, мало 
сувише далеко одвела, да смо се бацили и у су- 
mime великп луксуз. Вама je свима врло добро 
позпато, да у нашим хигијенским институцијама, 
домовпма пародпог здравл.а и гвим' сличппм шч- 
ституцпјама лежс големе, мплпопске imneciimn- 
је и да се само за одржапање њпхово траже го- 
леме суме. 

Господо, ja nehy говорпти o луксузу у тим 
ппституцијама, алп хоћу да папоменем и да na- 
гласим, да у псто време док je то тако у nnrm- 
Ti'nnjaMa за превептивпу иедИЦИКУ, nnnie бплтше 
оскудевају у мпого чему... (Др- Лнте ПавелНћ: Ие- 
мају ни завоја) ...да су трошпе, да често пута ne 
одговарају пи пајосповпијпм захтевнма ХИГИЈене, 
оскудевају у матерпјалу, у лековпма и тд. и тд. Вн 
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зиате, да су наше болнице претрпаше болесиицима 
тако да no три болесника леже на два кревета, 
a да често болесници леже и na патосу. 

Видите, господо, док je то тако, дотле буиет 
нашег Министарства  народног здрапл.а  предпиђа 
деобу кредмта no прилици овако; na хнгијаиске у- 
стапове, дакле на део превентивне медиципе, има 
да се утрбши око 48 милиона дниара, a за уста- 
мове куративие  медицине, дакле на  cne бол^ице, 
има да сс утроши око 64 милиона динара. Ja др- 
жим, господо, да ћете се сложити са миом, да je 
тај сразмер апсолутно неодржии  и да такав сра- 
змер 48 милиона према 64 милиона ие може остати 
м да сс мора ггобољшати на корист   куративне ме- 
дицине. Кад Beli спомињем раздеобу тих кредита, 
онда имадем да се обазрем na једно особито тешко 
пптање, a тоје innan е напшх болннца баповппскпх, 
градских n приватних болница са правом јавпо- 
стп. Вама je сигурпо познато,    госполо сенатори, 
да je no § 7 н 8 Закона o болницама држава дужна 
да пла1|а болничке трошкове за све своје чимов- 
нике и намештенике, за заразие и венеричие бо- 
лести и отворену туберкулозу. И те обавезе лр- 
жавпе према тим баиовинским и градским болии- 
цама, према нскуству послед||>их година, достижу 
суму од rio прилици  15 до 17 милиона динара го- 
дншње. Међутим, господо, уврштено je, коко вам 
je аозиато, на име тнх обавеза свега скупа 200.000 
динара {Мииистар социјалис политике ц ппродиог 
здравља Иван Пуцел.: И то je једва прошло.) To 
пије прпи пут, господо сенаггори, да je оваква у- 
праио cMcmna, управо немогуће малена сума \ир- 
штена за покриће тих обавеза. Лани je било пред- 
liniieiio 300.000 дипара, a ни у пређашњем буџету 
иије била вотирапа  im  приближно оиолика сума, 
која je потребна за покриће тих обавеза. И каква 
je последица тога? Последица тога  je та, да je 
држава остала дужна тим болницама, да су се ти 
дугови гомилали из године у годину све више н ви- 
ше, тако да данас ти дугови износе преко 50   мили- 
она динара. C друге стране, господо сенатори, глав- 
iro врело прихода тнх бановинских и градских бол- 
ница јесу саме баповине, јер бановине морају пла- 
ћати болничке трошкове за своје намештенике и 
за оие своје пришадлике,   који су таквог   имовног 
стаља, да нс могу плаћати болничке трошкове.   A 
како су бановине у тешким финансијским прплика- 
ма, не могу ни оне да удовољавају потпуно својн.м 
обавегама, него само са 50—60%. И последица je 
свега тога, да су наше бановннске, грађшске и при- 
ватне болнице са правом јавности запале у големе 
дугове и да je доведена у niiraibe егзистенција и 
прашлно функционисање тих болница.   Ja оам са 
задоволхтвом саслушао извештај г. Министра со- 
цијалие политнке и народног здравл^а, из кога про- 
излази, да je no љеговом тражењу г. Министар фи- 
пансија одобрио, да се исплати 27 милиона динара 
на рачуп тих обавеза државе    премз тим бановии- 
ским болницаш, И ако та сума, господо сенатори, 
није ии приближно довољш, да иокрије све дуго- 
ве, ипак ће и са том сумом болпице мо1ш да испла- 
те  своје  иајхитније  дугове  и  иа  taj   иачпп 6iilie 
криза у тнм болкицама бар na неко време откло- 
H>eiia. Ja бих али молио г. Мпннстра социјалне по- 
литике и народног   здравља и ставио   бих му na 
срце, да се у roj позицији свакако   упесе    зпатпо 
већа сума, како би се фупкција тих болница могла 
да одржи на приличпој впсипц, 

Кад сам већ сад код болница, господо сенато- 
ри, онда ми дозволите да кажем пеколико речи o 
болницамг« у опште. 

У последње време почеле су код нас ницатп ма- 
ле болпнце од 20—30 кревета. Ja мислим, господо 
сепатори, да je подизање тих малих болппца ne- 
Гфвктдашо и nnje добро. Huje добро због тога што 
су режијски трошковп велики и што те мале бол- 
пице ne могу да буду уређепе, нити могу да имају 
толпко стручпих лекара, да могу одговаратп очскп- 
вањима, која се од болпица траже. И зато, ако се 
подижу мале болнице, ипак л>уди из тих крајева 
т.ј. пз околппе тпх болница, морају пролазити no- 
ред тих болпица да троше пг«ре n да траже велике 
болпице, које су добро уређене n где има више ле- 
карског оообља тс n.\: се може пружити пупа noMoii 
за 1М1хову болест. Ja мислим ла треба да се одуста- 
ne од тога спстема подизапЈа малпх болпица. Нека 
се, у том случају дижу амбулапте, где се може nj^v- 
житн прва лекарскп помоћ и где се може вршити 
и бесплатап преглед болесппка. Нека се дакле не 
приступа грал11>11 малих болпнца, пего нек? се граде 
велике болнице, које ће мсћп одговаратп оппм за- 
хтевплга, који се na једлу велику модерно уређену 
болппцу постављају. 

Господо сепатори, потребпа je једна строга 
контрола болничких економнја, a исто тако потреб- 
иг« je реоргапизациј;' лекарске службе у болница- 
ма. Пало Вам ie шгурћо свима у очи, да су разлике 
у ценама no болницша ванредио велике и то код 
нојкрупиијих излатака. Можда зпате, да се у једпој 
болницн једпом болсснику дајс четпри до пет јела 
дневно, докле има болница, које дају 7—8 јела на 
дан. Ja мислим дг> je то све због гога што економи- 
ia no болпицама nnjc свула na своме месту. Moje 
je мшшвеп.е, да се имаде no тим пптап.пма једна- 
ком мером поступати no свпма бо,тницама, због че- 
ra бп требало изрпдитп пргчшлпик за прехрану и 
увести 'строжију коптролу за издавачЈе лекова. 

Што се тиче лекарског особл.а ту треба наглг<- 
сити једпу ствар. n та je, да no данашњем распоре- 
лу лекррске службе v велЈиким болницама, јако се 
отежава приступ мла1>им лекаоима. Ни|е изузетак 
да мпогп лек^шпи седе деценијама no великим бол- 
ininaMn, тако да млађи л^уди, «о!ч бп требалп да 
npoi)V кроз те болшше и да добију ваљану стоуч- 
HV спрему. ne могу доћи ло тога, јер им то спреча- 
вају стаоије колеге који no некад и не маое за бот- 
ничку службу, г< више се брину за свој приватан 
посао. 

Онла ioni |'елчо питиње. KOI'P чини ми с€ тррба 
пегУ-тиг.ати a то I*» OTIJHOč паших клпппчкпх бплпи- 
ца ггпр.ма ло^им^бблницама. 

Орлр v Беогорчу има iteurTn »'лииичких гпмп- 
гтилјчих 6nn\mun a лл^/ги д.ро тих болчиттч in у цо- 
i/ni/ur.j ?ајелкич" "л Опттом дпжав^^м болн"""\т. 
V ?.лгпебу rroirroi''' rhivne КЈчтчичке бплнппе. К^кп 
crt\i, изве.штен. a КР«о ip и гг-.блп лсо г. г, сен:лтопа 
цитзо v HORMH.IMP. било ip CVKo6n "^Mehv КЛИНИЧК"Х 
бо/гчииа у Брогпадл' ч Оптт° лпжаин'" бплттцр.. .In 
\шглим. да би гр Tai OfTvior "мао Јрл^г-гпут ^л ^тек 
ла nenni. a што гс тичр загпебшчких климмчких б^т- 
»тица, то би опРпи!ално молио Гг>гпотичд Мииигтп^, 
ла гп кзмспи она 'тпелба. no Koini дп»ор.впи чиадоч- 
киии или намрпгтенипи ие могу бити ппимл.гчи v 
клииичкч бо.тмчп" на лечеп.р него јрттино. ако cr>- 
МИ плате за себр болпичке TOornKOB'1. ГТпч том тпебл 
уважитп чип.снпцу да ми у Загребу уопште нема- 
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мо државне болиицс него са-мо бановинску, одио- 
сно приватну болннцусаправом јавности. Акосеје- 
даи државни чинониик или иамсштеник лемн у клн- 
ничкој билинци, опда je право да држава, која je 
дужна да плати болничке трошкове за тог човека, 
ii.umi ii клиничку болницу, исто онако као што пла- 
ha баиовннској болиици даиоме иод претпоставком, 
да ти трошкови у клииичкој болннцн нису већн нс- 
го што бн били у бановинској болиици. Ja знам да 
се то односи внше на ресор Л1инистарства просвете, 
али   сматрам нпак за потребно да то овде изнссем. 

Госиодо сенатори, дозволите ми да само још 
неколико речи кажем o радничком осигурању. Ви 
сте данас пре подие чули извештај г. Мшшстра со- 
цнјалне политике и народног здравља и могли сте 
разабрагли из његових речи, да je он — иогао бих 
казати - врло задовољвн и са самим Звконом o 
радничком осигураљу и са самом приведбом тога 
закона. 

Ja за своју особу лшрам да кажем, господо се- 
нагори, да се у том погледу не бих MOLIO потиуно 
да сложим са г. Министрои. Наглашујеи да ja нн- 
сам пикакав противник Закона o осигурању радни- 
ка, иего сам, шта више, иајодушевл.епији ирпјател. 
тога закона и зиам добро да je то једна апсолутна 
потреба нашега живота. Али, господо сенатори, ja 
мнслнм да сте ви сви и чули илн бар читллн тужбе, 
које падају на то радничко остураи.е. Чулн сте те 
тужбе и те жалбе н од стране радника, који тврде 
да ие добниају оно иа шта би no закону нмали пра- 
во. Чули сте те тужбе и од стране послодаваца, ко- 
јима су тешки терети, које они морају плаћати за 
то осигураи.е, a чули ere и тужбе од стране лекара 
као нзвршилаца мпсије радннчког осигурвњ% Код 
тпх и толиких тужби ипак мора бити нешто, што 
mije право и што mije иа своме месту. Има само 
једла грана код тог радничког осигурања која се 
иикад није тужила, a то je адмниистрација и чинов- 
ништво. Ja разу.мем сасвнм добро, да се адмши- 
страција и чиновнИШТВО пг треба н ие може да ту 
жи. To разумем због тога, што je та адмшшстра- 
unja умела да себи створн у том радиичком осигу- 
рању један доминантаи иоложај, и mro je чинов- 
ништво у том радинчком осигурању прилично до- 
бро материјално обезбе1)еио. Ja констаггујем, да 
je админнстрацнја иашег радничког осигурања 
прескупа и да ona троши и сувише много. Пре- 
ма подацима које ja имам, троши се на нашу 
адмппистрацнју готово 20% од целокуппих прп- 
хода радннчког оснгураи>а, a у исто време код 
радничког осигурања у стравшм држана.ма, на при- 
мер у Бечу и у i [емачкој ие троши се ни пуних 
10% на адмиинстрацију. 

Госиодо сенатори, треба дал^е уважнти и чиње- 
мицу да je mam Закои o радничком осигурању npc- 
старио; он je pal>eii no једном мађарсшм предрат- 
иом старом Закоиу o осигурању радника, a данат- 
и>и закони o осигуран.у радника миого се разлику- 
ју од тих старих. Нећу улазити у питан>е критнке 
o иивестиционој политици Средишњег уреда за 
осигурање радника, али држим, да je сасним оправ- 
дано, ако замолнм господина. Миннстра, да спро- 
веде у радинчком осигурању извесне реформе. 
Оне би бнле у овомј: у Пјжоме реду да се модерин- 
зира Закон o осигурању радника, a у другом реду 
да се адмииистрација поједноскши. Управни тро- 
шкови н чниовнички апарат да се омањи, a Tpehe 
да се усаврши лечничка служба и повећа лечаичко 

даваи.е na рачун редукцнје управиих трошкова, a 
без повећања социјалних терета, и напокон да се 
правни и радии аоложај и услови лскара уреде јед- 
ним колективним   уговором и једшш правилииком. 

Ja сам дубоко уверен, госиодо сенатори, да би 
таква реформа, ако ne баш у целости сироведена, 
донсла знатно побољтање у натем оспгурању ра- 
дника. 

Господо сенатори, укратко liy напоменути само 
још једиу ства]), a то je питање лекара у namoj др- 
жши. Тешка соцнјалпа и финаноијска криза, поред 
другах, узрока, довела je до опћените пауперизаци- 
је, a довела je и дотле, да даиас лекарски сталеж 
стоји готово пред пропашћу или пред комплетном 
деморализацијом. Увиђајући такво стање тога ста- 
лежа Савез лекарских комора предложно je недав- 
но Миинстарству социјалне полнтике мемораидум, 
a у циљу   да се побол.та   материјалии    положај 
лекара. 

Ja сам слободан, без оптирног образложења, 
да скреием пажњу г. Министру на тај мемораидум 
и да га замолим за иоволлш решење тога меморан- 
дума, како би се спасао од пропастн један читав 
друштвени ред, a иа коршст народа m државе. 

Ja завршавам, госиодо, уз изјаву да имам пуну 
и апсолутну веру у рад Министра социјалне полн- 
токе и да fiy за предлог буџета гласатп.   (Лплауз). 

Pretscdnik dr. LJubomir Tomašić: Gospodo se- 
natori, dajem završnu reč gospodinu Ministru soci- 
jalne politike i narodnog zdravlja. 

Ministar socijalne politike i narodnog zdravlja 
Ivan PucelJ: Gospodo senatori, ja sam pažljivo sa- 
slušao kritiku kako u Pinansijskom odboru, tako i 
ovde u plenumu pa sam slobodan, dati nekoliku 
kratkih odgovora na prigovore nekolike gospode 
senatora. 

Gospodin senator Josip Silović izneo je ovde 
onaj nesrećan slučaj, koji smo imali u Australiji. Ma 
da je to veoma teško, pošto nemamo tamo zastup- 
ništvo, ja ću se postarati da nađem načina, pa da 
pomognemo tu sirotinju, koliko najviše možemo. 

Gospodin Šilović govorio je i o teškom polo- 
žaju naših iseljenika. Gospodo, nikome to nije bolje 
poznato nego nama, koji stojimo preko iseljeničkih 
komesarijata s njima u vezi, i mi radimo koliko nam 
sredstva dopuštaju i koliko nam se pruži prilika pre- 
ko parobrodskih društava, i repatriramo svake go- 
dine poveći broj. Naročito vodimo računa o oni- 
ma, koji se vraćaju porodici ili koji SU, kako bi 
čovek rekao, donekle sposobni da mogu za- 
rađivati i onda kad se vraćaju u našu zemlju. Apso- 
lutno uviđam da bi trebalo, i to sam rekao u svome 
ekspozeu, sa kolonizacijom da nastavimo, pa da ih 
lako zaboslimo. Uviđam potrebu, da ne možemo 
kolonizaciju obaviti bez velikih naročitih banovin- 
skih kolohizacionih fondova. 1 ja ću se starati kod 
ostalih banskih uprava i banova da postignemo ono 
što su uradili kod Savske banovine. 

Gospodin Petar Dirlić činio je neke zamerke 
povodom izbora u Radničkoj komori u Splitu. Kao 
svuda bili su obavljeni izbori i u Radničkoj komori u 
Splitu, prošle godine. Smatrali su, da je došlo vreme 
da ukinu predašnje stanje, pa da onako kao svuda 
normaliziraju prilike kod Radničke komore, pa sam 
bio raspisao izbor. Svuda je išlo prilično složno. Išlo 
je prilično složno i na opšte zadovoljstvo, rekao bi 
čovek sviju, ako se može ta reč kod izbora uopšte 
upotrebiti. Ali, gospodo, vi ste pre podne bili sve- 
doći, kad je odgovarao g. Ministar unutrašnjih dela 
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pa je rekao da ne samo kod nas nego nlgde u jed- 
noj zemlji nisu izbori prošli a da nije bilo prigovo- 
ra, a da se ne bi reklo bar s neke strane koja je iz- 
gubila, da nisu bili izbori pravilni, zakoniti kako treba. 
Ovo isto važi i za izbore Radničke komore u Spli- 
tu. Od mene je tražila jedna grupa da dozvolim, da 
menjaju kandidatski! listu posle, kad je istekao taj 
rok. Rok je predviden statutom, a statut je izra- 
đen na osnovu zakona. Dakle oni su tražili od mene 
jednu nezakonitu radnju, a ja sam to odbio, i mislim 
da sam tako morao postupiti. 

Druga stvar zbog koje se žale, jeste ova: da 
sam ja naredio da treba da se drži konstituciona 
skupština još u prošloj godini, dakle u 1933. Tu je 
jedna grupa pokušavala, mogu ovde upotrebiti ovu 
reč, na malo nelojalan način, da me obmane, pa da pre- 
nese tu skupštinu u 1934 godinu pošto tada nastu- 
paju pogodnosti za one, koji imaju Komoru u ruka- 
ma. Kad su sve komore mogle svršiti posao na vre- 
me, kako ne bi mogla učiniti splitska, u kojoj su 
prilike kao i na drugim mestima. Pa sam se zbog 
toga umešao i rekao da može da se svrši. Protiv ta- 
kvog moga umešanja, oni su se žalili Državnom sa- 
vetu i njihova je žalba pre tri dana odbijena. Vidite 
gospodo, koliko su u pravu navodi, koje je naveo 
g. Dirlić. 

Ono što se radi i piše ne samo po novinama 
nego i u paskvilama, u prijavama naših iseljenika u 
Južnoj Americi poznato mi je. Poznato mi je i mno- 
go više nego što je ovde izneo g. Dirlić, ali gospo- 
do, mi moramo sve te stvari kritički posmatrati i sa 
velikim oprezom ulaziti u te stvari. Ja sam sam bio 
iseljenik, gospodo, do 1902 godine u Severnoj Ame- 
rici, pa kad sam sam sve to posmatrao i video na 
licu mesta, onda ćete mi dozvoliti da sam bar done- 
kle osposobljen da mogu kritički posmatrati ovakve 
prilike. 

Mene su, gospodo, od kako sanv na tome polo- 
žaju, dve boreče se skupine u Čikagu bile nasamarile 
povodom nekog odlikovanja. Ja sam se bio obru- 
kao. Sada sam mnogo oprezniji; ne verujem nikome, 
ni našim zvaničnim vlastima, proveravam da konač- 
no nađem punu objektivnu istinu. Tako mislim da će 
i ovde biti slučaj. Neka mi ne zameri gospodin se- 
nator. Gospodin Svegelj koji je bio ministar i izve- 
sno vreme narodni poslanik, mogao bi da mu ispriča 
6 tim stvarima, a naročito to kako se bore preko 
novina. Tamo je sloboda potpuna, a kad se da ne- 
kim ljudima puna sloboda, onda je, verujte mi, to 
zlo. Zbog toga ja mislim da stvar ne stoji ovako, već 
će biti objektivna istina sasvim drukčija. Ja sam mu 
ipak zahvalan da je to izneo i ja ču preko svojih ko- 
mesara da stvar proverim a i preko Poslanstva, uti 
ćaću i na moga kolegu Ministra spoljnih poslova, da 
izvidi u koliko je kriv njegov personal i u koliko 
nije. 

Gospodin senator Pajo Obradović žalio se u prvo- 
me redu zbog sporog svršavanja predmeta kod invalid- 
skih sudova. Te su žalbe bile naročito žive i mnogo- 
brojne u Narodnoj skupštini i one su, gospodo, mno- 
gobrojne i pismenim puteni, dakle u koresponden- 
ciji moga kabineta, i kad god se ko meni obraćao, a 
sigurno se svaki drugi ili treći obraćao po invalid- 
skom pitanju, ja sam preduzimao odlučne korake 
i prošle godine uspeo sam jednim amandmanom u 
Finansijskom zakonu da su tamo gde ima najviše 
invalida obrazovani naročiti senati, da se ti 
poslovi   svršavaju   brže,   ali   se   ne   može   sve   udo- 

voljiti, jer ili je predmeta toliko ili oni koji traže 
svoja prava ne nude na vreme sva dokumenta, sve 
iskaze kako Zakon predviđa i onda se to sve vraća 
gore dole, administracija nije mek najbolja, ne mo- 
gu da je branim, — ali kad god mi se dostave pojedini 
konkretni slučajevi, ja odmah naređujem izvide i ako 
ima krivice do činovnika, ja ga kaznim. Na ovaj na 
čin ja vas molim, gospodo senatori, i molio sam i 
g. g. narodne poslanike, vi ste tu glavna kontrola, 
pa da mi svaki pojedini slučaj dostavite, jer ovako 
ja ne bih mogao ići na lice mesta. (Pajo Obradović 
nešto dobacuje). Razumem, ali samo molim vas da 
me pomognete, pa da mi svaki konkretni slučaj do- 
stavite, pa ćete videti da ću ja po savesti postupiti i 
onako kako mi dužnost nalaze. 

Ja znam da je bilo zloupotreba kod prehrane) 
ali ja mislim da nema nikoga medu vama koji drži 
da treba ja da nosim odgovornost za to. Ja i kad bih 
išao tamo ne bih mogao sve prilike tačno da utvr- 
dim. To ne bi mogao ni sam Bog nikada uraditi. Je- 
dni traže ovako, drugi traže onako i kad se ne može 
svemu udovoljiti, onda dolaze žalbe, onda se pojav- 
ljuju kritike, a to je, gospodo senatori, od vajkada 
bilo i biče. Ja sam ipak u glavnom zadovoljan sa 
svojim rezultatima i pretprošle godine i prošle go- 
dine, a i ove godine, jer sam postigao najviše od 
onoga što se moglo postići. 

G. senator Obradović iznašao je neke žalbe pro- 
tiv gospode lekara, a g. senator dr. Zec je pokuša- 
vao da to obori. Ja ipak mislim, da u nekim grado- 
vima neka gospoda lekari imadu i mnogo sinekura, 
da imadu mnogo više nego bi trebali i to važi za 
sve veće gradove. Ako je slučaj u Ljubljani, onda su 
druga imena nego u Zagrebu, ako je slučaj u Beo- 
gradu, onda su druga imena nego u Skoplju, Novom 
Sadu i drugde. Stari lekari, koji imaju dugu praksu 
i koji su time stekli više iskustva, imali su više vre- 
mena da pribave sebi mesta na više strana i oni to 
sada drže. A mladi lekari ta mesta koja su zauzeta 
postići ne mogu iako bi to hteli. (Glas: To memoran- 
dum i traži!) Ja to znam i učiniće se što je moguće 
više. Po nekim gradovima ima lekara koji drže 3—4 
pa i pet mesta. Ali onim amandmanom, koji se daje 
Vladi, mislim, da će se to pitanje resiti na zadovolj- 
stvo ne samo g. Obradovića nego i mnogih drugih 
koji to traže. 

G. senator dr. Zec je kritikovao, da dotacija, 
koja se daje na te institucije, po njegovom mišljenju 
nije pravilno razdeljena i da su one institucije, koje 
su pod neposrednom upravom Ministarstva mnogo 
bolje dotirane nego one institucije koje stoje pod 
banskom upravom. 

To je sasvim razumljivo, gospodo senatori. Ie 
institucije koje stoje direktno pod upravom samog 
Ministarstva nemaju ništa drugo nego ono Sto im 
daje Ministarstvo. A institucije koje stoje pod ban- 
skom upravom, one su opskrbljene i od banovinskih 
uprava. Drukčije se, gospodo, postupiti ne može i 
ja sam tako postupao. U koliko se tiče prigovora, 
g senator je naročito citirao Dravsku banovinu, ja 
moram izjaviti, da sam daleko od toga, da bi ja da- 
vao prednosti instituciji iz Dravske banovine zato 
što sam ja biran u toj banovini. G. senator dr. Petar 
Zec, koga ja inače vrlo poštujem, on će mi sigurno 
verovati, da će biti tačno ono što ja kažem, i nikada se 
nije čulo u mojem Ministarstvu, da bih ja komu rekao 
da treba Dravsku banovinu drukčije tretirati, nego 
koju drugu banovinu. Meni bi bilo vrlo žao, ako bi 
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se dogodilo, da bi Dravska banovina izašla sa ve- 
ćom cifrom nego ikoja druga, .la mogu otvoreno 
reći sa ovoga mesta, da sam uvek prema svima ba- 
novinama jednako postupao, da sam uvek bio pra- 
vedan. 

Gospodin doktor Zec i ovde je govorio o modi 
koja nas je zadesila posle rata i koja se odnosi na 
tako zvanu preventivnu medicinu. .Ja sam onako 
bio, kako bi to čovek rekao, prijatno dirnut, kad 
sam ovo čuo, jer je zaista posle rata ta moda bila 
toliko postala živa i toliko je bila uzela obima, da 
je mogla donekle naškoditi drugim granama brige 
za narodno zdravlje. Ali ta moda nije bila samo u 
našoj zemlji. Ta moda je bila univerzalna. Ona nam 
je došla iz Amerike i ja sam, kada sam došao na 
ovaj položaj, primetio to, da je ona bila i mnogo fa- 
vorizovana. A posle vi znate šta se je desilo i šta 
sam ja zatekao. Moj je zadatak bio u tome da uspo- 
stavim srednju harmoniju, pravedan odnos između 
jedne i druge grane, jer premda sam laik na 
tome položaju, ja sam uvideo da je jedna i druga 
potrebna, da jedna s drugom treba da ide u harmo- 
niji te da se postigne uspeh. Ako se smatra da je 
za kurativnu medicinu suviše malo uneto, ja bih 
odgovorio da preventivna medicina ima najviše iz 
centralnog budžeta. A kako nam ona dobro služi i 
može da posluži to sam ja osetio na raznim putova- 
njima, na primer kod poplava, kod suzbijanja mala- 
rije i đr. Ja ne bih bio gledišta da to treba isprav- 
ljati u tom pravcu da se uzima jednome a daje dru- 
gome, nego bih želeo .da moj budući naslednik kod 
idućeg budžeta uspe da povisi dotacije preventivnoj 
medicini koliko tu fali. Ja bih bio najsrećniji ako bi 
moj naslednik u tom pogledu uspeo. 

Nadalje je ovde bilo kritikovano sa strane uva- 
ženog senatora gospodina Zeca da nije dovoljno b'- 
lo unošeno u svaki godišnji budžet suma za uplaći- 
vanje bolničkih troškova državnih i samoupravnih 
činovnika po samoupravnim bolnicama. Jeste, go- 
spodo, ali ko poznaje našu administraciju, ko do- 
bro poznaje naša budžetska sredstva, uvideće da 
drukčije i u buduće neće biti u tom pogledu. Glavno 
je danas očuvati partije i pozicije, pa ako su potre- 
be veće za stvari koje u napred ne možete utvrditi, 
a to su sve vremenske nepogode, sve nedaće, pa i 
bolesti, svakako da ne možete cifarski ustanoviti 
kolika je potreba. Svaki Ministar finansija hoće da 
se brani i da smanji tu poziciju i da je postavi na 
najmanju meru, ali da se tako sa strane državne 
uprave nije gledalo, dokaz vam je taj, da je moje 
Ministarstvo uspelo ove godine da na ime računa 
potraživanja iz ranijih godina primi ove sume koje 
su mu isplaćene: 1) na ime bolničkih troškova, to je 
ta stvar, — 27 miliona 649 hiljada šest stotina tri- 
deset jedan dinar; 2) na ime prinadležnosti, dnevni- 
ca, putnih troškova i raznih nabavki 6,913.593. di- 
nara, i 3) 'na ime invalidskih potpora iz ranijih go- 
dina 20,302.500.— dinara. 

Dakle, ja sam u prošlogodišnjem budžetu za sve 
te tražbine dobio svega 54,805.791 dinara. Ja nisam 
ni s time zadovoljan, pošto imam još dugova naro- 
čito za bolnice, i to nekih 15 i po miliona dinara. 
Radi se na tom da se i to podmiri. G. Ministar fi- 
nansija obećao mi je čim mu bude prilika da nade 
nešto, da će prvenstveno o tome voditi računa. Pre- 
ma tome iako nisam sa postignutim rezultatom za- 
dovoljan, ipak sam donekle zadovoljan, jer sam u 
tom pogledu uspeo više nego ma koji od mojih pret- 

hodnika. 
G. dr. Zec je govorio i o kliničkim bolnicama, 

koje spadaju pod Ministarstvo prosvete. Mi smo 
privatno razgovarali baš o tom Pravilniku i dali već 
pristanak da se te kliničke bolnice izjednače sa na- 
šima, pa da se i u tim bolnicama lekari tretiraju kao 
i u državnim bolnicama. Obećao mi je da će se to- 
me udovoljiti a mi ćemo se starati da se to što pre i 
izvrši. Što se pak tiče pitanja, da bi kliničke bolnice 
trebalo odvojiti iz naših državnih bolnica i da tu 
stvar treba što pre svršiti, ja to uviđam, ja sam re- 
kao da se to može urediti tako, ako onaj koji uprav- 
lja ovim resorom ima u vidu jednu stvar. Bolnice 
služe za lečenje bolesnika, a klinike služe u prvom 
redu za usavršavanje medicinara u nauci. Ja trebam 
kredita za lečenje, a profesori trebaju školske pri- 
mere, da mogu da uče medicinare Dakle tu se već 
vidi razlika sama po sebi, koju i svaki laik može da 
uvidi. Dakle, kao što rekoh, ja ću se starati da se to 
potpuno odvoji, pa da .državne bolnice budu za le- 
čenje bolesnika, a klinike neka služe u naučne svrhe. 
Samo to ne zavisi jedino od'mene, nego i od drugih 
Ministara odnosno od celokupne Vlade, od Ministar- 
skog saveta. 

O. dr. Zec rekao je da sam ja izjavio kako sam 
potpuno zadovoljan sa Zakonom o radničkom osi- 
guranju. Ja sam to doista rekao pa čak i to da sma- 
tram da treba menjati samo one zakone, sa kojima 
smo potpuno nezadovoljni ili za koje se pokazalo to- 
kom vremena da su se istrošili i .da ih treba menjati. 
Rekao sam da sam zadovoljan u toliko, u koliko 
se taj Zakon u potpunosti primenjuje. Zatim ja sma- 
tram da socijalne zakone treba menjati samo ti doba 
prosperiteta, jer ako se ovakvi zakoni, koji služe 
sirotinji, koji služe socijalnim potrebama naroda, 
menjaju U teškim vremenima, nikada se ne menjaju 
na bolje nego postoji opasnost da se menjaju na 
gore. Zbog toga sam ja sa tim Zakonom u toliko 
zadovoljan, te ne uviđam potrebe da ga za sada me- 
njamo. Ja sam rekao da je Zakon za sadanje prilike 
dosta dobar i odgovara prilikama, a da se admini- 
straciji prigovara, to je posve razumljivo i ja ću se 
starati da greške administracije budu svedene na naj- 
manju meru. Ako se ko od vas interesuje za to, mo- 
že doći kod mene i videti iz mojih okružnica, pret- 
stavki i dopisa da to stalno radim i samo na taj način 
sam i postigao da se manjak od 33 miliona smanji 
toliko da ga danas i nema. Nešto sam morao povi- 
siti, ali to nije bilo dovoljno. Šta je sad došlo? Kad- 
god je kod nekog Okružnog ureda postltpljeno po 
mojim upustvima i kad je neki činovnik otpušten, ili 
mu je smanjena plata, dotrčali su gospoda poslanici 
ili senatori, da me mole da za Boga to ne činim. 

Ja bih vas molio da me pomognete. Dakle, čak 
\ idite, oni no zakonu moraju da ulažu u zgrade svo- 
je imovine kako bi je na taj način osigurali. Pa iako 
se stalno prigovara palatama i foteljama, treba znati 
da su počeli od Okružnog ureda da tu građevinsku 
politiku preokreću. Šta vidimo? Treba da se gradi 
zgrada na primer u Skoplju. Oni iz Okružnog ureda 
kažu da treba sačekati bolje vreme, a iz Skoplja i- 
ma toliko intervencija da se ona gradi, jer da je kao 
bajagi nužno da se gradi kako bi narod nešto zaslu- 
žio. Dakle, drukčije to izgleda u praksi, a drukčije u 
kritici. 

Ja sam vam, gospodo, veoma blagodaran na va- 
šim napomenama. Moji referenti su beležili sve po- 
jedine slučajeve koje ste iznosili, kao i ono što ste 
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izneli u Finansijskom odboru. Ja ću po tome po- 
stupiti. Svaki g. senator dbbiće odgovor iz moga ka- 
bineta, jer ja sam uvek smatrao da dok sam na jed- 
nom položaju, ja sam za to tu da radim i dok sedim 
na ovome položaju ja ću i raditi (Aplauz), a vas mo- 
lim .gospodo senatori, da izvolite primiti budžet 
Ministarstva socijalne politike i narodnog zdravlja 
onako kako vam je predložen (Aplauz). 

Pretsednik dr. LJubomir Tomašlć: Time je zavr- 
žen pretres XV Razdela. Prelazimo na glasanje. Gia 
saće'se po partijama sedenjem i ustajanjem. Molim ц. 
izvestioca da čita redom partije. 

Izvesliiac Ljudevit Gaj čita 825 partiju. 
Pretsednik dr. LJubomir Tomašić: Prima li Se- 

nat pročitanu partiju? (Prima. - - Ne prima). Objav- 
ljujem da je partija 825 primljena većinom glasova. 
Molim g. izvestioca da čita narednu partiju. 

Za ovim je Senat, glasajući sedenjem i ustaja- 
njem o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102 Li- 
stava i § 67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, 
primio ceo budžet rashoda Razdela XV — Ministar- 
stva socijalne politike i narodnog zdravlja, i to od 
partije 82() do zaključno partije 901, a takode i pred- 
log budžeta rashoda i prihoda socijalnih, bolničkih i 
higijenskih ustanova u resoru Ministarstva socijalne 
politike i narodnog zdravlja. 

Pretsednik dr. LJubomir Tomašić: Prema tome, 
oglašavam da je Razdeo XV - - budžet Ministarstva 
socijalne politike i narodnog zdravlja većinom gla- 
sova prihvaćen. — Prelazimo na XI Razdeo - bu- 
džet Ministarstva saobraćaja. Reč ima g. Ministar 
saobraćaja. 

Мппистар саобраћаја Лазар РадивојевиЈ!: Го- 
сподо сенатори, пред нама се палазн буџет ресора 
Министарсгва саобраћаја na дефинитивно одобре- 
n.e. Onaj буџет пзиоси no својој вредности цифар- 

■ски 2 милпјарде 533 милиона дииара према буџету 
у прошлој ПОДИНИ од 2 милијарде 610 милиона ди- 
иара. Ова цмфар^ка сума обухвота све администра- 
цпје и сва предузећа Министарсгоа саобраћаја и 
она има да послужп као база за рад и извршеИ)е 
свога програма који je у вези са самим буџетом и 
као база за постизавање задатака институција у 
Министарству саоб])аћ:,>ја. Културан и екоиомски 
зиачај саобраћаја, ван спора, исступа појаиом же- 
љезница, појавом жељезница као једног тран- 
спортног система, који je омогућио y6p3aibe про- 
мета и омогућио да се тај промет реолизује на ве- 
лтким даллшамг.«. Без жељезница, без транспорта na 
шннама, ue да се, господо, замислити модерпа др- 
жава, ne да се замислити развојт светске екопомије, 
ne да се замислитм одбрапбепа спага, земље као што 
je данас, и уопште, господо, ne да се замислити 
културни и привредни развој појединих држава. 
Код сваког царода no правцу љегових саобраћај- 
imx линијаогледа се ступап. развића екопомског n 
културпог као и резултат теговог географског no- 
ложаја и израз његових одпоса у свету и међуна- 
родпим одпоспма. Још Џон Ват мззао je да путеви 
једне земл^е претсгављају уисто време н слику ihe- 
nor благостања. 

Мрежа саобраЛајних артерија mije потчитеиа 
само географсимм условима и екопомском напретку, 
већ, господо, no мрежи комуппкацнја n саобраћај- 
пих путева даје се оценити и историски развој као 
и сама унутрашња сргаиизацпја земље. Струјање 
политичког и социјалпог живота у Фрапцуској нај- 
боље je израђепо у допупској мрежи   гвоздепнх и 

сувоземних путева. Главне артерије ових путевагра- 
витирају највећим пристаништима Француске 
и главним прелазима na граници, a све заједнички 
налазе додкрну тачку у граду Паризу. Тако je 
Оакар Пашел казао: да мрежа ообраћаЈних путева 
у Француској преставља паукову мрежу a мрежа у 
Не.мачкој пресгавља рибарску мрежу. Алн с обзи- 
ром na технички развој и na еволуцију, почињемос 
правом да пита.мо, да пећемо доћи у момеиат кад 
ће жељезнице почети да престављају јадан заста- 
рели шстем саобраћаја; с правом се почпње ппта- 
ти, с обзиро.м на велике националпе капитале који 
су пласирани на шинама, почиње да се пита да ne- 
he једнога дапа да наступи таква сигуација да же- 
љезпица буде у чголож&ју де^чижапса. Али у мпогим 
земљама и код многих парода железница има joni 
пепрекидио да испуњава своју основну фупкцију, 
главног носиоца сувоземних трансггорта, и код 
многих народа нзград!!^ саобраћоја пије у толи- 
ком степепу извршепа да може благотворпо да ути- 
че na културни и економски развптак тих држава 
Саобраћај, na можда и модерна техника, господо, 
можда пма и својпх заслуга и одговорпости за те- 
шке прплпке кроз које дана: пролази човечансгво. 
Тежак поремекај je учињен у одпоспма друттве- 
ним, поремећај између norpouiiijc и производње и 
стварање од читавог света једпог зависног тржи- 
тта; најзад и тиме штојесапроналасцимаутехници 
учињена читаиа револуција. ДошЛи су дотле ти од- 
noen да je иаступио поремећај између пропзводп.е 
u потрошача n између кредитора n дужника. Алн, 
господо, да ли треба спутаватп проналазачки дух, 
да ли треба позатварати паучппке, да ли треба на- 
предак техппке спречити n ако су мпоге западпе 
државе дошле до изванредне моћи, јер су се 
све cnare продуктиапе једне државе и падије ори- 
јентирале једпом само цпл^у да се ради за добро 
ДЈ^жаве и за величипу Отаџбпне. Ми смо, посподо, 
после para наследили једну тешку ситуацију на na- 
шим жељезницама. C једне стране имали смо једап 
велики део србијапскпх пруга разорен, један ве- 
лики део пресечеп у новим политичким границама; 
a други педограђеп и напуштеп. Сем Сушака ми пи- 
смо нмали пи једпу пормалпу везу са Јадрапом. To 
je био велики педостатак целокуппсг нашег саобра- 
hajnor систем.а. ИзгpaдIbo.м извесних пруга ми смо 
после рата успели да вежемо једпу важпу тачку a 
то je Сплит и Шибгиик. 

. И ми ne можемо рећи да je наше море и да je 
наш Јадрап успешио и добро везан гвозденим пу- 
тевима, који су израз културпе и екопомске cnare 
једпог народа, све дотле, док мн пемамо главпе цен- 
тре и главне градове везане директпим пругама 
иормалпог колосека. (Тако je!). И у колико je који 
крај, KOJU предео и која покрајина економски ви- 
ше зачцала, у толико je хитнија потреба да се што 
npe raj крај веже, да on економскп и привредно 
оживи и да се створе предуслови за п.егов на- 
предак. 

Задатак целокупие name грађевинске политике 
n папори које je адмпппстрацпја саобраћаја имала 
да врши после рата, састојала се у том да се што 
npe пзврше реконструкције пашпх гшрушепнх пру 
ra, a с друге стране да се one пруге које су започе- 
те, a ратом прекипуте, дограде м да се од разбаца- 
них шстема, које ICMO наследили после рата, створн 
једна оргапска целипа, која he моћи да служи на- 
imiM економским,    културппм и пациопалпи.м    ди- 



STENOCRAFSKE  BELEŽKE 263 

л.евима. 
Једиа од врло великих тешкпћа да се у rprfie- 

њу иаше националне мреже покажу потребни ре- 
зултати, cacTojaia се и у томе, што смо ми нгсле- 
лили једну мпежу са централним положајсм уских 
пруга 0,76 м. Ta мрежа уских железница тг<ко je нс- 
згодан положај заузимала у нашој држави, до je 
тешко било срушити тај систем уских железница 
да би се створила једна комплетна мрсжа (гор.мал- 
ног кслогека. Поред топз постојале су и встике те- 
ренсже и гепграфгке тешкоће у грађењу наших мре- 
жа. Између главних наших река, изме1)у наших до- 
лииа и Јадрзнског мора постоји један чнтан снстем 
Динарских планкна, који je спречавао лако опро- 
Еођење појединих праваца и.чпих нормалних и 
глар.имх комуникација. Требало je др се изврши де- 
таљан и обпман студиј појединих праваца; потр.еб- 
ко je да се створи једи?« основ^ за изграђивање на- 
ших мрежа гвоздених путева. И одмах ппсле рата 
формираи: je спецнјалан фсрум који je то пктан.е 
студирао и дсиео конкретне закључке у поглслу 
појединих пруга и стварања једне основе за иашу 
гра1>сви-нску делатност. 

Ha бази тих зшључака донета je 1927 годмне 
иа осиову чл. 94 Устава једна Урелба, v вези сл 
овлашћењем у Финансијском закону § 342 за годину 
ll)27 и 1928, са законском снагом, у којој je било 
предвиђено изграђиваи.е извесних пруга као једна 
врста гтриоритетног програмз. Ta Уредба имала je 
закписку снагу према томе и за извршење свих 
оннх пруга, K'oje су се у тој Уредби налазнле; im je 
било потребно доносити иеко специјално закон- 
ско овлап^ење нити какав спецмјалан закоп. 

Hama je адмииистрација посл« рзта успела да 
један огроман технички пссао са.рла;Ј,а, пооао који 
се састојн у томе да су многе лтгнје и 111)авци про- 
стулирани, да су изр^ђеми предрачуни, ла су no 
многим прорачунима израђени и детаг.ни плар^ви, 
тако да je од ослобођења до дашс простудирано 
внше од 6.000 кнлометара. a заједно са варијапт i- 
ма око 10.000 к.м. ИзрлКспи су детал>ни плпиови за 
npvre у дужпми од 1600 км. од прилике. Господо, 
с обзиром ira прилике, под којима je све то ра^ено, 
с обзиром na средства којима смо ми располагали, 
с обзнром ira карте које су постојале за извршеље 
овако великог техничког посла, — несумњиво je, 
господо, да су то бњти особенн зплатци које je na- 
ma алминистрацнја ca успехом свртнла. 

Нео тај посао у погледу испитиваља праЕаца, 
цео тај посао око израде генералних и летаљних 
пројеката од ослобођења до данас. котта ол при- 
лнке 50 милиона динара. To je све утнцало да смо 
ми с једне страпе лобили један пер?онал веома.спо- 
собап, cn потпуинм искуством за изеођење великих 
гра1)евинских радова, a с друге странс имали смо 
извесне правце који су били до аегггља испитани 
да бигмо могли приступитм и н.иховом извртењу. 

Државне су жељезиице, госполо, нашаркант- 
fnije предузеће, које се налази у рссору Министар- 
ства саобраћаја. За адмтшстрацмју овог всликог 
предузећа предви1)ена je сума од милијарду 641 
иилион дипара; за Завод за импрегнирање праго- 
ва npe;innI)Ciro je 9,5 милиона динаоа; за оправку 
возних средстава предви^епо je 425 милиона дина- 
ра. To cv cvMc, господо, које су прел1«1!)е1[е у бу- 
иету за адмппистрпрап.с и за рад државних же- 
л>ез«ица. 

Кад сс оцсњујс   успех   пословања   државиих 

желлезница, онда 'ce мора да nol)e са једног стано- 
витта, да су државне жел.езниде с једне стране 
предузеће, које треба своје расходе да покрива са 
својим приходима и да на тај начин покаже изве- 
сне резултате у погледу материјалног пословања, 
— a с друге стране. господо, државне жел>езнице 
су једна јавна служба, оне су једко од државних 
предузећа, коме није искључиво цил,-. да покаже 
само комерцисиалне резултате TI само материЈални 
успех пословаи.а, всћ оне претстављају и једну 
врсту јавне службе, оне учествују у мнсгим посло- 
вима нпциотлним, културпим и ооцијалним. те су 
иа тај начин извесни задатцн и цил>еви државни 
што бол^е испул eim и посгигнути. 

AKO, гооподо, с једне стране третирамо пото- 
жај натих жељезницз као једног предузећа са ма- 
теријалним циљевима, имајући дакле у виду eno 
mro желЈезнице у материјалном погледу дају, онда 
се мора доћи до закључка да name жсл.сзлице на 
своме буџету носе један гигантегки терет и- да cv 
показале успех у том своме пословаи.у; нема ни 
једне администрације и посла кародног iimper оби- 
ма, у коме државне жел>е.знице imcy учествовале и 
коме дпжавне жељезшице нису дале CBOIV пуну пот- 
iicpv. Фнскално оптсрећење, које кмају irsme же- 
л.езкице. ono je такве природе дл су name желез- 
нице у погледу такса оптерећеие са највећом сто- 
пом коj a постојн у Европи. 

To фиакално оптеоећење, гогподо, износи на 
теретни саобраћај 15% a иа особни саобраћај из- 
носи 20%. Нифарскн изражено оптерећење таксама 
износи једну вредшост преко 320 милиона динара. 
Фрапцуске железиице, које су саставЛ)ене из изве- 
сних приватних и државних железница, имале су 
до пре две године једно onTepcheihe око 32%. na je 
заггам оптерећење таксама сведено na 12%. Желез- 
нице Чехословачке имале су једпо таксено оптере- 
ћеНхе од 16% и ono je почело да се рефундира са 
обзирсм na тетку снтуацију, коју упоште жељез- 
нице преживљују и као систем трапспортпи и са об- 
зиром na ршеркусију привредне кризе, Koia je за- 
хватила све државе и народе, na ie приоодно обу- 
хватила и жел>езнички саобраћај. У 1932 години 
чехословачке жел>езнице су пмале блпзу 900 мплно- 
иа лсхословачких крупа дефицита a полсвина ол 
тога дефицита покривепа je рефунлмра(вем такса ч 
полпвнпа попуњена je из опттих спелстава. Да не 
говори.м o аустријским жељезницама, да не гово- 
рим o другим желЈезницама, само MOPV дч изја- 
вим ла name жељезнице, поред овако великог v- 
чешћа у ппл.евима нашим националним и KVITVP- 
ne n социјалне полптике, — name лржавне жељез- 
mine, господо, пису пале у погледу свога издпжа- 
вап.а и nonvmai'.aii a свога де(1)ицнта na терет југо- 
словепскпх пооеских обвезника, one се издржавају, 
rocnoio. нз својих средстава. 

Да би, господо, могли да створите 1едну сли- 
Kv, тта све жел.езппцс доприносе, i a hv само да 
р.ам поменем нзвесне закопске одрелбе које имају 
!едан велики матерн1плпи е(|)екат у погледу оптеше- 
iiiiBaiba жељез1тца. Ha пример one превозе жандар- 
ме са ефектом око 20 иилиона; затим Закон o соко- 
•тма, затим колоиизација, затим давање повлаш- 
ћеиог и чисто бесплатпог превоза за исхрпну чи- 
сто пастпигих крајева и за незапослепе. тто ie у из- 
веспилт голппама. у претгшотлој голиии пзпоспо 
једап ефекат око 80 иилиоиа лииара. Затим napo- 
чита повластица за пезапослепе радпикс; повласта' 
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ца специјплио за нобављачке задруге, повластица 
за ватрогаска друштва и разне лругс повластице 
за хумгча и национална удружењп.. 

Кад je гребало, господо, помоћи мрајеве који 
су од поплаве страдали, тадб je жељезница давша 
свој велики удео; кад je требало обнрвити опусто- 
теиг крајеве у Јужној Србији од земљотреса, тадс« 
je жељезница давала свој велики део. Кад се мо- 
рала изводити колонизацију у појединим крајсви- 
иа, nama жељезнида дала je сиој удео. И поред to- 
ra, господо, жељезнице се третирају са глсдишта 
комерциалног као предузеће, које треба да покри- 
je расходе са приходима и да једну врло високу 
таксу полаже, возарииску таксу у појединим месе- 
цнма фазмерно висшт оптерећења и поред тога 
да доје велико учешће за хумаие н културне циље- 
ве. I lcrmia, управу за грађење и пензије maha Mii- 
иистарство финансија. 

Ha патим жељезницама, господо, има око 30 
хиљзда службеника. To je стање 1933 годтте. Кре- 
тање тих службсника било je пвако: у 1930 годним 
било je 29.880 службсника; 1931 годинг 31.300 служ- 
беника a 1932 године 33 337 службепика. Укупан 
број рсобља за пет последњих година спао je про- 
сечно узев за 7.41. Ha километар експлоатационе 
дужине долази особља 1931 годипе 8.3%, у 1932 
ГОДИНИ 7,07, у 1933 7,05. 

Господо, код нас наИашој мрежи има највећу 
дужину узан колосек, читавих 25% процената 
свих пруга. 

To се нарочнто изрожава у експлоатацији, јер 
су излаци у погледу експлоатације иного већи ие- 
го што су издаци у погледу нормалних жељезница. 
Код нас, господо, један велики део пруга, 60% брд- 
ског je карактсра C обзиром na то нздаци sa одр- 
жавање тих пруга сасвим су друкчије природе него 
за one пруге које не пролазе кроз кшзави терен. 
Затим имамо јсдан део пруга вицниагмог карактс- 
pa, тпако да je тај саобраћај у погледу рсиггабили- 
тета врло низеч<. И најзад имамо велнки део наигах 
пруга   другог реда у погледу техиичке опреме. 

При оцени експлоатационих резултата и рзда, 
послкУвањи државних железница треба све ове иа- 
помене имати у виду, да би се дошло до једног 
правилног закључка. 

Рад железипчког особља постаје интензивнији. 
To се нарочито опажа при поједином упоређењу. 
1929 годиие долази 159, 1933 157. Али, господо, што 
je најкарр.ктеристичније, ако упоредимо личне ргс- 
ходе појединих иностраних железннца у 1932 пре • 
ма ттодацима Међународне уније, да видите колика 
je просечна вредност личннх нздатака за поједине 
службеиике, онда ћемо, господо, доћи до иитере- 
сантних података. Румунија нма личних расхода 
3fifi.012 укупаи број особља 80.000, просечиа при- 
падлежност једног службеинка у држави износи 
17.948, у Мађарској срачунато изиоси 24.497, v Av- 
стрији 24.488 у Италији 40.462, уТрчиој 11.187; у 
Бугарској 14.821, у Чехссловачкој 33.473, у Пољ- 
ској 26.014, у Фрапцуској 44.180, источне железни- 
це 41.391, Немачке 46.262, Швајцарске прбсечна 
плата једног чиновника 78.633 и Југославија 16.407. 

Упоређујући просечну принадлежност једног 
namer службеннка на нашем железничком саобЈГ!- 
ћају са просечном принадлежношћу осталих служ- 
беника долази се до закл.учка, да Лугославијау no- 
гледу степенаи положаја просечпе прппадлежпости 
поједнппх   службспика долази после Грчке и Бу- 

гарске na последње мвсто, тако да се може да за- 
кључи, да просечпа плата, просечпа прппадлежпост 
наших службеппка nnje била сувише впсока.пего да 
су папротпв просечпе принадлежности пашпх служ- 
беиика такве прпроде, да та просечпа вредност im 
уколико ne треба да onTepeiiyje тетко експлоата- 
циопе издатке. 

Поред тога упоређеЈба броја службеника n из- 
латс«а за персшал треба водити рачуна и o том, 
да name железнице нису техпички опремљене, ла 
Mammia mije замеппла: човека, да нисмо могли вр- 
шити ипвестпције у погледу рациопализздпје у 
служби, да највећи рад ne почива na матинп псго 
na службеппку. Благода|)е11И расној вредности иа- 
ших службеника и њиховој свгстм ии амр одржали 
жељезнице са средствима ксја смо имали на распо- 
лагању na потребној впсипи. 

Гссподо, мп треба ;i i jom имамо у виду распо- 
ред уоптте пздатака na жељезницама, да nx има- 
мо у виду изрожене једпом нарочитом скалом мажве 
će често употребл>авају у бплтепима. Ha пашчм ју- 
гословенским желзезпицама у 1931, 1932 и 1933 го- 
дпни, да би се покрилп лични расходп, потребно 
je дз жељезпица ради 184 дша у 1931 год.. 197 да- 
на у 1932 гол., a 179 дапа у 1933 голппи. Да би се 
уплатили nim порези који су тада постојалм, же^ 
Лзезница треба да ради 36 дана у 1931 години 34 
лапа v 1932 год., и 31 дап у 1933 години. 

Да би се платио угал) на жел>езницама треба 
ла ради жељезница у гол. 1931 — 50 дана, у 1932 
год. 48 дана и 1933 г. 38 дана. Да би се уплатили 
остали матерпјалпи расходп жел>езница треба да 
радп 101 дан. Ha југословенскп.м жељезницама лпч- 
пи расхоли чине у 1931 год. 58.42%, у 1932 год. 
62.05%, у 1933 год. 52.06%. 

AKO TO упоредчмо ca Румунском тамо je било 
озако у 1932 год. 42%, у 1933 51%, Ма^арше же- 
љезнице у 1932 г. 72%, у 1931 70%, v 1933 71%, v 
Аустрији 1932 35%, 1931 г. 38%, v 1933 — 37%. У 
Италији 1932 59%, 1931 39.01%, a v 1933 54,08%. 
Гр-чке жељезнице v 1932 — 72%, у 1931 — 68%, a 
1933 — 65%. 

Господо, •овп.м табуларним прегледом може се 
коистатовати да код већине ипостраиих жел>езпи- 
ца почињу да расту персопалнн издатцп, само je тр 
KOMnpuMOBaibe пзвршепо кпд паптх жељезтта, 
румунских, аустријских и француских. 

Личпп расходи na нашпм жељезтЈцама у 1930 
голппи пзјмањи су били за последњнх 5 годппа, о- 
ни су износпли 1932 годипе 1 милиарду 96 хиљада, 
1931 год. — 1 милиарду 46 хпљада, 1930 — једну 
мплиарду 37 хил,ада, 1929 год. — једну милиарду 
360 хиљада. 

Овг>ј одпос лпчпих расхода за персоиал npo- 
цептуалпо изражен варира према томе тто су у 
главном материјалип нздатци с обзиром na компри- 
мован.е буџета толико смањени да се дошло до 
једпе границе, преко које дал,е ne сме да иде, те 
je смањивање тпх мздптака дошло дотле да ако 
би се прешла na пеопходпа граница ми би долазили 
у положај да доведемо безбедност и спгурност же- 
л^езенпчког саобраћаја у питап.е. У том компрп- 
мовању издатака итло се до крајњих мера, a na- 
рочито те nanope треба, проценлшати са гледишта 
једпс paun i е полнтике која се водпла с обзи- 
ром na доба кад je била поволтија ситуација, 
кад су, господо, поред редовннх средстава из 
буџета за спровођеп.е и пзвршење експлоатацпоппх 
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илдатака iiocroja.ia ii иапбуџегска средства, a то 
су, господо, била репарациона iipiiMaiba. Ми смо, 
господо, за ггаследљих неколико година били у гк>- 
ложају да и без средстава репарационих и без дру- 
гих ванбуџетских срелстава, без уношења у буџет 
нарочитих сума за обнозу, одржимо саобраћај иа 
иотребној висини и да учииимо нзваиредне напоре 
који се ие памте у историји иаших жел.езнмца, да 
с обзиром на тешку ситуацнју у којој се железнице 
као систем налазе, учинимо изванредие напоре како 
би одржали саобраћај. Један велпки део пруга на- 
ших захтева хитну обнову. Колико je напора учи- 
iheno за ових пет година, ja hy Вам, господо, pehu 
CDMo то, да с.мо ми v току овнх пет година успели 
да један осми лео мрежо иатих железиица и иа- 
тих пруга замеиимо са шинама, и TO са шиндма 
45.25, најтежег типа mnna. Ha главним пругама мп 
смп успели господо да заменимо преко 600 км. За- 
тим смо господо, з^менили -ca шинама тап? 86 око 
115 километара, a ca шинама 10a око 161 километар, 
тако да je заједио на узаиом колосеку и na иор- 
малнпм колосеку нзврпгеиа замепа umna ca преко 
943 километра. Али поред те замене са ппшама 
новим нг< главним правц1ша и ira главнмм пругама, 
ми смо изнесие шине којг су join биле употребллше 
зШ&тпи сп г.гшннх npvrn иа појелит1л1 пругама 
узаиог колосека H ka појединнм споредним прав- 
пима, тако да целокупаи рад oko измене шина na 
иашмм железнииама пзноси  1.240 километара. 

Какр.а je ситуација бћла 1930 годтае на!бол>и 
je прммер, господо, тај да када смо добили 110 ко- 
мала теппсих локомотива 18т()иа ооавиискот прнти- 
тчска, ми киСмб Шлат ни јелан метар колосека 
на коме смо могли те локомотиве да употребимо. 
Ми 'CMO чинили напоре да колосек појачамо да бп 
могли да ппимеии.мо јелал велики локомотивски 
парк који je тала приспео. И мн смо успели да 
ланас саобраћају возови са тешким локомотнвама 
na деловима npvra између Београла и Новске, из- 
Niehv Београда и БрсУда, измеКу Београда и Ниша, 
na једпом делу брлске пруге Дирекције загребачке 
између Загреба и Сушака. a исто тако на извсспом 
делу пруга љубљанске дирекције. 

Потребпо je да се измени охо 41 километар um- 
na измеНу Дугог села и Новскс, na да се и ту могу 
употребити тешке локомотиве. Изменом шипа и 
још појачавањем горњег строја — iep je то тен- 
лопција na срим жељезницама на западу — ми смо 
угпелп ла постигнемб и бржу вoжњ^' n ла скратимо 
бзвљепге конвенционалпих мнтернацпбналних вп. 
зова нг. нашој територији. Док се у години 1029 
oniiieHT ексгтрегом возило крпз itaniv територију 
ол Ракека до Пппибплп 20 часова и 20 минута, ДО- 
тле дашс »оди 17 чгебова и 29 минута, д?«ле за чц- 
тава 3 часа 18 мииута маи.е, n у nonehen.v према 
1921 голипп, калп се нозило 31 час 11 милута, да- 
на)с re во?н за 14 сатн мање. 

Госполо, колјики ie напоедак учињен v гра- 
l'.ppHHCKoi слу>кби. вили će no том да смо у 1930 
голипи имали 2,.'.% наших нормалппх npvra'ca бр- 
•'i.j,M ол 80 километара na сат. a дангјс имамо OKO 
12% патих npvra ca TOM брзином. Ипо тако ин- 
гвчзивно pfnhena ie na птоширивању тмелиппх ста- 
имцл na H3BPineibv лопукских радова статпчгпх по- 
гтпојеп.а. jeo те стпчце не само да 'Служс за мапи- 
му.-ативпу службу. негб no тим станицама и no њи- 
ховбм изгледу странац добива прву импресију не 
само o 3CM.-I.1I, исго и o вароши у коју дблази, Од 

важних објеката израЗ)ена je pшжирпа стапнца у 
Вппковцима, проширепо je пет нових (Колосека на 
земупској стаиици, uspaljene су многе допупске рам- 
ne и многи колосецп који су продужепи na разпим 
стаиицама где je то нптерес саобраћаја и општи 
пптерес изискивао. Упутрашња дужипа стапичног 
колосека проширена je кроз пет годипа за 120 ки- 
лометара и;< пругама пормалпог колосска, a за 49 
километара узапог колосека 0.76.31 децембра 1933 
годипе изпосила je ca овим прпраштајем дужипа 
свих колосека стаиичких нормалпога типа 2.200 a 
узапог 4 34. 

У току пет годипа употребл.епо je за наше 
пруге 1,000.000 кубипх метара тл.унка.и 1,000.000 
м' туцапика. Поред тога уграђено je преко 5,000.000 
прагоиа, преко 10.000 кубппх метара мостовне гра- 
1)С и преко 6.000 кубппх метара мостовних праго- 
иа. Тиме ce постагло, ла će укипе великн број ла- 
ганнх вожп.и, да со c обзиром na примепу импрсмиа- 
unje прагова појача трајпост прагова и да ce за- 
Mi'iioM слабих iniina појача брзина паптх возова. 
Један велики део мостова na нзвсспим пругама об- 
новљен je и то у Земуну, код Випксхиаца, Брчког, 
a na шибепичкој и сплитскрј прузп пеколико je 
објеката замеп.епо. Поред свсга тога ситуација na- 
шпх хгостова na железпицама je такоае природе, 
д£> je пемиповпа потрсба да ce мосттеше копструк- 
unie замспе. Имамо волпки део мостовп у Јужлој 
Србијп који су лотрајали. A загребачми мост треба 
IIITO пре ла ce замепп из разлога што je тај објект 
иарочито с обзиром на иитериациопалпп правац пу- 
тева дисквалнфикован и не само иптсрес саобраћа- 
ја пего и престпж iraine земље тражп, ла 'ce то пи- 
тање што пре скиие оа дневпог реда. 

У току прследших пет годипа noBeiiann су 
дозвољепи осови'.г:к11 притнсци у великом броју 
паших пруга, a парочито na главиим пругама. Сма- 
њења осовмпских притисака na главпим npyra*ia 
уопште пнје било. Укупно узевши, осовински при- 
тисци зпатно cv повсћани за последњих пет годипа. 
17—18 топа у 1928 голини било je npvra ca 364% 
у 1933 годннн пмамо 6,93. са 15—1б'топа 18,80: у 
1933 голипи 21,02; од 13—14 тоиа 39,59, у 1933 
години 36,63. К&о пример за noBehaFbe осовписких 
притисака иавопим пругу Београд—Сисак—Загреб, 
где je у 1928 годинн био дозвољен осовннскп при- 
тлгсак 14, изузев део пруге Брод—Спсак, рде je 
бто дозвољепо 15 тона. Сада je дозвољепо 18 to- 
na од Бебгоала до Брода, такл ла na тој прузп 
мпг\' саобраКатп и наше пајтеже локомотпве. 

У поглслу упапређења caoopahaia n упогле- 
ду тогп кзко ce nam раобраћај развчјао, најкарак- 
теристиччиЈа ie ставка у поглелу дефеката .токо- 
мотива. У 1920 родини било je дебеката na локомо- 
тивама na ноомалком колосеку 1259 случајева; у 
1930 голтт 584. a у 1933 гол.иии 286. Ha узаномко- 
лосеку било je 1929 голипе 314 ле(1>еката, док je v 
1933 голттбило 158 случајсва. Број олеспособ- 
љених локомпгива како укупад; тако и просечан, 
у однасу m 100 хиљада пропутованих локомотив- 
ских километара, v пспрекидном je опадању. јер 
су олржавач.е и оправке локомотпва боље, бл&го- 
ларећи усавошавању радионица И ложпопица и 
бол.ој увежбапосгп о:о5л>а. 

Јзсам, госполо, био стпболан ла приликом ли- 
скусије самог Гп-пегл Мштстарства саобраћаја у 
финансијском одбору дам потребна обааецхтења o 
свима питањима која су ce олпосила na маштгску 
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службу, на тарифску службу, a сал hy да доднрисм 
само иавесна ггатан a која се одиосе чисто на по- 
љопривредну пропагапду. 

Mu смо у 1931 годитга осиоваши пол-оприпрсд- 
im отсек на нашим жељезницама. Taj отсск je ос- 
иоваи пз тих разлога, што државне жел>ез11нце као 
главио национално траиспортио предузеће нс мо- 
гу бити равнодушне према томе шта hc се и како 
ће се произподити и да ли ће уошпте квалитет 
прпнзвода бити шггсмраи ira домаћим и иностраним 
тржнштима. У погледу те пол.опривредне пропа- 
i аиде имају добру оргаинзацију француске жељез- 
нице. One су учгашле велики капредак у погледу 
развитка разних пољопривредних грана. Ми смо, 
почев од 1931 годиие, поделили целу пашу жељез- 
iniMKv мрежу иа извесие реоне и гточелн да заса- 
hvicMo иојсдиио блпгоролио Bohe, како бисмо na 
тај начин утмиали не само па поједние жељезничке 
службеннке у погледу обраћања пажи.с na култ\'- 
ру воћа, него смо у ■исто време хтели том пропа- 
гаидом да утичсмо на целокупзн онај околнм свет; 
лч утичсмо na гкледиие пол>оприпредннке који до- 
лазе у контакт са жел>езничким службеницима да 
би се обратпла Beiia пажи.а како на селекцнопи]);)- 
ње воћа, тако исто и na бол>е паковач.е и производ- 
њу воћа и на боље пласирање namer врћз ira до- 
маћим и нностраним тржшлтима. 

Mu смп, господо, успели да засадимо преко 
100.000 стабала благородног воћа код свих пст 
дирекција жељезничкнх. Не сгмо да смо успели да 
то засалимо исго да подипгемо неколико сројих 
жел.езпичких ра-садника, ie.'iMi у Батајници, један 
у Малој Кртни; a један у Смедереву и најзад ради 
се једап v Сара.јеву. како би се воће из овмх расад- 
ннка могло да засаћује и vn ггобули интерссованЈе 
нашбг жељезничмог оообља, обраћена je нарочи- 
та пажи>а na пољопривредну службу. иа културу 
poha м како бп у исто впеме могли ла утичемо И ira 
остали свет овпм нашим резултатима. Ми смо за- 
салилн три стотпне ло четири стотине хил>ада IIIVM- 
ских садиипа иг> појелшгим теоенима где je треба- 
ло везиватп с обзиром па сман>ивање издатака око 
издрх^авања појелиних пруга. Ми смо сматрочи да 
не треба да се задрхошо нп томеј него оргаиизу- 
jvliii пол.оприпрслиу пропаганду ми смо (ј)орми- 
рали један специјгчии вагон кп\ц смо за време 
бепбе пуштали v промет и вршили наставу v погледу 
пакорми.а n брања noha, и кроз тај вагон мн смо 
чавгч;! поуке појединим nanniM произвоћачимч во- 
ћа како треба оио да се пакује и бсре како би се 
моглп да пласира и иа страпа тржитта. 

Ми смо V3 то поклаћали приврелнипима по- 
!едине справе како би мог.ти примсром ла пока- 
жемо како треба ла се nocrvna v поЈединим грана- 
ма привреде. Нарочита пажња обраћена ie на vna- 
npel)eHie живимарства. Ми смо желели и тоудили 
смо će да појелини наши службениии ■— шрочито 
они на пругама — на цело! територијн наше држ?- 
ве, ro раде, и да од малих иман.п ствпримо једну 
впсту угледиих 'inoapa, ппрочито v поглелу ситне 
ркономије и 6д 1931 голние томе ie гтнтању покло- 
н>еиа иг<рочита пажња. Обраћеиа ie дакле нарочита 
пажња да се живинарство кал нас што бол>е оаз- 
imia. и у том пбгледу толико сс гталеко отпшло да 
поошла интернационална изложба Koia je била v 
Reorpa/iv, kbfa ie налмашила изложбу v Милану, 
ona ie показала колнко се овој граии поклања n;v 
\hc и колика ie у том потледу пропаганда била код 

наших жел.езпичара, неколико стотина овпх из- 
ложбених кавеза 80% награђено je n копстатова- 
no je да je све то првокласног квалитета тако да 
се MiiHHCTE-pcTBo ппл.опривреде нашло псбуђено да 
одредн н вотира један кредит од 100.000 дпнара 
да се то жпвипарство које je тако леио развмјено 
код наших жел.езничара, још више унапреди и раз- 
вије. Исто тако радило се и иа унапређењу пче- 
ларства. Преко 8.000 комада медоносног шибља 
и дрвећа зас-а1)ено je a иеколико хил^ада модерних 
коиптца издато je поједнинм жел>езннчарима иа 
отплату. Изграђивани су живинарници спеиијални, 
којн су давани особл.у no ниску цсну и иа отпла- 
ту. Ha тај иачнн труднло се да се код жељезнпчл- 
ра створн једно интвресовање за уналређењв по- 
л>опрнвреде. У саобраћајној школи нар.очито су у- 
веденн предмети у погледу унапређења полјопри- 
вреде, тако да iie ти службеници, кад буду завр- 
шили школу, имати тачну и добру оријентацију у 
погледу унапређеЈћа привреде. 

Друго предузеће, господо сенатори, у ресору 
Мннистарства саобраћаја no СВОМ зиачвју и no сво- 
јој величини, то су поште, телегра(|)и и те.тефонк. 
Буцет Министарства пошта изиоси 483 милиона 
динара сг. прихолима ието 153 иилиона, са јединм 
рентабилитетом који je с обзиром на даиашње при- 
лике карактеристнчан, ма да поштанско-телеграф- 
ска служба mije на потребној висиии и Ma да на- 
рочито телссјјонски промет и у погледу мрежа 
телефонских линија, у погледу инсталација и у 
погледу инвестиција не одговара нашим потреба- 
иа. Ми имамо непотпуну телефоиску мрежу и мо- 
рамо се трудити да инвестипијама што пре ту мре- 
жу развнјсмо, да je разви.јемр на тај начин да ona 
буде комплетна и да одговара нашнм културиим, 
економским и привредшш потребамо земл>е. 

Исто тако у многим градовима мн имамо цен- 
тра.те ii апарате којн су застарели. Од ражнијих ин- 
вестиција у овом погледу треба прменути централу 
Ц. Б. система у Нишу и Сушаку, затим проширење 
л>убл>анске •телефонске централе као и загребачке 
за 1000 бројева. Сума предвиђена у буџету зз по- 
требе инвестиција телеграфа и телефона износи 
око 29 милиоиа динара. Број издатака иа поште 
изиоси, и то нздатак за персонал 64% цетокупног 
буџета од 229 милиона дннара. затим no внсини до- 
лазе издаци за транспорт поште и у унутрзшљем 
промету. 

Mu смо пре иеколико годнип пмали један ве- 
лик број иаших аутобуских линија у нашој режи- 
m, које су служиле за јавни промет и за пошту. 
Taj систем смо све више напуштали јер почиње да 
се спроводи систем давања пошта путем концсспо- 
нпраннх предузећа. To долазн услед тога што по- 
iiiTc, телеграфи и телефони немају потребног ин- 
вентара и средстава да би ту 'службу могли органи- 
зовати онако како треба, a с друге стране дава- 
њем пошта поједииим концесноиираинм предузе- 
кима постлжу се велике уштеле у погледу експлоа- 
тациоиих нздатака. Али ту постоји једаи осповаи 
проблем који je на дневном реду код свих држава 
na и код иас, крји сс састоји v том, како he се уоп- 
niTc оргаиизација целокупног аутобуског саобра- 
haja да спроведс и да ли ми можемо да остаиемо 
при ииливндуалиом систему аутобускнх вож11>а на 
кратком растојању. Taj проблем несумњиво je на 
дневном реду код свих културних држава na запа- 
ду, и код иас почиње да долази у јсдну акутну 
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(|)азу u треба да ce регултие јасним закоиским 
протгсима. 'Га предузећа имају крагке линије, али 
она нису способна ни у иогледу материјалном ни у 
погледу професионалном да гарантују уговорима 
потреину сигурност u безбедност света. Um немају 
оргаиизованих радионица за оправку аутобуса, где 
би ej у тим радиоиицама могли да израђују они 
најооновнији резервни деловн за кола усаобраћају. 
Стага je важна craa-p да ce тај аутобуаш саобраћај 
реорганизује и постави иа здраву основу, и дигне 
иа сгепен система и омогући здрава кооперација 
нзмеђу жељезница и аутобуса. Тек би онда могли 
аутобуси да буду корисни као транспортио оруђе. 
! lama железничка мрежа je непотпуна и ко зна да 
ЛИ he ce MoliH у догледно време комилетирати. Сне 
док ce ома не комплетнра, ми треба да развијамо 
аутобуске липије, које he попуњавати недостатак 
у жељезничким ирежама. 

У Немачкој, господо, поште нмају један огро- 
иан возни парк аутобуски. После железница то je 
liajuelie траиспортно предузеће у Немачкој. Преко 
•5.000 аутобуса поштанских сачињавају возин парк 
у Немачкој. У погледу вожње и 11|)ипоса робе no- 
стоје специјални тарифскн системи. Поједина кола 
ce дају у закуп н на тај начпп спроведена je једна 
транспортнЈа и тарифска политика, која одговара 
потребаиа широмих народних слојева. Код пас ce 
цоставл>а проблем реорганизације аутобуске во- 
жп.е и проблем ■шгшзирања кола било иа бази 
приватних друштава, било на базн полудржавних, 
или као у Malj 11>ској чисто државних предузећа, 
— нлм, иајзад, као у Италији где влада систем кои- 
цесионирања појединих лшшја. Главно je, господо, 
да треба ствараш законоку оонову за регулисање 
тога питаљгЈ. Joui једно нажио llHTaibe у ресору 
Мишктарства саобраћаја, a шецијолно у надлеж- 
ности пошта, јестс радио служба. Радио техника je 
толики успех учиннла, да je продрла у све крајеве 
земл>е и у cue градове. Радиофонија ce почела ра- 
звијати од 1922 године у Европи, a нстовремеио н 
у Америцн; почела je ca стшицама чија je јачина 
бнла 0,2 кпловата, да данас достигие до броја од 
2000 емисионих радио стаиица у 'свету, са 10 ми- 
лиоиа претплатннка, — нма станица чија ce јачина 
креће до 500 киловата антенске еиергије. У нама 
суседним зсмљама придаје ce велнки значај радио- 
фонијн. У Ма1)арској постојала je у Пешти сталица 
са 2 киловата антеиске енергије, na je затнм по- 
дигнута друпа са 20 киловата, a у последи.е време 
подигнута je нова станнца са 150 киловата антенске 
енергије. Поред тога, иа грапици Мађарске, подиг- 
путо je преко G емисноннх станица. У истим разме- 
рама развија ce радпофонија н у Аустрији п у И- 
талији. 

Кад тако стоје ствари, господо сенат^ри, онда 
то и MU npiiiivbeiui да предузмемо озбиљне н еиер- 
i пчпе мере да подигнемо родиофонију na вжоину na 
којој ce ona палазп у суседпим државама Ми има- 
мо три таква предузећа: у Загребу, у Београду и 
Љубљани. Београдско предузеће je no систему Map- 
копп ca 2,5 киловата антенске енергије; у Затребу 
je 0,7 кпловата аптенскс eneprnje, — a у Љубљшн 
nocTojii стаппца набављена na рачун репарацнја 
са 5 киловата антепске јачине. 

Сза та трп предузећа раде самосталпо. У Бео- 
граду je једпо предузеће са иностраним капиталрм, 
у Загребу je једпи предузеће са домаћим капита- 
лом, a у Љубл>апи доскора експлоатпсала je радпо 

службу Просветна звеза. Поставља ce, госиодо, 
проблем неопходних инвесшција за 11ојачавап.е 
тих стапица, јер паше су стапице последњег реда. 
Mu niioio, господо, могли mi галасну дужппу да 
добијемо поволжу. И последши састанак у Луцер- 
пу, којп je био, иије могао да нт побол»ша поло- 
жај због тога, што имамо врло слабе стапице и 
што с обзиром na јачину тих емисионих станица, 
ситуација je, господо, таква, да ми писмо моглп 
да постигнемо поволлшји положај. Услед јаких 
иностраних станица наше ce станице гуше, један 
učini део патпх прешлатника мора да има скупе 
апарате, да би могао чути домаћу стаиицу и ui'i10 

je најглааније, ca слабим и јефтшшм апараташа 
чују ce много бол>е nnocrpane стаппце него паше. 
11 опда ce, господо, посгавл.а проблем реоргаииза- 
ције целокуппе радиофоноке службе! .lep, господо, 
радиографија и радиографска служба почиње да 
буде Mulino средство националне пропаганде сва- 
ке земље. Mn морамо од те службе сишрптп једап 
спстем, са којим бп моглп корисно да сс послужиио. 
Зато сам наредио и фориирао образовање једне 
Јчпмиспје од познатих струч11>ака, која je пзралила 
основе за организацију целокупне радиофонске 
службе у земљи. Она у исто време израђује и фи- 
нансијску основу целога пројекта, како би једном 
M.n.iii донети дефинитивно решење. Оваква сптуа- 
ција каква je дапас ne да ce одржатп. Mn пма.мо, 
гошодо 5G хиљада редио претплатника. 111)с)цен- 
туално узев то je 0.4% од становника Међутим, 
остале државе имају прбценапг који износи од 4 
до 15%. Поред тога, господо, у свету постојп је- 
дан велики број рддиофоноких друштава n га pa- 
диофонска друштва организавана су na различном 
оспову. Али, како je разоој радиофонске технике 
у пуном јеку, та друштва, пбла^ећи са гледишта 
рентабилотета, такођер су у поволлшм положају. 

У састав ресора саобраћаја дилазп Дирекција 
речпе пловидбе. Kao предузеће државнр Дирекхџ!- 
ja речпе пловидбе почела je функционирати годпне 
1926. И ibena ситуација, материјална и пословна 
прпличпо je тешка, због тога, господо, што je уоп- 
ште ситуација бродарска a шрочито na Луназу 
врло тешка. После рата број подузећа повећао ce 
за 30??, док je про.мет na Дунаву n главппм плов- 
ппм рекама onao за 30 до 40''". Три четвртппе плов- 
иог парка пациопалног палази ce у државним ру- 
кама, a једап мап>п део тог пловпог парка палази ce 
у приватним рукама. Показала ce потреба као IHTO 
je тепдепцпја свих друштаиа na занаду, a паро-што 
je изражепа у Мемачкој, корперодија свих пачио- 
налних бродарстава. која je ciiujpena у Немачмој 
na бази једнрг припудпог закоиа, a код нас једна 
Kopiiopaiuiji, која треба да зпачп једпу пословну 
заједницу. Ми смо кмали паша домаћа друштва, 
uoja су радила на пашпм пловиим путевима и ре- 
[оама, национална друштва, која су била у тешкој 
конкурентској борби, што je несумшивр ииало 
тешких реперкусија на иатеријално пословање no- 
једииих предузећа, Да бн ce то отклоппло ствррена 
je једна пословна заједница и ии ce надамо да he 
ona дати резултате. 

Јачипа namer државпог предузећа просетно 
узев доста je добра и у погледу топаже она прет- 
ставља једпо можда од пајвећпх предузећа na Ду- 
наву. Mn имамо 412 шлепова, преко 68 бродова, 
29.000 КОЊСКИХ спага и 270.000 топа поспвостп no- 
јединих шлепова. Али томе нашем бродарсгву ne- 
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достају радионице, ;1сдисгају му, гскЛодо, потреб- 
ни услови згј једну успешну матсријалпу службу. 
Како су та иитања скопчаиа са потребним инвести- 
цијама и како je и само друштво на путу да претр- 
im' извсспу реорганизацију и рационализацију у 
погледу пословања, та сс рационализација огле- 
да у извесиим неопходппм нивестицијама. Успело 
се да се на рачун репарација пабаве трн моториа 
тлепа, која he у мпогоме да олакшају конкуреит- 
ски тежак моложај нашег друштва na Дунаву. 

У ■саставу Миннстарства саобраћаја налази се 
и Цоштанска штедиоиица са буџетом који износи 
74 милнона динара, расходима 14 милиона, a ca 
приходима од 59 милиона динара. Ona, господо, с 
Обаирбм na природу своју, постала je једна општа 
иационална устаиова, чије су користи и услуге по- 
знате unipoM наше Крал.евиие. Ona je C обзирам na 
своју експеднтивност и ira своју ликвидиост прчела 
да бива једпа креднтна установа, која све више при- 
HuiMii пажп.у пословиог света. Салдо штедпих улога 
овакога .ui.m ове више расте, тако да сс мссечно од- 
ирилике 4000 салдо улога повсћава. За последи.их 
iiiecr месеци било je око 100 милиоиа вредппсти ве- 
linx улога шгедних него што je бнло за прошлих 
iiiecr месеци у прошлој години. 

ИЈто се тиче пловинх путева, ми, господо, нма- 
мо око 2.200 одприликс километара пловиих путе- 
ва. Зо адмтпгстрацију око бдржавања пловних iiy- 
тева уие^с.ча ј€ сума ОД 9 и no ми.шппа дппара. Ča 
том сумом ne само да треба да сс издржана адашни- 
сграцпја и да се врши потреопо одржаваље na na- 
uniM плоиплм пугевпма, nero често и да се врше 
извеспп допупски радови и пзвсслп радови око mi- 
вестпција. Ми смдј господо, подигли један од мар- 
каптпих објеката na пашим пловпнм путевима, na 
Охридско.м језеру, једпо прнстаппште од (iOOO 
квм. и једпо мање прпстаппште у Св. Мауму. 
ličio гако код Кладова пзвршене су извеспе нпво- 
стицмје, које се одн'оСе na подизаше пристаппшта, 
ради тога, јер, господо, Кладово претсиавља једну 
важпу паутпчку тачку na Дупаву, где се мења cn- 
стем вуче. Ми смо хтелн пзрадити један зпмовпик, 
да ČC бродови могу задржатп na једпој тачкп na 
пашој обали. 

II .'ред гога у пројекту je да се подигпе једпа 
МЕчла радпоппца која бп служила циљевима name 
опште саобраћајне политнке да би се моглп бро- 
доВИ опЈктл.атп у пашим радионицама, да ne мо- 
рају бпги шплЈапи у иностранство. 

Исто тако пбсвећеиа je пажња да се Саиа ny- 
•гем багербвања учини пловпом и npn најнижем во- 
достају. Нарочито je велика тешкоћа око C€iKTOpa 
yiiriia Дрине у Саву; јер na том делу почии.е да се 
деформише савско корито и прети бојазаи да Дрп- 
на не обиђе one хпдротехппчке грађевине које ta- 
мо постоје n да ne доведе цео пловидбенп пут у 
питање. Ту су потребпп нарбчити хпдротехпнчкп 
радовп, како бп се Дефинитивно регулисалб nma- 
ње ynitia Дрппе у Саву. За радове багерске које се 
одпосе na ^ојачавање и продубл.пвање поједпппх 
п.к/тшх Kana.ia и парочито ma чишћење пловппх 
пристапитта унесепа je сума око 3 n no милпопа 
дппара у буџету. Ми распола^емо са три бајрера 
који раде псрацпопалпо, јер су застарелп, a морали 
смо нх прпмењпвати да би се обезбедила сшур- 
пост пловппх путева na нашим рекама. 

Ulio се тпче Дупава, како имамр један цеп- 
тралпп положај na Дупаву и како je то важап ко- 
MVH!!!V'UMIMIII  пут, ка кому    гравнтирају    извеспп 

i 
пајплодиијц крајсвп пашс држаис, мп пмамо, го- 
сподо, обвезу и дужност, да одржавамо пловпдбу 
ннз Дупав, да обележавамо кплометражу нациоиал- 
них и пптерпатшпалппх путева, да одржавамо c,i- 
гуриост путем сигнадних постројен>а светлосних, 
које су примењене n код nac и да отклањамо две 
тетке iipenone na Дупаву, a то су камепп праг код 
Мохова и рукавац код Голубца. Иа том се већ радч 
n ja се падам, да he и та питања биш скппуга са 
дпевкога реда. 

За по.мо.рство и поморску адмпиистрацпју пред- 
впђепо je oko 17 мнлпопа 000 хиљада дипара. llpn- 
родно je, да су те сумс не'довол>не, mm ии пмамо 
разграпату обалу, како п.ма.мо преко 450 прпстанп- 
шта и лучких објеката ко.ја треба одржа^агп. и у 
ту сврху предвиђена je сума у буџету око Једаи 
милион 500 хпљада динара. Али рукои.иепп се теж- 
II.OM да се за ове велпке најосновније погребе око 
одржавања тих поједппих пристаништа, nal,y сред- 
сгва, мп :мо у Фппаиспјском згкс-пу вотирали јед- 
ny суму од 5 мллисхш динара за пајхшпцЈе потребе. 

Нарочито je тешка ситуација na суц1ачком npn- 
стшишту n ту се морају прсдузетп, с обзиром на 
студпје које су учип.епе, хптпп радр^и, како би се 
то прпстапиште одржало, како би могло да служп 
оким цпљевпма нашега промета na Приморју, ради 
којпх се ова пвестпцпја и чипп. 

Поморска управа располаже са TP»f г.фнптуре 
тако1)е застарелих багера. Ta служоа иарочпто je 
важиа и постаал^асе потреба чпшаеп.а Исретве што 
npe и опога дела којп je пловап и зато, господо, у 
том се правцу морају чппптп извесни папори, како 
би се та питања регулисгаа. 

Важна привредна грана у рессфу поморске у- 
праве јесте и поморско рибарство. 

Поморска управа томе пшррском рпбарству 
поклонила je пупу пажњу. He само да се та пажша 
сасгојн у томе да су поједшш рибарп којпх пма 
укупно 18.000 у Приморју помагапп и да су пома- 
гапе рибарске задруге путем набавке мсдерппх 
справа, nero je у исто време рађепо н na томе да 

•су апгажопапи поједипп стручњаци из ипострап- 
ства како бп сс производи рпбарства копзервпса- 
ли, те како би лакше могли да нађу иласмапа na на- 
шим и ппостраним тржиштпма. Поред тога и та- 
рифшим мерама олакшавап je промет рибарскчх 
пропзвода и вршенп су напори да се рибарски про- 
пзводи у свежем сташу што бол>с пласирају na na- 
nie.M домаћем тржшцту. 

У уској везп са поморсгаом СТОЈИ n nama трги- 
вачка морнарица Mu имамо уговоре са предузе- 
iniMa за обалну пловпдбу, no којима се дају изве- 
сне накнаде за службу коју ta морпарпца врши na 
iiainiiM обалама. Чптава једпа мрежа лпппја, 
чптава једна мрежа па,робрддских веза opra- 
ппзовапа je na паше.м приморју. Ta je мрежа 
резултат студпја n прпвредппх n екопомскпх 
потреба иаше земл.е n ona, господо, одговара 
потребама и адмнппстрашвним n културпим, a 
како у одржавању тих линија постоје извес- 
ne функције тпх паробродских друштава које су 
важне за државу, то су, господо, гпм паробродскпм 
друштвпма с обзиром na пређене мпл.е и дате из- 
веспе потпоре. Благодарећп тпм n таквим линпја- 
ма, тој н таквој мрежи паробродских веза ми смо 
моглида копггатујемо једап велпкн разаој туриз- 
ма na Приморју, моглп смо да копстатујемо да je 
квалитет те службе na потребиој внсинн, да су no- 
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једина дрз'штва у иогледу иннестициј^ огишла то- 
лпко у иогледу испуњавања азојих уговорних оби- 
веза, да имамо јслииица које чине част нашој мор- 
иарицн и нашем Приморју. (Г^асови: Тако je!) Ми 
нишо извеше једииице које могу да се мере у по- 
гледу квалитета службе, у погледу комфора који 
се траи<е, са извесним морнарицама много јачих др- 
жава иа Западу. Истина мора се констатовати да о- 
на потпора i«)jy паробродска друхитва ужнвају, — 
нередовно се исплаћује, нитти je могла да се регу- 
лпше с обзнром иа наше опште тешке прилике. 
Алн чине се папори да се то регулише и да се 
наша морнарица у својој тако важној функцији 
ие остави сама себи, него да колнко je год 
могуће, с обзиром na прнлнке у којим се држа- 
ва на^тази, да joj се помогае и да се одгозори оним 
обавезама које je држава примила na себе. 

Господо, у погледу за1КЛ>учен>а yi овора за из- 
градњу новнх жељезница у 1 (арламенту je Boljena 
опсежна днЈкусија, и no методша како je вођена, 
п на иачнн иако je уиућеиа, у местр да ствари pa- 
светли и да na јасан lu/iiin то питап.е постави она- 
ко, како ono no својој обимности и no својој важ- 
чости заслужЈ'је, она у иесто да буде од користи 
нанела je тешке штете иајвиталнијим и најбмтппјим 
ni'геЈ)сси.мх« наше земл>е н иашег иарода. 

1 осподо, прнродао je да парламенагг и иаша 
јавност треба да буду обавештени o свнм тим пи- 
тап.има која се одиосе на нашу ннвестициопу по- 
литику, o том како су закључивони поједини уго- 
вори за изградшу појединих пруга, крлико се по- 
стпгло са изгЈ)а1)Ив;|'1.^м тих пруга, какав je успех 
ту показаи, јер иајзад .\m иисмо земл.а која треба 
да тражи и нарочито измишља поједине грађевпн- 
ске објекте, како би могла да нх изврши с обзнром 
на њихсв зиачај wab продукпжиа иинссгиција, с 
обзиром на њихову директиу и иадиректау кррист 
коју нмају поједини грађевни објекти с обзиром 
на .laiićimii.e тешке привредне прилике. Стање мре- 
же наших путева, ciaibe нашнх жељезница, као и 
поједани хидротехнички радовн н потребни мели- 
ор^ционн радови тако су хитни да су ти објекти 
такве ирнроде, да ne зиамо који he се пре узети у 
рад, како ђемо и који објект шго upe да почнемо 
изграђивати, јер je сваки од њих na дневпом реду 
il сваки захтева једну брзу co,iyunjy. 

Господо, нема сумње да грађевинске ипвести- 
ције имају једаи специјалан значај за садање еко- 
номске и привредне прилике, Рана беспослице no- 
стојн ii код нас, али (jiia iinju кропнчие природе и 
imje толико дубока као на западу. ЛАере које упо- 
требљ^вамо за лечење тога зла и дужност јавних 
фактора да непосредно дејствују на извесне опа- 
сностп кад се оне појављују.нетребада пређуонагу 
иаше земл>е, ne треба да буду таквог карактера, да 
уместо зло лече, да га још више потенцирају. У из- 
грађивању појединих жељезничких iii)yra мп смр се 
руководпли зшонском основом и уредбом са згкон- 
ском снагом, која je издата 1927 године, где су no- 
једипе пруге озакоњене и које су, према томе, n- 
мале да буду изграђвне. Upe него je бнла распи- 

■сана лицитација у Министарству rpaljciinua за пз- 
вршење [гојединих пруга, постојала je зашжска ос- 
пова за њихово изгр^ивање које je у ту уредбу у- 
псто ci приоритетним карактером. 

Господо, приликом дискусије буџета Мини- 
старства саобраћаја у Народпој скупштини упело ct; 
толпко матерпје n толико ствари, да je ту требало 

времена, да би се коистатрвалр миого петачних по- 
датака, мпого неооновашх тррђења и мнрго пспро- 
Bei)L;niix чињекица Тако се на пр. тврдило да о- 
града око београдоке стшшце кошта 1,5U0.000 ди- 
napa и да ти iK'ialia Министар cauopaiiaja једном 
предузећу, a да се га ограда могла извршити за 
450.000 дипара. Стварнр je коштала та ограда свега 
480.000 дпнара. Ha се рнда и:то ттако тврдил", да 
би се постигао један ефекат убрзаша наших возо- 
ва аа делу између Београда и Нрвске, да би се ту 
возови могли да организују са брзином од 100 ки- 
лометара na cai, да je потребно извршити инвести- 
ције које треба да коишају 240,000.000 дипара. 

Међутим, госгшдо, како ствар стоји? Изград- 
ibOM дуплог колосека у 1928 годипи учиљена je јед- 
на основпа грешка у то.ме iuro су прагови билн 
распоређени na 80 см. И поред тога ти арагови који 
су били распрређени na 80 см. нису имали потребпе 
плочице, тако да с обзиром na такав распоред пра- 
гова и наступило je механичко дејство разоравања 
тих прагова, мн нисмо.могли, нако je пруга идеална 
с обзиррм na теренске прилТЈке, ићи већом брзином 
од 80 к.м. na car. Међутим, како имамо umne 45,25 
ca 20 кna осрвинског притиска, како имамо тешке 
локомотиве, које могу да се искористе за брзину 
од 100 км. na ..u, јер брзина je један врло важан 
и економски фактрр, господо,, im смо наредиуш да 
се прагови доиуне. И кахо треба једаи велики део 
прагова измеиити у 1934, 1935 и 1936 години, ja сам 
наредир да се сви прагови нмају сиабдети плочица- 
MI u да се прпликом измене прагова na јсдан са- 
став убаце још три прага. Ha тај начин ћемо no- 
cmiin и бржу вожњу, и већу снгурпост n мање аба- 
ње вознпх средстава н једиу ексиомију у погледу 
искоришћавања наших возппх средстава, с обзн- 
ром na ојачање горњег строја. To појачање при- 
ликом обнове тих прагова nelic да претстављ? ни- 
уколико onaj издатак, какав се желп да претстави 
Ме1)утим, то je једпа пеопходпа пслрсба и ona мо- 
pa да се изврши. 

Поред тога рекло се како сам ja погписао угр- 
воре 3 јануара и како тог моменга ja шсам требзо 
и могао дг. уопште потпишем те уговоре. Међутим 
мешају се дае страри :административни акт који je 
зазршсн до 3 јаиуара у погледу правилног опуно- 
моКења за потписиваЈве тпх уговора и сам акт пот- 
пнсивања уговора 3 јапуара. Ja сам, с рбзиром Ha 
законодавсгво које je посгојало до 3 јануара про- 
inao свеоне процедуре, и преко Министарскогсавета 
и преко комитета Мишистара, и преко iVlmrncnpa фи- 
нкшсија, и кад су cmi ти уговори арошли кроз ту 
процедуру, анда je дошао акг гтотоисивања које 
je било 3 јапуара. Адмнгокггративни акт постојар je 
до 3 јану^ра, који je одгошрао тачно сташу зако- 
нрдавства до тога дана. Поред тога, рекло се да се 
прнлпком преношења угшора са Боајсл na Бати- 
љол, IIJIBO npeneo на Boajea промсшен уговор, na 
се после тај так(; пррмгњен уговор npeneo na Бати- 
пуол. Међутим, до тог закл>учка се дошло на raj na- 
umi mio приликом литографиса^а и давапЈа >то- 
вора поједипим секцијама и надзорвим иижиње- 
рима, иесто да се уговор преппсује, 1|рилепљене су 
оамо хартије na оле чланове који су измењени; ме- 
ђутам, у оригинадиом уговору сгоји тачно »Дру.- 
iiiTBo БатинлЈл« код измсп.еиих чланова учињених 
према одлуци Мшшстарског савета. Taj уговор сто- 
јн 1;.;:ма ш« расположењу и ви иожете p тгоме да 
се сами уверитс. Huje се знало при.тком крптпке за 
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raj оригиналан уговор. Ja сам. пак стајао као ре- 
сорни Миинст£-р на расположс^.у свакоме који се 
ннтересовао за те уговоре да дом сва потребна о- 
бавештења и ову потребну јавност, j ep су сни ти 
ПОСлОвИ и уговори, с обзиром na њихову иажност 
и карактер, рађени отворено и јазно, n није се нма- 
ло разлога да се цсо raj посао крије, a најмање 
да се. крнје од парламентарне јавности и од л^уди 
који су имали интереса за те послове н радове, не 
само данас него и у доба кид су уговорн^ закљу- 
чиваии. 

Ha седници Савета од 23 септсмбра ja сам из- 
нео пред Савет или раскмд уговОра са Боајеом или 
да се прими поиуда Батипуола са примедбама и из- 
менама. И Савет je после дискусије одлучио да се 
угово|) пренесе на Батињол као меродаван за од- 
лучивање. 

Hama грађевинска политика, господо, изграђи- 
вање наших пруга и друтих објеката од закључења 
уговора и свакоме je требало да буде познато да 
сви људи у оцени тих прилика морају ако xoiie да 
буду објективни и на висини да буду у положају 
правилног и објективног оцењивача и да се ставе 
у полож^ју онога момент^ кад су се ти уговори за- 
кл.учивали да би ималп све околности у погледу 
доношења једног дефинитивмог суда. Што се ти- 
че Главне контроле ако je меродавна кад учини при- 
медбе ona je меродавна и кад одобри решења. Она 
je сва решења одобрила и no њеним примедбама 
je поступЛ)епо. Господо, пруга Бсоград—Папчево 
она je грађена ие само да треба да веже србијан- 
ске жељезиице са бапатским жељезницама, nero да 
у исто време веже.мо n ставимо у пррмет панче- 
вачки мост. Изграђивали смо гфугу Велес—Прилеп 
зато да путем тога објекта пустимо у промет 
пругу Битољ—Прилеп која je раније изграђена. 
Затим пруга Приштина—Добре Воде—lleh узета 
je у изградњу ne само због Добрс Воде—lleh 
nero з6(јг пуштаља у промет пруге Добра Вода— 
Приаггина, a ди; и ne говорим o важносги пруге 
Приштина—Куршумлија, која има вредпост једпе 
трансверзалне артерије. Исто тако, господо, и Ун- 
ска пруга претставља важну артерију која ће се no- 
чети да градн јупа месеца о. г. a која тапгира н£.-ј- 
осетљивиЈе крајеве каше. Ми ћемо почетком иду- 
ће годпне пмати изграђене све пруге око Београда. 
Идуће гбдине имућсмо изграђепу пругу Велес— 
Прилеп a концем ове годипе главие радове Пришти- 
na—lleh. 

Кад се све то има у виду, опда се мора поћи са 
једном другом оцепом да те све пруге претсгавља- 
ју изванредну вредност, one саме не могу се тре- 
тираги као поједипачпи објектп сами за себс, one 
пмају да се сматрају као допупскс пруге које тре- 
ба да комплетпрају пашу жељезничку мрежу н наш 
же.^.езппчки саобраћај. 

Кад смо згжључивали ге уговоре, ja сам имао 
потпуно ii сиа овлашћења и сматрао сам да радим 
једап добар n користаи nocao за земл>у. У згжљу- 
мииап.у тих уговора n спрооођењу те грађевинске 
политике ja сам се рукоиодио истим приидипима 
као и мој претходник да ми још дуго треба да фор- 
сирамо изградљу пруга да би могли за што краће 
време да имамо једну комплетну мрежу паших су- 
воземпих и гвоздених путева. 

Немачка je за 10 година npc рата од педесет 
хиљада кнлометара својпх пруга успела да изгра- 

ди мрежу koja je износила 60.000 километара из 
вршујући годишње 800 км. жељезнице. 

Прмродно je да je та мрежа, тако изграђена, 
комплетна и потпуио органиски везаиа важан ин- 
струменат националне и привреде политике своје 
земље. И ми, као млада држава, коју o4ei<j'jy велн- 
кп задаци у погледу изграђивања материјалне кул- 
туре и моралпог и националног формираља, при- 
родпо je — мораио mro upe да оспгурамо такве 
везе и комупикације, које he да приближе поједипе 
крајеве, да пх сједипе и вежу у једпу чврсту na- 
ционалну целину. 

Руководећн се тим прпнциппма ja ^ам сматрао 
сагласно са цпл>евима и одлукама Краљевске вла- 
де, да вршим једап користан задатак за иашу зем- 
л>у и нашу нацију. (Бурно и Дуготрзјно одобра- 
вање). 

Foiprctseđn'ik dr. Ures Krulj: Reč ima senator 
g. dr. Dinko Trinajstić. 

Dr. Dinko Trinajstić: Gospodo senatori, ja u/i- 
mam reč o ovom resoru poglavito zato, jer se ova 
pitanja tiču i moga mora, ali slediću put koji nam 
je pokazao g. Ministar u njegovom lepom ekspozeu. 
na kome sanj mu ja zahvalan. G. Ministar se u -pr- 
vom redu dotakao pitanja izgradnje naših željezni- 
ca. Ла, gospodo, znam i shvaćam položaj naše drža- 
ve kad se oija stvarala. Mi svi znamo, bar oni koji 
smo bili tamo preko Save, da su se gradile u ono 
vreme željeznice kako da ne služe za naš narod ne- 
go da služe za svakog drugog samo ne za nas. Onda 
je bio prirodan taj zadatak: složi celo postojeće sta- 
nje u vreme kad smo se ujedinili. A to je bio težak 
posao i ja verujem da je to jedan problem koji je 
zahtevao i koji zahteva proučavanja i stalne odluke. 
Ja znam takode da se bio stvorio izvesan red u gra- 
đenju tih željeznica. Spomenuću samo jedan slučaj 
koji me teško tišti Sto nije proveden. Još 1921 go- 
dine, za vreme privremenog pretstavništva — bio je 
tada ministar željeznica dr. Korošec — ja sam sa 
svoje strane već onda uvideo od kolike bi bilo ko- 
risti da se spoji ona željeznica od Kočevja do Vr- 
bovskog. Dogovorio sam se sa pok. dr. Hribarom i 
pošli smo zajedno do ministra dr. Korošca da ga 
potsetimo na taj problem. On je bio zadovoljan i 
rekao je da učinimo jednu malu pretstavku u tom 
pogledu, tako da stvar pokrenemo. Mi odosmo u 
kat'anu, učinismo pretstavku koju smo odneli Mini- 
stru. Međutim, na žalost, te željeznice nema još ni 
danas; i ja zato ponavljam sada ovde to isto i ka- 
žem da važnost te željeznice nije samo za Sloveniju, 
nije to ni za sam Sušak, to je od velike važnosti za 
ćelu našu državu, jer tom prugom bi mogli doći u 
našu zemlju svi oni transporti koji inače idu u Trst, 
ceo taj promet bi mogao ići tuda, doći u našu zem- 
lju i ući u naše luke. Promet iz Ljubljane i Sloveniji; 
ide dobrim delom u Trst, a to je šteta, jer mi pla- 
ćamo željeznice i plaćamo italijanske lađe, koje ro- 
bu prevoze, u mesto da naše lađe prevoze robu koja 
lamo dolazi (Glasovi: Plaćamo ne samo lađe, već i 
italijanske radnike!). Gospodo, ta je pruga od ve- 
like važnosti. Neću sa drugog gledišta da proma- 
tram pitanje te željeznice. 

Vi znate, gospodo, od kolike su važnosti željez- 
nice u pograničnim krajevima i zbog toga ja pono- 
vo apelujem na gospodina Ministra saobraćaja i na 
ćelu Vladu, da ona obrati pažnju na ovu prugu i da 
uzme u rasmatranje građenje ove važne pruge, koja 
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nije duža od 20 km., a koja bi donela velike kori- 
sti ne samo našim državljanima u tome kraju već i 
eraru koji bi se koristio taksama na moru i na pruzi. 

Gospodo, s- Ministar saobraćaja je već naglasio 
da naše željeznice moraju težiti ka moru, pa radi 
toga priznajem važnost pruf^e koja vezuje našu 
zemlju sa Dalmacijom, Šibenikom i Splitom. Važna 
je pruga i ona koja je u gradnji — jadranska željez- 
nica. 

Još nešto, gospodo. Na gornjem Jadranu mi 
ćemo imati samo prugu Sušak. To je malo. Vi znate 
da je preko Učka, na žalost, ne više naša. Tu se, go- 
spodo, nalaze mnogi rovovi i šančevi. Gospodo, mi 
ne želimo rata, ali ga neki mogu i spremiti. U tom 
slučaju ta pruga Sušak neče biti dovoljna za naše 
potrebe i za naše prilike. Mi bi na Gornjem Jadranu 
trebali da imamo, s obzirom na naš položaj, " još 
jednu prugu, koja bi dolazila na more. Ja mislim da 
to ne bi bilo teško izvedljivo. U stara vremena celo 
Gornje Primorje i hrvatske zemlje imale su samo je- 
dan glavni put, koji je napravljen još za vreme Rim- 
ljana. Tu je postojala senija i tuda je ceo promet 
prolazio za sve hrvatske zemlje. Danas je, gospodo. 
Senj jedan propali gradić, a nekad je bio tako jak 
da su se od njega tresli mletački brodovi. To je bilo 
onda kada je proglašena ona poslovica: »Čuvaj se 
senjske ruke«. To je bio nekad moćan položaj, nje- 
ga su nekada umeli iskoristiti naši pomorci, — te 
lomili valovi Jadrana. 

Taj put mi moramo opet oživeti. Ja mislim da 
bi to bilo od velike koristi baš za celo naše Primorje. 
Naša Vlada postavila se na stanovište, da podupire 
turizam, koji je ne samo bitni interes za naše Pri- 
morje nego i za ćelu zemlju, jer hvala Bojai, dolaze 
milioni i stotina miliona tim putem u našu zemliu 
A, gospodo, železnička veza, koja bi pošla uz Gor- 
nje Primorje naše preko Senja do Plitvica na bihać- 
ku željeznicu, to bi bila vrlo pogodna željeznica za 
turizam, to bi bilo pogodno i za druge svrhe, koje 
sam napomenuo, i bilo bi od velike koristi za našu 
zemlju. Ne samo to. nego ja mislim, da bi se kod to- 
ga mogao dvostruko koristan posao učiniti. Mi i- 
mademo kod Otočca gatsku vodu i kad bi mi probu- 
šili od Otočačkog polja u Senj i tim putem doveli 
gatsku vodu, imali bi električni kapacitet, koji bi 
mogao voditi željeznicu duž Primorja i do Zagreba. 
To je, gospodo, jedan problem, koji treba proučiti. 
Ja ga ovde ističem, jer je to stvar od velike važno- 
sti. To bi bilo, gospodo, u koliko se tiče pitanja že- 
ljeznica, u pogledu onih krajeva, koji su mi bliže. 

Da predem sada na pitanje pošte i telegraf;). 
To je, također, jedno važno pitanje za našu stranu. 
Gospodo, ja sam sa otoka Krka. Mi smo vezani га 
kopno, za kraj, samo s jednom žicom. Vi znale da 
se u slučaju bure lako prekine i mi smo onda pre- 
kinuti, kao što snio i u pogledu pošte prekinuti, jer 
po 5 do 6 dana ne dobi jamo poštu. Trebalo bi. ipak, 
predvideti ne samo s obzirom na komunikaciju ne- 
го i na druge stvari, da se otok snoji sa još jednom 
žicom telefonskom'i brzojavnom, Noja bi išla even- 
tualno ne na daleki put preko Dobrinja—Silo na 
Crkvenicu a to je četvrt sata vožnje parobrodom. 
To je jedno pitanje, i ja preporučujem gospodinu 
Ministru da se eventualno tim pitanje pozabavi. 

Što se tiče pitanja radiofona, baš mi je milo, Uo 
sam čuo od Gospodina Ministra saobraćaja. d,i se za- 
nima tim pitanjem i da ima svu nakanu da ga po- 
krene. Radiofon danas, ja mislim ne samo kao pro- 

pagandno sredstvo od velike je važnosti, ali kao vas- 
pitno i uzgojno sredstvo ja "ću pozdraviti sa svoje 
strane jedanput, kad se stvori ta odluka, da svaka 
naša osnovna škola bude u posedu jednoga radia. 
Ja mislim da to ne bi bilo teško izvedljivo. Kad bi 
naše stanice došle do veće jačine negoli su danas, 
što, kako sam čuo, mora biti ukratko, onda bi sva- 
ka naša škola mogla imati taj radio aparat i sva de- 
ca u osnovnim i drugim školama moels bi redovito 
slušati predavanja stručnjaka i tako bi cela naša 0- 
mladina bila uzgojena u jednom duhu. 

Gospodo, to pitanje je rešeno već u mnogim dr- 
žavama, pa zašto mi da ga ne rešimo. Imamo mnogo 
tih škola, ali imamo naravski ir.ičiua da se to može, 
ako se hoće i postepeno bi se to moglo sprovesti. 
Time bi bio uzgoj u pogledu nauke omogućen, a i 
uzgoj u pogledu omladinskog sporta i sve drugo što 
je potrebno. Ja preporučujem g. Ministru da to pi- 
tanje takode eventualno uzme u rasmatranje. 

Dolazim sada na ono moie: šta je more. Go 
soodo, mi već kao dečaci gledali smo inore kao naš 
život. Naše devojke, to je predmet njihove tužaljke, 
jer naša devojka peva tome moru: >;Oj more široko, 
sva moja ža'osti, po tebi meni plovi cvet moie mla- 
dosti«. To je pesma naše devojke. A i mladić koji 
plovi morem, i on kad gleda svoju devoiku opet ffle- 
da u more. pa i on peva: »Tvoje oko ko more du- 
boko«. Dakle, gospodo moja, more je život naš, i 
meni je bilo jako milo kad sam čuo od jednog Šu- 
madinca ovde. našeg kolesje g. dr. Ivkovića sa koli- 
kom nam je ljubavlju on iskazao svoje utiske o mo- 
ru ploveći po njemu. Da, gospodo, on je išao sa svim 
srcem i otvorenim ušima i otvorenim očima i dobro 
je proučio život i zadatak našeg mornara i pokazao 
ujedno koja je blagodat za nas more. On je po- 
kazao i video koliko bismo prometa mogli izvesti 
sve do Kanarskih ostrva i Španije, u severnom delu 
Afrike sa našim brodovima. 

I. gospodo, čitam ovih dana da se pregovara 
između nas i Turske za uređenje trgovinskih odno- 
sa. Gospodo, bila bi korist velika za Tursku, ali i za 
nas ogromna korist od trgovinskih veza s njome i 
ja preporučujem da se to eventualno nadasl našoj 
delegaciji, koja je tamo, i da se nastoji da taj ugo- 
vor bude što "povoljnije sklopljen. 

Da, putem mora vezani smo sa svetom. To .ie 
jedna mreža veća od ikoiih železnica, jer vozi kroz 
ceo svet. Naš mornar kaže: »Zabodem prst u more 
i vezan sam sa svim svetom«. On time hoće da istak- 
ne koliko vredi taj put koji se ima. 

Čuli smo preporuke, koje su ovde rHi mšj ko- 
lege g. Majstrović. г. Banjanin i g. IvaniševiĆ i dru- 
gi, koji su preporučivali ovo naše pomorstvo, pa se 
moram ja s njima složiti da to preporučim. 

Gospodo, naš budžet u ovom notrledu malo da- 
te, taj je predmet slabo dotiran. Potrebe su velike. 
Treba na brodarstvo misliti, mi trebamo brodogra- 
dilišta, postoji jedno na Gornjem Jadranu, posto ie 
neka u Splitu i na Korčuli. To je malo. I onaj što ie 
na Gornjem Jadranu zatvoren ie, jer nema Sto da 
radi. Oni ljudi tamo čekaju, pripravni su, majstori, 
šuperi itd., primili bi taj posao, ali posla nema. Kra- 
ljevičke brodogradilište treba pomori. G. Ministar 

•saobraćala obećava da će onu otštetu što država daje 
parobrodima, po mogućnosti dati. Ali ia mislim, na 
svaki način mora biti data ta otšteta onima kojima je 
namenjena. 

Gospodo,  ako   votiramo  nešto  za  te  stanovite 



272 XVIII REDOVNI SASTANAK — 25 MARTA 1934. 

predmete i kad Ministarstvo ima na raspolaganju 
odnosna sredstva, ono mora dati ta sredstva onima 
kojima su namenjena. Nažalost, godine 1942, 1933 
i 1934 još nisu podmirene. Kad bi to bili kapitalisti 
koji bi trpeli i koji imaju novaca, mbglć bi se reći, 
neka čekaju. Ali to je sve mnoštvo naSih mornara, 
koji žive na moru i od mora. Oni i njihove obitelji 
stradaju i ja se bojim, ako se to ne održi, da će tu 
biti jako teških posledica za našu trgovačku morna- 
ricu, koja će morati zatvoriti kao što je zatvorila i 
sada u zimi svoje lađe u lukama. To je u pogledu 
toga, što ja  preporućam da se obavi. 

Imade još i drugih stvari, to je istina. Mi imamo 
neke luke koje su jedna prava zagonetka. Napome- 
nuću luku u Splitu; To je jedna luka našega mora 
koja je najveća jer se proteže od Šućurca sve do 
HaCvice. Ali nažalost se događa to, da se ta luk;. 
smatra kao tri luke. Jedna je luka Sućurac, druga je 
Vranjice, a treća je Split. 1 onda se događaju ano- 
malije, da naši brodovi budu tretirani sa taksama 
po više puta. Dogodi se i to, kad su parobrodi pod- 
vrženi pregledavanju da svoje kotlove dadu ispitati 
radi Sigurnosti broda i putnika. Naši brodovi duge 
plovidbe učine taj pregled kod Lojd Registra. Naša 
država priznaje taj Lojd Registar na papiru, ali kada 
se radi o pregledu kotla, uvek ne priznaje i ponovno 
obavi taj pregled, koji košta taj brod po 7—8 hilja- 
da dinara. To je ipak jedna taksa koja bi se morala 
skinuti sa našega brodarstva, koje i onako dosta 
žrtvuje i dosta doprinaša razvitku našega blago- 
stanja. 

To su stvari, o kojima sam htio govoriti u po- 
gledu brodarstva. Drugi odio Ministarstva saobraćaja 
je ribarstvo. I tu su, gospodo, takode tako teške pri- 
like za nas. Mi imademo jedan zakon ribarski koji 
je bio uveo naš sadašnji gospodin Pretsednik Senata 
u ono vreme kad je bio direktorom našeg pomor- 
stva. Taj ribarski pravilnik je se osnivao naravski na 
ranijim zakonima naših krajeva dok smo bili pod 
Ausirijom, i je barem privremeno sređivao te prilike. 
Međutim sada su drukčije prilike. Sada mnoga i 
mnoga stvar se je promenila i mnoge stvari trebaju 
da budu popravljene. Pre nismo došli do toga. Op- 
stojao je spor između jednog Ministra i drugog Mi- 
nistra, u čiju vlast to spada, i dok su oni rešavali to 
pitanje, međutim su ljudi morali čekati da se to pi- 
tanje reši. Sada je hvala Bogu rešeno, dopitano je 
na Ministarstvo saobraćaja pitanje našeg ribarstva. 
Sada bi imalo da jedanput dođe ta.f zakon ribarski, 
bila je anketa provedena između ribara i ovamo i 
onamo, i najzad je potrebno da se to reši. Potrebno 
je tim više da se to reši s obzirom na mnoge posto- 
jeće neprilike koje se događaju kod ribarenja. Sada 
se ribarenje provada sa motorima. Kad je bio stvo- 
ren austrijski zakon još nisu postojali motori i do- 
čim je austrijski zakon branio ribarenje sa paro- 
brodima na tri milje od kraja, dan danas se moto- 
rima ribari čak i na 300 metara od kraja. Kakva je 
to šteta za ribarstvo, kazaću Vam ukratko. Ima dVe 
vrste ribarenja sa ovim motorima. Jedna tako zvana 
koja lovi tune, tunolovci. Oni lovo tune kako kažu 
po sistemu kaliforniskom, t.j. gledaju ribu na otvo- 
renom. Kad je opaze opkole je i onda povuku gore 
u brod. Obično se kod toga lova dan danas postavi • 
na ušću, recimo na vratima između dva naša otoka 
ili između otoka i kraja, kuda riba mora proći i 
naravno ono što prode ribe, sva dođe u njihove ru- 
ke. Do sada ribarenje na tune kod nas se je obavljalo 

sa onim romantičnim spravama na stubama gore, 
kako ste videli Vi, koji ste bili u Primorju, sa onom 
mrežom uz kraj. To ribarenje je propalo. I, gospodo, 
tu moram reći da je kod toga štetovano i možda su 
2.000 porodica zbog toga ostale bez kruha. I šta se 
događa? Naši su ribari prodavali tu ttmovinu u Rije- 
ku i Trst. Naši krajevi su je malo viđali, i događalo se 
je onda to da smo mi iz Italije dobivali u konzer- 
vama tunu koja je bila ulovljena kod nas. 

Gospodo, mi imamo već i kod nas fabrike za 
konzerviranje riba i to u Crikvenici, Korčuli a i dru- 
gde. Kao što rekoh pre svega treba ukinuti lov tuna 
sa brodovima rta motor, jer se time nanosi stalna 
šteta našim krajevima. Tim putem će se malo po 
malo iskoreniti tuna iz celog našeg Jadranskog mo- 
ra. Tima, kad jedanput okrene na drugu stranu, ona 
se više ne vraća. To ne tvrdim samo iz svog vlasti- 
tog znanja, nego imam izveštaj iz Kalifornije, odakle 
piše naš čovek koji se tamo bavio tim poslom, pa 
izveštava da krajevi oko Kalifornije, gde se ribarilo 
na taj način, nemaju više tune, nego je moraju tra- 
žiti gde bilo po svetu. Ako je potrebno g. Ministar 
može naći taj izveštaj kod g. Ministra vanjskih po- 
slova, poslan od strane g. dr. Kolombatovića, general- 
nog konzula u Čikagu. 

Gospodo, pored tog štetnog ribolova, štetan je 
na našem Primorju i ribolov sa motorom uz t,zv. 
povlačne mreže. Ja sam o tome već jedanput govo- 
rio u Senatu. Te mreže povlačnice stružu dno i onds 
uništavaju sve što je dole. Kada ribari prvi put idu 
na taj način u lov, ulove malo, a kada drugi put idu, 
ulove'više. Žašto' Ribe dolaze na ona mesta jer misle 
da će naći hrane, a urtlestb toga dođu u mreže. Naša 
opština i naši ribari stalno podnose pretstavke da se 
ta vrsta lova u našim krajevima zabrani. Neka tako 
love na širokom moru. Naši ribari govore: Malo mo- 
re, malom ribaru, a veliko more, velikom ribaru. 
Stoga ja preporučujem da se kod donošenja Zakona 
o ribarstvu uzme obzir i na to, da se u našim mo- 
rima, naročito medu otocima ne dozvoli ribarenje 
motorom sa povlačnim mrežama. 

CošpodO, imao bih da se dotaknem i drugih pi- 
tanja, ali vreme mi ističe, pa ću morati svršiti. Hoću 
samo da kažem još par reči. Ja kao Jugosloven, pri- 
padnik hrvatskog dela naroda, moram se psrvrtuti sa 
par reči na ono što je ovde rečeno u pogledu stanja 
Hrvata. Gospodo, ja se sa recima g, dr. Šuperine, 
koje je uputio našim dobrovoljcima na Kajmakča- 
lanu, sa oduševljenjem slažem. Da, tamo su do5!i naši 
dobrovoljci iz krajeva preko Save. pomešani i Slo- 
venci, i Hrvati, i Srbi, svi su išli pod jednu zastavu, 
pod srpsku zastavu, srpsku zastavu koia je bila po- 
svećena u tolikim ratovima, koja ja bila dignuta za 
našu slobodu i naše jedinstvo, 1 oni su se borili i oni 
bi se opet borili pod istom zastavom ako bi se radilo 
o tome da je u pogibelji naša domovina, naša država, 
naša otadžbina. Bilo ih je još više spremnih koji su 
bili pripremni ida stupe pod istu Zastavu; do 20,000, 
ali Italija nije ih pustila. Držala ih je da kopaju onda 
šančeve i rovove, da žive u blatu i da pogibaiu, I oni 
SU pitali, i šta su kazali Italijani? Neće da ih puste 
pod srpsku zastavu, neće da ih puste da prisegnu Kra- 
lju Petru Oslobodiocu. To su bili pravi uzroci zboi: 
kojih naši ljudi nisu mogli doći još brojnije na vrli 
Kajmakčalana da se bore za našu slobodu. Gospodo. 
Italijani kad su se ujedinili, skupili se njih hiljadu i 
oni to buče po celome svetu i slave zasluge te hiljade 
za ujedinjenje  zemlje  njihove.  Mi  smo  mnotro  više 
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dali. Naši ljudi koji su oslobođeni od Austrije, dali su 
40 i više hiljada dobrovoljaca. I oni su išli pod srp- 
sku zastavu i ta zastava je sveta za njih kako mora 
biti za nas sve. 

Gospodo, što je g šuperina dodao na kraju svo- 
ga govora o patnjama Hrvata i vezao sa štovanjem 
da dugujemo našim dobrovoljcima, to je smučilo nas 
sve. Primam na znanje da ^. Šuperina žali za utisak 
koji su učinile njegove reči, ali morao bi još žaliti da 
nije shvatio šta će doseći sa tim. Ja primam i' uživam 
da smo složni u jednom da branimo ovu našu zemlju, 
da branimo svaki pedalj ove zemlje, ali želim takode 
i to da mi svi saradujemo na izgradnji ove zemlje. 
Jest, gospodo, mi smo još u gradnji i ona se mora 
nastaviti. Mi smo čuli takode da ie naša vlada pri- 
pravna da to učini. Počelo se u Krfskoj deklaraciji 
Lrde je ustaljena ova osnova na kojoj moramo gra- 
diti. Između ostaloga bilo je onda ustaljeno uteme- 
ljenje samouprava. Ta je reč zadana od našeg lju- 
bljenog Vladara, od preisednika vlade, a zadana nam 
je' i od Ministra unutrašnjih dela. Ja sam zahvalan 
tome i želim da to čim pre dođe, jer mislim da će se 
time mnogo koristiti zemlji  i narodu. 

Gospodo, u harmoničnoj delatnosti svih naših, 
recimo, ćelica haSeg narodnog tela. u tome ćemo 
naći napretka i života. Onaj mali Dubrovnik, jeste li 
^а videli?, kako je znao dignuti svoju zastavu kroz 
vekove i vekovei? To je bila mala ćelica. Takva mala 
ćelica može biti svaki deo naše žemlje, jednoga dana 
ćemo doći ipak do tOga da ćemo biti čvrsti kakvi 
smo hvala Ro^u i danas već, jer smo u mislima 
jednaki. 

Ja ću glasati za budžet. fAplauz). 
Pretseđnik dr. Ljubomir Tomašić: Ima reč sena- 

tor jr. dr. Stanko Švcrljuga. 
Dr. Stanko šveriiima: Ja nisam imao namjere da 

pri raspravi budžeta Ministarstva saobraćaja uzmem 
riječ, niti bih imao povoda da govorim, da u Narod- 
noj skupštini u budžetskoj raspravi prama novinskim 
izvještajima i stenoerafskim bilješkama nije i moje 
ime spomenuto. G. Andra Stanici bivši Ministar sao- 
braćaja, spomenuo je moje ime u vezi sa ugovorima 
o gradnji željeznica, a g. Radivojcvić. Ministar sao- 
braćaja, u svojem odgovoru u pitanju ugovora za 
gradnju požarevačkih željeznica kazao je, da je tu 
stvar odobrio i potpisao ondašnji Ministar finansija. 
Pošto su obojica glavnih govornika u raspravi o že- 
ljezničkim ugovorima dotakli mene. ja smatram da 
sam dužan sa svoje strane dati obavještenja. 

Oblasna skupština požarevačke samoupravne o- 
blasti donijela je zaključak- prvog oktobra 1927 go- 
dine, kojim je odlučila da izradi željeznice u svojoj 
oblasti i da se u tu svrhu može zadužiti sa б miliona 
dolara. Tu je odluku odobrio veliki župan požare- 
vačke oblasti kao nadzorna vlast. Kraljevska vladi 
po gornjoj odluci dala je požarevačkoj oblasnoj sa- 
moupravi koncesiju za izgradnju željeznica 20-ViI 
1928 godine  D.G.Br.   13504. 

Prema samoupravnom zaključku i koncesiji Kra- 
ljevske vlade požarevačka oblast povjerila je članu 
Odbora za finansije g. Peri Petroviču posao oko iz- 
nalaženja zajma. Tako se iz zapisnika 97 sjednice 
oblasnog odbora u Požarevcu od 22 decembra 1928 
godine O.Br. 9fi3 razabira, e. Pera Petrovič vodio je 
pregovore radi zajma najprije sa g. Manjerom, a kad 
je utvrdio, da g. Manjer nije u mogućnosti taj zajam 
ostvariti, po nalogu Pretsjednika Oblasnog odbora 
stupio je u pregovore sa grupom Orijent Konstrukt 

u Parizu. Po pozivu pretstavnika ovog komercija g.g. 
Tabo i Rajha pošao je u Pariz i tamo u ime oblasti 
zaključio preliminarni ugovor koji je od N.o. 4358 
predao Odboru na ocjenu j odluku. Odbor u načelu 
primio je preliminarni ugovor a u pojedinostima sta- 
vio svoje primjedbe za izmjenu i priključio samom 
ugovoru. 

Na molbu komesara požarevačke oblasti od 22-11- 
1929 Ministar saobraćaja rješenjem od 24,-11-11':':) 
D.G.Br. 3528 odredio je dva svoja stručnjaka iz Di- 
rekcije za građenje železnica, da sa pretstavnicima 
oblasti povedu pregovore sa društvom u pogledu teh- 
Tčkih uslova. Pretstavnici saobraćaja dali su tri al- 
ternative za utvrđivanje tehničkih uslova, društvo je 
dalo primjedbe na sve tri alternative i zadržalo se 
ма jednoj od njih, pa kad je trebalo o toj alternativi 
redigirati ugovor, rad je prekinut 1 marta 1929. De- 
finitivan ugovor izrađen je u saglasnosti punomoć- 
nika požarevačke oblasti i društva. 

Veliki župan požarevačke oblasti aktom (i marta 
1929 Br. 2157 dostavio mi je na pregled i odobrenje, 
u smislu Cl. 84, 121 i 12Г) zakona o oblasnoj samo- 
upravi ugovor zaključen između požarevačke oblasti 
pretstavljene od komesara Bogojevića, i Orient Kon- 
strukta, pretstavijene od generalnog zastupnika za 
Evropu Morica Tabo. 

Generalna Direkcija državnog računovodstva 
aktom Pov. DG.Br. 43056 od 15 marta 1929 po mo- 
loj odredbi dostavila je ugovor zaključen između po- 
žarevačke oblasti i Orient Konstrukta Ministarstvu 
saobraćaja molbom na izveštaj, je li Ministarstvo 
saobraćaja saglasno sa tehničkim uslovima, mogu 
li se ti uslovi primiti i jesu li rađeni u sporazumu sa 
organima Ministarstva saobraćaja. 

Ministar saobraćaja aktom Pov. D.G.Br. 31/29 
od 19 marta 1929 vratio je ovaj predmet sa izvje- 
štajem, kako je on postupio na molbu komesara po- 
žarevačke oblasti, što sam malo prije spomenuo, te 
da je mišljenje njegovih tehničkih stručnjaka, da u 
tehničkom pogledu suma od 100.000 dolara za teh- 
ničku službu izgleda velika i da bi ju po mogućnosti 
trebalo skinuti na polovicu, a tako isto procenat za 
finansijsku službu od 10 odsto na 5 odsto, a uosta- 
lom, da se Ministar saobraćaja slaže sa svojim struč- 
njacima u ocjeni tehničkih uslova, dočim da on u oci- 
jenu finansiiskih uslova nije pozvati ulaziti. Ministar 
saobraćaja bio je g. dr. Korošec. 

,1a sam po prijemu ovog izvještaja uputio cio 
ovaj predmet na rješenje Ekonomsko finansijskom 
komitetu Ministara, da ga on prouči i po njemu 
donese odluku. 

Ekonomsko-finansijski komitet na pet šest svo- 
iih sjednica, od kraja marta pa sve do 21 maja 1929 
bavio se pretresom i proučavanjem ovoga pitanja. 
Na svojoj sednici od 24 aprila komitet je odlučio da 
sasluša stručnjake po pitanju komercijalne vrijednosti 
ovih pruga i 27 aprila u Ministarstvu saobraćaja sa- 
stala se komisija, u kojoj su bili kao članovi Mini- 
star saobraćaja g. Korošec, Ministar šuma i rudnika 
v. Radivojević, pomoćnik Ministra saobraćala g. 
Ognjan Kuzmanović, načelnik Ekonomskog odeljenja 
Generalne direkcije železnica g. N. Durić. direktor 
Direkcije za građenje železnica g. Vaša Marković, 
eeneralhl direktor Ministarstva šuma i rudnika g 
Vilštor Gostiša, požarevački oblasni komesar ir. Dim. 
Bogoiević. direktor oblasnih željeznica g. Ničota i 
kao delovoda komiteta načelnik Ministarstva finan- 
sija za samoupravne  finansije g. Tošić. G. Ministar 
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Korošec otvorio je konferenciju i predao pretseda- 
nje g. Ministru Radivojeviću, koji ie otvorio disku- 
siju i vodio konferenciju do kraja. Taj stručni odbor 
donio je jednoglasnu odluku o potrebi i korisnosti 
Izeradnje ovili pruga. Ekonomsko-finansijski komitet 
ministara ponovo na svojoj sjednici uzeo je u pre- 
tres i ocienu ovo pitanje i donio odluku da se ugo- 
vor o zajmu i građenju požarevačkih železnica odo- 
bri u cjelosti. 

Na osnovu odluke Ekonomsko-finansijskocr ko- 
miteta ja sam 21 maja 1929 god. Pov. Dr.Br. 356 do- 
nio formalno riicšenje i izvrSujudi odluku komiteta 
ofiobrio predloženi ugovor. Tehnički dio ovo? ugo- 
vora svestrano je cijenjen od strane nadležnog struč- 

. nog Ministarstva, pretresan ie od strane Ekonomsko- 
finansijskog komiteta ministara, a komercionalna 
vrijednost pruira proučena je od komiteta stručnjaka, 
— dakle od svili foruma nadležnih za donošenje me- 
ritorne odluke. Odluka da se ucovor odobri donijeta 
ie od strane Ekonomsko-finansijskog komiteta mini- 
stara, i ona je obavezna, a Ministar finansiia je po 
toj odluci morao donijeti  formalno  riješenje. 

Po naredbi Pre/tsiednika Ministarsko? savieta 
mojim riješeniem Pov. Br. 113 do I od 11 aprila 193П 
obrazovana ie komisija za ispitivanie ueovora zaklju- 
čeno!'" između biv. požarevnčke oblasti i firme Ori- 
ient Konstrukt, koia ie tr. Pretsiedniku Ministarsko? 
savjeta nodniiela izvještaj б maja 1930 ?odine, u ko- 
mu je detalino utvrđeno sve ovo što sam do sada 
kazao. — Iz izvještaia komisije, a i ostalih akata ko- 
Hma je vršena kontrola nad radom ovih železnica, 
izvodi se zaključak da ie najviša teškoća finansiranu 
posla, za koie i nored svih prvoklasnih informacija 
društvo Oriient Konstrukt samo za sebe nije bilo do- 
voljno jako. Posljedica tora bila ie dn su i dvije mje- 
nice za nlaćanie prethodnih radova, u iznosu od 
70 000 dolara, morale hiti protestovmie. što ie imalo 
štetnu rene.rkusiiu na državni iavni kredit. Radi tosra 
ie Oriient Konstrukt od 3 iuna 1930 obavijestio da 
ie sklopio aranžman sa tehničkom firmom Lozinfrer i 
Komp.. po kome ova firma ulazi u posao i prima 
obavezu izvršen ia zakliučenof ueovora o trradeniu 
no/nrevačkih železnim kako U tehničkom takoifinan- 
^iiskom oopledu. Zakliufeni mrovori između Oriient 
Konstrukta i požarevnčke oblasti daiu društvu oravo 
(]:\ ovo može činiti i bez odobrenia dmorop- sau?ovo- 
raca. Prestankom samounravne oblasti obaveze po 
Ugovoru preniiete su na Dunavsku i Moravsku bano- 
vinu, između kojih je podielieim bivša požarevačka 
oblnst. Radi OVOP oravno? položaia. koii ie nastao 
nkidam'em oblasti i obrazovaniem banovina i imne- 
rat'vnih odredaba Zakona o banovmama. a još više 
radi mrroženo? iavnop- državnoe kredita nrotesto- 
\'aniem mienira banovine su morale nrbnati obavezu 
nožarevačke ob'asti no ugovoru za svotu obavezu i 
sa'/lasiti se da firma Lozineer i Komu. stuni kao sa- 
imovorač u ovom poslu, ier ie društvu to nravo bilo 
•dano ugovorom a država ie morala 'a banovine ga- 
rantirati izvršen ie ugovorom preuzetih obaveza nrr- 
ma društvu, dok je društvo na moi zahtiev za ohftZ- 
biedenje sa svoie strane moralo dati earanciiu iedne 
nrvok'asne švaicarske banke u formi carantnoe pi- 
sma, i io^ k tome obavezati se da sve količine novca, 
ko'e drt:štvo bude unosilo za radove, remituie preko 
пгке Marodne banko. I ovo ie sve. izvršeno no sacla- 
sno^i Pretsednika Ministarsko? saveta od 26-VI-I930 
br. 2130. 

Još mogu kazati samo to,  da   je zakonom  od 

19-VI-1931 godine SI. Nov. od 2G-VI-1931 br. 142 do 
47, ovaj posao definitivno okončan. 

Toliko je bilo moga sudjelovanja u pitanju ugo- 
vora za gradnju železnica. 

Glasaču protiv. 
Prethodnik dr. L.iubomir Toniašic: Ima reč g. Pe- 

tar Dirlić. 
Petar Dirlić: Gospodo senatori, prošle ?odine pri 

raspravi budžeta Ministarstva saobraćaja ja sam uzeo 
riječ u pitanju iz.?radnje unske pru?e. Na moj pri- 
govor, zašto se oteže sa izgradnjom unske pru?e, za- 
što se ne obrazuju na terenu sekcije za izradu de- 
taljnih projekata, čemu se je po izjavi mno?o ranije 
danoj od strane samo?a ?. Ministra saobraćaja, imalo 
davno pristupiti, ?. Ministar je od?ovorio, da se nije 
mo?lo pristupiti izradi detaljnih projekataradi to?a, 
što nije bilo zakonsko? ovlašćenja i pokrića za an?a- 
žovanje potrebito? broja tehničkog osoblja, te da je 
u tu svrhu i predložen amandman Finansijskom za- 
konu, na temelju koje?a će se pristupiti obrazovanin 
potrebito? broja tehničkih sekcija za ovu prugu. G 
Ministar ifom mi je prigodom na?Iasio, kako bi sta- 
ranje i nastojanje, koja je on nokazao za ovu prugu, 
trebalo i mene prvo? odlučiti da glasam za budžet 
Ministarstva saobraćaja. — Na temelju ovlaštenja Fi- 
nansijsko? zakona pristupilo se obrazovaniu sekcija 
za izradu detalja, ali po mišljen iu stručnjaka u toliko 
o?raničenom obimu, da će to ići vrlo sporo, i da ta- 
kav postupak i opet nosi na sebi ono Obilježje; koje 
se u običnom izražavanju smatra nepotrebnim zavla- 
čenjem. Ovaj postupak kakav bio da bio nije ipak 
bio glavni povod, što sam ja i ove godine uzeo riječ 
pri raspravi budžeta Ministarstva saobraćaja. Па se 
u ovom nitanju nije ponovno, možda PO stoti put. 
pojavila jedna nezdrava i štetna težnja, ja ne bih ovaj 
put, ma kako posao išao sporo, ustao da goVorim. 

Komisija, koju je lane obrazovao g. Ministar 
saobraćala iznijela ie j^dan plan želiezničke mreže, 
daleko viših dimenzija, od svih dosadašniih planova, 
prema kome bi se imalo izgraditi cirka 9.000 km. no- 
vih, žljeznica, koje bi po sudu stručnjaka stajale pre- 
ko 40 milijardi dinara. Prelazeći preko to?a, što 
ovako opsežan plan u doba najteže krize i nestašice 
novčanih sretstava. kad su ?otovo dovedeni u pita- 
nje i najpotrebniji javni radovi. iz?leda, makar za ove 
prilike, utopija, ne mo?u preći preko to?a. što je 
komisija stala na stanovište, da je plan željezničke 
mreže ranije velike konferencije za neke prusre ne- 
povrediv, a za dru?e toliko sporan, da ?a može mi- 
jenjati po svome nahođenju. Tako je ova komisija 
našla unutnim. da mijenia stilizaciju i za unsku pra'- 
gu, rješavajući »da Unsku pru?u unese u plan mreže 
alternativno na Knin i na Zrmnniu i da se izbor iedne 
od te dve varijante ostavi nadležnima po izvršenoj 
studiji na terenu«. Moram ovde konstatovati', da dn- 
tična komisiia nije izlazila na teren, već je svoje od- 
luke donosila na osnovu izlaganja izaslanika odelie- 
nia za građenje želieznica, koji je fungirao kao iz- 
viestilac komisiie i koji je svoie izvještaje potkrep- 
liivao samo podacima iz zvaničnih akata. Kako je 
komisija iz ovako suhoparnih izvieštaja moela doći 
na odluku da mijenja stilizaciju, koia odrediva pra- 
vac iedne prmre, za koju su možda iscrpnije nesro i 
za jednu drusru raniie prečišćena irledišta. i sa teh- 
ničkog i sa finansiisko?. i sa saobraćajnog stanovi- 
šta. To — koliko sam čuo — nitko pravo ne razu- 
mi ie, i to je ne samo začudilo, nego upravo uzrujalo 
našu javnost na srednjem Jadranu. 
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0 Unskoj pruzi govorilo se je i pisalo gotovo 
jedno čitavo stoljeće. Zašto bivša Monarhija, naroči- 
to Mađari, nisu nam davali ovu vrlo dobru saobra- 
ćajnu vezu, to je već svakome dobro poznato, a ja 
sara to u lanjskoj raspravi ukratko iznio. Ali zašto se 
sada prave neprilike i nakon svakogodišnjih loših is- 
kustava sa ličkom prugom na više mjesta, a naro- 
čito okolo Zrmanje, i kako se još može naći struč- 
njaka, koji bi se protivili gradnji ove pruge Butišni- 
com na Knin, to nitko ne može pojmiti. 

Raniji argumenti, koji su dokazivali prednost iz- 
gradnje na Zrmanju, polazili su sa t'inansijskog gle- 
dišta jer sa saobraćajnog nitko nije ni pokušao, da 
pravda izlazak na Zrmanju. Polazilo se je sa pretpo- 
stavka, koje su postavila dva pogrešna projekta. Je- 
dan, koji predviđa potrebu na izravnoj pruzi Knin, 
6 ogromnih vijadukata, i viši finansijski el'ekat od 
170 miliona dinara. Drugi, tri velika vijadukta i viši 
linansijski efekat od 75 miliona dinara. Na osnovu 
takovih projekata, doneseno je pogrešno rešen je 
DžG.br. 1110/29 od 17-1-1929, da se gradi pruga na 
Zrmanju. Međutim se je stručnom detaljnom studi- 
jom utvrdilo, da ne stoje pretpostavke ni prvog ni 
drugog projekta i da veći troškovi nisu tačni i ne 
mogu odlučivati, jer i ako ima 23 kilometara više 
novo-gradnje, pruga preko Dugo Polja na Knin je 
za 30 do 35 miliona dinara maksimum skuplja od 
one na Zrmanja, ali je zato pravac preko Zrmanje do 
Knina saobraćajno duži 15 kilometara što povećava 
stalne troškove eksploatacije. Ovo stanovište je iz- 
neseno stručno pred komisijom, koja je imala o tom 
odlučiti u prisutnosti pretstavnika određenih da bra- 
ne prva dva projekta. 1 oni su tu morali lojalno pri- 
znati, da je ovo treće stručno mišljenje i opravdano i 
i ispravno. Na osnovu toga Ministar saobraćaja do- 
nio je rešenje za prugu Knin G.Ž.br. 8488/31, koje je 
dobilo za onda pogrebnu saglasnost Pretsjednika Mi- 
nistarskog savjeta 20-VI1I-1931 godine i time defini- 
tivno riješeno, a pruga na Zrmanju odbačena. U po- 
godbi, kojom je pruga predata u rad preduzetniku 
unijeta je trasa dolinom Butišnice na Knin. 

1 ovo nije bilo prvi put, što se je utvrdilo, da ova 
pruga ide izravno na Knin, jer je i prije toga prema 
zaključku velike željezničke konferencije od godine 
1926/27 Unska pruga unesena u program tako, da se 
ima graditi dolinom Butišnice na Knin. 1 kad ovaj 
program mora da bude nepovrediv za druge pruge, 
zašto bi imalo sada se stavlja u dvojbu u pitanju ove 
pruge, na kojoj baš se u pitanju nemoguće varijante 
na Zrmanju pojavljiva toliko upravo nepremostivih 
zapreka. Kako može Zrmanja, klimatski najnepovolj- 
nija stanica u čitavoj našoj državi, preuzeli funkciju 
dlspozlćione stanice, a koja još nema ni vode? U 
projektu na Zrmanju nije projektovano ništa na snab- 
devanju vodom, ni u Zrmanji, ni u Paljenama, a tako 
isto ne znamo što bi bilo sa gravitacionim vodovo- 
dom, sa kote za sto metara niže, za stanicu Srb. Sto 
li će se zimi događati sa projektovanim 600 metara 

•dugim i 13 metara visokim predusjekom vodo-djel- 
nog tunela na Opini? Komisija, koja je donijela novu 
stilizaciju, morala je biti u sve to upućena, prije ne- 
go li je donijela tako važnu odluku, 1 ja ne znam, a 
valjda malo tko u ovoj zemlji znade, zašto se, nakon 
što su se duhovi smirili, jedna pravilno ispravljena 
pogreška ponavlja i bez ikakova opravdana razloga 
daje povoda ponovnom uznemiravanju. Zar nema ni- 
kakovih prečih briga, nego da se dovodi u pitanje 
sakako najbolju a u današnjim prilikama jedinu vezu 

naše države sa našim lukama na našem srednjem 
Jadranu, za koju treba svega 111 kilometara nove 
pruge, sa utroškom od oko 350 miliona dinara, dok 
bi sve druge veze pozobale milijarde dinara. 1 ja bih 
htio znati, ko i zašto jedampul definitivno i zdravo 
rješena pitanja nanovo pokreće. 

Gospodin Ministar je prošle godine pravdao, što 
se nije započelo izgradnjom ove pruge, pomanjka- 
njem detaljnih projekata. Ja bih mogao jednostavno 
odgovoriti, da je od 20-V1II-1931 godine do danas 
bilo dovoljno vremena i mogućnosti, da se ne samo 
svi detalji izrade, nego i jedan dobar dio pruge bude 
gotov. Ali to ne bi bio potpun odgovor. Godine 
1927 i 1928 kad su već generalni planovi bili gotovi. 
Ministar Milosavljević dao je na licitaciju izradu de- 
talja od Bihaća do Kulen-Vakufa. Firma llinko 
Freund iz Gospića dobila je na licitaciji te iza neko 
liko mjeseci predala izrađene sve i najmanje detalje. 
To je koštalo oko 840.000 din. Pače u 1928 godini 
iz oskudičnog kredita počele su se izvadati na ovom 
dijelu trase predradnje na terenu sa predvidenim iz- 
nosom od 5 miliona dinara, istina, da taj kredit nije 
čitav u to utrošen, jer je se osjetila potreba, da se 
pristupačnijim manjim radovima po selima izide 
oskudnom pučanstvu u susret, ali je ovo svakako do- 
kaz, da nije bilo nikakove zapreke, da se makar na 
ovom dijelu trase započne gradnjom (Kimah iza pot- 
pisa ugovora sa preduzetnikom. A ako se je htjelo 
započeti odjednom na čitavoj dužini trase, onda se 
je moglo postupati onako kako je Ministar Milo- 
savljević ranije postupao, dati na licitaciju izradu de- 
talja od Kulen-Vakufa do Knina, pak bi se za šest 
mjeseci imalo i detalje, što bi po računu stručnjaka 
zapalo oko 750.000 dinara. 1 zato nije trebalo čekati 
nikakova zakonska ovlaštenja ni tražiti potrebite 
kredite, jer je po ugovoru preduzetnik bio obavezan 
u tu svrhu dati predujam, kako je sam gospodin Mi- 
nistar u raspravi ovoga budžeta u Narodnoj skup- 
štini naveo. U ostalom, to se je moglo odbiti i od 
iznosa interkalarnih interesa, koje već dvije godine 
po ugovoru na suho plaćamo. 

Radovi na izradi detalja po obrazovanim sekci- 
jama, uslijed malog broja angažovanog tehničkog 
osoblja, kako sam prije rekao, teku vrlo sporo i ako 
se tako nastavi, treba da prode mnogo vremena, 
dok to bude gotovo. Ako se je do sada propustilo 
učiniti ono što je trebalo, da se posao razvije bržim 
tempom, onda makar sada to treba ispraviti. Vari- 
janta na Zrmanju ne treba detalja, jer to i onako ne 
služi ničemu, nego uznemirivanju duhova. Za izradu 
detalja Kulen-Vakul' Knin raspisati licitaciju, pak 
će za par mjeseci biti gotovi. A pošto je g. Mini- 
star u Narocinoj skupštini kazao, da je preduzet- 
nik izjavio, a i večeras u ovom Domu naglasio, 
da može početi sa izgradnjom ove pruge u junu 
ove godine, neka ga se pozove, da radi od- 
mah na dijelu Bihać—Kulen-Vakuf, za koje ima sve 
detaljne planove, i za koji dio nije ni pri pravljenju 
ugovora moglo biti izgovora, da se odmah ne pri- 
stupi radu. Svaki dan je na ovom poslu veliki gubitaK. 
Mi već dvije godine plaćamo na prazno interkalariii 
interes, koji iznosi za ovu prugu godišnje cea 12 mi- 
lijuna dinara. Ako se bude radilo, kao do sada, če- 
kalo na svršetak pruga Priština—Peć, i Beograd— 
Pančevo, čekalo na sporo izrađivanje detaljnih pro- 
jekata, dvoumilo između varijante na Zrmanju i one 
izravno na Knin, onda ćemo čekati još četiri godine 
i kroz to platiti oko 72 milijuna interkalarnih inte- 
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resa, ali se onda neće moći ukoiiiiti iz javnosti po- 
misao, da se baš tako radi, da se može doći do tako 
velikih iznosa po interkalarnim interesima, koji bi 
prikupljeni poslužili kao kapital za gradnje ove pru- 
ge, dakle iz našeg džepa a ne od preduzetnikova zaj- 
ma. 

Pod nadležnost Ministarstva saobraćaja spada i 
Pomorska   uprava,   na   čijoj  se  reorganizaciji   sada 
radi, kako se razabira iz pitanja koje je Uprava po- 
morstva i  riječnog saobraćaja u Beogradu pismom 
od 2 decembra  1933 godine  br.  P.O. 3167 uputila 
raznim javnim  ustanovama  na  mišljenje.  Pomorska 
uprava po zadacima koji su joj prirodom stvari na- 
metnuti,   a  naročito  u  pravcu  odnosa  sa  inostran- 
stvom, koji nam nameću tačno održavanje međuna- 
rodnih pomorskih propisa, prestavlja instituciju sui 
generis, koja može odgovoriti svome zadatku,  ako 
se organizuje u pravcu što veće neodvisnosti od osta- 
lih  upravnih grana  u Ministarstvu    saobraćaja.  Pri 
raspravi pitanja reorganizacije ove vrlo važne i zna- 
čajne upravne grane, došla su do izražaja razna mi- 
šljenja. Izbilo je razmimoilaženje u mišljenju, da li 
pomorska uprava više spada u resor  trgovine ili u 
resor saobraćaja. Ako se ne varam, za gledište re- 
sora trgovine prigodom lanjske il preklanjske raspra- 
ve pledirao je i naš današnji pretsednik Senata. Na 
konferenciji trgovačko-obrtničkih i industrijskih ko- 
mora, koja se je prije osam godina držala u Ljublja- 
ni, na kojoj su pretresena sva pitanja u vezi sa po- 
morstvom, splitska trgovačko-obrtnička komora za- 
stupala je načelno stanovište, da sva pitanja u vezi sa 
pomorstvom  i  morskim  ribarstvom    ostanu  i  dalje 
koncentrisana   u    Ministarstvu    saobraćaja.    Nakon 
iscrpne diskusije saglasila se je sa ovim načelnim sta- 
novištem u pitanju pomorstva i Zagrebačka komora, 
dakle obe komore, koje odavno imaju u svojem sa- 
stavu i sa stručne i sa praktične strane najbolje za- 
stupano pomorstvo.  Istina,  da  se  pomorstvo  kao  i 
sva druga saobraćajna sretstva pod stanovitim vidom 
može posmatrati sa trgovačkog gledišta, ali je  ne- 
dvojbeno  da pomorstvo  nosi   pretežno  saobraćajni 
karakter. Željeznice, luke i brodovi pretstavljaju tri 
komponente, organski povezane u jednom velikom 
instrumentu, koji služi trgovini, ali koji ne može biti 
upravljan iz više ruku. Ako treba, da je sve na jed- 
nom mjestu, a to svakako zahtjeva planska koordi- 
nacija, onda je prirodnije, da to bude u saobraćaju 
nego li u trgovini. Jer bez to troje Ministar saobra- 
ćaja bi bio u stvari Ministar bez portfelja. U ovoj 
stvari ne može se pozivati na nijedno mjerodavnije 
mišljenje, nego li je bilo ono izneseno od splitske 
komore pred 8 godina na Ljubljanskoj konferenciji. 
Splitska komora,  kako je  onda stala na stanovište 
da pomorstvo ne spada u trgovinu, tako isto je dr- 
žala da ni morsko ribarstvo ne spada u poljoprivredu, 
nego oboje u saobraćaj. A tako jednako stoji i da- 
nas, u nepromjenjenom nalečnom stavu. I to sasvim 
opravdano i u pitanju morskog ribarstva, jer i ako 
znanstveno proučavanje morskog ribarstva spada u 
nauku i znanstvene zavode, administracija morskog 
ribarstva mora da je vezana uz pomorske vlasti, koje 
su  najbliže  ovoj  privrednoj  grani  što  je  i  u  duhu 
štednje i najekonomičnije, jer postoje lučke vlasti i 
u manjim mjestima Primorja. Ministarstvo poljopri- 
vrede trebalo  bi  čitav  novi aparat,  da  zamjeni sve 
ono što sada pomorski saobraćaj, kao direktna sta- 
rešinska vlast, ima. A teško bi se mogao stvoriti je- 
dan novi aprat, i kad bi to ekonomija dozvoljava- 

la, koji bi imao više poznavanja stvari i shvatanje 
za potrebe ribarstva, nego li onaj, kojim raspolaže 
Direkcija pomorskog saobraćaja.   Drugo   razmimo- 
ilaženje u mišljenjima pojavilo se je u pitanju kon- 
centrisanja ili dekoncentrisanja pomorske uprave, a 
u slučaju koncentrisanja    pitanje sjedišta    centralne 
upravne vlasti. Sušačka komorska ispostava traži, da 
se pomorska uprava izuzme iz Ministarstva saobra- 
ćaja i priklopi Ministarstvu trgovine i da se dekon- 
centrira u tri nove uprave na Sušaku, Splitu i Du- 
brovniku. Što se tiče resorne nadležnosti, ja sam čas 
prije kazao razloge, koji odlučuju za resor saobra- 
ćaja, a ne znam koji su razlozi naveli sušačku ispo- 
stavu, da se sada odjednom odvaja od mišljenja, koje 
je pre 8 godina u Ljubljani usvojila i Zagrebačka ko- 
mora, u kojoj su sjedili i prestavnici sa Sušaka. Što 
se tiče dekoncentrisanja ili cjepanja Splitske pomor- 
ske direkcije u tri nove uprave u Sušaku, Splitu i 
Dubrovniku, je ne mogu da razumjem druge razloge, 
izim ako nisu čisto lokalnog interesa, koji ali ne mo- 
gu biti  odlučujući  u  pitanje    reorganizacije    jedne 
ustanove, po kojoj dolazimo najviše u direktni kon- 
takt sa inostranstvom i kojoj je zato potrebita savr- 
šena jednoobraznost, ne samo u normama, nego i u 
metodama, i u praksi i u uzusu, koji sa gledišta od- 
nosa prama inostranstvu ne  trpi  ni  najsitniju  dife- 
renciju ni formalnu, ni stvarnu. Za jednu ustanovu, 
koja stoji u ovakovom odnosu    prema    inostranim 
faktorima,  odlučujuće je,  da bude savršeno jedno- 
obrazna, a da joj sjedište bude na moru i to svakako 
na najvažnijoj centralnoj tački Primorja, sa kompe- 
tencijama jedne pune centralne upravne  vlasti.  Ba- 
novinska podjela,  koja  izvodi  tri banovine  na  Pri- 
morje,  ovdje  ne  može  ne samo  odlučivati  i  tražiti 
trojnu podjelu  pomorske uprave, nego  nam  ta  ba- 
novinska podjela iz dosadašnje prakse daje dovolj- 
no  argumenata    protiv    trojne    podjele    pomorske 
uprave. Banovina u vršenju administracije dolazi Ni- 
še  puta  do   različite  prakse  koja  se   na  granicama 
banovina  sukobljava,  kao  što  smo  imali  slučaj  na 
sjevernom Jadranu u poslu morskog ribarstva. Pri- 
morska i Savska banovina došle su u vršenju admi- 
nistracije  u  pograničnoj   ribarskoj  zoni  u  sukob. I 
to je sasvim  razumljivo, jer svaka  banovina štiti i 
interese i prava svojih ribara,  i tu nema nikakove 
štete po općenitost. Dok je ta pojava razumljiva, ne 
bi se nikako mogao razumjeti ni pravdati konflikt, 
koji bi mogao nastati makar u najsitnijem  pomor- 
skom pitanju između tri pomorske uprave, niti bi to 
moglo biti bez štete po općenitost.    Kako    stranac 
može voditi računa o mogućnosti različita postupka 
na jednom moru, sa strane jedne države i  tko  ima 
prava od njega tražiti, da on na to pazi. Isti i slični 
razlozi vojuju da sjedište pomorske uprave ne može 
biti nigdje drugdje, pa ni u zgradi nadležnog Mini- 
starstva u Beogradu, nego samo na moru i to naj- 
prirodnije u centralnoj i najvažnijoj luci na Primorju 
u Splitu. Mi smo imali dovoljno iskustva dok je ra- 
nijih godina pomorska uprava bila u Beogradu, gdje 
je se više nego jedanput očitovala opasnost interven- 
cije inostranstva radi neodržavanje pomorskih  pro- 
pisa i naprava i to nas je natjeralo, da se pomorska 
uprava prenese i skoncentriše u Splitu. 1 nakon toga 
ne  treba  više  riskantnih    eksperimenata.    Direkcija 
pomorskog saobraćaja u Splitu treba da se konsek- 
ventno dalje razradi u pravcu jedne pune centralne 
vlasti. Ona je danas po zakonima i propisima dru- 
gomolbena upravna vlast, koja po najvećem bfoju 
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pitanja konačno odlučuje u zadnjoj molbi. Treba joj 
proširiti nadležnost u pravcu da joj se novom ured- 
bom postavi u dužnost najveći dio posala, koji su na- 
vedeni u §-u 41 uredbe iz godine 1927. Direktor po- 
morskog saobraćaja osim svoje zakonske nadležnosti 
treba da bude glavni i neposredni referent Ministra 
saobraćaja po svim pitanjima nautičke, komercional- 
no-saobraćajne i legislativne prirode, isto anako, kao 
što je generalni direktor državnih željeznica ili di- 
rektor rječnog saobraćaja. Ovo bi bilo u skladu sa 
zaključkom konferencije svih privrednih komora U 
Novom Sadu 1929 godine, koja je jednako kao i kon- 
ferencija u Ljubljani, nakon rasprave načela naše 
spoljno-trgovinske politike u svojoj rezoluciji doni- 
jela jednodušan zaključak: »2) da se preudesi pomor- 
ska uprava po načelu koncentrisanja svih upravnih 
poslova na Primorju, proširenjem kompetencije Di- 
rekcije pomorskog saobraćaja.« Ovo bi odgovaralo 
stvarnoj potrebi i ovo je jedino zdravo rješenje pi- 
tanja pomorske uprave. 

Ovom prigodom ne mogu da oštro ne zamjerim 
što se iz godine u godinu u državnom budžetu sred- 
stva za potrebe pomorstva snizuju dotle, da ni u lič- 
ilom ni ii materijalnom pogledu nisu ni blizu dovolj- 
na za održavanje najnužnije organizacije i najpo- 
trebnijih objekata. Ja cijenim važnost pitanja riječne 
plovidbe, koja se sa mnogo više pažnje rješavaju, 
nego pitanja pomorstva, ali ne mogu da priznam ka- 
rakter prednosti riječnim nad pomorskim pitanjima; 
ako ne više a ono u najmanju ruku jednaka pažnja 
mora da bude posvećena pomorstvu, jer je more vi- 
še, šire i jače od rijeka i jer ono daje našoj državi 
u međunarodnom pogledu mnogo važniji položaj, 
nego li bi ga po rijekama imala. Čujem još, da se 
amandman u budžetu za godinu 1934/35 u poglavlju 
Ministarstva saobraćaja u iznosu od dinara 5 miliju- 
na za izgradnju i popravak luka, odnosi isključivo 
na luke sušačke i šibeničke lučke kapetanije, i prema 
tome da su luke splitske i drugih južnih kapetanija 
ostale bez ikakvog kredita. Priznajem potrebu oprav- 
ke u prvom redu sušačke luke, ali nedvojbeno ima 
prijeke potrebe da se i nekim lukama srednjega i 
južnoga Jadrana pošto poto opravkom omogući odr- 
žanje i vršenje funkcija, za koju su one davno sa- 
građene. Ja to naglašavam i ako je tačno da su luke 
srednjega Jadrana ostale bez ikakvog kredita, pro- 
testu jem protiv takvog postupka i tražim, da se 
taj propust naknadi, ako ne drukčije, a ono virma- 
nišanjem iz drugih partija i pozicija. 

Pod kompetenciju Ministarstva saobraćaja, na- 
kon prenosa pošta u resor saobraćaja, spada i Po- 
štanska štedionica. Poštanska štedionica u svoje do- 
ba pokupila je uložne knjižice bivše austrougarske 
poštanske štedionice, koje su se na novoj teritoriji 
naše države nalazile uz obavezu, da po reguhsanju 
odnosa i obračunu sa šparkasom bivše monarhije, 
odnosne uloge primi i isplati vlasnicima našim dr- 
žavljanima. Od tada je prošlo mnogo vremena, a 
da Poštanska štedionica u toj stvari ne dava nika- 
kove obavijesti, niti se znade je li što po tome uči- 
nila i u kojemu se stadiju to pitanje sada nalazi; ni 
od para ni od uložnih knjižica ni traga ni glasa. Po- 
jedinci su se obraćali sa raznim pitanjima, ali nikada 
još nisu od Poštanske štedionice dobili zadovolja- 
vajući odgovor. To su većinom uštede maloga svije- 
ta, pače sirota i uodvica a dobrim dijelom i naših 
iseljenika. Nu i bez toga, čija je to imovina, to pi- 
tanje treba već jednom da se okonča. Pravo da ka- 

žem, nije pojmljivo kako se to do sada kroz pet- 
naest godina nije riješilo. Možda ja ne bih došao na 
misao da ovu stvar iznesem, da nisam lanjske godine 
čuo, da se je negde u Vojvodini sa ovim knjižicama 
trgovalo, a ove godine o Božiću čuo sam u Dalma- 
ciji, da su neki, koji su svojedobno zadržali ove knji- 
žice kod sebe, prije izvjesnog vremena privatnim pu- 
tem uputili ih u Beč na inkaso i da su već dobili od- 
govarajuću protuvrijednost. Ovo je izazvalo razne ne- 
povoljne komentare, a da se na šta rdava i ne po- 
misli, mora se priznati, da su svakako mnogo bolji 
posao napravili oni, koji su knjižice zadržali kod se- 
De, nego oni, koji su ih punim pouzdanjem u opću 
državnu skrb blagovremeno i spremno predali. Po- 
štanskoj štedionici. Ja moram kazati da ne znam 
kako ova stvar stoji i koliko ono, što se o ovoj 
stvari govori, odgovara stvarnosti. Ako je istina, 
onda znači da ove knjižice imaju svoju vrijednost i 
da one negde ili na crnoj ili na bijeloj burzi noti- 
raju. Ako je što Poštanska štedionica u ovoj stvaii 
polučila, treba da kaže, ako nije ili ne može, onda 
treba da makar vrati svakom svoju knjižicu, pak 
neka se stara kako tko znade. Očekivani da Gospo- 
din Ministar u toku ove budžetske rasprave dade 
po ovoj stvari tačna i određena obavještenja. 

Društvo »Hrvatski Radiša« za odgoj trgovač- 
kog obrtničkog i zanatskog podmlatka, koje je u 
svojem dugogodišnjem blagotvornom radu došlo do 
najljepših rezultata, uživalo je oslobođenje od po- 
štanskih taksa i dvije besplatne karte na željeznica- 
ma. Tu je povlasticu uživalo od svoga postanka i 
pod tuđinskom vlasti, pa sve do jula 1932 godine. Tu 
pogodnost uživaju i danas neke ustanove, koje su 
nedvojbeno važne, ali koje sigurno po važnosti i ve- 
ličini zadatka zaostaju iza ove plemenite ustanove. 
Ako već nije Gospodin Ministar saobraćaja izišao 
ovom društvu u susret i oslobodio ga plaćanja po- 
štanskih taksa, kao i omogućio putovanje drušvenih 
funkcionera, koji obilaze po dužnosti podmladak ra- 
sijan po svim mjestima naše države, ja se nadam, da 
će ovo ipak učiniti, i zato se na ovoj stvari ovako 
kratko zadržavam. 

Gospodo, Ministarstvo saobraćaja nadležno je i 
u pogledu primanja kandidata u t.zv. Saobraćajnu 
školu. Po propisima koji važe za saobraćajnu službu, 
ne može niko biti primljen na železnicu ili rječnu 
plovidbu, ako ne prode kroz ovu Saobraćajnu školu. 
Prima se svake godine stotinu novih pohadača. Po 
statistici od nekoliko zadnjih godina izlazi, da se u 
ovu Saobraćajnu školu prima preko 85% Srba, nešto 
oko 5% Hrvata, a tako isto i Slovenaca. Da ne bi ko 
mislio, da se ne javlja dovoljan broj kandidata, mo- 
ram kazati da svake godine stigne najmanje deset 
puta toliko molbi, koliko ima raspoloživih mjesta. 
Molitelji sa malom iznimkom, svi od reda ispunja- 
vaju uslove koji se traže za prijem u ovu školu. 1 
sada ja ne znam, po kojem kriteriju se odlučuje 0 
prijemu i kako to, da nekoliko zadnjih godina ne 
može da dođe red na Hrvate, da preskoče srazmjer 
od ciglih 5%. Ja želim to znati, jer me to mnogo 
interesuje i to ne lično nego stvarno. Ako ide sa 
ovim procentom dalje, onda će Hrvata u željeznič- 
koj i saobraćajnoj službi nestati. Kad bi bilo moguć- 
nosti namještenja u drugim zvanjima, bilo bi lakše, 
ali ni onda se ne bi mogao pravdati ovakav postupak 
u jednoj od najvažnijih grana državne administraci- 
je. Mene interesuje to da znam sa gledišta poštiva- 
nja principa jednakosti i ravnopravnosti, koji se vrlo 
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lako i čestu naglašava, a još lakše i češće krši. late- 
rcsujc me, da li u ovoj na oko neznatnoj stvari ima 
argumenata za pobijanje prigovora, koji dolaze iz 
sfere tendencija, koje se obično nazivaju težnja za 
hegemonijom. A kad ovome dodam, da je, koliko 
znam, u Ministarstvu saobraćaja strogo zabranjeno 
svako primanje u službu i namještenje ne samo in- 
telektualnih nego i fizičkih radnika bez direktne na- 
redbe g. Ministra, onda taj čisto lični režim ne može 
pružati garancije za jednakost i ravnopravnost. Na- 
rodna poslovica »Ko je bliži vatri, bolje se grije« 
ovdje toliko dolazi do izražaja, da najveći broj svr 
šenili pravnika, inžinjera i komercijalnih apsolvenata 
iz hrvatskih krajeva ne dolazi u mogućnost namje- 
štenja kod državnih željeznica, pošta, rječnog i po- 
morskog saobraćaja, a da ni oni koji bi rado ma 
kako teškim t'izičKim poslom da zarade svagdanju 
koru hljeba, ne mogu doći na red. 

Gospodo, ja hi lane uza sve okolnosti koje je 
g. Ministar pripisao sebi u dobro u pitanju Unske 
pruge, nisam smatrao da je to mene toliko zaduži- 
lo, da bih trebao glasati za budžet Ministarstva sao- 
braćaja. Još manje to smatram ove godine. Glasaču 
protiv. 

Prciscdnik dr. Ljubomir TomaSić: Reč ima sena- 
tor g. Matija Popović. 

Матија Поповић: Господо сенатори, Мпипстар- 
сгво ааобраћаја једпо je од највећих и најважнијих 
Министарстава у овој државп. Прааилно послова- 
me његових мпогоброЈппх устаиова, као што су же- 
лезкице; поште, телеграфи и телефони, речна пло- 
видба, помо1)ска пловидба, разне радноипце n т. д. 
од великог je и пресудног Значаја за cm привред- 
ни, економскн и културпи напредак државе и на- 
рода Ja се нећу, због краткоће времена-, упушта- 
ти у rouop o свима овим устаповама Мннистарства 
саобраћаја. Задржаћу сс само na једпом предмету, 
код грађења железница. 

Госаодо, по изјави г. Миипсгра саобраћаја од 
ослобо^еп^а и уједиљења carpaljeno je 800 кило- 
метара шпрокотрачие и 400 кнлометара ускоарачне 
пруге. 

За потпупу изтрадњу железничке мреже у Ha- 
rnoj држави требаће сигурно доста времена и мно- 
го средстава. Полет којим je почело rpaljeibe же- 
лезпица no ослобо1)ењу и уједин>ен>у прекинула 
je криза и дапас се уносе крсдити у државни бу- 
џет само за оне пруге, за које су већ склопљени 
уговори. Иећу да говорим o томе јесу ли најпрече 
и најпогребппје оне пруге које су 'Саграђене и у 
градши, и са екопомског н со привредног и са ста- 
повитта рсптабилптета. Свака иова пруга добит je 
за иашу државу у којој има читавих покрајина са 
врло мало или ни мало железпица. Ja хоћу да скре- 
нем пажњу г. Мииистру саобраћаја и оставшм фак- 
торима на грвдњу једпе пруге која je веома потреб- 
иа и са привредног и са економског и са ст[)атегн- 
ског стЕчговишта и чијн би рентабилитет био сигу- 
ран, тако да држааа ту ne би имала никаква i)ii- 
зика. Xohy да истакнем и то да je могла и ова пру- 
га да буде саграђона или бар у градњи, тим upe 
mro ова пруга поред све своје дужиле од блнзу 70 
KM. ие бп просечпо много коштала. To je пруга Брч- 
ко—Тузла. Управо спој две ггостојеће државне пру- 
re Брчко и Тузла. Некадашња тузланска област са 
десет срезова и са 450 хиљада стаповника са 200 
км. у промеру није ингде пресечена железницом. 
Четири пруге дошле су до границе ове областп са 

сјевера, алп вигде пису прешле границу и ушле у 
ту област. Прва je од тих пруга она Koja je дошла 
од Врпоља до Ша.мца и ту стала. Друга je пруга 
иормалиог колосека дошла; од Винковаца до Врч- 
ког и ту прешла еаву, има железпички мост, a.in 
je it она ту сгала. Tperia пруга иде од Шида na Ра- 
чу. Otta je дошла такође до Саве н ту je стала. Ис- 
rniia, надесној страни Саве carpal^ena je ускотрачпа 
рударска пруга од Угљевика до Раче. A четврта je 
пруга ona ускотрачпа Koja пде од Шапца до Ко- 
виљаче. И ona je дошла на границу тузланске обла- 
сти и ту стала. Ниједпа од re четпри пруге ннје у- 
шла у оогату долипу Спрече. A да je то заиста бо- 
гата долпна Спрсче, ja ny вам пабројати неколико 
већих индустриЈСких предузећа у ^узлп и околпцп 
'1'узле која су већег капацптега. 

Тако имамо: Државпу солару једину у државн 
те врсте, Koja произиодн око Obuo вагша годишње. 
Солвај фабрика камепе соде у Лукавцу пропзводи 
око (iuou вагона годишње, јединафабрикаудржави 
врло важша за народу одбрапу. Иодмирује сву no- 
|ј)ебу потрошње у државп и извозп у ипостраи- 
ство. Државии рудплк Крека са 23000 вагона; Др- 
Жавни рудпик Букиње ca 1000 вагопа; Државни руд- 
ник МаЈевица издата у емсплоатацију друттву 
»Моитаника« око 5000 вагона; шумско предузеће 
»Кроацнја« у Живиницама ca 'JOUO вагопа; Шпирит 
фабрика ca 800 вагона. 

Kao mio видите седам индустријских великих 
предузека ca преко 50000 вагопа произвОдње. У 
сва ова државна и приватаа предузћа уложсии су 
крупнп кашпалп, али пешто због кризе a највише 
због скупог и тешког извоза ca претонаром у Бро- 
ду, Ова предузећа једва животаре. Спојем пруге 
Брчко—Гузла ова би предузећа дошла у везу ca 
целом државом и ca ииострапством, и ие само да 
би постојећа предузећа оживела и удвостручила 
своју пропзводњу него би се n нова отвара/га, 
jep за отварап.е нових предузећа постоје сви no- 
гребпи услови. Сва je околппа Тузле од ћумура и 
соли. Државни рудппк »Крека« и »Букиње« лифе- 
ровали су угаљ већином жељезничкој дирекцији у 
Суботици a доста велики квантум и Београдској 
општини. Неколико пута догодило се то да руд- 
iiiiK пије био у стаљу да на време преда угаљ због 
затрпаности жељезнпчке станнце у Броду и прето- 
вара и педостатака вагона. Нудник je пзгубно сво- 
је главне потрошаче Жељезничку дирекцију у Су- 
ботици и Београдску општину иако угл,а нма у 
113обил>у и врло je добар и јевтин. Догађало се и 
то да je иа држаеиој солари иа »Креку« било на 
стоваришту израђене соли од 400—500 вагона. Сви 
магацпни били су патрпани сољу и рад je морао 
бити обустављеп a држава je морала у исто доба 
да купује со у ипострапству. Узрок опет претрпа- 
noći станице у Броду и оскудица у вагопп.ма. 

Upe некОлико годипа када сам o овоме питању 
говорио у Народиој скупштини и занптересовао o 
њему позвапе факторе дошла je у Тузлу једна KO- 
.мисија да прегледа ова предузећа. Сачишавали су 
je опдашП)И Мппистар фпиансија, још један Мппн- 
стар, Гувериер Народче банке и пеколико струч- 
нјака из Мпистарства шума и рудника. Прегледалп 
су сва ова предузећа. Наравпо сзе je то за њих би- 
ло иово. Изненадили су се томе огромпоме прнрод- 
номе богатству и изјавшги, да je Тузла n n.ena о- 
колнца »Рур« наше државе. Ta je констатација 
тачпа али нажалост тај наш »Рур« лежи, не баш 
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мртав ^ли рањен и јелини би му лек био изградња 
npvre Брчко—Тузла. Рањеник би оздравио, оживео 
и Гжо заиста прави нати »Рур«. 

Порел овога Тузла и ii>eiia околини богата i'-' 
^точарством и поћарством. Тузланска сточна пи- 
јзца, нарочито са крушшм стомом и свшшма дола- 
зи Mehv прзе пијаце у лпжави. Исто тако ie позна- 
та и шљивска пијаца у Брчмом, To je зл нзвоз шл,и- 
ве у иностранство ппна пијаца v иашој држави. У 
прошлој сезоки извезено je. из Бпчкога OKO 2000 за- 
ron£i сирове шљиве и окп 4—500 mvom суве. To ie 
гиљива само са тепеиа Брчанскога и једнОГ дела 
Бјелинског среза. Мећутим истогсуквалитета шљи- 
ве и v спезпвима: тузланском, зворпичком, власе- 
кичком, сребпеиичком, no пешто у клплои.ском и 
маглајском. Све ово остаие исизвезено и већнном 
се попи!е v рашш те се тако чине лве ттете: поо- 
падају шљиве a пропада и №1РОдно здравЛ)е. Већи- 
на ових орезова гразнтипл Тузли као свом Цвнтоу. 
K^ia ie била за TVO-CKO впрме пашаиук, за време Ау- 
CTPHie oKpvr ca 10 срезова, a v nainoi лржави ce- 
литте велнког жупаиа опет cs 10 срезова. До салп 
je било седиште омоужног иише.ктооа. али са овим 
буџетом и то се укида. Спојем npvre Тузла*—Брчко 
сви би ови огромии пролукти: индустријски, сто- 
чарски, воћарски лотли v везу са целом лпжавом 
и cai иностранством. Порел овог огромног матери!.-.- 
ла за извоз ова би поуга била и на1'коаћи nvr за 
VB03 жита из Во1волине v плсивне кпајеве, !ед?« 
лео Дринске баиовине и v Зетску и Приморску ба- 
iroBUHv. Преми свему овоме, жо уопште постоји 
rtovra v иашо! тожави koia би била рентабилна то 
би била поуга Тузла—Бпчко и са њезином градњом 
лржпна бн curvpim повећала csoie прихоло. 

Са успоставом бановина ова je поуга пребаче- 
иа са држлвс на бановину. илко ie потпуно иера- 
зумл>иво л-л само oeai комад бул.е бановинска пру- 
га. a и до Брчког и од Тузле дрљс ло Capaieea др- 
жавна ппуга. Лакле само cnoi om лве ггожавне ппу- 
ге, управо ова! умотлк ппугс измећу Брчког и Туз- 
ле био би б^новчн-ки. Рлллл ге мислило. што imie 
иогла дожава. лл he постићи бановмна. Бан Прии- 
гке бановиие г. Вел>а Поповић даиста ie показао ло- 
боу вол.у и покушао дасе лоће ло гоагт,н.е ове nov- 
го. V лва мах.ч оасписана ie mmiTaoiHia за гртшл- 
ове пруге. iep су сви претходни радови KP© трасн- 
оање. планови и друго иашио готопи. Јавиле су се 
биле и неке финрнсжск" гоупе нз инострлнствл, али 
imie дошло до поголбе и уговора. и тлко ie ова 
ствао пооел све rBoie и^опхотности олго1)е11а у не- 
изввсност. Суми.ам да ће бановиига v шако тешким 
ппиликама моћи да ДобиЈе за!ам. a мислнм да miie 
било ™ опоавлано ла се oBai коиал novre, oeai 
enoi лве државне novre, пое^лци иа бановину. Ane- 
лујем и овом приликом na све позване (1)лктоРе да 
ово питпч^е узму у проучавап3е. na ако већ мопа дл 
остане osai комал и?гпали.е поуге na блпоБппп, 
оила молнм ла ложавл и V ■С"0^ иптересу и v ипте- 
регу бановппе омогући бачовипи лл сс nno прије 
до1)е ло гоадње ове поуге. 

Увеоен сам ла ће овп omi Koin добро проуче 
ово питаље доћи до истог оезултата. ло кога гам 
/'onno и ia, т. i. лл ie ова ппуга веома потребиа 
(^аш v повом пелу сл становишта повећлп.л лпжлв- 
mix поихола и ла ппогечно ^moro ne би кошталл 
no ппоплчуну пспод 200 милиопа дпнапа, iep пругл 
пролази лаким и згслпим тепспом. 

A оада hy, господо сспаторп, да папомспсм joni 

пске оитне ствари и да 'Окренем пажљу посподипу 
Мппистру саобраћаја na возни ред. Ja ne знам 
како je у другим крајевнма name државе, a.'in 
возпи ред који важи за Тузлу a према Београ- 
лу и Загребу, удешеп je тако да. се свет не можс 
да вози. Воз полази из!утра из Тузле у 6.44, 
долази после два и no сата вожње у Добој, И ту 
чека 4 n no cara у Добоју и тек после иаставља 
за Брод, где опет чока неколико caru na везу 
ca Београдом или Загребом. He зпам зашто 
je та промена, али зпам да je до 1933 го.лппс no- 
стојао једап возпп ред којим ie воз полазио у исто 
време из Тузле, али пије у Добо!у чекао, него je 
директпо ишао у Бпод гае ie у два оата пшсле под- 
ие хватао везу за Загреб и Беогрла. Ja сам окренуо 
начелнику г. Мипистра саобраћаја пажњу na ово, 
и ja молим господипа Мпппстра да узме то v обзпр 
код новог састав-ЛЈања возпог реда Koin je ca u 
Ha реду у повој -сезопи, iep je свст сала принуђен 
да иде аутобусом до Брчкога 

Исто тако морам да напомепем j oni neiirro. Me 
зпам да ли су и дтта господа 'приметила али знз 
će да има миого бесплатниХ возпих железппчких Ka- 
para, na би n ту требала да се спроведе једна ре- 
иизтл. 

ДаЛ)е имам ла скпепем пажњу господипу Мп- 
пшсгтру саобрг^аја. a нарочито госполпну Претсед- 
пику Владе, који пам je neh више пута изјавио да 
ће се спрђвести раиионалш штедња кооз буиет и 
да i'Hine ne може битп ни ровора o повећању no- 
реза п нлметг> na папод, MaiKap у ком облику то бп- 
ло; Mn сви зпамо како je то тешко nnraibe и дл 
пије лако у њега загристи, али ta ипак рачупам n 
верујем да he изјава госполипа Претседника Владе 
бити стриктпо поор.елепа. Бупет се no мом шппл.е- 
n>v у cBoioj главпо! суми ne може више сппзлвлтп. 
Може бити додуше неких само и.спр9:вака, алп cnn- 
заВака не може бити. 

У пптересу те штеди.е ia хоћу да упозорим г. 
jMimucrpa. нг> једап извор гле he се nocrnhn зплтие 
уштеде башуресопу Мпиистапства саобраћаја. Код 
државних желсзпицл добивају службеници извес- 
пнх грана <и спорелпе припаллежпости. Меке од тих 
принадлежиости су врло скпомне и потпуно опргж- 
дапе, јер свп зплмо да je железпичарска Служба 
тешка и са одпсворпоп^Ју скопчапа. Тако na nnmiep 
постоји паграда за nohnn рад, која се KpteHe од 
2—10 дипара дпевпо, a месечпо може дагпзпесе naj- 
Hinne ло 150 дппара. 

Ово je опрапдлпо и треба да остапе. Затим iraa> 
километража за вожп.у млшинском и иозпом особ- 
љу, Ова •će паграда обрачупгеа no 6poiy поопуто- 
вапих километара. И то no километру од R—20 
па-ра, што завити од впсте воза и службе. И ово 
се може ла оппапла Мо поред ОВлга машипско n 
возпо окхзбље доби!а joni м цремпју за уштеду na 
гопиву и мазиву и та ппсми!а возпог n иашинског 
особл^ Knehe се ол 300—1500 мессчпо. П OBoi noe- 
Mnin би се neh могло оазгбваоати ie ли оппавла- 
на или nnie. Да ли треба слУжбеницима лавати nne- 
Mnie за то да штеде лржавпо добро или су то omi 
лужпп чинити. чуватп државпо лобпо за плату без 
npcMnie, no CBoioi дужности. Још би се могло рл- 
зуметп да те npcMnie примл ono возпо особлЈе, ло- 
Жачи и машиновоће. Koin 'стварпо спповоле те v- 
штеде na гориву и мазпву. Алп, ако сам тлчпо извс- 
ШТвн, те npeMiiie npnMaiv n пллзортши u шефовп 
ложиопицп n пословође и плчелппци млшипских о- 
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дељења облшсиих и генералне дагрекције жел>езнн- 
ua, na како кажу И геиерални директор. Када on 
name желЈезиице показивале неке велике суфиците. 
пида би се могло некако опЈ^^вд.ата и ono дшпап.е 
иремија na штедњу. У оваквим приликама какве 
су данас, мислим, да смо сви дужнн свуда спроно- 
днти штедн.у и без нарочитих премија. Ако баш 
не може cao6paliaj да постоји без тнх премија и 
да остапе na оној nucnmi иа којој je дапас, онда 
Нека се премнје даду само ложачима и матнно- 
вођама који re уштеде и врше, a спи остали који 
и немају никаквих заслуга за те уштеде које по- 
стнжу ложачн н машиновође, нека се задонол.е п 
без премија до бол>ИХ времеиа. Скрсћем пажн>у in 
ово питање onoj анкети, која he проводити штед- 
ii>y државпог буџета да испита колико ове пре- 
мпјс изиосе no буџету и кочика би се штедња на 
п.има могла ПОСТИћи. 

Ово неколико nanoMeira ЧИПИМ у најбол,01 ii;i- 
мери да се потгравн оно што сс може поправнтц али 
без штете за сам саобраћој, којн je на достојној 
висини. Ja hy, господо, ми[Упе савести/ и ca увје1)е- 
ihCM да чиним једпо добро п корисио дјело гласа- 
ти за овај буџет (Аплауз). 

Pretsednik f\r. L'ubomir Tomašić: Ima reč sena- 
tor јл Stjepan Janković. 

Stjepan Janković: Gospodo senatori, ovih dana 
mnogo se govorilo u Narodnoj skupštini o našim že- 
ljeznicama. Prilikom te debate vidio sam, da se naša 
željeznička mreža sve više proširuje, što me kao gra- 
đanina države veseli. Ali me je opet kao Bošnjaka 
ražalostila, što vidim, da se je na moju Bosnu i Her- 
cegovinu i opet zaboravilo, kao gotovo neprestano 
do sad. Uopće ove dvije naše zemlje fegledaju kao 
pastorčad medu ostalim svojim sestrama. 

Osim novih, a ne baš potrebnih tunela kroz Ivan 
planinu i dviju kratkih pruga; Novi—Bihać, koja je 
za austrougarske uprave bila skoro gotova, (е тГе- 
binje—Bilećn, nije se na čitavom teritoriju Bosne i 
Hercegovine ni kilometar željeznice napravilo. U nas 
u Bosni i Hercegovini ima ninogo takozvanih čikma- 
željeznica (Sak-Balmen) kao Banja Luka—Jajce, Ba- 
nja Luka—Okučani, Tuzla—Bijeljina, Tuzla—Brčko, 
Bugojno—Rama, Doboj—Samac, a osobito Bugojno 
—Split sa ogrankom na Livno. Sve su ove željeznice 
od prijeke potrebe našem narodu u Bosni i Herce- 
govini i bile su predmetom dugogodišnjih debata za 
vrijeme austrougarske uprave u bosansko-herce^o- 
vačkoj javnosti i bosansko-hercetrovaČkom saboru. 
Godine 1913. sve su te željeznice bile zaključene, da- 
pače mno^e od njih sa normalnim kolosekom, te su 
odmah uzete u posao i na mnogim mjestima počelo 
se sa bušenjem tunela, usijecanjem pruga, ravnanjem 
tla, sječenjem kamena za podzide itd. I danas se vide 
ostatci tih radova, osobito između Bugojna i Tomi- 
slav-grada, — te između Banja Luke i Jajca. Najveća 
borba vodila se oko pruge Bugojno—Split, koju Ma- 
đari, bojeći se za svoju Rijeku, nijesu nikako dopu- 
štali, a baš ta pruga bila je Bosni i Hercegovini, a 
i Dalmaciji, koja se je također za nju svojski borila 
u Beču, od najveće potrebe i važnosti. Njom bi sva 
roba iz Bosne išla ravno u srce Dalmacije, Split, 
odakle bi se Iako opremala u sve krajeve Dalmacije 
i strane zemlje i obratno sva roba iz Dalmacije i 
stranih prekomorskih zemalja išla bi tom prugom u 
Bosnu r Hercegovinu. Osim to^a bi Dalmacija po- 
moću te pru^e bila jače vezana sa svojim prirodnim 
zaleđem Bosnom i Hercegovinom. Ta pruga bi uve- 

liko pomogla razvoju trgovine i industrije u Bosni 
i Hercegovini, a i cijena bi Dalmaciji, osobito Splitu, 
za sto po sto poskočila. Sve te lijepe osnove i želje 
omete svijetski rat, ali za to nam taj rat donese oslo- 
bođenje i ujedinjenje i mi Bošnjaci i Hercegovci 
tepunismo se nadom, da će nam naša narodna drža- 
va tu prugu još prije izvesti, nego li Austrougarska 
monarhija, pošto svi osećamo vrijednost mora, vri- 
jednost Dalmacije i njezine metropole Splita, a što 
je najslavnije, nema nikoga da nas u tome spriječa- 
va. Na žalost prevarismo se kao u mnogo čemu, tako 
i u tome, jer te pru^e uza svu važnost mora za našu 
državu niko se više ne sjeća, niko je više ne spo- 
minje. 

Ta pruga bi donijela ogromne koristi i našoj 
Slavoniji i Vojvodini i'našoj Srbiji, pa i istoj Južnoj 
Srbiji, a ne samo Bosni i Hercegovini i ona bi dakle 
bila od jedne eminentne važnosti za čitavu sredinu i 
istočnu polovinu naše države. Od velike važnosti bi- 
le bi i druge nabrojene pruge na teritoriju Bosne i 
Hercegovine, jer bi i one u veliko podigle trgovinu 
i industriju svih naših krajeva, osobito plodne Sla- 
vonije i Bosanske Posavine, koja je svoje produkte, 
kako sad stvari stoje, prisiljena bud za što i u bez- 
cijenje prodavati. I prijestolnica Bosne očekuje s pu- 
nim pravom gradnju novog kolodvora, dostojnog 
lijepog Sarajeva, jer ovaj današnji ne odgovara više 
prilikama. 

Ovim svojim riječima hoću da svratim pažnju 
g~ Ministra saobraćaja, i molim ga. da što prije pod- 
nese Vladi i Narodnom pretstavništvu predlože za 
gradnju ovih pru^a, tako potrebnih cijeloj našoj dr- 
žavi, a napose Bosni i Hercegovini. Skrajnje je vri- 
jeme, da već jednom i Bosna i Hercegovina osjete 
da su u svoioi narodnoj državi! Tim će se pomoći 
i njezinom dobrom i čestitom narodu, koji iz priro- 
đenog ponosa neće da moli, neće da se gura, neće 
da se s braćom otimlje, već hoće, da ea se. kad on 
već sve daje. braća sama sjete, da uvide njetrov ža- 
losni položaj u ovo teško doba krize. Narod Bosne 
i Hercegovine, gospodo senatori, oskudijeva na sve- 
mu u pravom smislu riječi i tu on sudbinu u kolu 
svoje braće sigurno nije zaslužio. Stoga vas, gospo- 
do seniori, molim, da se sa mnom složite i da za- 
jednički upravimo zahtjev na Vladu, da nam što prije 
podnese predloge na odobrenie potrebitih kredita za 
gradniu ovih pruga u Bosni i Hercegovini. 

Mnogo se, gospodo senatori, kroz ovih 16 go- 
dina griješilo od strane čitave Vlade, pa i ovog Mi- 
nistarstva protiv Bosne i Hercesrovine i stoga ću 
glasati i protiv budžeta ovoga Ministarstva, ali se 
nadam, da će u ovoj novoj budžetskoj godini ovo 
Ministarstvo bar donekle ispraviti ove greške, a ta- 
da ću i ja promjeniti svoje držanje. 

Na ovakav sitav sile. me i slijedeće činjenice: pret- 
prošle srodine slavila je sarajevska nadbiskupija 50- 
godišnjicu svoga opstanka. Ovaj važni događaj u ži- 
votu bosansko-herceeovačkih Hrvata i katolika htio 
se u čitavoj Bosni i Hercegovini dostojno proslaviti. 
U tu svrhu obratio se proslavili odbor na dva mjese- 
ca prije proslave s molbom na Ministarstvo saobra- 
ćaja za uobičajeni popust na željeznici, ali odgovor 
na molbu ,iako ie više puta urgiran, pa i mojom 
i ir. senatora Dirlića ličnom intervencijom požurivan, 
niie stigao na vrijeme, već u zadnji čas, tako da se 
tai popust nije mogao iskoristiti. Uslijed toga na 
hiliade njih. koli su htjeli doći na tu proslavu, nijesu 
došli, jer bi im bio prevelik trošak, pa je tako s jedne 
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strane država pretrpila štetu, a s dru^c strane se 
Hrvatima katolicima, osobito onim iz Bosne i Her- 
cegovine, pokazao jedan f,'est od strane Ministarstva 
saobraćaja, koji se tako lako ne zaboravlja. 

Prošle godine dogodilo se nešto slično i hrvat- 
skom kulturnom društvu »Napredak« u Sarajevu, 
koje je održavalo svoju godišnju skupštinu. P(|;,;> 
ovo društvo služi u čisto kulturne svrhe, davajući 
potpore i stipendije đacima za pohađanje srednjih i 
visokih škola, pa usled toga čini usluge i državi i na- 
rodu, stvarajući dobre i odane građane i pošto na 
tu godišnju skupštinu Napredkovu dolaze odaslani- 
ci iz svih podružnica, kojih ima mnogo u svima dje- 
lovima države, zamolio je odbor Napredkov za po- 
pust na željeznici za te delegate, kao što je to i 
svakom prijašnjom zgodom radio i dobivao. Ali uza 
sve požurivanje odgovora od strane odbora, pa 
usprkos moje "brzojavne intervencije lično na g. Mi- 
nistra saobraćaja, odgovor je došao kasno i nije se 
mogao iskoristiti, a time je štetovala dakako i željez- 
nica i »Napredak«. Slično se sad dogodilo i Savezu 
hrvatskih seljačkih zadruga u Sarajevu, koji je po- 
zvao što više izaslanika svojih zadruga na svoju go- 
dišnju skupštinu na 20 marta o. g. 

Dok se u svima sličnim zgodama ide svakom 
društvu i proslavbehom odboru od strane Ministar- 
stva saobraćaja u susret, te im se mnogima daje da- 
pače popust od 75%, Hrvatima eto ovo Ministarstvo 
— kao po nekom izrađenom sistemu -- molbe uva- 
žuje prekasno, da se zatražena blagodat ne mo>.e 
iskoristiti, što je isto kao da ih i zabacuje. 

Ne znam. gospodo senatori, kako se slaže taj 
postupak Ministarstva saobraćaja naprama Hrvatima 
katolicima Bosne i Hercegovine sa toli razvikanom 
jednakošću i ravnopravnošću sviju pred zakonom i 
toli razvikanim jugoslovenstvom, koje već samim 
svojim sadržajem involvira jednakost i ravnoprav- 
nost Hrvata sa ostalom braćom. Kako to shvaćanje 
jugoslovenstva odjekuje medu Hrvatima, mislim da 
ne trebam govoriti, jer ovakvi akti dokazuju, da u 
Ministarstvu saobraćaja ne znaju ni za ravnoprav- 
nost i jednakost, a kamo li za jugoslovenstvo. Ovakvo 
shvaćanje jugoslovenstva i ravnooravnosti protivno 
je intencijama našeg uzvišenocr Kralja, koje je On 
Svojim manifestima godine 1929 tako svečano pro- 
glasio. I meni je žao, da to moram ovdje javno коп- 
statovati. 

Nažalost i u pogledu postavljanja činovnika, na- 
meštenika, radnika u čitavoj saobraćajnoj službi, bi- 
lo to kod željeznica, bilo kod pošte, brzojava i te- 
lefona, opaža se neki antihrvatski kurs u ovom Mi- 
nistarstvu, jer su sa svih važnijih mesta u tim služba- 
ma na teritoriji Bosne i Hercegovine Hrvati naprosto 
uklonjeni, n uklanjaju se dapače postepeno i sa ni- 
žih mesta, pa i iz radionica. Ne govorim ja ovo, što 
bih mrzio Srbe. Od toga sam ja, gospodo senatori, 
bio vazda daleko, jer ja sam prigovarao i Hrvatima, 
kad ih je gde god u službi bilo nerazmjerno više ne- 
no Srba. Ali govorim zbog toga, jer se na taj načm 
kompromitira najlakše ona velika iugoslovenska ide- 
ja koja treba da "prožme svakog od nas, ako hoćemo 
da poslužimo sreći i napretku naše države i naroda i 
uzvišenoj ideji našeg Velikog i junačkog Kralja, a 
to ^е sastoji u uprav skrupuloznoj obazrivosti prema 
:\;ччј1т pravima. U nas u Bosni i Hercegovini ima 
narod bez razlike imena i vjere za pravdu i pravič- 
nost osobito fin osjećaj, ma u kojem to bilo pravcu, 

i taj osjećaj, držim, treba poštovati i cijeniti i Mini- 
starstvo saobraćaja će učiniti samo svoju dužnost, 
ako se prema tome ravna i postupa. 

Ja sam uvjeren, da se je sve ovo dogodilo bez 
znanja g. Ministra Radivojevića, ali zato i očekujem, 
da će baš on to sve što prije ispraviti. 

Imam još dvije stvari, koje su me ponukale da 
prigodom specijalne debate u radu ovoga Ministar- 
stva uzmem reč. Bosna i Hercegovina su eminentno 
turističke zemlje, sigurno najprivlačivije za svakoga 
stranca od svih naših zemalja. Nažalost, malo se U 
tome pogledu radi i od strane drugih Ministarstava, 
da se što više privuče stranaca u ove naše zemlje 
i da se kod nas osjete dobro i ostave u njima svoj 
novac. Od ovog prigovora nrje pošteđeno ni Mini- 
starstvo saobraćaja. Naše su željeznice tako već 
ohrdane i istrošene, da traže najozbiljnijeg i najbr- 
žeg popravka. Lijepi nasadi i ograde ispred stanica 
služe na čast našem Ministarstvu saobraćaja, ali bi 
još poželjna bila malo veća čistoća u stanicama i ku- 
peima, jer putnici, osobito strani turisti na to mno- 
go paze i pišu. Sada opet počinje turistička sezona 
i Ministarstvo saobraćaja dobro će učiniti, ako u to- 
me pogledu sve poduzme, da se ti manjci naših že- 
ljeznica što prije isprave. 

Druga stvar tiče se naših državnih penzionera. 
Njihova udruženja molila su više puta Ministra sa- 
obraćaja, pa čini mi se i gospodina Ministra Rćdi- 
vojevića, da im se kao i njihovim obiteljima stalno 
dozvoli popust od 50% na državnim železnicama kao 
i aktivnim državnim činovnicima. Taj popust imali 
su oni i za bivše Austro-ugarske monarhije, dapače 
su ga dobivali, koljko mi je poznato, i na terito- 
riju austrijske državne pole. Taj popust daju, čini mi 
se, i vlade drugih država svojim državnim penzione- 
rima. Naša Vlada i u ovome razlikuje se od drugih 
država, što liči na neku nerazumljivu tjesnogrudost. 
A baš naša država trebala bi to dozvoliti svojim pen- 
zionerima, jer bi kroz to ne samo njena kasa profi- 
tirala, pošto se i onako vozovi ne mogu pohvaliti sa 
obiljem putnika, dapače vrlo često zijevaju od praz- 
nine, a moraju voziti, pa je uprav nerazumljiv po- 
stupak naše Vlade u tom pogledu prema svojim pen- 
zionerima. A i penzionerima bi dobro došlo, jer bi 
u ovo teško doba krize lakše došli do jevtinih život- 
nih namirnica iz drugih mjesta i tako lakše prehra- 
nili svoje obitelji, što također mora biti našoj Vlad; 
na srcu. 

Nadam se, da će me u tom pogledu pomoći i 
švi drugovi senatori, te složno zatražiti od Vlade i 
Ministra saobraćaja, da ovaj postupak prema držav- 
nim penzionerima ispravi. 

Prctscdnik dr. Ljubomir Tomašić: Reč ima sena- 
tor g. Petar Dohrinić. 

Petar Dobrinić: Gospodo senatori, obećao sam 
g. Pretsjedniku prije podne da neću više govoriti, 
ali pošto sam morao prije svršiti, to mi dozvolite 
sada reći samo par reči. 

Gospodo senatori, poznato je, kako su, kuda 
su, i zašto su Mađari u ono vrjeme radili željeznicu, 
od Zagreba preko Gorskog Kotara na Rijeku. Jer su 
nažalost Rijeku po nekoj čistoj krpici papira prosto 
oteli Hrvatima. 

Ljevo od te željeznice bila je bestračna golema 
pustoš sve do željeznice Zagreb—Sisak. Dakako, tu 
golemu pustoš je trebalo presjeći željeznicom. I pre- 
sjeklo se željeznicom od Karlovca preko Vrgin Mo- 
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sta—Petrinje na Caprag ^dje je spojena sa sisačkom 
prudom, a posle op,"t sa ličkoni želježhicom na Split. 

Naš narod kaže: pošlji benu na vojsku, sjedi pa 
plači! To ja neću i ne smiem reći, jer možda nema 
niiedno^a u životu od onih koji su te ргикге pravili. 
Ali su ipak trebali voditi računa b međuprostoru tih 
željeznica. Mađarima se dakako nije moglo dokazati 
radi njihove Rijeke, ali bar ove dvije prage ličku i 
vrgiri-mostSjiu moijlo se pomaknuti ubliže. pa bi ipak 
bilo pravednije pO narod onih krajeva. Tim više, što 
je lička željeznica provučena kroz nezgodne gudure, 
tako, da godišnje dulje vremena postaje neprolazna 
radi velikih snježnih mećava. 

Gospodo, ali je ioš davno nriie ličke i vrgin- 
mostske željeznice neki general Molfnar projektirao 
t.zv. Konmskii željeznicu, koja bi sjekla od Karlov- 
ca oreko Slunja u Bosnu pa na more. I mjerilo se, 
kolčalo se i već planiralo, ali usljed čega je to zasta- 
lo, to ja ne znam. 

I kad su već ove dvije željeznice ranije naprav- 
liene pa je ipak u 192Г) g. i od naših vlasti saobra- 
ćaja projektovana Koranska željeznica istim pravcem 
kao i nriie. I već je u to ime u Slunju onda održan 
neki službeni sastanak-, i odbori izabrani, pak su i 
mene kao narodnog zastupnika i interesenta u taj 
odbor izabrali, i sve su stanice bile popisane. Gde je 
i zašto je i taj projekat pao u vodu. i to ne znam? 

Gospodo ,netko je od Ogulina rekao kad im je 
županiia ukinuta, da su nesretni, i da je Ogulin Rogu 
za leđima! Ali nije tako: Ogulin sjedi na žeRezničkoj 
pruzi, na ako hoće čovek sjedne u veče u Ogulin na 
vlak. i eto ga u hitru usred Reograda. Ali jp iadni 
Kordun, ne znam bi li kazso Romi ili vra^u za leđima. 
Sto mislite, irospodo, cijeli Kordun na na Rosnu, pa 
sve do Banialuke bez pedlja željeznice. 

Gospodo, za nas ie koji smo bliže Karlovcu po- 
trebna želieznica. jer kažu inžinieri da ima rude di- 
liem od Karlovca preko slunlskih brda, pa Petrova 
Gora koja je puna željezne rude i ogromnih šuma, 
pa preko Slunja u Rosni. 

A promislite, gospodo, Karlovac ie trgovački 
centar za sve one krajeve, t.i. cijeli Kordun Liku 
pa i velik dio Rosne, na onaj siromah seljak Rosa- 
nac mora ono sirotinje pješke sroniti tja u Karlo- 
vac. A to ie, gospodo, do 100 kilometara i više. a 
natrag toliko, pa je li to mof'iće pieške obići. AH 
kaže se nužda zakon mijenja. Tako i on jadan do- 
veze. pomislite, 4—5 metri siena iz Cazina iz Rosne. 
nn п Karlovcu proda no 20—30 dinara po metru. 
Gospodo, to ie kalvariia za tu našu sirotinhi. A 
nošto onda ona sirotinja proda kod kuče u Rosni, 
jer to su neke vrste pretrgli je koji irnadu ono tuž- 
nih dvoie kliusadi, pa kupi za_ bud što. na vozi u 
K-irlovac. da koiu nnru zasluži. A što zasluži kad za 
sijeno dobile 80—120 dinara i vozi ga 100 kilome- 
tara daleko a sam ga mora tamo nešto platiti? — 
E što se. ono kaže: sirotinio i Ro».ru si teška! I go- 
spodo, u ime ove kourdunske i bosanske sirotinie, 
\p, molim i такИпјет Gospodina Ministra, ako it- ч : 
misli u nebo doći, da pravi Koransku željeznicu, 
CSmeh"). pa da i ova sirotinja nešto zasluži i poveze 
s". te da *ђ п.е muči n-n оцот velikom nutn Л, gospo- 
do   onn želie/nica bi bila od velike koristi. 

Ali (la /avršim. pošto me je Gospodin Pretsednik 
priii- nodne opomenuo, i neka mi ne zameri Gospo- 
din Ministar, ali jer se bojim da će i ovdie moi glas 
hiti erlaš viaDijticega. i da te željeznice za moga ži- 
vo'a ne bude. (k'i Bože ah. |e u-prai/i hažim mladi- 

ma; i kao što sam kazao, pošto se ja na njoj neću 
voziti, to ću ja sada glasati protiv. 

Prcfsednik dr. Ljubomir Tomašić: Ima reč sena- 
tor g. dr. Rožić. 

Dr. Valentin Rožić: Visoka Kraljevska vlado! Go- 
spodo senatori! Dozvolite mi, da u specijalnoj disku- 
siji Ministarstva saobraćaja iznesem pitanje, koje je 
već odavna moralo biti rešeno i samo žalim Sto go- 
spodin Ministar saobraćaja nije prihvatio moj pred- 
log, koji sam izneo prošle godine u budžetskoj di- 
skusiji. 

Gospodo senatori! Pitanje postoji u tome, da se 
banovinskim službenicima priznaje pravo na vožnju 
u pola cene u smislu Pravilnika o besplatnoj i po- 
vlaštenoj vožnji železnicama i lađama u državnoj 
eksploataciji od 18 januara 1930 godine. 

Naglašujem, da je ovaj Pravilnik sastavljen onda, 
kad još nismo imali banovina i banskih uprava, i zbog 
toga je izostala u Pravilniku oznaka za banovinske 
službenike. Kad je izašao Zakon o banskoj upravi, 
trebao je samo gospodin Ministar da ispopuni Pra- 
vilnik time, da se priznaje pravo na putovanje u pola 
cene također banovinskim službenicima. 

Ovo je pravo u zakonu predvideno: 
1 — Prema § 3 pomenutog Pravilnika imadu 

pravo na vožnju u pola cene železnicama i lađama 
svi državni službenici. Za državne službenike sma- 
traju se lica, koja su postavljena po zakonu o civil- 
nim činovnicima i ostalim državnim službenicima. 

Za banovinske službenike Dravske banovine važi 
na osnovu Pravilnika o službenoj nadležnosti, siste- 
matizaciji mesta i platama banovinskih službenika 
Dravske/ banovine (Službeni list Dravske banovine 
od 30-IV-I930) zakon o civilnim državnim činov- 
nicima. 

Gospodo senatori! S obzirom na gornje mora- 
mo smatrati, da su banovinski službenici postavljeni 
na osnovu zakona o civilnim činovnicima te im zbog 
toga na osnovu odredbe б 3 Pravilnika o povlašće- 
nim vožnjama pripada 50% popusta, kao državnim 
činovnicima: 

2 — § 32 Zakona o banskoj upravi određuje, da 
imaju službenici banske uprave, što se tiče službo- 
vanja, jednaka prava i dužnosti bez obzira, da li su 
postaviieni na teret banovinskog ili državnog budže- 
ta. Medu službena prava ima se pak ubrajati također 
pravo na povlašćenu vožnju, pošto je ona usko ve- 
zana sa zvanjem državnih službenika. Zakon dakle ne 
poznaje razlike između državnih i banovinskih službe- 
nika  te  im  daje u  svakom pogledu   jednaka prava; 

3 — Ranovinski službenici obavljaju sasvim iste 
poslove kao i državni. Sa uzkraćivanjem prava na po- 
vlašćenu vožnju osećpiu se oni zbog toga ne jednako- 
pravni, što sigurno nije u interesu intenzivnog rada 
banovina. Naročito moram još naglasiti, da su bano- 
vinski činovnici u poeledu dužnosti potpuno izied- 
načeni sa državnim činovnicima, dok im se uskraćuju 
izjednačenja u pogledu prava, koja su zakonom izri- 
čito predvidena. Namera je zakonodavca bila. da 
stvori potpunu jednakopravnost između državnih i 
banovinskih činovnika. Za to određuje § 31 Zakona 
o banskoj upravi, da službena prava i službene ori- 
nadležnosti ne mogu biti veći od prava i prinadležno- 
sti državnih službenika, a § 32 određuje, da imaju 
banovinski službenici u pogledu službovaliia ista pra- 
va kao i državni službenici. Time je zakonodavac 
jasno naglasio misao, da hoće sprovesti izjednačenje 
u svakom pogledu. 
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4 — Nepriznavanjem prava na povlašćenu vož- 

nju u prvom su redu tangirani niži službenici i služ- 
benici onih struka, gde nema službenih putovanja. 
Tangirana je također banovina, jer mora za službenu 
putovanja banovinskim službenicima plaćati ćelu voz- 
nu kartu i ovaj je izdatak banovine mnogo veći nego 
što bi bio izdatak železničke uprave, ako bi priznala 
pravo na povlašćenu vožnju. 

Priznanje prava na povlašćenu vožnju ima ta- 
kođer eminentno socijalan i ekonomski značaj. 

5 — Neka još spomenem, da uživa činovništvo 
SUZOR i sveštenstvo pravo na povlašćenu vožnju u 
pola cene, i ako je ova ustanova samo u pola javnog 
značaja, dok činovništvo banovine kao eminentno 
javna ustanova ove povlastice nema. 

Prigovor, da finansijske i ekonomske prilike ne 
dozvoljavaju ove bonifikacije, bolje rektifikacije ba- 
novinskim činovnicima, ne može biti merodavan, jer 
vozovi idu svejedno, da li njima putuje jedan bano- 
vinski činovnik više ili manje. 

Gospodo senatori! Apelujem na gospodina Mini- 
stra saobraćaja i na Kraljevsku vladu da odmah pri- 
stupi ka povoljnom rešenju ovog pitanja, što je i a 
zakonu osnovano. 

Gospodje senatorji! Obljubil sem da ne bom 
dolgo govoril, dasi sem nameraval dokazovati pre- 
potrebno zvezo Slovenije z morjem. Naša zunanja 
trgovina se zaradi pomanjkanja te zveze poslužuje v 
veliki meri tujih pristanišč. Tudi ne moremo pri\a- 
biti dobičkanosnega tranzitnega prometa na naše že- 
leznice in pristanišča, tako da izgubimo letno 60 mi- 
lijonov dinarjev. Že deset let je minulo, odkar je bila 
ta zveza uzakonjena, zato jo moramo dobiti in je za 
to skrajni čas. 

Gospodo senatori! Budući da želimo oslobodi!! 
našu privredu tuđeg uticaja, tražimo i molimo izlaz 
na more, na našu obalu, pa apeliramo na sve mero- 
davne faktore, osobito na Kraljevsku vladu i Ministra 
saobraćaja, da se započne što pre gradnja uzako- 
njene veze Kočevje—Stari Trg—Vrbovsko, veze Drav- 
ske banovine s morem, koja odgovara prekoj nacio- 
nalnoj i privrednoj potrebi. Glasaču za budžet Mini- 
starstva saobraćaja. (Pljesak i živo odobravanje). 

Pretsednik dr. LJubomir Tomašić: Reč ima Mini- 
star saobraćaja g. Lazar Radivojević. 

Мпиистар cao6p:ihaja Лазар РадивоЈевић: Го- 
сподо сенатори, ви here ми дозволити да само 
укратко доднрнем пзнесне ствари како вас ne бпх 
дуго замарао. Хтео бих само да учиним извесне 
примедбе поводом критике изнете у овој дебати. 

Прво, господо, у погледу Упске пруге могу 
изјавити, да кад се врше велике и скупе шшестп- 
ције за градњу овакве једпе важне пруге, треба 
upe пего се пређе na пзградњу пруге, добро npo- 
студпрати објекат. To се нарочнто одпоси на онај 
део пруге код Кулен-Вакуфа који je већ био na 
лицитацији, na се мора поново да испита. Ту тре- 
ба узети у обзпр и то да израда плапова путем 
предузимача mije исто mro n нзрада планова коју 
врши адмннпстрација у сопственој режијп. И с 
обзиром иа то да je потребпо да се изврши по- 
мерање трасе na том најмаркантнијем делу. Унске 
пруге, као и с обзиро.м na то да je ту врло тежак 
терен, да je готово неприступачап, морало je да 
се предузме све да би дошло до коначпог усвајаи.а 
трасе, јер свако помераље на таквом терену до- 
nocn десетппе милиона уштеде у погледу ппвести- 
ционих радова, a да и ne помиљем велику корнст 

с обзпром на експлоатацију саме пруге. 
Дакле, господо, ако je ту било каквог sacroja, 

то je само у интересу што боље изградње самога 
објекта. 

Друго, у погледу Саобр^ћајне школе проце- 
иат Хрвата у тој школи одговара апсолутпо npo- 
цепту пријаве кандидата за саму школу. Ja могу 
дати статистичке податке o томе. Ове годнне je 
почело мало више интересовафе Хрвата за ту шко- 
лу. Ми нисмо одвајалн Хрвате од Срба, нити смо 
водили рачуна ко je православан a ко католик, ко 
Хрват a ко Србин, јер нам je стало до тога да ђаци 
до1)у у ту школу са што бољим иптелектуалпим 
квалификацијама и nno бол>нм фпзичкпм условнма 
да бп се могли пласпрати као добри МИНОВМИЦИ на 
железппцама. Ту није било лпчпог расположета 
интп каквих момепата na које би требало чак са 
ове говорнице указиваги прстом. 

У погледу извеших споредних припадлежпо- 
СТИ код железппчког особлп!, ja мпслпм с обзпром 
баш na статистику и податке које сам вам пзпео 
у експозеу, да name ocoo.i.e пнје пајбол>е nai'|)a- 
1,eno баш имајукп у нпду n те споредпе прпнадлеж- 
НОСТИ. Спстем премпја употребл.еп je код сних же- 
.тезпица na свету. Taj систем премпја ono je једпо 
време укппут, na je показао ррло рђаве резултате. 
J ep ако хоћемо једпу озбиљну уштеду, онда мо- 
j)a.\io затпересоваги службеппке којп раде nano- 
раи nocao na железппцама, n TO м&теријално за- 
иптересоватп, да би моглп да покажу nno већу 
уштеду. И зато та премпја je била пеопходпо 
потребна и ona je показала резултате na самој 
пракси. Кад je реч o тој премпји, ту пије у miran.v 
само ono егзекутивно особл>9 Koje радп na локо- 
мотпвама него и пнжењерп којп раде у ложпони- 
цама на истим пословима, и зато je бол>е да се та 
премија расподели na све оне oprane којп имају 
ма каквога удела у погледу уштеда тога матери- 
јала у експлоатацијп. 

У погледу рибарстиа, једап од господе сена- 
тора je помепуо како je садањи закоп застарер. 
Закбн je застарео н мп смо израдили пЈ)ојекат 
једнога закона који треба да одговара дапашњнм 
приликаиа и данашњој рибарској техппци. Прили- 
ком дефппптпвпе нзраде тога закопа водиће се pa- 
чуна o свима елемештима и конкретним случајевима 
који су овде изнети, и тај закон треба да регули- 
ше  целокупну ту матерпју. 

У погледу повластпца бапскпх чпиовипка, TO 
би требало начелно да pemn Влада. Бановипе још 
иису биле добиле своју дефинитивну организа- 
цију, и како ме1)у тим чиновницииа има један ве- 
лики број који je дошао из самоуправиих устапо- 
ва н који нису имали право na железннчке повла- 
стице, оставл.ено je да се то пптање pemn опда 
када се буде решавало и пнтање дефппптпвпе орга- 
низације сампх баповппа. Пошто се сад израђују 
поједини правилници, то he питање бити предмет 
оцеие ne само адмпннстрације Мипнстарства сао- 
браћаја, него и предмет оцене Краљевске владе. 
Једаи од господе сенатора помепуо je како су сс 
дешавалн случајеви да су поједини чиновници фа- 
воризирани и како je бпло пекнх неправилности 
у погледу лиферовања прагова. Ja вас могу уве- 
рити, господо, да у Министарству саобраћаја a та- 
i<ol)e li код мепе ne постоји nn пајмања тежња да 
се фаворпзира ма којн од оних елемепата који ни- 
су на своме месту. Али при оценн свих тпх пптаи.а 
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треба водити рачуна o природи и карактеру нашег 
законодавства, a иарочито Закоиа o државном ра- 
чуиоводству којн je чисто формалистичког карак- 
тера. Закон o државиом рачуноводству, na и Од- 
бор за набавке при Министарству финаисија и 
I\iaBiia контрола стоје на становишту да се посао 
има уступити иајиижем поиу1)ачу. Господо, ако Је- 
диа лицитацнја mije успела, ona се може пони- 
штптн, али теппа) je предузнмати ма какве мере да 
се ие устуии једам посао најнижем понуђачу. Ако 
се треба (пешто иачелно да уради ту треба да no- 
стоји политика целе Владе, a ne политика поједи- 
nnx ресора n поједиппх адмиппстрацпја. 

Што се тиче пзвеспих повластица које су до- 
шле доцпије за пзвеспа друштва, која су чисто 
хрватска, Ja Вас могу да увернм, a na томе nnje 
пи предговорппк ипспстпрао, да je то ствар више 
адмипистрације nero ли једпога расположења илп 
нерасположења, Исто се десило дапас п ca Пол^- 
привредним друштвом у Београду. И ono nnje до- 
бпло повластпце n све су те повластнце више1мањс 
таквог карактера, да je TO дпскрециопо право Mn- 
пистра. Премз томе, господо, ако до1)е и паступп 
такав случај ne треба га посматратп са чисто пле- 
менског гледишта него са гледишта карактера na- 
me адмиппстрације, јер ono што се дешава хрват- 
ским друштвима, то се дешава n сјјпским друттвп- 
ма, то могу да Вас уверпм. 

Господо, после ове и овако објективпо вођепе 
критпке и говора којн потпуно одговарају n пре- 
стижу и карактеру ову куће, ja Вас, господо се- 
патори, уверавам да смо у Миппстарству саобра- 
iiaja тежилп да покажемо тто боље резултате, да 
у овим тешким даппма одржимо престиж name 
ипстнтуције и да омогућимо правилпо фупкцпони- 
can.e n адмипистрацпје и предузеИа парочито оних 

који нмају карактер јавне службе. 
Влагодарећи Вам na Bamoj пажњи коју сте 

указалн Мпппстарству саобраћаја, ja Вас молпм, 
господо сепаторп, да пзволпте примити бупет Мп- 
пистарства caoćpahaja. (Бурпо одобравање,). 

Pretscdnik dr. Ljuboniir Tomašić: Objavljujem 
da je završen pretres Razdela XI — Ministarstvo sao- 
braćaja. Prelazimo na glasanje. Glasače se po parti- 
jama sedenjem  i ustajanjem. 

Molim g. izvestioca da čita partiju po partiju 
ovoga Razdela. 

Izvesdlac Ljudevit Gaj čita partiju 013. 
Pretsednik dr. Ljnbomir Tomašić: Prima li Se- 

nat pročitanu partiju? (Prima — Ne prima). Objav- 
ljujem da je pročitana partija 613 primljena. 

— Za ovim je Senat, glasajući sedenjem i usta- 
janjem 6 svakoj pojedinoj partij' u smislu čl. 102 
Ustava i § 67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, 
primio ceo budžet rashoda Razdela XI — Ministar- 
stvo saobraćaja, i to od partije 614 do zaključno 
partije 652, a takode i predlog budžeta rashoda i 
prihoda saobraćajnih privrednih preduzeća u resoru 
Ministarstva saobraćaja. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Prema tome, 
objavljujem da je Razdeo XI — budžet Ministarstva 
saobraćaja većinom glasova primljen. 

Gospodo, Vašom privolom zaključujem današnju 
sednicu, a sledeću zakazujem za sutra, u 9 časova pre 
podne, sa dnevnim redom: nastavak pretresa u poje- 
dinostima predloga budžeta državnih rashoda i pri- 
hoda sa predlogom Finansijskog zakona za 1934/35 
godinu. 

Prima li se ovaj dnevni red? (Prima). S tim da- 
našnju sednicu zaključujem. 

Sednica je zaključena u 22 časa. 


